
ساعتکاربهوقتاستانها
تصمیمگیرینهاییبرایساعتکاریبهشرکتهای

برقمنطقهایواستاندارانسپردهشدهاست
ادارات،میتوانندکارخودرایکتا2ساعتزودتراز

قبلآغازکنندوزودتربهپایانبرسانند

شليك »خندوانه« به پروتكل هاي بهداشتي كرونا
معاونوزیربهداشت:حذفماسکبایدازسويستادمليمقابلهباکرونااعلامشود

تجارت 32هزار ميلياردی ایرانی ها در اینستاگرام
اینستاگرامبا۴۴میلیونکاربرفعالتبدیلبهمهمترینشبکهاجتماعیایرانشدهاست

گام نخست 
 براي ثبات

 در بازارخودرو

شهر استارتاپی 
برای دختران

جنگ نفتي اروپا 
عليه مسكو

امنيت  در دستان 
این پرنده ها

نقدی بر كتاب 
»سال های دانشكده«

جای پارک خودرو بیشتر می شود
افزایشپارکینگهایمسقف،مکانیزهوحاشیهایتهران

تاپایانسال

امروزنتایجنخستیندوره
قرعهکشيیکپارچه،باعرضه
177هزارخودرواعلامميشود

ایجادنخستینشهردختنوآور
پایتختدرحالانجاماست

اروپاییهاهنوزهیچجایگزینی
براینفتروسیهندارند

آشناییباپهپادهایانهدامي
وضرورتحضورآنهادرارتش
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تخریب کامل 
متروپل

سریع تر به آبادان 
برسید

 پلاسکو  برایم 
تداعی شد

 آواربرداری  سریع
 در 4جهت

  آمده ام  آبادان
 تا خدمت کنم

 جلوه های همدلی 
به روایت  دوربین

پسازخارجشدن
اجسادهمهقربانیان
صورتخواهدگرفت

عليرضا منصوریان در محل 
حادثه متروپل حضور پيدا كرد

  گفت و گو با سيد جلال ملكی
 در محل  متروپل آبادان

 استاندار خوزستان شبانه روزی
 در محل حضور دارد

شهربانو منصوریان، ووشوكار  
معروف در محل حادثه

درخواست علیرضا منصوریان از رئیس جمهور 

به آبادان برسید

مجمع 
کشندگان زمان!

محمد جعفریگفت و گو
خبرنگار

از روزی که متروپل فروریخت اعضای تیم صنعت 
نفت آبــادان بارها با مصیبت دیدگان شــهر ابراز 
همدردی کردند. آنها بعدازظهــر دیروز همراه با 
علیرضا منصوریان و سایر کادر فنی در محل حادثه 
حضور پیدا کردند و به تیم های امدادی خداقوت 
گفتند. منصوریان در حاشیه این دیدار به سؤالات 
خبرنگار همشهری پاســخ گفت و درخواستی از 

رئیس جمهور مطرح کرد.

   انگیزه شما از حضور در محل 
متروپل چه بود؟

این حادثه اتفاق عجیب و غریــب و ناگواری بود. 
مســببان این حادثه باید حتما پیدا شوند. شما 
چنین تخلفاتی را در تهــران کم می بینید. بعد از 
این حادثه این شهر از لبخند افتاده و عزادار شده. 
من که در این شهر یک سال است مهمان هستم 
متوجه می شوم که شــهر دیگر نمی خندد. این 
حادثه به اتفاقی جهانی تبدیل شده است. ما هم 
برای خدا قوت گفتن به تیم های امدادی در محل 

حادثه حاضر شدیم.

   روند آواربرداری چطور بود؟
نیروهــای مختلف همــه تلاش شــان را انجام 
می دهند اما من از شخص رئیس جمهور عزیزمان 
خواهشــی دارم. از آقای رئیســی عزیز به عنوان 
مســئول دولت می خواهم که یک یاعلی بگویند 
و آبادان و خرمشهر را بازسازی کنند. از فاضلاب 
هم شروع کنید. مردم گناه نکرده اند که روی گنج 
خوابیده اند اما هیچ چیزی ندارند. شــما در تمام 
کوچه و خیابان های آبــادان یک گل نمی بینید. 
امروز شاید این حادثه یک تلنگر باشد که به آبادان 

رسیدگی شود.

   شــما برای کمک به بازسازی 
روحیه مردم غمزده آبادان قرار اســت چه 

کاری انجام دهید؟
تیم ما به لحــاظ روحی بالانس نیســت. از برخی 
عشیره ها اینجا فوت شده هســت و هنوز بعضی، 
پیکرهای عزیزان شان را تحویل نگرفته اند. به همین 
دلیل همه در تلاش و کمک هستند. بچه های تیم ما 
هم در این مدت کمک زیادی کردند.  سعی می کنیم 

با حضورمان به امدادگران خسته نباشید بگوییم.

مجمع پرماجرای فدراســیون فوتبال سرانجام 
برگزار شد و خروجی اش نیز تقریبا مطابق انتظار 
بود. برخلاف اصرار شهاب الدین عزیزی خادم در 
هفته های گذشــته برای حضور در این مجمع، 
رئیس سابق فدراسیون فوتبال در مجمع حاضر 
نشد. قرار بود بررســی عزل او در این جلسه در 
دستور کار قرار بگیرد اما با توجه به رأی صادر شده 
از سوی کمیته اخلاق و محرومیت عزیزی خادم 
از حضور در فوتبال، بررسی این عزل از دستور کار 
خارج شود تا دیگر شانسی برای بازگشت رئیس 
پیشین به تشکیلات فدراســیون فوتبال ایران 
وجود نداشته باشد. همچنین مقرر شد انتخابات 
برای تعیین رئیس جدید فدراســیون فوتبال، 
هشــتم شــهریورماه صورت بگیرد. در نتیجه 
چند ماه قبل از شروع جام جهانی، رئیس جدید 
فدراسیون فوتبال ایران معرفی خواهد شد. اتفاق 
مهم دیگری که در این جلســه رخ داد، بررسی 
عزل اعضای هیأت رئیســه فدراسیون فوتبال 
بود؛ موضوعی که واکنش های موافق و مخالف 
زیادی را به همراه آورد. یکی از این اعضا احسان 
اصولی بود که با وجود رأی مخالف بیشتر، به دلیل 
رسیدن به حدنصاب رأی موافق در سمت خود 
باقی ماند. طهمورث حیدری و احمدرضا براتی 
نیز در بین اعضای هیأت رئیسه باقی ماندند اما 
مهرداد سراجی از حاضرین در مجمع رأی عزل 
گرفت و رســما از هیأت رئیسه فدراسیون کنار 
رفت. با این اتفاق، زمزمه هایی در مورد از رسمیت 
افتادن هیأت رئیســه به دلیل نرسیدن به حد 
نصاب قانونی مطرح شد اما کامرانی فر در جایگاه 
دبیرکل فدراسیون فوتبال، این موضوع را رد کرد.
فدراسیون از مدت ها قبل در انتظار برگزاری 
این مجمع بود و حالا سرانجام این اتفاق رخ 
داد. از حالا بــه بعد انتظار مــی رود که همه 
تمرکز فدراسیون نشــینان روی برنامه تیم 
ملی متمرکز شــود. باور کنید یا نه، تیم ملی 
اصلا زمان زیادی برای آماده سازی در مسیر 
جام جهانی ندارد. هرچند که مدیران ارشــد 
فوتبال ایران طوری برخــورد می کنند که 
انگار حداقل 10 سال دیگر برای فراهم آوردن 
شرایط درخشــیدن در جام جهانی فرصت 
خواهند داشــت. میرشــاد ماجدی و سایر 
مدیران فدراســیون اصلا نباید خودشان را 

مدیران »موقت« این نهاد بدانند. 
هر تصمیمی که آنها در این چند ماه می گیرند، 
نقش بســیار مهمی در تعیین سرنوشــت تیم 
ملی خواهد داشت. تا برگزاری مجمع انتخابات 

فدراسیون فوتبال بیش 
از 3 ماه باقی مانده و همه 

روزهای این 3 ماه برای تیم ملی به شدت حیاتی 
به نظر می  رسد. 

سوژه روز

   چهارشنبه     11 خرداد  1401     30  شوال  1443       سال سی ام          شـــماره  8510

پرافتخارترین حریف

19

ایتالیا و آرژانتین، قهرمان های یورو 
و کوپا آمریکا امشب سوپرجام 

بین قاره ای را برگزار خواهند کرد

فینالیسیما
پرسپولیس و سپاهان بهترین بودند

علی نعمتی، مدافع گلزن سرخپوشان 
معتقد است پرسپولیس بهترین کادر 

فنی ایران را دارد 18

 روز مانده تا 
جام جهانی

برنامه بازی

پخش زنده روز

مقدماتی جام جهانی

اسكاتلند

اوكراين
23:15

پنجشنبه 12 خرداد 1401
لیگ برتر ایران - هفته 30

فجر سپاسی

پرسپولیس

صنعت نفت

هوادار

گل گهر

ذوب آهن

سپاهان

آلومینیوم

20:00

20:00

20:00

20:00

شهرخودرو

فولاد
20:00

پنجشنبه 12 خرداد 1401

جمعه  13 خرداد 1401

یكشنبه  15 خرداد 1401

آمريكا

عربستان

كره جنوبي

مراكش

كلمبیا

برزيل

04:00

21:30

15:30

ژاپن

مكزيك

پاراگوئه

اروگوئه

14:30

06:30

دوستانه

جام بین قاره ای

ايتالیا

آرژانتین
23:15

حضور بازيکنان استقلال در جشن قهرمانی با واکنش تند دراگان روبه رو شد
 

او بلافاصله ۶بازيکن جديد را جايگزين استقلالی ها و کنعانی زادگان محروم کرد

خشم دراگان

تصاصی
اخ
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بالاخره یک بازی دوستانه برای تیم ملی 
جور شد. بازی با اروگوئه اگر به هم نخورد 

یک اتفاق بزرگ خواهد بود

صفحه17

سرمقاله
عبدا...گنجی؛ مدیرمسئول

سالگردحضرتامامبهانهایاستتابعُدیازاندیشه
ایشانازیکسووتفسیرهاازسیرهواندیشهویاز
ســویدیگریادآوریویاموردبازبینیوبازخوانی
قرارگیرد.درســالهایپسازرحلتامام،علاوه
براندیشــههاوابزارهایوارداتی،ازاندیشــهامامنیزبرایمبارزهباجمهوری
اسلامیبهرهبردهمیشودوبعضاکاریکاتوریازصدرانقلابرابهامروزمنتقل

میکنند.
چونامامدربینملتایراندارایســرمایهاجتماعیاســتجسارتحذف
وبایکوتایشــانراندارنداماباتحریفتلاشنمودنــدامامیراتعریفکنند
کهبهآنچهخودمعتقدندمعنادهند.مدعیانامامِنوفللوشــاتودودســتهاند
برخیامــامرامتهمبهدوگانگــیدرتهــران–بعدازپیروزی –نســبتبه
نوفللوشــاتومیکنندوبرخیبعــدازامامراهمســوباامــامنمیدانند.اما
وجهمشــترکهردوایناســتکهگفتمانامــامدرنوفللوشــاتوبرقراری
نظاميمبتنيبردمکراسیســکولاردرایرانبودهکهاکنوننقضعهد!شده

است.
برایپاسخهممیتواندلایلعقلیآوردوهمبهخوداماممراجعهکرد.دلیل
عقلیایناستکهاگراماممعتقدبهدمکراسیرایجدرغرببودچرابایدایشان
بهمیدانبیاید؟همینکارراامثــالمرحومبازرگانودیگرانانجاممیدادند.
یکمرجعدینی-شیعیکهاسلامرادارایجامعیتوجهانشمولمیداندبرای
دمکراسیغربیقیامکرد؟امامسال1321»قیاملله«طرحکردند.ایشانحدود
۴ماهدرنوفللوشاتوبودندچرابه13سالیکهعراقبودندوسالهای13۴7و
13۴8کهحکومتاسلامیدرسمیداداشارهاینمیشود؟اگرقراراستامام
بهتطوراندیشهسیاسیمتهمشــودبایدبگوییماز»حکومتاسلامینجف«
به»جمهوریاســلامیقم«عدولکردنهاینکهاســلامخواهيويراتخطئه
وطرفدارجمهوریچندمفرانسهبدانیم.حالببینیمامامدرنوفللوشاتوچه

گفتهاندومنظوراوازدمکراسیدرآنشرایطزمانیومکانیچیست؟
امامبــهزیباییتلفیقاســلامونقــشوارادهمردمرادریکعبــارتکوتاه
درآبان57ودرنوفللوشــاتوبیــانميکنند:»مــامیخواهیمیکحکومت
الهیباشــد،موافقمیلمــردم،رأیمردموموافقحکمخــداآنچیزیکه
موافقباارادهخداســت،موافقمیلمردمهماســت.مردممسلمانند،الهی
هستند.«)صحیفهامام،جلد5،ص1۴۴(امامچونمردمرامسلمانمیداند
آنــانراموافقباارادهخدادانســتهواســتقبالکنندهازحکــمخدامعرفی
میکند.بنابراینمعلومنیســتمدعایمخالفاننظامدینیازمفهومســازی

جعلي»گفتماننوفللوشاتو«چیســت؟دقتدرهمه
عبارتهــاوگزارههایامامکهواژهدمکراســیرادرآن

بهکارمیبرد،نشانمیدهدکهامامازسراضطراروبرایتقریببهذهنچنین
ميگفتهاند.

گفتمان امامِ نوفل لوشاتو
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سرمقالهمدیرمسئول

ادامه در 
صفحه2

افزایش وسعت مناطق حفاظت شده در 60سال اخیر

گونه های در حال انقراض

 چالش های تنوع زیستی در ایران به خصوص در مناطق چهارگانه 

آخرین آمار گونه های شاخص پستانداران

دادهنما
زهرا رفيعی / گرافیک:حامدیزدانی

19برنامه برای 128گونه در حال انقراض
مناطق حفاظت شده در 60سال اخیر 4/7برابر افزایش یافته است

سازمان حفاظت محیط زیست  از 128گونه  جانوری که در معرض انقراضند برای 
19گونه برنامه عمل طراحی کرده است. پیشرفت این برنامه ها عمدتا کمتر از 
10 درصد است؛ چراکه مشکل اصلی »اعتبار« است. عمده اعتبارات به موقع 
پرداخت نمی شود. تنوع زیستی را نمی توان منتظر بودجه قرار داد. در اینفوگرافی 
زیر نگاهی به گونه های شــاخص و وضعیت تنوع زیســتی خواهیم داشــت که 

براساس آمارهای سازمان حفاظت محیط زیست به دست آمده است.

منطقه حفاظت  شده 
309

  هزار هکتار قرق 
اختصاصی

280

متوسط جهانی
2.6برابر

ایران
4.7برابر

میلیون هکتاروسعت 
مناطق حفاظت شده  
)10درصد سرزمین(

19

200گونه
پستانداران

جاده سازی

710گونه
ماهی آب شور

معدنکاوی

8660گونه
گیاه

چرای دام مازاد 
بر ظرفیت

21گونه
دوزیست

خطوط 
انتقال برق

500گونه
پرنده

 اراضی
 کشت دیم

1 - تغییر اقلیم و خشکسالی های طولانی
2-  تخریب و تبدیل زیستگاه ها 

این آمار کمتر از 10 درصد آمار اواخر دهه 40 برای این 5گونه است. درواقع تنوع 
ژنتیک این گونه های شاخص را در این مدت از دست داده ایم.

1398

1399
100110

104431

73200

75837

29723

31507

2810

2806

1202

1133

گورخرجبیر آهوکل و بزقوچ و میش

30هزار 
پارکینگ مسقف و مکانیزه 

تا پایان سال1404 ایجاد 
می شود.

1500میلیارد تومان 
سالانه برای احداث 

 پارکینگ های مسقف 
و مکانیزه نیاز است.

120هزار
  محل پارک حاشیه ای

تا پایان امسال به تهران 
اضافه می شود.

90هزار
 جای پارک حاشیه ای جدید

 تا پایان سال در پایتخت 
ایجاد می شود.

30هزار
فضای پارک هوشمند 

امسال در مناطق 2و 6و 
7راه اندازی شده است. هم
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خبرنگار 
اعزامی 
همشهری
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بازی آژانس در پازل ضدایرانی آمریکا و صهیونیست ها 
  انتشار گزارش جدید آژانس بین المللی انرژی  اتمی در آستانه برگزاری نشست شورای  حکام، از تلاش محافل ضدایرانی

 برای صدور قطعنامه انتقادی علیه ایران حکایت دارد
انتشار محتوای گزارش یک سویه 
آژانــس بین المللی انــرژی  اتمی 
پیرامون فعالیت هــای صلح آمیز 
کشورمان در رسانه های بین المللی 
زمینه ســاز ایجاد موج جدید فضاســازی ها علیه 
کشورمان شده  است؛ موضوعی که به  نظر می رسد 
با توجه به بن بســت ایجاد شده از سوی آمریکا در 
جریان مذاکرات هســته ای، تکمیل کننده پازل 
غربی ها برای وارد آوردن فشار برجامی بر جمهوری 

 اسلامی  ایران باشد.
به  گزارش همشهری، براساس گزارش های منتشر 
شده از محتوای جدیدترین گزارش مدیر کل آژانس 
بین المللی انرژی  اتمی در رسانه های بین المللی، 
این نهــاد بین المللی اعــلام کرده  کــه اورانیوم 
غنی  شــده ایران به 18برابر حدمجــاز در برجام 
رســیده  اســت. در این گزارش همچنین تصریح 
شده که ایران در ارائه پاسخ های »معتبر فنی« به 
سؤال های آژانس درباره پیدا شدن مواد هسته ای 

در ایران طی 3سال گذشته ناکام بوده  است.
در گزارش آژانس بین المللی انرژی اتمی همچنین 
عنوان شــده   اســت که»ایران در حــال  حاضر 
43.1کیلوگــرم اورانیوم غنی شــده تا 60درصد 
دارد که تقریبا افزایشــی 10کیلوگرمی داشته و 
مقدار اندکــی از آن نیز به اورانیــوم فلزی تبدیل 

شده  است.«
آژانــس همچنین ضمن طــرح ادعاهای تکراری 
ضد ایرانی، در گزارش خود مدعی شــده  است که 
»تهران درباره مشاهده ذرات اورانیوم در 3سایت 
اعلام نشده خود، توضیح های موثقی به این آژانس 
ارائه نکرده و مسائل پادمانی مربوط به این 3مکان 

همچنان باقی مانده است.«

بازی جدید با نقش آفرینی محور واشــنگتن 
- تل آویو

دور جدید فضاسازی ها علیه فعالیت های صلح آمیز 
کشورمان درحالی  اســت که طی روزهای آینده 
شاهد برگزاری نشســت شــورای  حکام آژانس 
بین المللی انرژی  اتمی خواهیم بود و رســانه ها و 
محافل سیاسی غرب تلاش می کنند فضا را برای 

صدور قطعنامه انتقادی علیه جمهوری اســلامی 
ایران فراهم کنند.

به دنبال تحــولات هفته های اخیــر در مذاکرات 
هسته ای و انفعال آمریکا در زمینه تصمیم گیری 
برای حل وفصــل موضوع هــای باقیمانده، به نظر 
می رســد طرف های غربی و به ویژه واشنگتن فاز 
جدیدی از اعمال فشــارها علیه کشــورمان برای 

امتیازگیری برجامی هرچه بیشتر را کلید زده اند.
اعمال تحریم های جدید واشنگتن علیه کشورمان، 
ترور شهید صیاد خدایی، توقیف نفتکش کشورمان 
از ســوی یونان، رایزنی های فشرده آمریکا با رژیم 
صهیونیستی و همچنین برخی کشورهای منطقه 
پیرامون ایران، آغاز دور تازه  »ایران هراسی« از سوی 
مقام های رژیم صهیونیســتی و... همگی از بازی 
جدیدی حکایت دارد که به نظر می رســد از سوی 
طرف های غربی و به ویژه آمریکا طراحی شده  است.
محتوای یک ســویه گزارش آژانس درحالی است 
که این نهاد بین المللی قبل و پس  از خروج آمریکا 
از برجــام، در گزارش های فصلــی و متعدد خود، 
پایبندی ایران به متن توافق برجام را اعلام کرده 
بود. از ســوی دیگر در ماه های اخیر شــاهد چند 
ســفر رافائل  گروســی، مدیرکل آژانس به تهران 
و گفت وگو و رایزنی وی با مقام های مســئول در 
کشــورمان بودیم که گویای تعامل مثبت ایران با 

آژانس بین المللی انرژی اتمی و بازرسان آن است.

فرصت سوزی آژانس
انتشــار 2گزارش گروســی درباره فعالیت های 
هســته ای ایران در روز دوشنبه که برخلاف تعهد 
آژانس درباره حفاظت از اطلاعات محرمانه پادمانی 
کشورها، بلافاصله در رسانه های غربی بازتاب یافت، 
دربرگیرنده مفروض های ازپیش تعیین شده و مورد 
دلخواه رژیم صهیونیستی اســت که جمع بندی 
یک طرفه آن، زمینه را برای افزایش گمانه زنی های 
ضدایرانی در آستانه نشست شورای حکام آژانس 

بین المللی انرژی اتمی باز کرده است.
این موضوع واکنــش انتقادی نماینده روســیه 
در ســازمان های بین المللی ویــن را نیز به همراه 
داشــت؛ میخائیل اولیانوف در پیامــی توییتری 
اینکه گزارش های آژانس دربــاره ایران در اختیار 
رســانه ها قرار می گیرد را کار همیشــگی آژانس 
دانست و نوشــت؛ »مثل همیشــه، گزارش های 
مدیرکل آژانــس بین المللی انــرژی اتمی درباره 
ایران بلافاصله در رسانه های جمعی درز پیدا کرد. 
می توان گمانه زنی های زیادی را در روزهای آینده 
و بحث های داغ در شورای حکام آژانس بین المللی 

انرژی اتمی انتظار داشت.«
علاوه  بر این به  نظر می رســد آژانس در برقراری 

تعامل دوسویه با کشورمان درحال فرصت سوزی 
و از دست دادن فرصت حل  و فصل مسائل ادعایی 
پادمانی با ایران است. گروسی درحدود 3سال قبل 
ادعاهایی را که نخســتین بار ازسوی نخست  وزیر 
وقت رژیم صهیونیســتی مطرح شده بود، مطرح 
کرد. با وجود این ایران و آژانس اســفند ماه سال 
 گذشته، در پی سفر گروسی به تهران توافق کردند 
مسائل ادعایی را براساس نقشه  راه مشخصی ظرف 

مدت حداکثر 3ماه حل  و فصل کنند.
با این حال اما مدیرکل آژانس در گزارش اخیر خود 
ادعا کرده ایران در ارائه پاســخ های »معتبر فنی« 
به سؤال های این ســازمان درباره پیدا شدن مواد 
هســته ای در مکان های اعلام نشــده، ناکام بوده 
است. گروسی بر همین اساس نتیجه گیری کرده 
که مســائل پادمانی مربوط به این سه مکان باقی 

مانده است.

گزارشی غیرمنصفانه و نامتوازن
سخنگوی وزارت امورخارجه کشورمان در نشست  
خبری دیروز خود با رســانه ها بــه گزارش جدید 
آژانس واکنش نشــان داد و گفت: متأسفانه این 
گزارش بازتاب دهنده واقعیت گفت وگوهای ایران 
و آژانس نیســت. بعد از توافقی که بیــن ایران و 
آژانس در تهران انجام شــد، به  صــورت مکتوب 
ایران پاسخ هایی را به آژانس داد و چند دور مفصل 
نشست حضوری برگزار شــد که پاسخ های فنی و 

ارائه مستندات از سوی ایران صورت بگیرد.
سعید خطیب زاده افزود: متأســفانه آنچه در این 
گزارش دیده می شــود، چیز جدیدی نیســت و 
همانی است که گروســی در پارلمان اروپا پیش  
از دور سوم گفت وگوهای ایران و آژانس به صورت 
شتاب زده اعلام کرد. این گزارش از همان موقع و 
حتی قبل از نشست سوم ایران و آژانس جمع بندی 
شــده بود و به  نظر می رسد شــتاب زدگی در این 
جمع بندی وجــود دارد. این گــزارش منصفانه و 
متوازن نیست و بیم آن می رود فشار صهیونیست ها 
و برخی کنشگرها باعث شده مسیر گزارش معمول 
آژانس از فضای فنی به سیاسی منتقل شود و انتظار 

ما این است که این مسیر اصلاح شود. 

هسته ای

اژه ای: اصلاح قانون مطبوعات 
ضروری به نظر می رسد

رئیس قوه قضاییه در نشست با اعضای هیأت منصفه سیاسی 
و مطبوعاتی با اشاره به اصل 24 قانون اساسی، ناظر بر آزادی 
بیان نشــریات و مطبوعات مگر آنکه مخل به مبانی اسلام 
یا حقوق عمومی  باشــد و همچنین اصل 168 قانون مزبور، 
ناظر بر رسیدگی به جرائم سیاســی و مطبوعاتی به صورت 
علنی و با حضور هیأت منصفه، گفت: از اول انقلاب در قانون 
مطبوعات اصلاحات و تغییراتی لحاظ شده است و انجام این 
اصلاحات در زمان حاضر نیز مبتنی بر شــرایط و مقتضیات 
زمان، ضروری به نظر می رســد. به گزارش مرکز رسانه قوه 
قضاییه، غلامحسین محســنی اژه ای با بیان اینکه دستگاه 
قضایی نمی  تواند از اجرای مفــاد و حکم قانون تخطی کند، 
گفت: ما در قوه قضاییه این آمادگــی را داریم که با اعضای 
هیأت منصفه جرائم سیاسی و مطبوعاتی و سایر نخبگان این 
حوزه در راستای اصلاح قوانین مربوطه، تصحیح روش  ها و 
ارائه آموزش های به روز، نشست های هم اندیشی و تخصصی 
برگزار کنیم تا درخصوص اختلاف نظرها و نکات و نقاط دارای 

ابهام به جمع بندی و اشتراک نظر و عمل نایل شویم. 

گفتمان امامِ نوفل لوشاتو
عباراتی نظیر »دمکراسی مدنظر ما«،  ادامه از 

»دمکراسی اسلامی« و »دمکراسی ما صفحه اول
مثل شما نیست« نشان می دهد منظور امام چیزی متفاوت 
از نظام های غربی است و معتقد است دمکراسی ما بهتر از 
دمکراسی شماست و طبیعی اســت که این بهتری را به 
اســلام ارجاع می دهد؛ »ما می خواهیم اســلام را - لااقل 
حکومتش را - به یک نحوی که شــباهت داشته باشد با 
اسلام اجرا بکنیم تا شما معنی دمکراسی را آن طوری که 
هســت، بفهمید و بشر بداند که دمکراســی که در اسلام 
هست، با این دمکراسی معروف اصطلاحی که دولت ها و 
رؤسای جمهوری و ســلاطین ادعا می کنند، بسیار فرق 
دارد.« )صحیفه امام، جلد 4، ص 418( این عبارت امام یک 
ماه بعد از استقرار ایشــان در نوفل لوشاتو بیان می شود و 
مشخص می کند امام می داند که دنبال چیست. اما هویت 
حقوقی یا ماهیت حقوقی نظام مدنظر روشن نشده است یا 
مفاهیمی که باید اندیشه انقلاب اسلامی با آن منتقل شود، 
معرفه نیست. امام وقتی در نوفل لوشاتو به نقد رژیم پهلوی 
می پردازد، دمکراسی را مقابل استبداد و دیکتاتوری به کار 
می برد و قیام را علیه دیکتاتور می داند، زیرا مصطلح بوده 
که جایگزیــن دیکتاتوری، دمکراســی اســت و تلاش 
می کرده اند از ادبیاتی استفاده کنند که رسانه های غربی 
بفهمند و بازتاب دهنده »اصول دمکراسی در تضاد با رژیم 
شاه قرار دارد.« )صحیفه امام، جلد2، ص50(، »دست از 
مبارزه برنمی داریم تا حکومت دمکراسی به معنای واقعی 
آن جایگزین دیکتاتوری ها شود.« )همان، ص62( »با قیام 
ملت شاه خواهد رفت و حکومت دمکراسی خواهد شد.« 
)همان، ص26۹( باشند، بنابراین به جای واژه مردم سالاری 
دینی که هنوز مصطلح نشده است، می گویند: »در اسلام 
دمکراســی مندرج اســت و مردم در بیان عقاید آزادند.« 
)همان، جلــد8، ص234(. امام در همان نوفل لوشــاتو 
دمکراسی غربی را فاسد، غیرواقعی، طرفدار سرمایه داران، 
بدون محتوا، دیکتاتوری و مستبد می داند تا همگان بدانند 
که انقلاب امام به دنبال دمکراسی رایج غرب نیست؛ »در 
غرب خبری از دمکراسی نیست، هر چند که زیاد از آن دم 
می زنند.« )همان، جلد7، ص74( »این حکومت ها فقط در 
لفظ دمکراسی است، محتوا ندارد و دمکراسی های فعلی، 
مستبد است.«)همان، جلد 3، ص10(  »دموکراسی نوع 
غربی اش فاسد است، نوع شرقی اش هم فاسد است، درباره 
دمکراســی هیاهو اســت، تبلیغات اســت، همین معنی 
دمکراســی را که به اســم می برند در آمریکا و انگلستان 
هست، در این کشورها مســائل دیکتاتوری هم هست.« 
)همان، جلد5، ص238( مطالعه مجلدهای صحیفه امام 
که حداقل مربوط به 3دهه است نشــان می دهد امام در 
این باره دارای ذهن سیســتمی است و نســبت به آنچه 
می خواهد و نسبت به آنچه رد می کند، دچار تطور گفتمانی 
نیست. ایشــان خصایصی برای حکومت برمی شمارد که 
آمیزه ای از اسلام و نقش مردم در یک نظام اسلامی است، 
یعنی هم حدود شــرع را تأکید می کند و هم حق مردم را 
محترم می شمارد. حکومت مطلوب امام چه در نوفل لوشاتو 
و چه در دوران پس از پیروزی دارای این خصایص است: 
»حکومتی کــه به خاطر خــدا به کســب رضایت مردم 
بپردازد.« )همان، جلد17، ص161( »رضایت خداوند را از 
طریق کســب رضایت مردم انجام دهد«)همان، جلد18، 
ص201( »مردم از دل و جان موافق آن باشــند« )همان، 
جلد یــک، ص 71( »معتــرف به قول های خود باشــد« 
)همان، جلد 18، ص41( »در برابر خواسته های شرعی و 
قانونی مردم تســلیم باشــد« )همان، جلد یک، ص5۹( 
»متکی بــه اراده ملت باشــد«)همان، جلــد 3، ص37( 
»بیشترین توجه خود را به قشر ضعیف جامعه اختصاص 
دهد« )همان، جلد 5، ص1۹0( »در برابر مردم متواضع و 
فروتن باشــد« )همان، جلد یک، ص110( »به مشارکت 
مردم در مســائل کشور معتقد باشــد« )همان، جلد1۹، 
ص238( »مردم به سهولت امکان ارتباط با مسئولان آن 
حکومت را داشته باشند« )همان، جلد8، ص62( امام در 
عبارات ذکر شده شان نقش حداکثری را برای کرامت مردم 
قائل است و اداره کشــور را متکی به اراده آنان می داند اما 
تسلیم بودن به خواسته های ملت را به حدود شرع و قانون 
ارجاع می دهد، یعنی حیطه مطالبات را چارچوب اســلام 
می داند و استدلال وی نیز این اســت که مردم مسلمان 
هستند و طبیعتا مردم مسلمان اگر بر مسلمانی خود پایبند 
هستند، مطالبه اموراتی را نمی کنند که در تقابل و تعارض 
با اسلام باشد، بنابراین امام نه تنها به دمکراسی غربی پایبند 
نبود که آن را فاسد می دانست و خود را مقابل آن تعریف 
می کرد لذا لازم است از تحریف امام و تحریف تاریخ انقلاب 
اسلامی جلوگیری شود. امام به مردم سالاري درون دیني 
معتقد بود و اهل التقاط و چسب و وصله کردن اندیشه الهي 

با اندیشه هاي ماتریالیستي نبود.

سیدمحمد حسینی
معاون امورمجلس رئیس جمهور

در حادثه تلخ و غمبار ریزش ساختمان 
متروپــل آبــادان عــده ای کــه عامــان 
و بانیــان آن در دولــت قبــل بودنــد، 
به جای پاســخگویی، مدعــی و طلبکار 
شــده اند و دولــت را مــورد هجمــه قــرار 
می دهند. آنان به جــای طلبکار بودن، 
بایــد پاســخگوی تغافــل و بی مبالاتــی 
خــود در بــازی بــا جــان مــردم باشــند. 
دولــت کوچک تریــن قصــور و کوتاهی 
را نمی پذیــرد و همه امکانات را بســیج 

کرده است./ ایسنا

وزیر امورخارجه روسیه
سرگئی لاوروف

آمریکا در حــال مذاکره درباره شــرایط 
جدیدی است که این شرایط از احیای 
برجــام جلوگیــری می کنــد. ابتــکار 
جمهوری اســامی ایران و روسیه برای 
امنیت منطقــه خلیج فــارس همچنان 
مطــرح اســت و مــا ایــن ســند را بــه روز 

کرده ایم./فارس

حسینعلی حاجی دلیگانی
عضو هیأت رئیسه مجلس

دربــاره دلیــل طرح محــوری مجلــس 
یازدهم بایــد بگویم که نماینــدگان در 
برخی از موضوع ها نمی توانند درمقابل 
مشــکات مردم بــی تفــاوت باشــند و 
خودشــان طرح می دهند تا مشکل به 
سرعت حل شــود. مجلس یازدهم در 
شــرایطی کار خود را آغاز کرد که اواخر 
دولت روحانی بود و آنان برای برخی از 

مسائل لایحه نمی دادند./ مهر

نقل قول خبر

رئیس دفتر بازرسی رئیس جمهور:
ایران جایگاه خوبی در مبارزه با 

فساد ندارد
رئیس دفتر بازرسی و نماینده ویژه رئیس جمهور در مبارزه 
با فساد در نشست تخصصی بازخوانی فرمان 8ماده ای رهبر 
معظم انقلاب در مبارزه با فســاد با اشاره به اینکه مبارزه با 
فساد باید با اصلاح ساختارهای فســادزا آغاز شود، گفت: 
آیت  الله رئیسی با همین نگاه وارد عرصه اجرایی شدند، چون 
معمولا فسادها در بخش اجرایی بیشتر است و رئیس جمهور 
با عزمی جدی برای مبارزه با ریشه های فساد به میدان آمده  
است. به گزارش ایرنا، حسن درویشیان با بیان اینکه کشور 
مســلمان ایران جایگاه خوبی در مبارزه با فساد ندارد و در 
ردیف های آخر است و این مسئله پسندیده نیست، متذکر 
شد: باید دید کشــورهای رده اول از چه شیوه هایی برای 
مقابله با فساد استفاده کرده اند که توانسته اند آن را تا حد 
زیادی کنترل کنند. او افزود: اگر ســامانه های تجارت که 
حدود 26 زیرسامانه دارد و براســاس قانون ششم توسعه 
باید ایجاد می شد تا تمام ورود و خروج ارز و کالا و توزیع آنها 
ثبت شود و قابل رصد هوشمند باشد فعال می شد و ساختار 
نظام مالیاتی که همچنان کارآمدی لازم را ندارد، کارآمد 
می شد، مبارزه با فساد به نتایج بهتری منتهی می شد و تا 
این مسائل حل نشود، نمی توان به نتیجه رسید. درویشیان 
با تأکید بر اینکه ساختارهای مالیاتی کشور دچار مشکل 
است، گفت: همچنان معتقدم به همان میزانی که در قانون 
مالیات پیش بینی می شــود، فرار مالیاتی در کشور وجود 
دارد. سال گذشته که 5هزار میلیارد مالیات پیش بینی شده 
بود، به همان اندازه هم فرار مالیاتی وجود داشــت! رئیس 
دفتر بازرســی رئیس جمهور همچنین با اشاره به ساختار 
معیوب نظام بانکی در کشــور گفت: چــرا باید عده ای در 
قالب شرکت های صوری تســهیلات میلیاردی اخذ کنند 
که گاهی فردی 28 شرکت صوری داشــته و  از هر بانکی 

توانسته وام گرفته است. 

دولت

قضایی

 انتقاد از گزارش یک سویه آژانس
سرپرست نمایندگی دائم کشورمان در وین در واکنش به انتشار 2گزارش اخیر گروسی درباره 
راستی آزمایی اجرای برجام و اجرای پادمان در ایران گفت: نخستین گزارش مربوط به اجرای 
موافقتنامه پادمان در ایران است. این گزارش منعکس کننده همکاری های گسترده ایران با 
آژانس نیست. جمع بندی گزارش عینا همان مطالبی است که مدیرکل حتی پیش  از پایان مراحل 
پیش بینی شده در بیانیه مشترک، در پارلمان اروپا قبل از برگزاری دور سوم مذاکرات فنی 
ارائه کرد. محمدرضا غائبی افزود: متأسفانه این گزارش با کنار گذاشتن استدلال های مبسوط، 
مستدل و فنی مطرح شده ازسوی طرف ایرانی و نامعتبر خواندن غیرمنصفانه آنها، همچنان بر 
مفروض های از پیش تعیین شده آژانس تکیه کرده و بر این اساس جمع بندی یک طرفه خود را 
ارائه می دهد. وی گفت: ایران این رویکرد را غیرسازنده و مخرب نسبت به روابط و همکاری های 
جاری و نزدیک ایران و آژانس ارزیابی کرده و معتقد است آژانس باید متوجه عواقب مخرب 
انتشار چنین گزارش های یک سویه ای که می تواند بهانه لازم را به دست مخالفان روابط ایران و 
آژانس و مخالفین قسم خورده احیای برجام بدهد، باشد. سرپرست نمایندگی دائم کشورمان 
در وین اضافه کرد: گزارش دوم، یک گزارش به روزرسانی شده فنی مدیرکل آژانس بین المللی 
انرژی اتمی در زمینه نظارت بر اجرای برجام وفق قطعنامه22۳۱ شورای امنیت است که حاوی 
آخرین تحولات و همچنین اطلاعات فنی جدید در ارتباط با فعالیت های هسته ای ایران است.

مکث

رهبر معظم انقلاب، سخنران ۱4خرداد در حرم امام)ره( 
رهبرمعظم انقلاب، سخنران مراسم 14خرداد امسال در حرم امام خمینی)ره( خواهند بود. به گزارش فارس، 
این مراسم بعد از 2 سال وقفه به دلیل محدودیت های ناشی از کرونا، به صورت حضوری و با رعایت پروتکل های 
بهداشتی در حرم امام خمینی)ره( برگزار می شود. سخنران مراسم شب 14خرداد هم رئیس جمهور خواهد بود.

»نه شرقی، نه غربی« به معنای انزواطلبی نیست

حسین امیرعبداللهیان، وزیر امورخارجه در نشست این وزارتخانه با عنوان »سیاست  خارجی 
سیاست 
خارجی

متوازن در مکتب امام خمینی)ره(« گفت: شعار »نه شرقی، نه غربی« به معنای انزواطلبی و 
دوری از شرق و غرب نیست، بلکه هدف اساسی وابسته نشدن به شرق و غرب است و پس از 
رسیدن به این رویکرد، نگاه به آسیا، با اولویت همسایگان را در دستورکار قرار دادیم. پس  از 
جنگ اوکراین در سفر به مسکو به صراحت مواضع ایران را برای وزیر امورخارجه روسیه بیان کردم که ایران 
در سیاست  خارجی مستقل و براساس منافع ملی خود عمل می کند و در این خصوص با کسی تعارف نداریم.
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 شماره  8510

دبیــرکل مجمــع کلانشــهرهای ایــران بــا 
اشــاره به اینکه پس از 2ســال دوباره آمار 
مسافران درحال افزایش است، گفت: با 
مجموعه های مختلف عمومی مانند سپاه 
مذاکــره شــده تــا از ظرفیــت تعمیرگاهــی 
آنان و با نظام پرداخت مشــخص، تعداد 
2۵۰۰اتوبــوس را تعمیــر کرده و بــه چرخه 
نــاوگان بازگردانیــم. احســان متولیــان با 
بیان اینکه  12 هزار و   ۵22 دستگاه اتوبوس 
در کلانشــهرهای ایــران فعــال هســتند،  
افــزود: منابع مالــی شــهرداری ها محدود 
اســت و بدهی های دوره گذشــته به دوره 
فعلی ارث رســیده اســت. یکــی از راه های 
در دســترس کــه بــه منابــع مالــی کمتری 
نیاز دارد، تعمیرات و اورهال اتوبوس های 

فرسوده است.

2500
اتوبوس

ایجاد نخستین شهر دخت نوآور 

گزارش
پایتخت با رویکرد استارت آپی، 
ویژه دختران نوجــوان و جوان، 
یکی از نیازهایی است که در شهر 
تهران احساس می شود. نرگس معدنی پور، رئیس 
کمیســیون فرهنگی و اجتماعی شــورای شهر 
تهران با بیان این مطلب به همشــهری گفت که 
این شهر دخت متناسب با نیاز دختران و شرایط 

پساکرونای جامعه، ایجاد خواهد شد.
 مدتی پیش موضــوع ایجاد شــهر دخت نوآور 
توســط مشــاور و مدیر اداره کل امــور بانوان 
شهرداری تهران مطرح شد و مریم اردبیلی اعلام 
کرد که علاوه بر شــهر دخت نوآور، ایجاد 2شهر 
دخت دیگر هم در دســتور کار مدیریت شهری 
قرار دارد. به گفته او با ایجاد شــهر دخت نوآور، 
دختران نوجوان و جوان در کارگاه ها، رویدادهای 
کارآفرینی، نوآوری و راه اندازی اســتارت آپ ها 
شرکت می کنند و پس از احصاي مشکلات امور 
شهری به عنوان کنشگر آنها را پیگیری و با ارائه 
راهکارهای مناسب، مدیران شــهری را در حل 

مشکلات یاری خواهند کرد.

اولین شهر دخت برای دانشجویان
بیش از 90دانشــگاه و خوابگاه دانشــجویی در 
منطقــه6 وجــود دارد و از ســال93 به همت 
شهرداری تهران نخســتین شهر دخت پایتخت 
در 5طبقه بــا امکانــات تفریحــی، فرهنگی، 
ورزشی، اجتماعی و...  متناسب با نیاز و خواسته 
دانشــجویان ایجاد و بهره برداری شــد. پس از 
گذشت حدود 8ســال اکنون این شهر دخت به 
مکانی امن بــرای دختران به ویژه دانشــجویان 
تبدیل شده اســت و روزانه صدها نفر از دختران 
پایتخت در آن تــردد و از امکانات و خدمات این 
شــهر دخت اســتفاده می کنند. به گفته رئیس 
کمیســیون فرهنگی و اجتماعی شــورای شهر 
تهران دختران قشری از بانوان هستند اما نیازهای 
متفاوتی دارند. آنطور که نرگس معدنی پور عنوان 
کرده است،»در حوزه زنان باید به قشر دختران 
توجه ویژه ای شــود و نیازســنجی این قشر در 
گروه های مختلف سنی احصا و در راستای رفع 

آنها اقدام شود«. او با بیان اینکه شهر دخت باید 
متناســب با نیاز و مطالبات قشر دختران جامعه 
ایجاد شود، گفت: »یکی از دغدغه های مدیریت 
شهری در ادوار گذشــته ایجاد شهر دخت های 
متعدد براساس نیاز سنین مختلف دختران بود و 
به همین دلیل در نخستین گام با توجه  به اینکه 
بخش اعظمــی از مراکز آموزشــی در محدوده 
منطقه6 قرار دارد، متناسب با مطالبات دختران 
دانشجو نخســتین شــهر دخت در این منطقه 
ایجاد شــد. در واقع با این اقدام مدیریت شهری 
زمینه ای فراهم کرد تا این قشر از دختران بتوانند 
در فضایی امن و تفریحی فراغت خود را ســپری 
کنند و ســاعاتی در جمع دوستان به تبادل نظر 
در حوزه های مختلف علمی، ورزشی، اجتماعی، 

اقتصادی و... بپردازند.«

طراحی شهر دخت با زیست بوم جدید
  زندگی در روزهای پســاکرونا به سبک و سیاق 
متفاوت شروع شده است. در ایام کرونا استفاده 
از دنیای دیجیتال پیشرفت چشمگیری کرده و 

مردم با شیوه های نوین در تحصیل علم و دانش، 
کسب وکار و... آشنا شدند. همین موضوع سبب 
شد تا مدیریت شهری ایجاد شهر دخت نوآور را 

در دستور کار قرار دهد.
 مجموعه ای کــه به گفته رئیس کمیســیون 
فرهنگی و اجتماعی شورای شهر تهران متناسب 
با نیاز امروز دختران و جامعه پســاکرونا است 
و  باید با نگاه اســتارت آپی ایجاد شــود. آنطور 
که معدنی پور گفته اســت: »در مجموعه شهر 
دخت ها هدف فراهم ســازی زمینه شکوفایی 
استعدادها، خلاقیت ها و ایده های نسل آینده ساز 
و تعامل دوجانبه و استفاده از ایده های جوانان در 
مدیریت شهر است؛ بنابراین ضرورت دارد شهر 
دخت نوآور براســاس زیســت بوم جدید ایجاد 
شود.« این عضو پارلمان شهری تأکید کرد: »به 
این نکته باید توجه داشــت که حضور دختران 
در این مجموعه ها)شــهر دخت ها( سبب تبلور 
خلاقیت آنها در شناســایی مشکلات شهری و 
ارائه راهکارهای مبتنی بر علم و دانش و فناوری 

خواهد بود.«

شهر استارت آپی برای دختران 
ایجاد نخستین شهر دخت نوآور پایتخت در دستور کار مدیریت شهری قرار گرفت

پارلمان شهری همچنان به شناسایی، معرفی و ایمن سازی ساختمان های ناایمن مشابه پلاسکو و متروپل تأکید دارد

سرپرست سازمان نظام مهندسی ایران: در تهران هزار ساختمان بالای 12طبقه وجود دارد که نیازمند نگهداری هستند تا حادثه ریزش پلاسکو تکرار نشود
بناهای ستاره دار همچنان زیر ذره بین شورا

 حادثه ساختمان متروپل آبادان به مثابه زنگ خطر 

شورا
و هشداری بود تا مدیریت شــهری پایتخت عزم 
خود را برای ایمن ســازی ساختمان های ناایمن و 
پرخطر جزم کند ؛ ازاین رو انتشار و معرفی 129ساختمان پرخطر 
و در اصطلاح ستاره دار مطرح شد. ساختمان هایی که چند روزی 
است لیست شان در سایت های خبری و شــبکه های اجتماعی 
بازنشــر می شــود اما مدیریت شــهری تهران آن را مورد تأیید 
نمی داند. دیروز رئیس شورای شهر تهران در جمع خبرنگاران به 
همین موضوع)129ســاختمان ناایمن( اشــاره کــرد و گفت: 
»ساختمان های ناایمن موضوع مهمی است و سازمان آتش نشانی 
شهرداری تهران پس از بررسی های تخصصی آمار 129ساختمان 
را شناسایی کرده است. گرچه برخی از مراجع این مسئله را قبول 
ندارد و موافق انتشار لیست ساختمان های ناایمن نیستند اما بنده 
موافق انتشــار هســتم؛ چراکه مردم حــق دارنــد از وضعیت 

ساختمان ها مطلع شوند.« 
مهدی چمران با بیــان اینکه باید کمیته تخصصی متشــکل از 
وزارت راه و شهرســازی و نظام مهندســی تشــکیل و درنهایت 
تصمیم جدی و نهایی درخصوص ســاختمان های ناایمن اتخاذ 
شود به جلسه با شهردار تهران اشاره و تأکید کرد: »در این جلسه 
موضوع تفویض اختیار صدور تأییدیه ایمنــی به دفاتر خدمات 
الکترونیکی و اینکه قرار اســت با چه نیرویی کار انجام شــود و 
بررسی ســاختمان های ناایمن و آیا به لحاظ آتش سوزی صورت 
 می گیرد یا ایمنی و پایداری ســازه هم لحاظ می شود را پیگیری

 می کنم.«
به گزارش همشهری، رئیس شورای شهر تهران در صحبت های 
ابتدایی خود پس از تبریک میلاد حضــرت معصومه)س( و روز 
دختر به  روز جهانی بدون دخانیات اشــاره کرد و گفت: »تلاشی 
که برای کاستن تمایل جوانان به دخانیات انجام شده مؤثر نبوده 
است. چرا که درآمد و ثروت نهفته پشت دخانیات اجازه نمی دهد 
این مسیر به درستی پیش برود. به گونه ای که زمین های زیرکشت 
دخانیات افزایش پیدا کرده و جای گندم، توتون و تنباکو کشت 

می شود.« 

1000 ساختمان نیازمند نگهداری
 سرپرست سازمان نظام مهندسی کشور در جریان ارائه گزارشی 
از ســاختمان های ناایمن پایتخت و حادثه متروپل آبادان گفت: 
»حادثه متروپل اگر پس از بهره بــرداری کامل رخ می داد قطعا 
شاهد فاجعه بزرگی می بودیم چرا که متأســفانه هیچ سازوکار 
مناســب طراحی و اجرایی برای این ساختمان پیش بینی نشده 

بود.« 

حمزه شکیب در ادامه به ساختمان های ناایمن تهران اشاره کرد 
و افزود: »ساختمان پلاسکو روزی نماد ساختمان های بلند کشور 
بود که به دلیل عدم نگهداشت براساس مقررات ملی ساختمان، 
فروریخت. اکنون هزار ساختمان بیش از 12طبقه در تهران وجود 
دارد که نیاز به نگهداری و رعایت الزامات مبحث22مقررات ملی 
ساختمان هســتند و اگر این اقدام صورت نگیرد چه بسا حادثه 
پلاسکو تکرار شود.« او با بیان اینکه تدوین دستورالعمل و مکانیزم 
فوق ریزش برای ساختمان های بلندمرتبه ضرورت دارد، گفت که 
با این اقدام در زمان وقوع حادثه، اطلاعات در اختیار آتش نشانی 
قرار می گیرد و حتما امدادرسانی بهتر انجام می شود اما متأسفانه 
در ادوار گذشــته به این موضوع توجه نشــده است. سرپرست 
سازمان نظام مهندســی کشــور به اهمیت کمیت و کیفیت در 
نهضت ملی مسکن هم اشــاره کرد وگفت: »در مسکن سازی به 
کمیت بیش از کیفیت توجه می شــود. علم مهندسی در کشور 
جزو 5کشور اول دنیاست و با پیاده سازی علم و دانش و تخصص 
در این حوزه می توان ریسک را در شهر تهران کاهش داد اما چون 
نظامات درون و بیرون سازمان نظام مهندسی رعایت نمی شود این 

امر محقق نشده است.«

در نصف روز هم می توان پروانه 
صادر کرد

زاکانی: اطلاعات دستگاه ها برخط شود می توان در نصف 
روز هم پروانه ساختمانی صادر کرد

شهردار تهران با اشاره به لزوم کاهش زمان در صدور پروانه 
ساختمان، تأکید کرد که در این رابطه نیاز به اصلاح قانون 
نداریم و اگر همه دستگاه ها اطلاعات شــان را برخط کنند 
حتی در نصف روز می توان پروانه ســاختمانی را صادر کرد. 
به گزارش همشهری، علیرضا زاکانی در حاشیه پویش قرار 
خدمت در منطقه 13 با انتقــاد از زمان طولانی برای صدور 
پروانه ســاختمان گفت:»براســاس قانون، صدور پروانه در 
۷روز باید انجام شود. این قانون مربوط به سال 13۷1 است، 
اما امروز پیچیدگی های صدور پروانه ساختمان شرایط را به 
سمتی برده که فقط خود شهرداری دخیل نیست بلکه فراتر از 
شهرداری، دستگاه های دیگر هم دخیل هستند که اطلاعات 
آنها برخط و به روز نیست و ما مجبور هستیم استعلام کنیم. 
امروز شــرایط به گونه ای اســت که به طور میانگین  10ماه 
زمان می برد تا یک پروانه صادر شــود. تصمیم این است که 
این 10ماه را با حفظ همه دقت ها و بدون آســیب به امنیت 
و سلامت مردم و با تأکید بر اســتحکام بنا به 2 ماه کاهش 
دهیم.« همچنین زاکانی در ایــن رابطه که نیازی به اصلاح 
قانون وجود دارد هم گفت:»نیازی به اصلاح قانون نیســت 
چراکه زمان صدور پروانه را از 10ماه به 2ماه کاهش می دهیم 
و اگر همه دســتگاه ها اطلاعات شان را برخط کنند حتی در 

نصف روز می توان پروانه ساختمانی را صادر کرد.«

ساختمان های ناایمن موضوعی نیست که در کوتاه مدت 
جمع شود

شهردار تهران در واکنش به انتشار لیستی مبنی بر اسامی 129 
ساختمان  ناایمن شهر تهران گفت : نه برای این لیست منتشرشده 
و نه برای ســایر لیســت ها به هیچ وجه مرجعیتی وجود ندارد. 
علیرضا زاکانی با اشــاره به اقدامات شهرداری تهران درخصوص 
ساختمان های ناایمن افزود:»در شهرداری تهران ستادی تشکیل 
شده که خروجی آن ستاد، بازبینی گودها و ساختمان های شهر 
است و امکانی را فراهم می کند تا بتوانیم در جهت استحکام بناهای 
موجودی که خدمات ارائه می دهند و نیز گودهای خطرناک گام 
برداریم. لیست هایی که منتشــر می شوند جز التهاب در جامعه 
نتیجه دیگری ندارند. خواسته شهرداری از شهروندان این است 
که توجهی به این لیست ها نداشته باشند. در مجموعه شهرداری 
موضوع ساختمان های ناایمن را دنبال می کنیم. در همین راستا 
از سایر دستگاه ها کمک خواسته ایم و جلساتی با دادستانی برگزار 
شده است اما این موضوعی نیست که در مدت کوتاه جمع شود.«

 الگوی سوم زن
 نه شرقی است و نه غربی

نرگس معدنی پور، رئیس کمیسیون 
فرهنگی و اجتماعی شورای شهر 

تولد حضرت معصومه)س( بهانه ای است 
تا از دختران و زنان ایران زمین صحبت به 
میان آید؛ نیرویی که نه »هدف توسعه« 
بلکه »بازو، پیشران و عیار« توســعه پایدار این دیار کهن و 
اصیل اند. سخن از نیروی عظیمی است که از قلب خانه تا متن 
جامعه حضور دارد و حوزه زنان یکی از مهم ترین حوزه هایی 
اســت که محل گفتمان های مختلف در عرصه های سبک 
زندگی، اجتماعی، فرهنگی، اقتصادی و سیاســی محسوب 
می شود. بیش از یک دهه الگویی با عنوان »الگوی سوم زن« 
از سوی مقام معظم رهبری تعریف شده و مبنای فکری آن 
منطبق با اندیشه های بلند انقلاب اســلامی است. این الگو 
باید یکی از موضوعات جهاد تبیین باشد تا خاستگاه و هدف 
آن به گونه ای که بایسته و شایسته است، تشریح و به درستی 
به جامعــه، بالاخص جامعــه دختران جوان مــا، منتقل و 

راهکارهایی امروزی برای اجرایی کردن آن ارائه شود.
الگوی ســوم زن، نه شرقی اســت و نه غربی؛ چرا که زن در 
تعریف غالبا شــرقی همچون عنصری اســت در حاشیه و 
بی نقش در تاریخ ســازی و در تعریف غالبا غربی هم به مثابه 
موجودی است که جنسیت او بر انسانیتش می چربد، اما در 
نگاه رهبر انقلاب اسلامی می توان زن بود، عفیف، محجبه و 
شــریف بود اما در متن و مرکز جامعه قرار داشت. این توجه 
همزمان به حضور دختران و زنان هم در متن و هم در مرکز، 
یکی از شاخصه های الگوی سوم زن است که نشان می دهد 
بانوان ما چه به عنوان پیروانی پیگیر و چه به عنوان پیشتازان 
پی ریز می توانند و باید در حوزه های مختلف جامعه نقش ایفا 
کنند. سازمان ها و نهادها، ازجمله شــهرداری ها می توانند 
ضمن طراحی و پیاده ســازی اقدامات نوآورانه و حمایت از 
ابتکارات گروه هــا و همیاری های داوطلبانــه در چارچوب 
جهاد تبیین برای نقش آفرینــی مؤثر در تحولات مربوط به 
سبک زندگی دختران و زنان، همچنین از طریق آن دسته 
از برنامه های راهبردی که نقش پیشران دارند، برای بهبود 
کیفیت زندگی دختران و زنان نقش سازنده و مؤثری داشته 
باشــند. باید توجه داشته باشــیم که به دلیل جایگاه ممتاز 
دختران و زنان در نهاد خانواده، هرگونه چالش یا بهبود در 
شاخص های کلان فرهنگی و اجتماعی این حوزه می تواند 
تبعات گسترده ای را هم در نهاد خانواده و هم در شاخص های 

عمومی و کلان ایجاد کند.

 لطف الله فروزنده
 معاون برنامه ریزی و توسعه سرمایه 

انسانی و امور شورا
ســاعات کاری کارکنان شــهرداری در بخش 
خدمــات شهرســازی 3نوبته شــده اســت و 
به زودی این خدمت در قالب میز الکترونیک 
شهرداری ارائه خواهد شد تا شهروندان نیاز 
به درخواســت حضوری نداشــته باشند. در 
این نوبت ابتدا برای نیروهایی که به صورت 
داوطلبانــه متقاضــی همــکاری هســتند، 
ســاعت شــناور قائــل خواهیم شــد کــه آنها 
می توانند عصرها با مدیریت شهردار منطقه 
تــا ســاعت ۸ شــب بــرای خدمت رســانی به 
مــردم حضــور داشــته باشــند. البتــه برخــی 
کارکنان که ســاعت کاری شان تا ساعت 1۷ 
هست هم می توانند تا ساعت 2۰ در محل 
کار حاضر باشند و اضافه کار دریافت کنند.

عباس شعبانی 
 معاون فنی و عمرانی شهرداری تهران

11پروژه جدید در زمینه تکمیل گردش های 
ترافیکــی تقاطع هــای غیرهمســطح شــهر 
تهــران بــرای اجــرا ابــلاغ شــد. بررســی های 
انجام شــده در این معاونت حاکی از کمبود 
گردش های ترافیکی در ۹۸تقاطع بزرگراهی 
اســت؛ نواقصــی کــه حــدود ۷۸۰کیلومتــر 
گردش اضافی را به ســفرهای درون شــهری 
پایتخت نشــینان تحمیــل می کنــد.  تــلاش 
برای تکمیل گردش هــای ترافیکی 3تقاطع 
غیرهمســطح بزرگــراه شــهید یاســینی بــا 
بزرگراه های رسالت، شهید باقری و ترمینال 

جدید شرق نیز ضروری است.

معــاون امــور مناطــق ســازمان مدیریــت 
پســماند، گفت: طرح جمــع آوری جداگانه 
پســماند  تر میادیــن میــوه و تره بار بــا هدف 
تولید کــود کمپوســت باکیفیت بــا پذیرش 
روزانه ۸۰تن پســماند  تر شــروع به کار کرده 
اســت. از ابتــدای فروردین مــاه تاکنــون در 
ســایت تولیــد کمپوســت در اراضــی جنــب 
ایســتگاه جهاد بیــش از 2هزار تن پســماند 
 تر برای تبدیل به کمپوســت دریافت شــده 
اســت. شــادی مالکــی افــزود: هم اکنــون 
به منظــور جمــع آوری جداگانــه پســماند 
 تــر میادیــن میــوه و تره بــار 6۸عــدد مخــزن 
11۰۰لیتــری و 6۰عــدد مخزن غلتان توســط 
ســازمان مدیریــت پســماند در ایــن مراکــز 

استقرار پیدا کرده است.

2000
تن

 اصلاح کمیسیون 
ماده100 قانون شهرداری ها

عضــو کمیســیون عمــران و مســئول کمیتــه 
نظام مهندســی مجلس که مهمان ویــژه پارلمان 
شــهری بود دربــاره حادثه متروپل گفــت: »تمام 
کسانی که رونوشت ناظر سازمان نظام مهندسی را 
دریافت کردند و کاری انجام ندادند مقصر هستند.« 
به گزارش همشــهری، اقبال شــاکری به بازنگری 
قانون نظام مهندسی اشــاره کرد و گفت: »بارها در 
قانون نظام مهندســی بازنگری شــده اما عملیاتی 
نشده اســت. در کمیســیون عمران به این موضوع 
توجه ویژه ای داشــته ایم و ازاین رو آخرین بازنگری 
قانون نظام مهندسی انجام شده و به زودی در صحن 
مجلس ارائه و بررسی می شود.« او از اصلاح ماده100 
قانون شــهرداری ها هم خبر داد و عنوان کرد که با 
اصلاحات این ماده به طورکلی کمیسیون ماده100 
منتفی می شود. مدیریت یکپارچه شهری هم موضوع 
دیگری بود که شاکری در تشــریح آن گفت: »تمام 
خدمات دهندگان باید تحت یک ضلع باشند و شهردار 
بتواند پاسخگو باشد که این موضوع نیز در دستور کار 
مجلس قرار گرفته است.« عضو کمیسیون عمران و 
مسئول کمیته نظام مهندسی مجلس درباره اصلاح 
ماده100 قانون شهرداری ها به همشهری گفت: »با 
اصلاح این ماده دیگر چیزی به عنوان پذیرش تخلف 
و ارسال آن به کمیسیون ماده100 نداریم و تخلفات 
حذف و 3سال فرصت داده می شود تا به پرونده های 
موجود در کمیسیون رســیدگی شود و پس از ابلاغ 

قانون دیگر ساختمان متخلف نخواهیم داشت.« 

نقل قول خبر

عدد خبر

 خبر

مدیریت شهری

یادداشت

 دغدغه اعضای پارلمان شهری
 در حوزه ایمنی

روز گذشته در صحن شورای شــهر تهران پس از ارائه گزارش 
مترو پل آبادان و ساختمان های ناایمن تهران توسط حمزه شکیب 
سرپرست سازمان نظام مهندسی کشور، برخی از اعضای پارلمان 
شهری براساس دغدغه هایی که داشتند، مسائلی را مطرح کردند.
پرویز سروری: نظر کارشناسان درخصوص حادثه پلاسکو به 
مقررات تبدیل نشده است و ضرورت دارد این موضوع موردتوجه 

قرار گیرد.
حبیب کاشــانی: آیــا در تهــران ۷51کیلومتــری تنها 
129ســاختمان ناایمن وجود دارد یا خیر؟ و مسئولان بگویند 

برای ایمن سازی این بناها باید چه کار کرد؟
 مهدی پیر هادی: در مورد ایمنی ساختمان ها مباحث 22گانه 
قانون و مقررات ساختمان موردتوجه قرار نمی گیرد و چرا نظارت و 
اجرای دقیقی برای اجرای مباحث ایمنی ساختمان وجود ندارد؟
ســیدجعفر تشکری هاشــمی: ضــرورت دارد بــرای 
ساختمان های ناپایدار و سازه های دیگر شهری مانند گودها و 
ساختمان های مشمول ماده 100کارگروه ویژه ای تشکیل شود.

حجت الاسلام سیدمحمد آقامیری: شتاب توسعه در کشور 
ما با محوریت پول و ســرمایه اســت و همین امر باعث کاهش 

ایمنی می شود 
ناصر امانی: مســئولین به همــان اندازه که نگــران ریزش و 
آتش سوزی ساختمان های بلندمرتبه هستند باید به 4500هکتار 

بافت فرسوده تهران هم توجه داشته باشند.
میثم مظفر: سازمان نظام مهندسی مکلف است در مدت 6روز 
برای ملک ناظر تعیین کند که وحدت رویه در این فرایند وجود 

ندارد و این کار در طولانی مدت انجام می شود.
 احمد صادقی: تعارض منافــع در مجموعه های مختلفی که 
ذینفع هســتند مانع از اصلاح قوانین در حوزه ایمنی مسکن 

می شود.
جعفر بندی شربیانی: آنچه در حوزه ایمن سازی ساختمان ها 
می لنگد این است که تخصص متخصصان زیر پای کسانی است 

که می خواهند منافع بیشتری داشته باشند.
مهدی اقراریان: شهردار تهران لایحه مدیریت آتش نشانی و 
خدمات ایمنی کشــور را در هیأت دولت پیگیری کند تا مورد 

تصویب و ابلاغ قرار بگیرد.
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ســرانجام وزارت نیرو با تأیید خبر 

انرژی
تغییر ساعت کار ادارات اعلام کرد: 
تصمیم  نهایی برای تغییر ساعت کار 
را استانداران براساس پیشــنهاد شرکت های برق 
منطقه ای و توزیع برق استان ها خواهند گرفت. پیش 
از این خبری منتشر شده بود مبنی بر اینکه ساعت 
کار ادارات در سراسر کشور از ساعت 6:30 صبح تا 

13:30 خواهد بود که این خبر تکذیب شد.
برخی مسئولان وزارت نیرو که با همشهری گفت وگو 
کرده اند، درباره دلایــل تصمیم اخیر می گویند که 
واگذاری تصمیم گیری نهایی درباره تعیین ساعت 
کار به استانداران، به دلیل تفاوت شرایط آب وهوایی 
و همچنین زمان تاریکی و روشنایی هوا در مناطق 
مختلف کشور است. به گفته آنان اعلام یک ساعت 
مشخص برای ادارات کل کشور، ممکن است باعث 
چالش در رفت وآمد کارکنان به ویژه زنان شــاغل 
شود. مقام های وزارت نیرو تأکید دارند که به هر حال 
در برخی کلانشهرها افراد برای حضور در محل کار 
خود روزی یک ساعت و حتی بیشتر در مسیر هستند 
و متغیربــودن زمان طلوع آفتاب بین اســتان های 
مختلف، اعلام ســاعت کاری یکپارچه را مشــکل 

می کند.

تغییر ساعت به نفع برق
یکی از دلایل تغییر ساعت کار در تابستان امسال لزوم 
اعمال تدابیری برای صرفه جویی در مصرف برق بوده 
است؛ چنان که مصطفی رجبی مشهدی، سخنگوی 
صنعت برق می گوید: »تغییر ساعات ادارات به تنهایی 
می تواند بین 1000 تا 1۲00مگاوات صرفه جویی در 
پی داشته باشد و امکان تأمین پایدار انرژی را برای 
سایر مشترکان فراهم کند.« او البته تأکید می کند 
که پیشنهاد تغییر ســاعت کار همچنان در دست 

بررسی است. 
به گفته این مقــام صنعت برق، اســتانداران بنا به 

پیشنهاد شرکت های برق منطقه ای و توزیع نیروی 
برق در استان ها، برای تغییر ساعت کار اداری اقدام 
خواهند کرد، یعنی ادارات کار خود را یک تا ۲ساعت 
زودتر از قبــل آغاز کرده و زودتر بــه پایان خواهند 
رساند تا در ســاعت اوج مصرف یعنی بین 1۲ظهر 
تا 17عصر وسایل سرمایشــی ادارات به طور کامل 

خاموش شود.

اخطار به سازمان محیط زیست 
همزمان با پیگیری این تدابیر، از روز گذشته برخورد 
با دستگاه های دولتی پرمصرف هم آغاز شد. دیروز 
در نخستین گام، سازمان حفاظت محیط زیست و 
یکی از شعب اصلی بانک ملت با اخطار جدی ادارات 
برق مرتبط مواجه شــدند. رامین پوریا، مدیر دفتر 
مدیریت مصرف شــرکت توزیع نیروی برق تهران 
بزرگ گفت: در 18اردیبهشــت دولت مصوب کرد 
همه دستگاه های اجرایی، بانک ها، نیروهای مسلح و 
نهادهای عمومی غیردولتی موظفند مصرف خود را 
در ساعت اداری 30درصد نسبت به پارسال کاهش 
دهند. او تأکید کرد: بعد از ساعت اداری هم ادارات 
باید مصرف را نسبت به  روز، 60درصد کاهش داده و 
نیز باید لوازم غیرضروری را خاموش کرده و تأسیسات 

نیز بعد ساعت اداری از مدار خارج باشد. 
پوریا افزود: در تهران 5700اداره و شعبه بانک وجود 
دارد که به صــورت ویژه 1100دســتگاه از آنها در 
ستاد شرکت توزیع از طریق کنترل های هوشمند 
رصد می شــوند و از روز 16خرداد اگــر اداره ای با 
توجه  به بازدیدهایی که در ۲مــاه اخیر از آنها انجام 
شده الزام ها را رعایت نکند، مدیریت اضطراری بار یا 
قطع برق برای آنها اعمال خواهد شد. او یادآور شد: 
اداره ها چنانچه رعایت نکنند، با اطلاع قبلی برق آنها 
قطع خواهد شد. قطعی برق تا زمانی که تعهد لازم 
را ندهند برقرار خواهد بود و برق آنها در ساعت اوج 

مصرف قطع می شود.

نوسازی پست های برق پایتخت 
از ســوی دیگر، با نزدیک شــدن به ایام گرم سال و 
با هدف آماده ســازی  شــبکه توزیع برق پایتخت، 
به منظور تامین بــرق مصرفی ســاعات اوج بار، با 
حضور 300نیروی عملیاتی بیش از 100پست برق 
هوایی و زمینی شهر تهران در محدوده منطقه برق 
بعثت از مناطق ۲۲گانه شــرکت توزیع نیروی برق 
تهران بزرگ، در 5روز گذشته تعمیر و بهسازی شد. 
علیرضا رضایی، معاون بهره برداری و دیسپاچینگ 
شــرکت توزیع نیروی برق تهران بزرگ، جلوگیری 
از اختلال در تامین برق مشترکان به ویژه مشترکان 
خانگــی را از مهم ترین برنامه های این شــرکت در 
تابستان1401 دانست و تأکید کرد: تمام برنامه های 
کارشناسی ممکن به منظور افزایش تاب آوری شبکه 
برق شهر تهران در تابستان سال جاری به کار گرفته 
شده و نیروهای متخصص این شرکت، شبانه روز در 
تلاشند تا آسایش و آرامش هموطنان تهرانی تامین 
شود. در اقدامی دیگر و با هدف کنترل مصرف برق، 
مصرف ادارات و ســازمان های مهم پایتخت حتی 
مشترکان حساس نظامی، بانک ها و نهاد های مهم 
زیر ذره بین شرکت توزیع نیروی برق تهران بزرگ 

قرار گرفته است.

تلاش برای تولید بیشتر
به گزارش همشهری، با گرم شدن هوا در اکثر شهرها 
و روستاهای ایران، وزارت نیرو در وضعیت آماده باش 
قرار گرفته است تا جلوی بروز پدیده خاموشی های 
گسترده را بگیرد. در تازه ترین اظهارنظر، علی اکبر 
محرابیان که به زنجان سفر کرده، اعلام کرد: ظرفیت 
نیروگاه های حرارتی کشور به 71هزار مگاوات رسیده 
است. او تأکید کرد: برای افزایش توان تولید برق برای 
روزهای اوج مصرف تابستان سال1401 واحد گازی 
نیروگاه های هنگام، قشم پاسارگاد، میانرود، آریان 
زنجان و ۲واحــد ایران ال ان جی وارد مدار شــده و 

واحدهای بخار جدید نیروگاه های جهرم، هریس، 
ارومیه، چابهار و بعثت پارس جنوبی نیز برای کمک 
به تامین انرژی پایدار روزهای پیک مصرف امسال به 

شبکه سراسری برق متصل شده اند.

شرط خروج اضطراری نیروگاه ها
چالش اصلی در تابستان پیش رو به خروج احتمالی 
نیروگاه ها از مدار تولید مربوط می شــود، اما ناصر 
اســکندری، معاون راهبری تولید برق شرکت برق 
حرارتی با تأکید بر اینکه نیروگاه های حرارتی کشور 
در پیک)دوره اوج مصرف( تابستان امسال با آمادگی 
کامل در مدار تولید برق خواهند بود، گفت: تاکنون 
99درصد برنامه تعمیرات نیروگاه ها به پایان رسیده 
است. او با اشــاره به اینکه 95درصد برق مورد نیاز 
کشور را نیروگاه های حرارتی تامین می کنند، افزود: 
این نیروگاه ها شــامل واحدهــای گازی، بخاری و 
سیکل ترکیبی هستند که هرساله در بازه های زمانی 
مشخصی مورد تعمیرات و آماده سازی قرار می گیرند.  
اسکندری گفت: بر اساس آمارهای جهانی بین ۲ تا 
5درصد نیروگاه ها ممکن است در زمان اوج مصرف 
برق به دلیل حوادث پیش بینی نشــده دچار خروج 
اضطراری شوند که با فعالیت های انجام شده در فصل 
تعمیراتی امسال، امیدواریم تابستان پیش رو حداکثر 

3درصد خروج اضطراری داشته باشیم.

وزارت نیـــــــرو ضمـــــن تأییــــد خبـــــر 
تغییــر ســاعت کار ادارات می گویــد: 
تصمیم گیــری نهایــی به شــرکت های 
بــرق منطقه ای و اســتانداران ســپرده 

شده است

ساعت کار به وقت استان ها
عبور از خاموشی در فصل داغ؛ استانداران تصمیم نهایی را می گیرند

 اکنون متوسط تولید گندم آبی در سال، 4/۲میلیون تن و گندم دیم در بهترین شرایط 1/۲میلیون تن است
پیش شرط های افزایش تولیدگندم دیم

مصرف سالانه گندم در ایران بین 13 تا 14میلیون تن 

کشاورزی
است که بخشــی از این میزان هرسال از مسیر واردات 
تامین می شــود. برای میزان تولید گندم کشــور در 
سال های مختلف رقم های مختلفی گزارش شده که این تولید در مقطعی 
توانسته کل نیاز کشور را پوشش دهد. در سال95 به دنبال تحقق طرح 
خودکفایی تولید گندم، مجموع میزان تولید این محصول استراتژیک به 
14.5میلیون تن رسید اما در بیشتر سال ها تولید گندم کمتر از این میزان 
است و بخش زیادی از نیاز داخلی باید با واردات تامین شود. تولید گندم 
در سال گذشته به 7.5میلیون تن رسید. تولید امسال نیز 10میلیون تن 
پیش بینی می شود و برای ترازشدن عرضه با تقاضا دست کم 5میلیون تن 
گندم باید با واردات تامین شود. این در حالی است که با تحولات سیاسی 
چند ماه گذشــته در اوکراین، قیمت جهانی بســیاری از محصولات 
استراتژیک به شدت افزایش یافته و تامین این اقلام برای واردکنندگان 
که ایران نیز در میان آنهاست، دشوارتر و پرهزینه تر شده است. در چنین 
شرایطی اســتفاده از ظرفیت های موجود کشــور برای افزایش تولید 
می تواند به عنوان مهم ترین راهکار برای کاهش هرچه بیشتر وابستگی 

به واردات مورد توجه قرار گیرد.
 

جهش تولید در دیم زارها
افزایش  بهره وری کشــت گندم در دیم زارها طرحی اســت که وزارت 
جهادکشاورزی برای رشد میزان تولید گندم کشــور مورد توجه قرار 
داده است. سیدجواد ساداتی نژاد، روز سه شنبه در حاشیه جلسه ستاد 
ملی طرح جهش تولیــد در دیم زارها از اجرای طــرح جهش تولید در 
دیم زارهای کشور خبر داد. اجرای این طرح در ۲سال گذشته در 5استان 
کشور شروع شده و در سال زراعی گذشته به 15استان کشور در سطح 

۲.6میلیون هکتار افزایش یافته است. 
به گفته وزیر جهادکشاورزی قرار است در سال زراعی جدید 5.۲میلیون 
هکتار از دیم زارهای کشور زیر پوشــش طرح جهش تولید قرار بگیرد. 
هم اکنون دوسوم اراضی گندمکاری کشــور به صورت دیم و یک سوم 
به صورت آبی کشت می شــوند اما به دلیل پایین بودن میزان بهره وری 
تولید گندم، تنها یک سوم گندم کشور از اراضی دیم برداشت می شود. 
دولت قرار است با راهکارهایی میزان تولید گندم در اراضی دیم را افزایش 

دهد، اما چرا عملکرد تولید گندم در واحد سطح پایین است؟

دلایل کاهش عملکرد گندم دیم
میزان تولید محصولات دیم به طور مستقیم تحت تأثیر بارندگی است اما 
عوامل دیگری نیز در عملکرد دیم زارها در واحد سطح تأثیرگذار است. 
رئیس بنیاد ملی گندمکاران کشــور در گفت وگو با همشهری، نوع بذر 
مورد استفاده در دیم زارها و بی توجهی به استفاده از نهاده ها را از عوامل 
پایین بودن عملکرد تولید دانســت و گفت: در دیم کاری بیشتر اوقات 
محصول به حال خود رها می شــود، درحالی که نیاز است برای افزایش 
بهره وری در واحد سطح ضمن تامین بذر اصلاح شده برای کشاورزان، 
استفاده از نهاده ها مورد تأکید قرار گیرد. به گفته علیقلی ایمانی، موضوع 
مهم دیگر در این زمینه آموزش کشاورزان و استفاده از ابزار و ماشین آلات 
مخصوص دیم زارهاست که کم کم این ماشــین آلات در حال ورود به 
دیم زارها هستند و مجموع این عوامل که در سال های اخیر دچار نقص 

بوده، در حال رسیدن به شرایط مطلوب است.

میزان تولید کنونی گندم آبی و دیم
 اکنون هم در بخش گندم آبی و هــم در بخش دیم دچار خلأ عملکرد 
اســت؛ به این معنا که اگر میانگین عملکرد مزارع آبی 4.۲میلیون تن 

اســت و ما ۲میلیون تن هکتار اراضی آبی داریم باید میزان برداشت 
8میلیون تن باشــد؛ درحالی که این اتفاق در سال قبل نیفتاد. به گفته 
رئیس بنیاد میلی گندمکاران، میزان عملکرد تولید گندم در دیم زارهای 
کشور هم اکنون نهایتا تا 1.۲میلیون تن است و وزارت جهادکشاورزی 
به دنبال این اســت که ۲میلیون هکتار اراضی گندم آبی را زیرکشت 

قراردادی ببرد. 
ایمانی افزود: در این طرح قرار است وزارت جهادکشاورزی تمام نهاده ها 
را برای گندمکاران تامین کند و با کمک ســازمان  تحقیقات، آموزش، 
ترویج کشاورزی، خلأ عملکرد در اراضی آبی جبران شود و میزان تولید 
به 10میلیون تن برسد. اگر با اقدامات اصلاحی گفته شده عملکرد اراضی 
دیم کشور نیز از یک تا 1.۲میلیون تن کنونی بیشتر شود، کل نیاز گندم 
کشور در داخل تولید می شود و واردات نخواهیم داشت. رئیس بنیاد ملی 
گندمکاران هدف گذاری تولید ۲میلیون تن در واحد سطح که در وزارت 
جهادکشاورزی انجام شده را در بازه زمانی چندساله قابل تحقق دانست و 
افزود: این طرح ها به تازگی شروع شده و باید آرام آرام شرایط را به گونه ای 
پیش ببریم که دوباره به  خودکفایی در تولید گندم برسیم و بتوانیم نیاز 

کشور به گندم را در داخل تامین کنیم.
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دادستان تهران به ۲ایرلاین متخلف تدکر جدی داد 

بی اعتنایی شرکت های هواپیمایی به آیین نامه حقوق مسافر و 
افزایش شکایت مســافران از آنها، باعث شده دادستانی تهران 
مســتقیم برای برخورد با ماجــرای تأخیرهای گســترده در 

پروازهای ۲ایرلاین وارد عمل شود.
به گزارش همشهری، از سال1394 که آیین نامه حقوق مسافر 
در پروازهای داخلی به تصویب رسید، همواره یکی از تنش های 
مربوط به سفرهای هوایی، بی توجهی گاه و بی گاه شرکت های 
هواپیمایی به مفاد این آیین نامه یا اجرای آن با بوروکراسی های 
بسیار پیچیده بوده است. در این میان حتی گزارش های ماهانه 
تأخیر پروازهای انجام شــده در کشــور نیز که به طور مرسوم 
در سایت سازمان هواپیمایی کشــوری منتشر می شد، حالت 
محرمانه پیدا کرد و از خروجی ســایت این سازمان حذف شد. 
در این وضعیت، دادستان تهران نشست مشترکی با دادسرای 
ناحیه30، مدیران فرودگاه مهرآباد و سازمان هواپیمایی کشوری 
برگزار کرده و در این نشست، به صورت اختصاصی علت تأخیر 
پروازهای ۲شرکت هواپیمایی ایران ایر و تابان بررسی شده است.

بحث قدیمی ایرلاین و مسافر
در قانون و آیین نامه های مرتبط، حقوق مســافر در پروازهای 
داخلی  با ذکر جزئیات فهرست شــده و مسئولان شرکت های 
هواپیمایی مکلف هستند به فراخور هر اتفاقی که منجر به تأخیر 
در پرواز شــود، اقداماتی را برای رعایت این حقوق انجام دهند. 
این اقدامات از اطلاع رسانی سریع به مسافر گرفته تا جایگزینی 
هواپیما و مقیم کردن مسافران در هتل و پرداخت جریمه نقدی 
را در برمی گیرد؛ اما در عمل، وضعیت برای مسافران یک پرواز 
دارای تأخیر پیچیده تر از آن اســت که در این آیین نامه قانون 
حقوق مسافر آمده است؛ ضمن اینکه مسافران در برخی موارد 
برای پیگیری حقوق واقعی خود در پروازهای دارای تأخیر وارد 
چنان بوروکراسی پیچیده و مبهمی می شوند که از احقاق حقوق 
انصراف می دهند اما نارضایتی آنها از سرویس دهی شرکت های 
هواپیمایی همچنان باقی می ماند و به شکل گیری فضایی مسموم 
علیه این شرکت ها دامن می زند. در این میان، ایرلاین ها نیز از 
یک سو با فشارهای تحریم در تأمین و تعمیر قطعه مواجه هستند 
و از ســوی دیگر باید هزینه های ســنگین نظام قیمت گذاری 
دســتوری را تاب بیاورند؛ از این رو فرایند رسیدگی به حقوق 
مســافر از منظر آنها با همین فرایند از نظر مسافر تفاوت عمده 
دارد و همین آغاز یک تنش میان ایرلاین و مسافر است. فروختن 
بلیت بیش از ظرفیت هواپیما به خصوص از طریق فروش دوباره 
بلیت افرادی که در پروازهای چارتر، دیر به فرودگاه می رسند، 
معطل کردن مســافران در هواپیمــای دارای نقص فنی برای 
ساعات متمادی، عدم پاسخگویی شفاف به مسافران سرگردان 
در پروازهای دارای تأخیر و نگهداشت طولانی مدت آنها در سالن 
مسافران فرودگاه، نبود وحدت رویه قانونی در محاسبه و پرداخت 
جریمه سفر و هزینه کنسلی بلیت و... ازجمله مسائلی است که 
باعث شده میزان نارضایتی مسافران از سرویس دهی ایرلاین ها 

کاهش پیدا کند.

تأکید دادستان بر رعایت حقوق مسافر
دادســتان تهران در مورد برگزاری نشست مشترک با متولیان 
حمل ونقل هوایی، اعلام کرد: در اجرای سیاست های دستگاه 
قضایی مبنی بر پیگیری حقوق عامه، از مدیران ارشد شرکت های 
هواپیمایی ایران ایر و تابان که در چند ماه اخیر بیشترین تأخیر 
پروازی را داشتند برای بررسی موضوع و اخذ توضیح، دعوت شد 
و در جلسه مشترک درباره تأخیر پروازها تذکرات لازم را دریافت 
کردند. علی صالحی افزود: این جلسه با حضور همکاران قضایی 
دادسرای ناحیه30 و حضور مدیران فرودگاه مهرآباد و سازمان 
هواپیمایی کشوری در دادسرای مهرآباد برگزار شد. در این جلسه 
علاوه بر دادن تذکرات لازم، مقرر شد مدیریت هر دو شرکت قبل 
از حضور مسافران در فرودگاه اطلاع رسانی لازم برای تأخیر در 
پروازها را به اطلاع برسانند. همچنین تأکید شد تا فروش بلیت با 
برنامه ریزی دقیق و براساس ظرفیت ناوگان انجام شود. دادستان 
تهران گفت: مقرر شد در صورت تأخیر نامتعارف پروازها، یک 
فروند هواپیما برای انتقال مسافران جایگزین شود و در صورت 
تأخیر پرواز، حقوق مسافران ازجمله گرفتن هتل و پاسخگویی 

مناسب از ناحیه مدیران شرکت ها انجام شود.

دور باطل در صنعت هوایی
تأخیر در پرواز و موانع نوسازی و بهسازی ایرلاین ها، دو روی یک 
سکه هستند و به همین واسطه، بسیاری از تأخیرهای پروازی 
که مســافران را آزار می دهد، خارج از اراده ایرلاین ها و عمدتا 
به دلیل نقص فنی و تأیید نشدن ایمنی هواپیما برای انجام دادن 
پرواز است. در این وضعیت، گرچه شرکت هواپیمایی به عنوان 
یک بنگاه اقتصــادی، باید خدمات خود را ســریع و به بهترین 
شکل به مسافران ارائه دهد تا به سود و بازده مورد نظر برسد؛ اما 
همزمان قادر به عدول از مقررات و قواعد سخت گیرانه در زمینه 
بررسی وضعیت هواپیما نیست و ناگزیر است اولویت را به جای 
ارائه خدمات باکیفیت و ســریع، به ایمن سازی پرواز بدهد. در 
حقیقت، صنعت هوایی ایران، جزو معدود حوزه هایی است که از 
اوایل انقلاب در فهرست تحریم های سخت قرار گرفته و شدت 
این محدودیت ها به قدری بوده که ضمن بالا رفتن میانگین سن 
ناوگان هوایی، بیش از نیمی از هواپیماهای مســافری موجود 
در کشور نیز به دلایل مختلف زمینگیر شده اند. مدیران ارشد 
ایرلاین ها بارها اعلام کرده اند که بخش قابل توجهی از تأخیرهای 
پروازی، به دلیل نقص فنی هواپیما و کمبود قطعه ایجاد می شود 
که مســتقیما نتیجه تحریم اســت؛ با این حال، دستورالعمل 
حقوق مسافر و رعایت آن نیز برای برآورده کردن حداقل حقوق 
مسافر الزامی است؛ به خصوص که این آیین نامه، در مقایسه با 
نحوه برگزاری پرواز در کشورهای توسعه یافته و در حال توسعه، 
حداکثر قدرت مانور را برای ایرلاین لحاظ کرده و فقط به دنبال 
برآورده کردن حداقل حق و حقوق مســافران اســت و صرفا 

به واسطه تحریم صنعت هوایی نمی تواند نادیده گرفته شود.

نرخ سود بانکی، به نفع کاهش تورم 
تغییر می کند؟

پیمان قربانــی، معاون اقتصــادی بانک 
مرکزی با اشاره به نرخ سود به عنوان یکی 
از ابزارهای سیاست پولی گفت: نرخ سود 
ســپرده ها از تیرماه1395 به دلیل وجود 
عوامل و ملاحظات مختلف تغییری نکرده، اما سیاستگذار پولی 
می تواند در افق پیش رو و با توجه به شرایط نسبت به تعدیل نرخ 

سود سپرده و تسهیلات بانکی اقدام کند.
این اظهارنظر نشــان می دهد که سیاســتگذار پولی از اواسط 
تابستان سال95 که نرخ تورم، تک رقمی بود، به کاهش نرخ سود 
بانکی تصمیم گرفته اما از آن زمان بــه بعد به ویژه با فوران نرخ 
تورم، از ابزار پولی در دست خود استفاده نکرده یا اجازه استفاده 
را نداشته است. حال باید از معاون اقتصادی خواست تا گزارش 
کارشناســی خود و همکارانش را برای توجیه تثبیت نرخ سود 
بانکی و یا مخالفت با آن مشــخص کنند. اکنون مهم این است 
که آیا افزایش نرخ سود بانکی، کارایی و اثربخشی لازم را برای 
کنترل نرخ تورم در کوتاه مدت دارد یا نه؟ مقامات بانک مرکزی 
نیک می دانند که هدف از طراحی ابزارهای پولی مستقیم در نظام 
بانکی دنیا، این است که سیاستگذاران به محض مشاهده فوران 
آتش تورم، از این ابزارها برای خاموش کردن این آتش بهره مند 
شوند. چه بسا اگر به هر دلیلی از این امر مهم غفلت کنند، شاید 
دیگر اســتفاده از ابزارهای پولی نظیر افزایش نرخ سود بانکی 
کارساز نباشد. مهم تر اینکه وقتی می توان تورم و انتظارات تورمی 
را مهار کرد، چه بهتر آنکه بانک مرکزی نرخ تورم هدف و ابزارهای 
مهار را مشخص و شفاف اعلام کند. در چنین شرایطی، انفعال 

مسئولان ارشد تصمیم گیرنده بزرگ ترین خطاست.

تقدم و تأخر مالیات مسکن
  خبر: وزارت امور اقتصادی و دارایی، پیش نویس 
آیین نامه اجرایی محاسبه عوارض و مالیات واحدهای 
مسکونی و باغ ویلاهای گران قیمت در سال1401 را 
تهیه و برای تصویب هیأت وزیران به دولت ارائه کرده 
اســت. در صورت تصویب این آیین نامه، واحدهای 
مســکونی و باغ ویلاهای گران قیمت، بابت مازاد بر 
ارزش 15میلیارد تومان، مشمول مالیات به میزان 
۲ در هزار می شــوند و این مالیات بر عهده شخصی 
است که در ابتدای سال جاری مالک این واحدهای 

مسکونی و باغ ویلاها باشد.
  نقد: در تبصره6 مــاده  واحده قانــون بودجه 
سال1401 کل کشور، در ســال جاری واحدهای 
مســکونی و باغ ویلاهایی که ارزش آنها با احتساب 
عرصه و اعیان بیــش از 15میلیارد تومان باشــد، 
مازاد بر این مبلغ مشمول مالیات به میزان ۲درهزار 
می شوند و کســانی که امســال مالک واحدهای 
مسکونی و باغ ویلاهای مذکور باشند، باید این مالیات 
را بپردازند. پیرو این الزام قانونی، وزارت اقتصاد هم با 
هدف افزایش درآمدهای مالیاتی و حرکت در جهت 
گســترش عدالت مالیاتی، پیش نویــس آیین نامه 
اجرایی این قانون را تدوین کرده است. جدا از اینکه 
ارزش 15میلیارد تومانی یک خانه یا باغ ویلا، محصول 
جهش تورم در اقتصاد ایران به واسطه بی انضباطی 
دولت ها بوده و مالیات ستانی از آن عادلانه نیست، این 
سؤال مطرح می شود که چرا وزارت امور اقتصادی و 
دارایی، تلاش و همت خود را در مسیر اجرای سایر 
قوانین مالیاتی حوزه مســکن به خصوص در مورد 
مالیات بر خانه های خالی، مالیات بر سود اتفاقی و 
عایدی سرمایه در معاملات سفته بازی مسکن و... 
متمرکز نمی کند تا با اجرای آنهــا بخش بزرگی از 
جمعیت کشور به عنوان مستأجر یا متقاضی مصرفی 

مسکن منتفع شوند؟

چهره روز

خبر

نقد  خبر

گزارش

گام سوم برای تغییر ریل یارانه نان
بعد از اجرای موفقیت آمیز تغییر شیوه توزیع یارانه نان در استان 
زنجان، در گام دوم، اجرای آزمایشی این طرح در استان قزوین 
نیز آغاز شد. حالا آن گونه که مشاور وزیر اقتصاد می گوید: قرار 
است در گام ســوم، ظرف 45 روز آینده، همه 8۲ هزار نانوایی 
فعال در کشور به زیرســاخت موردنیاز برای اجرای این طرح 

تجهیز شوند. 
محمد جلال، مشــاور وزیر اقتصاد و از مجریــان این طرح به 
مهر گفته اســت: طبق برآوردها بین 30 تا 45 روز آینده طول 
می کشد تا کل نانوایی های کشــور تجهیز شوند، ضمن اینکه 
هم زمان بــا این اقدام، رویــه معمول توزیــع آرد یارانه ای در 
روســتاهایی که جمعیتشان کم اســت و عملًا نانوایی ندارند 
نیز ادامه پیدا می کند که 7 تا 9 درصد از آرد توزیعی کشــور 
را شامل می شــود. به گفته جلال، هر کس بخواهد می تواند از 
طریق مراجعه به فرمانداری ها و احراز محل ســکونت، به این 
فرایند اضافه شود. بر اساس اظهارات اخیر مشاور وزیر اقتصاد 
در فرایند جدید توزیع یارانه نان، سازوکار پیشنهادی این است 
که نانوا آرد را با قیمت تمام شده از دولت می گیرد؛ اما بهای آن 
را تسویه نمی کند و به او بین 30 تا 45 روز مهلت داده می شود 
تا نان را تولید کند و بعدازآن، براساس ما به ازای نانی که تولید 
و در سیستم ثبت می شود، محاسبات پرداخت یارانه به صورت 
مکانیزه اتفاق می افتد. به گفته جــلال، هزینه پرداختی بابت 
یارانه هر قرص نان را سازمان حمایت به صورت محرمانه اعلام 
می کند که در آن افزایش مزد کارگر و افزایش قیمت آرد لحاظ و 
در پایان فرایند به حساب نانوا واریز می شود. مشاور وزیر اقتصاد 
می گوید: در حال حاضر حجم آرد مصرفی کشــور در مصارف 
سنتی 8/5 میلیون تن است که پیش بینی می کنیم با این شیوه 

۲/5میلیون تن کاهش مصرف پیدا کند.

پرونده تأخیر پروازها روی میز دادستانی
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هنــوز خیلی هایمان بــا کابوسِ 

گزارش
امتحانی از خواب پریده ایم که آن را 
در برنامه های روزانه مان فراموش 
کرده  بودیم؛ حال آنکه ســال ها از 
مدرســه و درس خواندن هایمان گذشــته است. 
کابوس شب امتحان کم تن تک تک مان را نلرزانده 
است؛ کابوســی که گاه همراه با فشارهایی که به 
دانش آموز یا دانشجو وارد می شود، او را به سمت 
محرک ها هدایت می کند. خانواده ها در این دوره 
بیش از هر زمان دیگر بــه نتیجه امتحانات و نحوه 
درس خواندن فرزندان شــان حساس می شوند و 
برای نتیجــه گرفتن، معلم خصوصی اســتخدام 
می کنند یا از آنها بیش از هر زمان دیگری تمرین و 
کار می خواهند، اما گاهی همه این تلاش ها جواب 
نمی دهد و دانش آموزان و دانشــجویان به مصرف 
دارو، محرک هــا و گاهی روانگردان ها متوســل 
می شوند. اینطور است که زمان برگزاری امتحانات، 
توصیه به دوپینگ از سوی همکلاسی ها با مصرف 
بعضــی داروها برای شــب های امتحــان به اوج 

می رسد.

 قرص شب امتحان
کارشناســان می گویند که ســن اعتیاد به دهه دوم 
زندگی رسیده اســت و این یعنی نوجوانان در مخاطره 
بیشــتری قرار گرفته انــد. از میان داروهــا می توان 
زولپیدوم، متادون و ریتالین را از داروهای مورد استقبال 
دانشجوها و دانش آموزان دانست. براساس اعلام سازمان 
پزشکی قانونی، در سال گذشته)۱۴۰۰(، ۵هزارو۳۴۲نفر 
بر اثر ســوءمصرف مواد و داروهای مخدر و محرک در 
کشور جان خود را از دســت دادند. در کنار مواد مخدر 
و اثرات سوء و مرگ ومیر ناشــی از آن، آنچه هم اکنون 
جامعه با آن مواجه است، مقوله ای به نام اعتیاد مدرن 
اســت که در قالب بعضی داروها مطرح می شود. متیل 
فنیدیت با نام »ریتالین« نام دارویی است که در ابتدا برای 
درمان افسردگی، خواب آلودگی در طول روز و سندروم 
خستگی مزمن به بازار آمد، اما به تدریج با پیشرفت علم و 
تجربه های گوناگون مشخص شد، می توان از این دارو در 
درمان کودکانی که دچار اختلال بیش فعالی و کم توجهی 
هستند نیز استفاده کرد. قرص ریتالین خواصی شبیه 
آمفتامین دارد و متأسفانه در ســال های اخیر مصرف 
خودســرانه این دارو در کشــور ما رو به افزایش است. 

بعضی از دانشجویان بدون آگاهی از اثرات زیانبار آن، در 
شب های امتحان از این قرص استفاده می کنند تا بتوانند 
چندین ساعت متوالی بیدار بمانند و به شکل غیرمعمولی 
تمرکز خود را در مدت طولانی حفظ کنند. عمده ترین 
دلیل گرایش به اســتفاده از این قرص ها الگوبرداری و 
نقش پذیری از گروه دوســتان اســت، تقویت حافظه، 
افزایش تمرکز و دقت دانشجویان هنگام درس خواندن 
به ویژه شب های امتحان از دیگر علل گرایش دانشجویان 
به مصرف این قرص اســت. اما اگر چنیــن قرصی را از 
داروخانه بخواهید بدون نسخه پزشک تهیه کنید، آن 
را در اختیار شما قرار نمی دهند؛ هرچند به دست آوردن 
آن از شبکه ها و کانال های مجازی چندان سخت نیست. 
محمدرضا قدیرزاده، کارشناس درمانگر و پژوهشگر حوزه 
اعتیاد معتقد است: » براساس گزارش ها کنکور و فصل 
امتحانات عامل افزایش ۵۰درصدی مصرف ریتالین است 
و براساس نتایج یک مطالعه روی دانشجویان ایرانی، از هر 

۱۰دانشجو، ۶نفر سابقه مصرف ریتالین دارند.«

در زندگی فقط یک بار امتحان نمی دهیم
ساناز فلاح زاده، روانشناس سلامت در این باره می گوید 

که داروهای محرک دستگاه عصبی مرکزی، انگیزش، 
خلق و بیداری را افزایش می دهنــد و هم اکنون برای 
درمان بعضی نشــانه های کودکان و بزرگسالان مبتلا 
به اختلال بیش فعالی و افراد مبتلا به نارکولپسی)حمله 
خواب( مورد اســتفاده قرار می گیرنــد. به طور کلی 
آمفتامین ها نخســتین داروهای محرکــی بودند که 
به صورت آزمایشگاهی، اواخر قرن نوزدهم ساخته شدند 
و سربازان باواریایی در اواســط دهه۱۸۸۰ از آنها برای 
بیدار ماندن و افزایش حواس جمع، انرژی و اعتماد به 
نفس در جنگ استفاده می کردند که بعدتر باتوجه به 
عوارض خطرناک و غالبا پایــدار آن از مصرف آن برای 
مقاصدی از این دست صرف نظر شد! فلاح زاده می گوید: 
»نکته جالب توجه اینجاســت که این دارو درصورت 
استفاده فرد مبتلا به بیش فعالی باعث کاهش تحرک 
و فعالیت بیش از اندازه می شــود کــه به آن خاصیت 
پارادوکسی دارو گفته می شــود. پس می توان گفت 
حتی اگر تشخیص بیش فعالی دارید، داروهای محرک 
دستگاه عصبی به جای پایین آوردن سطح فعالیت شما، 
باعث بالاتر رفتن انرژی و خلق در شما می شود و باید در 
داروی شما تجدید نظر شود.« این روانشناس سلامت 
یادآور می شــود که داروها برای بیش فعالان منجر به 
کاهش تحریک پذیری و سطح فعالیت می شود یا برای 
افزایش خلــق و تحریک عاطفه در افســردگی ثانویه 
به وجود آمده از برخی اختلالات عصبی_شناختی بر اثر 
ابتلا به بیماری هایی از قبیل ایدز، ام اس، افسردگی بعد از 
سکته  مغزی، انسفالوپاتی ناشی از جراحت مغزی، فتیک 
یا احساس خســتگی مفرط و برخی از انواع افسردگی 
مقاوم به درمان های رایج، مورد استفاده قرار می گیرد. 
اما اگر مبتلا به اختلال های روانپزشکی نیستید، مصرف 
این داروها به شما توصیه نمی شود؛ زیرا با عوارض متعدد 
همراه اســت. اگر دانش آموز یا دانشجو هستید و شب 
امتحان در راه است، شاید این مطالب را اغراق شده تلقی 
کنید و باز به دنبال قرصِ شبِ امتحان باشید، اما بدانید 
که به گفته فلاح زاده تفاوتی بین ریتالین اصل یا ساخت 
ایران، متیل فنیدات یا ســاندوز، وی وانس یا وی یاس 
نیست. هر داروی آهسته اثر  یا سریع اثر، می تواند در شما 
وابستگی ایجاد کند. او می گوید: »ممکن است از نظر 
دانش آموزان یا دانشجویان، قبولی ارزش این خطر کردن 
را داشته باشد، اما این نخستین مرحله سخت در زندگی 
انسان، آخرین آن نیست. بهتر آن است در ارزش های 
خود تجدیدنظر کنید، اگر به آن پایبندید با اصالت به آنها 
وفادار بمانید؛ نه با زور دارو. این بار روی مطلب با نوجوان 
و جوان هایی است بهتر است مسئولیت زندگی خود را 
بپذیرند؛ نه اینکه به سلطه باورهای ناکارآمد تن دهند. 
لازم است هویت مستقل و سالمی دور از خشک اندیشی 
و باید و نبایدهای مخرب برای خود بســازند؛ تا اینکه 
بخواهند با توسل به دارو به بدن و روان خود آسیب های 
جدی وارد کنند. عزت نفس تان بالاتــر از هر مدرک و 

نمره ای است.«

قرصهاییکه20راهدفگرفتهاند
نگاهی به افزایش مصرف   قرص ریتالین بین دانش آموزان و دانشجویان با شروع فصل امتحانات

از میرزا صالح تا میرزا ممد
 یادداشتی که زیر می خوانید نگاه انتقادی اما طنزآمیز   عباس اسدی، 
استاد روزنامه نگاری دانشگاه علامه طباطبایی بر کتاب »سال های 
دانشکده« اســت. این کتاب حاوی یادداشت ها و نظرات تعدادی از 
فارغ التحصیلان قدیمی دانشکده علوم ارتباطات است که چندی 
پیش به مناسبت پنجاهمین سالگرد تاسیس دانشکده منتشر شد که 

البته یک مطلب کذایی در آن باعث جار و جنجال نیز شد.
  

کتاب که تمام می شــود، آن را می بندی و به ملغمه ای از تضادها و 
گونه گونی ها می اندیشــی که، همچون خود زندگی اســت. از یک 
سو، به »سلامت« گفتاری می اندیشی که در »سیما«ی قلم یکی، 
نقش بسته و پستی و بلندی های راه طی شــده، »بی ادعا« تصویر 
شده و یا به تماشای »بداهه نوازی قلم« آن دیگری می نشینی که، 
از »حبس و داغ و درفش« ســاواک گفته و در پایــان، قلم را به یاد 
»خسرو«ان روزنامه نگاری گریانده است. از سوی دیگر اما، به لاف و 
گزاف هایی می اندیشی که در سطرسطر بعضی از راویان موج می زند. 
به زدوبندی هایی پنهان و پیدا  می اندیشــی که اسم آن را »مهر و 
عطوفت« گذاشته اند، به آلاف اولوف هایی می اندیشی که با »تصادف« 
به آن رسیده اند و صدالبته به خوانندهای خوش باور بی خبر از گذشته، 
می اندیشــی که این حرف ها را وحی منزل می پندارد و راویانشان 
را خداوندان روزنامه نگاری ایران زمین! درحالی که آن شــوربخت 
نمی داند بزرگترین تجربه روزنامه نگاری یکی از همین به اصطلاح 
خدایان، تنها »چســباندن روزنامه دیواری در مدرســه«اش بوده 
است!... و بالاخره می اندیشی به اینکه، از فردای انتشار این نقد، چه 
تیرهای تهمتی که از دور و نزدیک بر سینه ات خواهد نشست و چه آوار 
تکفیری بر سرت فرو خواهد ریخت؟! و به کجاها که وصلت نخواهند 
کرد! آخر مگر می شود، خواند و نادیده گرفت آن همه »داوری های 
مبالغه آمیز« را، آن همه »خودستایی ها« را، یا ادعاهایی بی »صداقت« 
را که مثلا فلان شخص، »سیزده دکتری مختلف از سوربن پاریس 

داشته است« و الخ...!

سخن از »سال های دانشکده« است، نه! سخن از اعترافات ناخواسته 
و پرحاشیه ای است که از زبان برخی راویان، جاری می شود و نشان 
می دهد که در جریده نویسی این مملکت محروسه، نه فکری وجود 
داشــته و نه »قوی فکر«ی! بلکه آن بیشتر قصه های »مجید« است 
که روایتگر یک »نژاد« خاص اســت که هنوز در اتمســفر دهه۴۰ 
تنفس می کند و تنها خود را بهترین خروجی راپورت نویسی مکتب 
ضرابخانه می داند و می کوشــد تاریخ آموزش روزنامه نگاری را برای 

خود مصادره کند!
سخن »سال های دانشکده« از »کیهان« است. کیهانی از حسرت های 
ناتمام، کیهانــی از آدم های نمک گیر »کیهــان«، که تنها یادگاری 
حرف هایشان، »یک سکه« یا »یک پاکت دربسته« است که از دستان 
مبارک حضرت ســناتور دریافت کرده اند! کیهانــی از جماعتی که 
هنوز ناب ترین خاطراتشان از کلاس های درس، »چشم چرانی ها« 
و »چریک بازی هــا« و »کله خرابی هــا« و »دیررفتن هــا« و 
»دررفتن ها«ست! خلاصه، کیهانی از نگاه های بی محتوای آدم هایی 

است که هنوز بدون »اطلاعات« می زیند! 
»ســال های دانشــکده« البته تنها روایتگر »کیهان« نیست، راوی 
»آیندگان« نیز است. آیندگانی که هنوز بی آینده اند، زیرا همچنان 
رو به قبله »همایون« ایســتاده اند. سخن از راویانی است که سالیان 
نوری در خارجه میخ اقامت کوبیده اند، اما هنوز اندیشه هایشان پوست 
نینداخته است و همچنان بهترین دنیا را دنیای دیروز می دانند! اما 
نشــان نمی دهند که چگونه می توان امروز را همچو دیروز کرد و یا 
اصلا چرا خود، هنوز در دیروز مانده اند؟! در »سال های دانشکده« باز، 
قومی را می بینی از جنس حسینقلی ها که خود را تنها بازمانده سه راه 
ضرابخانه معرفی می کنند. قومی که آلیاژ فکری شان مشخص نیست. 
گاهی به »نطقی« اکتفا می کنند و گاهی هم »الهی«، »الهی« گویان، 
باد می روبند و آب می ریسند!  در »سال های دانشکده« همچنین از یک 
»فرافرهیخته« رونمایی می شود که خود را تراری خته شاه سلطان 
حسین می داند. کسی که از قبل از تولد تا امروز به حضرت »فروید« 
دخیل بسته است. همان استاد »هدایت کودکی«  که تا چندی پیش، 
از هاوایی برای برخی مسئولان وطنی مشغول صدور مدرک هوایی 
بوده است! در این آشفته بازار »سال های دانشکده«، بساط مخترع 
»معنی« و کاشف »بازار پیام« نیز زیر آفتاب غلو، پهن است، که البته 
فعلا بازارش، بازار است. آن »ذوالارتباطاتی« که همچنان از»تهران 
پارس« بــرای روح بلند »دانیــل لرنر« در ینگی دنیــا علو درجات 

می طلبد، اما با این حال، هنوز »در حسرت یک فهم درست« است!
آری! قصه »ســال های دانشــکده« با »نام خدا و نام دکتر مصطفی 
مصباح زاده پیر و مرادمان« آغاز می شود و ســفر »میرزا صالح« به 
»اینگلند« را به نمایش می گــذارد و در نهایت به عکس های »میرزا 
ممد« در »بلوطستان« می رســد. در واقع، آن قصه کسانی است که 
جویبار زندگی، بعضی از آنان را از رسیدن به دریا باز داشته و به برکه 
محقری رسانده تا در این آبگیر خُرد سرگردان، دست و پا بزنند و برخی 
دیگر را نیز »مرگ بر آمریکا گویان راهی لس آنجلس« کرده و عده ای را 
هم، به سایه »پدر« سنجاق نموده و سکوی روابط را زیر پایشان نهاده 

است تا بر بام ارتباطات پرتاب شوند...! 
خلاصه اینکه، سال های دانشکده نشان می دهد که اگر روزی مادر 
ارتباطات پس از صبری بسیار بتواند »نژاد«ی از نوع »سی روس« بزاید 
اما هرگز نخواهد توانست »نژاد«ی به دنیا بیاورد که برای ارتباطات و 
روزنامه نگاری »معتمد« باشد و فاصله این دو »نژاد« دردی است به 
درازای پوستر مصباح زاده که میرزاممدها در کنارش فیگور استادی 

گرفته اند!

 مجید میراحمدی
 معاون امنیتی انتظامی وزارت کشور

تــا امــروز نزدیــک بــه یک میلیون و۱۰۰هــزار 
نفــر اتبــاع غیرقانونی شناســایی شــده اند، 
این افراد خــود را معرفــی کرده انــد و در حال 
تحویل مدارکشــان هســتند و معتقدم یک 
اقدام بی نظیر اســت. ما بــرای اولین بار آمار 
اتباع غیرقانونــی را احصا می کنیــم. پس از 
آن قابلیت هــا شناســایی شــده و رفت وآمد 

قانونمند می شود. /ایلنا

یوسف نوری
 وزیر آموزش وپرورش

تعطیلی مدارس از ابتدا تصمیمی اشتباه 
بــود. ۱۵۰۰میلیــارد تومــان بــرای جبــران 
عقــب ماندگــی تحصیلــی دانش آموزان 
از محل اعتبارات ســتاد کرونا اختصاص 
یافتــه اســت که کمــک زیــادی بــرای حل 
این مشکل خواهد کرد. ۲۰درصد اعتبار 
دریافت شــده برای آمــوزش جامانــده از 

تحصیل است. /ایسنا

نقل قول 

فرسودگی ۴۰درصد 
خوابگاه های علوم پزشکی

مدیرکل دانشجویی معاونت فرهنگی و دانشجویی 
وزارت بهداشــت گفــت: از نزدیــک بــه ۴۲۹باب 
ســاختمان خوابگاهی که در دانشگاه علوم پزشکی 
کشــور داریم، حدود ۴۰درصد آنها واقعا در شرایط 
فرسودگی کامل هســتند و باید کامل تجهیز شوند. 
»حمیدرضا اشــراقی« مدیرکل دانشجویی معاونت 
فرهنگی و دانشجویی وزارت بهداشت درباره وضعیت 
خوابگاه های دانشجویی دانشگاه ها به خصوص دانشگاه 
علوم پزشــکی زابل که طی چهار ماه اخیر شاهد دو 
آتش سوزی بوده اســت، گفت:   نزدیک به ۴۰درصد 
خوابگاه های دانشجویی ما در شرایط فرسودگی کامل 
هستند و ۴۴درصد آنها نیاز به بهسازی و تجهیز دارند 
یعنی از نزدیک به ۴۲۹باب ساختمان خوابگاهی که در 
دانشگاه علوم پزشکی کشور داریم، حدود ۴۰درصد 
آنها واقعا در شرایط فرســودگی کامل هستند و باید 

کامل تجهیز شوند.  )ایلنا(
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سلامت
سازمان امور مالیاتی اعلام کرد 
گزارش هایی به آنها رسیده که 
نشان می دهد برخی پزشکان از 
بیماران به دلار پول می گیرند. با اینکه معاون 
انتظامی ســازمان نظام پزشکی به همشهری 
تأکید کرد که تاکنون مستندی در این زمینه به 
آنها ارائه نشــده و پرونده ای با این موضوع در 
سازمان نظام پزشکی تشکیل نشده است، اما 
سازمان امور مالیاتی این موضوع را مستند به 
گزارش های مردمی می دانــد. به گفته وحید 
عزیزی که مدیر دفتر بازرســی، مبارزه با فرار 
مالیاتی و پولشویی سازمان امور مالیاتی است، 
بیشــتر گزارش های مردم از فــرار مالیاتی به 
استفاده نکردن پزشــکان از کارتخوان مربوط 
اســت و همین گزارش ها نشــان می دهد که 
بعضی از مراکز درمانــی و کلینیک ها به جای 
کارتخوان، از بیماران دلار می گیرند. براساس 
اعلام او، در راستای استفاده نکردن پزشکان از 
کارتخوان در ۲نوبت فهرست پزشکانی که به 
این کار اقدام می کنند، تهیه شده و در این هفته 
پیامک هشــدار به آنها ارســال خواهد شد و 
درصورت تکرار این اتفاق، برخورد جدی با آنها 
صورت می گیرد: »برخــی از مراکز درمانی و 
کلینیک هــا در زمینه اســتفاده نکــردن از 
کارتخوان آزار بیشــتری به مــردم متحمل 
کرده اند؛ مثلا برخی از آنها افراد را به خرید دلار 
بــرای پرداخت هزینه خدمــات درمانی وادار 
کرده اند که برخی از این موارد در حال بازدید 
میدانی مأموران ســازمان امور مالیاتی است. 
مورد دیگری هم وجود دارد که یک بیمارستان 
از کارتخوان یک رســتوران استفاده می کرده 
است.« این سازمان راهکار اصلی برای برخورد 
با اســتفاده نکردن از کارتخــوان را تفکیک 
حساب های تجاری و شخصی اعلام کرده است: 
»با این تفکیک دیگر نگرانی از استفاده نکردن 
اصنــاف به خصــوص پزشــکان از کارتخوان 
نخواهیم داشت؛ زیرا با اجرای این طرح، افرادی 
که تعــداد واریزی های زیادی در ماه داشــته 
باشــند، مشــکوک به حســاب تجاری تلقی 
می شــوند و بایــد بابــت درآمد حسابشــان 

اظهارنامه ارائه کنند.«

تعرفه های دلاری، مستند نیست
محمدرضا خردمند، معاون انتظامی سازمان 
نظام پزشــکی اما در گفت وگو با همشهری 
تأکیــد می کند تاکنون مســتندی مبنی بر 
اینکه پزشــکان در تهران از بیماران به دلار 

پولی گرفته باشند، نداشته و شکایتی هم در 
این ســازمان به این صورت ثبت نشده است: 
»این موضوع به ویژه در ماه های اخیر که من 
در این بخش فعالیت دارم، دیده نشده است. با 
این حال ممکن است شایعاتی در میان مردم 
باشد، اما مستند نشــده و پرونده ای تشکیل 
داده نشده اســت.« او با اعلام اینکه پزشکان 
برای تهیه پروتز یا ســایر ابزارها برای انجام 
جراحی باز هم مجاز به دریافت دلار از بیماران 
نیســتند، توضیح می دهد: »تمام وسایل و 
ملزومات جراحی باید به ریال از بیمار گرفته 
شود، اگر کار در بیمارســتان انجام می شود 
باید هزینه هــا به صندوق پرداخت شــود و 
اگر در مطب باشــد باید از طریق کارتخوان 
پرداخت شود. تمام مطب ها ملزم به داشتن 
کارتخوان هستند.« این مسئول در سازمان 
نظام پزشکی با اشــاره به بیماران خارجی و 
احتمال پرداخت تعرفه ها به صورت دلار هم 
می گوید: »  پرداخت به دلار   به واســطه ها 
صورت می گیرد، اما پزشک باید تمام هزینه را 

به ریال بگیرد.«
ماجرای بررســی حســاب های بانکی افراد و 
میــزان جابه جایی پول در ماه بــرای اطلاع از 
فرار مالیاتی، موضوع دیگری است که از سوی 
این مسئول در نظام پزشــکی مورد توجه قرار 
می گیرد. به گفته او، بررسی حساب های بانکی 
برای مشخص بودن اینکه آن حساب تجاری 
است یا شــخصی و در نهایت منجر به گرفتن 
مالیات شود، روش درستی نیست؛ چراکه در 
برخی موارد مشاهده شــده که پزشک برای 
خرید یک خانه، پول زیادی در حسابش جابه جا 
شده و ارتباطی به درآمد او نداشته است، اما در 
همین گروه قرار گرفته اســت؛ بنابراین،  این 

روش درست نیست.
خردمند، بهترین راه بــرای جلوگیری از فرار 
مالیاتی پزشکان و حذف نشدن دستگاه های 
کارتخــوان را خودداری بیمــاران از پرداخت 
به این پزشکان، اعلام می کند: »بیماران باید 
بدانند که تمام پرداخت ها باید از مجاری قانونی 
یعنی از طریق کارتخــوان در مطب و صندوق 
در بیمارســتان صورت گیرد.« با این حال او 
تأکید می کند که میزان شــکایت به سازمان 
نظام پزشــکی درباره این موضوع کم اســت: 
»به هر حال اینکه کســی بخواهد این موضوع 
را مستند کند، سخت است؛ البته ممکن است 
ســازمان تعزیزات حکومتــی و معاونت های 
درمان دانشــگاه های علوم پزشــکی آمارهای 

بیشتری داشته باشند.«

سازمان امور مالیاتی اعلام کرده برخی پزشکان از  بیماران  به دلار 
پول می گیرند

دلار به جای ویزیت
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تخریب کامل متروپل

وضعیت آب آشامیدنی در لاهیجان بسیار بد است
وضعیت آب شــرب شــهر لاهیجــان به عنــوان یکی از 
پرباران ترین مناطق کشور که ده ها چشمه و رود دارد بسیار 
اسفبار است. در لاهیجان آب چشمه ها و رودها با ورود به 
شبکه به جای تصفیه و پاکسازی و ضدعفونی بدتر می شود 
و با ذرات معلق ســیاه رنگ وارد لوله کشی منازل می شود. 
برخی شــهروندان همانند ما مرتب از فیلتر آب اســتفاده 
می کنند که لازم است برخی روزها حتی دو، سه بار آن را 
عوض کنیم تا آبی برای شست وشو داشته باشیم. ورود این 
آب به ماشین لباسشویی و ظرفشویی آنها را خراب می کند 
و طبیعتا قابل شرب هم نیست. مسئولان پاسخی نمی دهند 
که چرا وضع آب شرب لاهیجان باید اینگونه باشد. بی شک 
سالم ســازی  آب از مقصد ارســال بــه مصرف کننده تنها 

راه چاره است.
چایچین از لاهیجان 

بودجه ای برای تولید سریع واکسن آبله درنظر بگیرند
با توجه به اینکه آبله میمونی در حال گســترش اســت و 
خیلی از کشورهای پیشرفته در حال تولید و ذخیره واکسن 
هستند، می خواســتم تقاضا کنم که مسئولان ایران هم در 
کمیسیون های پزشکی درخصوص واکسن آبله تجدید نظر 
و تصمیم گیری کنند. پایش بیماری های واگیردار هم ضعیف 
است و بهتر است درخصوص واکسن تمهید شود و بودجه ای 
برای تولید واکسن درنظر بگیرند تا جلوی اتفاقات ناگواری 

همانند آنچه در کرونا روی داد گرفته شود.
مومن پور از تهران 

بیمارستان ها مکان اسکان موقت داشته باشند
همه بیمارستان ها با هر درجه بندی و موقعیتی که دارند باید 
برای اسکان موقت همراهان بیمار مکان هایی درنظر بگیرند. 
این موضوع از قدیم الایام مطرح بوده و با گسترش شهرنشینی 
و دور شدن آدم ها از یکدیگر نمود بیشتری پیدا کرده است. چه 
بسا در گذشته همراهان بیمار در منزل اقوام اقامت می کردند 
که امروزه این کار کمتر انجام می شود. ضروری است مسئولان 
و خیرین به این موضوع ورود کــرده و از درد و رنج  همراهان 

بیمار بکاهند.
فلسفی از کاشان 

پرستاران قرارداد موقت را بیکار نکنند
درحالی کــه در ایام اوج شــیوع کرونا حتــی فارغ التحصیلان 
سال های آخر رشته پرســتاری به کار دعوت شــدند و وزارت 
بهداشت و بسیاری از مراکز درمانی خصوصی، اقدام به استخدام 
پرستاران با قراردادهای کوتاه مدت ۸۹ روزه کردند، اکنون هر روز 
عده ای از پرستاران بیکار می شوند و با فروکش کردن این بیماری 
این عده به رغم تمام خدماتشان، قراردادهایشان تمدید نشده 
و از کار بیکار شده اند. یکی از پرســتارانی هستم که در آستانه 

بیکاری ام و واقعا درمانده شده ام.
اسحاقی از تهران 

زمین های تعاونی برق تهران؛ همچنان متروکه 
از مسئولان تعاونی برق تهران و دادگستری تقاضا داریم تکلیف 
زمین های شهر جدید هشتگرد متعلق به تعاونی برق تهران را 
که بیش از 10سال است در حاشیه اتوبان تهران - کرج - قزوین 
متروکه باقی مانده، مشخص کنند. عمر ما به سرآمد تکلیف این 

زمین ها مشخص نشد!
محمدخواه ازتهران

کم فروشی مشکلی بزرگ تر از گرانفروشی است
همه سخن از گرانفروشی می کنند درحالی که این روزها کم فروشی 
بیشــتر بیداد می کند. به عنوان یک مادر وقتی برای کودک خود 
پفک می خرم نصفش به بهانه اینکه باید هوا داشته باشد تا خرد 
نشود خالی اســت، بیســکوییتی که قبلا 1۸قرص داشته الان 
14قرص دارد آن هم با افزایش قیمت چند برابری، اندازه بستنی 
کوچک شده و بسته چوب شور به تعداد انگشت دست در یک بسته 
دارد. در سایر کالاها از روغن و پنیر و نان و غیره هم همینطور است 
اما به عنوان مادر 3کودک خردسال بیشتر متوجه کم فروشی این 

موارد شده ام و توقع دارم جلوی ادامه آن را بگیرند.
فرانک فضلی از تهران

وام های کارگشا به بازنشستگان تامین اجتماعی هم بدهند
از سوی سازمان بازنشستگی کشــوری برای بازنشستگان شان 
وام های کمک ازدواج جهت فرزندان و کمک شهریه تحصیلات 
دانشگاهی درنظر می گیرند که به نوبت دریافت می کنند. بیمه عمر 
و حوادث این گروه بازنشســتگان نیز عالی است اما بازنشستگان 
تامین اجتماعی هیچ کدام از آنها را ندارنــد و حداقل این بخش 
وام های کارراه انداز را برای بازنشســتگان تامین اجتماعی فعال 

کنند.
فنایی از تهران 

حق پرستاری اردیبهشت ماه معلولان واریز نشد
چند ماهی است حق پرستاری معلولان را که از سوی بهزیستی 
پرداخت می شــود با تأخیر می دهند و اخیرا نیز حق پرســتاری 
اردیبهشــت ماه معلولان را هنوز واریز نکرده اند. این رقم در نگاه 
کلان بسیار جزئی است و اما معلولان به همین رقم ناچیز هم امید 

دارند و با آن بخش کمی از مشکل خود را رتق و فتق می کنند.
برنا از بندرعباس

شماره تلفن ارتباطي با خوانندگانبا مردم

ارسال پیام کوتاه خوانندگانپیامک

مالباخته خودش سارق بود 
زن و مرد سارق که گوشی های آیفون سرقتی را در سایت دیوار 
می فروختند، به دام سارقانی افتادند که در نقش خریدار به سراغ 
فروشندگان گوشی آیفون رفته و نقشه سرقت را عملی می کردند.

به گزارش همشهری، از مدتی قبل شکایت های متعددی پیش 
روی کارآگاهان پلیس آگاهی تهران قرار گرفت که نشان می داد 
مردی جوان با همدستی زنی دست به سرقت گوشی های آیفون 
می زنند. یکی از مالباخته ها گفت: چند وقت در سایت دیوار آگهی 
فروش گوشی آیفونم را ثبت کردم و کمی بعد فردی تماس گرفت 
و پس از توافق بر ســر قیمت 500هزارتومان به عنوان بیعانه به 
حســابم ریخت و بعد در خیابانی در پایتخت قرار گذاشتیم تا 
این معامله را انجام دهیم. وی ادامه داد: وقتی به محل قرار رفتم، 
مردی جوان که قدی کوتاه داشت و چاق بود به سمت من آمد و 
خودش را خریدار معرفی کرد. من پشت فرمان ماشینم بودم و او 
پیاده. گوشی و جعبه اش را به او نشان دادم اما وی در یک چشم 
برهم زدن آن را قاپید و خودش را به آنطرف خیابان رساند و سوار 

بر خودروی پراید که زن جوانی راننده اش بود فرار کرد.
بقیه شــاکیان نیز اظهارات مشابهی داشــتند و همگی افرادی 
بودند که قصد داشتند از طریق سایت دیوار گوشی آیفون خود 
را بفروشند اما در دام سارقی قدکوتاه و چاق که همدستش زنی 
جوان بود گرفتار شــده بودند. ماموران با بررسی شماره حساب 
ســارق متوجه شــدند که حســاب متعلق به یک فرد معتاد و 
کارتن خواب است که می گفت مدتی قبل کارت بانکی اش را به 
همراه رمزش به مردی قدکوتاه و چاق فروخته اســت. مأموران 
در ادامه تحقیقات و با بررســی دوربین های مداربسته موفق به 
شناسایی خودروی پراید سارقان شده و دریافتند که سارق قد 
کوتاه یک مجرم حرفه ای و سابقه دار است که به تازگی از زندان 
آزاد شده. با این اطلاعات متهم چند روز قبل به همراه همدستش 
که زنی جوان بود دستگیر شدند و به سرقت گوشی های آیفون 
اعتراف کردند. سارق اصلی که جوانی به نام مهدی است گفت: 
من سال هاســت که در زمینه ســرقت فعالیت دارم و تخصصم 
گوشی قاپی اســت. آخرین بار قبل از عید از زندان آزاد شدم اما 
هرچه به دنبال کاری مناســب گشــتم پیدا نکردم. به تازگی با 
زنی آشنا شده و قصد ازدواج با یکدیگر را داشتیم و برای تامین 
هزینه های زندگی تصمیم گرفتیم نقشــه سرقت بکشیم. وی 
ادامه داد: قبل از شروع سرقت ها در پاتوق معتادان با مالخری آشنا 
شدم که می گفت اگر گوشی آیفون سرقت کنم پول خوبی به من 
می پردازد. پس از آن بود که با همدستم میترا تصمیم گرفتیم 
نقش خریدار را بازی کرده  و برای معامله با آنهایی که قصد فروش 
گوشی آیفون از طریق سایت دیوار را داشتند وارد معامله شویم. 
وقتی سر قرار می رفتیم یا در فرصتی مناسب گوشی را با جعبه اش 
از دســت طعمه هایم می قاپیدم و یا به بهانــه اینکه می خواهم 
گوشی را به همسرم که آن طرف خیابان پشت فرمان ماشینش 
نشسته نشان بدهم، آن را گرفته و فرار می کردم. پس از تحقیق از 
متهمان، نوبت به شناسایی مالباختگان و تحویل گوشی هایی بود 
که در مخفیگاه متهمان، کشف شد. صاحب آخرین گوشی، زنی 
جوان بود که می گفت در خیابان درحال صحبت با موبایلش بوده 
که ناگهان زن و مردی سوار بر موتور به او حمله کرده و گوشی اش 
را قاپیده بودند. او حتی با دیدن متهمان دستگیر شده تأکید کرد 
که آنها دزدان موبایلش نیستند مرد سارق جوانی قد بلند و لاغر 
بود. این مسئله تیم تحقیق را با یک معما روبه رو کرده بود تا اینکه 
در ادامه بررسی ها معلوم شد، دزدانی که گوشی زن جوان را قاپیده 
بودند پس از سرقت قصد داشتند گوشی مسروقه را در سایت دیوار 
بفروشند که به دام مهدی و میترا )دزدان دستگیر شده( افتاده 
بودند. مهدی و میترا طبق همان شــگردی که داشتند به بهانه 
خرید گوشی با دزدان گوشی قاپ قرار معامله گذاشته و پس از آن 
گوشی را سرقت کرده بودند. به این ترتیب، اسرار باند موبایل قاپی 
نیز فاش و مأموران با اطلاعاتی که مهدی)سارق دستگیر شده( 
در اختیارشان داده بود آنها را نیز دستگیر کردند. این زن و مرد 
اعتراف کردند به صورت موقت با یکدیگر ازدواج کرده اند پس از 
آن سوار بر موتور در خیابان پرسه زده و با دیدن افرادی که گوشی 
گران قیمت در دست داشتند، آن را قاپیده و فرار می کردند. پس 
از آن نیز گوشی مسروقه را در سایت می فروختند که در جریان 
فروش یک گوشی آیفون مسروقه به دام باندی دیگر افتاده بودند. 
براســاس این گزارش، این پرونده به 2قســمت تقسیم شده و 
متهمان برای انجام تحقیقات بیشتر در اختیار کارآگاهان پلیس 

آگاهی تهران قرار گرفته اند.

اعتراف قاتل 2محیط بان 
4روز پس از جنایت

شکارچی غیرمجاز که برای فرار از دست حافظان  محیط زیست 
در منطقه حفاظت شده دره باغ در شهرستان بوانات استان فارس، 
2نفر از آنها را به ضرب گلوله به شهادت رسانده و یکی را مجروح 

کرده بود، صبح دیروز به ارتکاب این جنایت اعتراف کرد.
به گزارش همشــهری، بعدازظهر جمعه 2شکارچی غیرمجاز 
در منطقه حفاظت شــده دره باغ در محاصره 3محیط بان قرار 
گرفتند که یکی از شکارچیان مسلح با شلیک گلوله محیط بان 
محمد فرهمنــد و همیار محیط زیســت رضــا بهرام پور را به 
شهادت رســاند و یک همیار دیگر به نام علی اسدی را مجروح 
کرد. با فرار شکارچی جنایتکار و همدستش، تحقیقات پلیس 
برای دستگیری آنها شروع شد و ماموران  با اجرای طرح مهار 
و گشتزنی های گسترده در این منطقه موفق شدند 3شکارچی 
غیرمجاز را که در آن حوالی حضور داشــتند دستگیر کنند اما 
همه آنها مدعی بودند که بی گناهند و شــکارچیان جنایتکار 
را نمی شناسند. با این حال هر ســه نفر به اداره آگاهی انتقال 
یافتند و تحقیقات از آنها ادامه یافت تا اینکه صبح دیروز یکی 
از شکارچیان دستگیر شــده به قتل هردو محیط بان اعتراف 
کرد و همدستش را لو داد. به این ترتیب روز گذشته همدست 
متهم نیز دستگیر و اسرار شهادت 2محیط بان برملا شد. سردار 
رهام بخش حبیبی، فرمانده انتظامی استان فارس گفت: قاتل 
اعتراف کرد که روز حادثه با همدستش برای شکار غیرمجاز به 
کوه رفته بودند که وقتی خود را در محاصره محیط بانان دیدند 
به آنها شلیک کرده و دست به این جنایت زدند. به گفته سردار 
حبیبی، قاتل 32ساله و دارای سابقه  کیفری است و همدستش 
نیز 31ساله است که هر دو مدعی شدند از کرده خود پشیمان 
هســتند و اشــتباه بزرگی کرده اند. براســاس این گزارش، با 
دستگیری متهمان پرونده سلاح شکاری غیرمجاز که در این 
جنایت از آن استفاده شده بود نیز کشف شد و پرونده متهمان 

در اختیار مرجع قضایی قرار گرفت.

  bamardom_hamshahri@تلگرام با مردمپیام

کوتاه از حادثه پس از خارج شدن اجساد همه قربانیان صورت خواهد گرفت

تحقیقات در پرونده مرگ اسرار آمیز نوزادی در پایتخت، نشان 
داد که او در حمام دچار حادثه ای تلخ شده و به دلیل خفگی 

جانش را از دست داده است.
به گزارش همشهری، هفتم خرداد امسال گزارش مرگ مرموز 

عملیات آواربرداری در متروپل آبادان در شرایطی ادامه دارد که روز گذشته 
بقایای پیکر تعداد دیگری از جانباختگان کشف شد و تلاش ها برای یافتن 
ردی از سایر افراد مفقود شده همچنان ادامه دارد. این در حالی است که 
استاندار خوزستان به همشهری می گوید در مرحله بعد بقایای ساختمان 

متروپل به طور کامل تخریب خواهد شد.
به گزارش همشــهری، در نهمین روز از حادثه دلخراش ریزش متروپل 
آبادان کار آواربرداری با سرعت بیشــتری ادامه دارد. کامیون های خالی 
در خیابان امیری صف کشیده اند و منتظر باقیمانده آوار هستند. بیل های 
مکانیکی همراه با چکش ها و چنگک های غول آسا هر لحظه بخش های 
بیشتری از این ویرانه را ویران تر می کنند. هرچند استفاده از تجهیزات و 
ماشین آلات سنگین به کار سرعت بخشیده است اما هر لحظه امکان ریزش 
بقایای ساختمان و وقوع حادثه ای ناگوار وجود دارد. درست مثل پیش از 
ظهر دیروز که ماشین آلات در حال کار بودند که ناگهان بخشی از نمای 
بیرونی ســاختمان مربوط به طبقات نهم و دهم فرو ریخت. این ریزش 
باعث شد تا برای دقایقی کار متوقف و کارگران و اعضای تیم های امدادی 
محل را تخلیه کنند. با وجود این پس از دقایقی عملیات از سر گرفته شد.

کشف بقایای پیکر جانباختگان
عملیات جست وجو در متروپل به روزهای حســاس خود رسیده است. 
ظهر دیروز در جریان انتقال آوار به کامیون ها توسط بیل های مکانیکی 
اعضای تیم جست وجو متوجه بقایای پیکری در میان نخاله ها شدند و در 
این شرایط بود که کار متوقف شد و نیروها به صورت دستی به جست وجو 
پرداختند. آنها شاهد صحنه ای دلخراش و ناگوار بودند؛ چرا که در میان 
خاک ها و میلگرد ها تنها بقایا و بخشــی از یک پیکر را کشــف کردند و 

تلاش های شان برای یافتن سایر بخش های این پیکر به جایی نرسید.
همچنین از بخش دیگری از ضلع شمالی پیکر دیگری در زیرزمین کشف 
شد که با گذشت ۹روز از حادثه آسیب زیادی دیده و قابل شناسایی نبود.

آب  گرفتگی در متروپل؟!
یکی از شایعه هایی که در روزهای گذشته در فضای مجازی درباره متروپل 
منتشر شد مربوط به آبگرفتگی در زیرزمین متروپل بود. در این خصوص 
عباس عبدی، فعال سیاسی در توییتر مطلبی منتشر و ادعا کرد که آب 
تمام طبقات این ساختمان را فرا گرفته است. او نوشته بود: کسی که مجوز 
احداث این طبقات را داده قطعا مسئولیت جنایی دارد. چون روشن بود با 
کوچکترین حادثه ای آب به تمام این طبقات نفوذ خواهد کرد و کسی را 
زنده نخواهد گذاشت. این ادعا در شرایطی مطرح شد که مشاهدات عینی 
خبرنگار اعزامی همشهری به آبادان خلاف آن را ثابت می کند و آبگرفتگی 
در متروپل وجود ندارد. همچنین مهدی عرفانی، دبیر شورای اطلاع رسانی 

دولت در این باره واکنش نشان داد و گفت: آبگرفتگی مربوط به محلی است 
که از روز اول دسترســی کامل به آن وجود داشته و به طور کامل بررسی 
شده و هیچ جسدی مشاهده نشده است. شما درحالی که در دفتر کارتان 
در تهران نشسته اید و اطلاعات میدانی مخدوش به مخاطبانتان می دهید، 

قطعا مرتکب یک اقدام غیراخلاقی شده اید.

پیکر عبدالباقی چگونه شناسایی شد؟
یکی از جنجال های بــزرگ متروپل ماجرای حســین عبدالباقی، مالک 
آنجاست که بنابر شواهد به دست آمده روز حادثه در دفترش در متروپل 
حضور داشته و پس از ریزش ساختمان جانش را از دست داده است. هرچند 
پیکر او در این حادثه آسیب زیادی دیده و در نگاه اول قابل شناسایی نیست 
اما انجام آزمایش های دقیق در پزشکی قانونی ثابت کرد که پیکر کشف شده 
متعلق به او است. در همین باره رضا رئوفیان، رئیس بانک اطلاعات هویت 
ژنتیک ایران توضیحاتی را درباره روند شناسایی هویت عبدالباقی ارائه داد 
و گفت: در مواردی که به دلیل شدت جراحات و آسیب وارده به جسد و یا 
فساد پیکر، امکان تشخیص هویت با کمک روش های فوق امکان پذیر نباشد 
و یا در موارد خاص برای قطعیت و اطمینان بیشتر، از جسد نمونه ای جهت 
استخراج پروفایل ژنتیک اخذ می شود تا با پروفایل های ژنتیک استخراج 
شده از بستگان او مقایسه شــود. وی ادامه داد: در حوادث دسته جمعی 
درصورتی که نیاز به پروفایل ژنتیک جهت تعیین هویت قربانیان یا بقایای 
انسانی باشد، قدم اول، برداشت نمونه از جسد یا بقایای به جامانده در محل 
حادثه اســت. نمونه های بیولوژیکی که می توان در راســتای استحصال 
پروفایل ژنتیک جهت تعیین هویت افراد از آنها استفاده کرد، شامل نمونه 
خون، بافت نرم مانند عضله و یا نمونه بافت سخت مانند دندان و استخوان 
اســت. درخصوص حادثه ریزش ســاختمان متروپل آبادان، با توجه به 
آواربرداری های انجام شده و خروج پیکرها و بقایای قربانیان طی ساعات 
و روزهای اول وقوع حادثه، امکان شناســایی و تعیین هویت این عزیزان 
براساس پروتکل مربوط فراهم و با انجام بررسی های تخصصی لازم و طی 
فرایندهای مربوط، این پیکرها پس از شناسایی تحویل خانواده هایشان 
شدند. رئیس بانک اطلاعات هویت ژنتیک ایران گفت: در این میان با طرح 
برخی شایعات و ابهامات درخصوص متوفی حسین عبدالباقی که هویت 
وی از طریق بررسی های انجام شــده و ازجمله روش های بیومتریک )اثر 
انگشت( به انجام رسیده بود، لزوم انجام آزمایش ژنتیک مطرح و اقدامات 
لازم انجام شد. با بررسی پیکر و عدم مشاهده تخریب بافتی، نمونه گیری 
طبق دستورالعمل های موجود سازمان از بافت های عمقی )عضله( انجام 
شد و با توجه به اولویت تعیین هویت متوفی، آزمایش به صورت خارج از 
نوبت انجام و پروفایل ژنتیک استحصال و فرایند مقایسه تطبیقی با پروفایل 
ژنتیک مادر و 3 فرزند وی توسط نرم افزار اختصاصی انجام شد. براساس 
محاسبات آماری، احتمال صحت روابط مذکور در هر 4 مورد، بین متوفی با 
مادر بیولوژیک و فرزندانش، ۹۹.۹۹۹۷ % به دست آمد؛ و هرگونه شبهه ای 

در مورد صحت این پاسخ و احراز هویت متوفی رد می شود.

شهربانو منصوریان، ووشوکار آتش نشان: 
آمده ام خدمت کنم

در میــان ویرانه هــای متروپل زنی 
لباس آتش نشــانی به تن کرده و آماده 
خدمت اســت. او کســی نیست جز 
شــهربانو منصوریان، عضو تیم ملی 
ووشوی کشــورمان که بعد از افتخارآفرینی های زیاد 
در عرصه ورزشی حالا به کمک مردم آبادان آمده است 
تا در آواربرداری ســهم کوچکی داشته باشد. آنطور که 
منصوریان می گوید خودش آتش نشــان است و تلاش 
می کند به ســایر آتش نشــانان کمک کند. گفت وگوی 

همشهری با او را بخوانید.

چطور شد که تصمیم گرفتید به آبادان بیایید؟ 
وقتی این اتفاق برای آبادان افتاد و دیدم همه مردم ناراحت 
و غمگین هستند تصمیم گرفتم به اینجا بیایم. از طرفی 
خودم هم کارمند آتش نشانی شهرستان سمیرم هستم 
و با درخواست خودم ماموریت گرفتم و آمدم تا در آبادان 
اگر کار و کمکی از دستم بر بیاید انجام بدهم. اگر هم کاری 
از من ساخته نبود دست کم در کنار مردم باشم و به آنها 

تسلیت بگویم.
حس و حال مردم آبادان در 2روزی که اینجا 

هستید چطور بود؟
آبادانی ها و مردم خوزستان 8سال دفاع مقدس را داشتند 
و با دست خالی جلوی دشمن را گرفتند و مبارزه کردند. و 
وقتی این حادثه برای شان اتفاق افتاد حال دلمان خراب 
شــد. به همین دلیل گفتم باید کنار مردم حضور داشته 
باشم و هر کاری از دستم بر بیاید انجام می دهم. 2روز است 
که آمدم و دوست داشتم کنار خانواده های داغدار باشم 
اما هنوز فرصت نشــده و فعلا در محل 

ساختمان منتظر هستم تا کمک کنم.
آیا قرار است به صورت 
عملی هم در آواربرداری شــرکت 
کنید یا حضورتان بیشتر نمادین 

است؟
فعلا آبادان هســتم تا اگر 
بتوانم کمکی کنم. خیلی 
دوســت دارم که بتوانم 
به صــورت عملــی در 

آواربرداری کمک کنم.
با مردم آبادان 

چه صحبتی دارید؟
تسلیت می گویم. ان شاءالله 
که هیچ وقت در کشورمان 
شاهد چنین حوادث تلخی 
نباشیم و مردم کشورمان غم 

نبینند.

سید جلال ملکی: در متروپل، پلاسکو برایم تداعی شد
وقتی مســئولان آبادان پس از فروریختن متروپل درخواست کمک کردند، یکی از 
نخستین گروه هایی که به محل حادثه رسید، تیم اعزامی آتش نشانی تهران بود. آنها 
که تجربه حوادث تلخی مثل پلاسکو را داشــتند از همان ساعت های اولیه مشغول 
جست وجو و آواربرداری شدند. سیدجلال ملکی، سخنگوی آتش نشانی تهران که 
از همان ابتدا در آبادان حضور دارد، در گفت وگو با همشهری جزئیات بیشتری از تلاش های آتش نشانان 

تهرانی را در آبادان بازگو کرد.

چطور شد که آتش نشانی تهران تیمی را برای امدادرسانی به آبادان اعزام کرد؟ 
ساعتی پس از وقوع حادثه به دستور مستقیم شهردار تهران تصمیم بر اعزام نیروهای عملیاتی به آبادان 
گرفته شد. در مدت یک ساعت نیروهای ما با توجه به تجربه ای که دارند، بلافاصله آماده شدیم و تهران را 

به مقصد آبادان ترک کردیم.
چه تعداد نیرو و چه تجهیزاتی از تهران به آبادان منتقل شده است؟

54نفر نیرو همراه 11دستگاه خودروی سبک و سنگین و انواع تجهیزات مربوط به آواربرداری به آبادان 
اعزام شدیم. مهندس محمدی، مدیرعامل سازمان هم در تیم اعزامی حضور داشتند و به محض رسیدن، 
در دقایق اولیه تیم ارزیاب تشکیل شد و در جلسه ستاد بحران به ریاست وزیر کشور شرکت کردیم. از آن 

به بعد فرماندهی آواربرداری به آتش نشانی تهران سپرده شد.
شرایط اولیه متروپل پس از ریزش چطور بود؟

وقتی وارد میدان شــدیم یکی از عجیب ترین و پیچیده ترین صحنه هاي آوار را دیدیم. من در 26سال 
گذشته در بزرگ ترین حوادث کشور حضور داشته ام. از زلزله بم و کرمان گرفته تا آوار ساختمان پلاسکو 
و ساختمانی در سعادت آباد و... حضور داشته ام اما این مورد عجیب بود و همان حالتی که در پلاسکو به من 

دست داد اینجا هم اتفاق افتاد. 
روند آواربرداری چطور پیش می رود؟

الان چند روزی است که دستگاه های هیدرولیکی، انواع بیل های مکانیکی، چنگک ها، چندین دستگاه 
کمپرسی، جرثقیل های سبک و سنگین و... حضور دارند. جبهه شــمالی که مشرف به خیابان امیری 
است و بیشتر آوار در آنجا انباشته شده و لایه لایه سقف های بتنی روی هم ریخته به آتش نشانی تهران 
سپرده شد و در بخش های دیگر هم همکاران از ارگان های دیگر مشغول کار شدند. در روزهای گذشته 
با بیشترین سرعت کار را ادامه دادیم. بیش از 2روز اســت که به زیرزمین نفوذ کرده ایم و کف زیرزمین 
پیداست. چندین باب مغازه را کاملا جست وجو کردیم و پیکرهایی را هم که کشف کردیم بلافاصله برای 
احراز هویت به مراجع قانونی منتقل شدند. کماکان با همان روال آواربرداری ادامه دارد اما هرچه به جلو 
می رویم حساسیت بیشتر می شود. چون به ستون ها و دیوار های قدیمی نزدیکی می شویم و این ریسک 
کار را بالا می برد. باید مراقب نیروهای امدادی هم باشیم. این تعهد را به شهروندان عزیز می دهیم که با 

تمام توان و قدرت مان کار را ادامه دهیم. 
برخورد مردم آبادان با شما در این چند روز چطور بود؟

مردم آبادان استثنایی هستند. خیلی سخت است که داغدار باشی اما مهمان نوازی هم بکنی. روزهای اول 
که نیاز بود به ما کمک کنند از دل و جان مایه گذاشتند. اما بعد که گفتیم به بتن ها رسیدیم و کار سخت است 

و با بیل و کلنگ نمی شود کار کرد، همکاری کردند و منطقه را برای کار ما خالی کردند.
این عملیات چند روز دیگر طول خواهد کشید؟

به طور دقیق نمی شود گفت. هم اکنون کار خوب پیش می رود. اما گاهی ممکن است کار متوقف شود. مثلا 
2روز قبل 2مغازه ای که در طبقه همکف و طبقه بالایی ستون های آسیب دیده ای دارد و خطر ریزش داشتند. 
به همین دلیل برای ایمنی بیشتر کار متوقف  و آن قسمت با جوشکاری چندین تیرآهن مقاوم سازی  شد. 
از طرفی چندین تیم مهندسی از اطراف به طور دائم و شبانه روزی با دستگاه های لرزه نگار محل را رصد 
می کنند و هر زمانی که حتی چند میلی متر هم حرکت در ساختمان مشاهده کنند بلافاصله کار متوقف 

و ساختمان چک می شود و بعد از بررسی و درصورتی که مشکلی وجود نداشت کار ادامه پیدا می کند.
آیا در عملیات آواربرداری مصدومی هم داشته ایم؟

تا این لحظه کار به خوبی پیش رفته و هیج مصدومیتی برای نیروهای امدادی وجود نداشته و این موضوع 
نشان می دهد که فرماندهی عملیات کارش را به درستی انجام داده است. نیروهایی که از تهران به آبادان 
آمدند افراد باتجربه ای هستند که اغلب در عملیات پلاسکو نیز حضور داشته اند. به مردم قول می دهیم 
که این عملیات را به بهترین نحو ممکن به پایان برســانیم. در پایان هم بــه مردم خونگرم و مهمان نواز 
آبادان تسلیت می گویم. ان شاءالله هیچ وقت شاهد چنین حوادث تلخی در هیچ کجای دنیا به خصوص 

در کشورمان نباشیم.

پایان مرحله اول آواربرداری نزدیک است

صادق خلیلیان، استاندار خوزستان پس 
از حادثه متروپل به طور شبانه روزی در 
محل حضور دارد و  عملیات با هماهنگی 
و مدیریت او در جریان اســت. آنطور که او به همشهری 
می گوید مرحله اول آواربرداری به زودی به پایان می رسد 

و مرحله دوم تخریب کامل متروپل است.

درباره آخرین روند عملیات آواربرداری در 
ساختمان متروپل صحبت کنید.

از زمانی که حادثه اتفاق افتــاد و گروه های امداد و نجات 
خودشــان را به محل حادثه رســاندند ابتدا برای یافتن 
مفقودان و افراد گرفتار شده زیر آوار کار با احتیاط زیادی 
به صورت دستی ادامه داشت تا اینکه در ادامه با استفاده 
از ماشین آلات پیشرفته کار ســرعت بیشتری گرفت. 
هم اکنون کار آواربرداری در 4جهت با ســرعت در حال 
انجام است. 2بخش را نیروهای آتش نشانی برعهده دارند. 
این نیروها تجربه پلاســکو را دارند و از تهران آمده اند. 
و نیروهایی هم از اهواز هســتند. هلال احمر هم در کنار 
همه نیروها حضور دارد. در عین حال 2جبهه هم بر عهده 
نیروهای قرارگاه خاتم الانبیاء هستند که در جبهه شرقی 

فعالیت می کنند.
این عملیات تا چه زمانی ادامه خواهد داشت؟

تاکنون 34فوتی داشــته ایم و 37مجــروح که اغلب 
مجروحان از بیمارستان مرخص شدند. بنابراین همه مراحل 
کار حساس است. در حال نزدیک شدن به مرحله ای هستیم 
که اجســاد باقیمانده هم از زیر آوار خارج کنیم. مرحله 
بعد با نظر کارشناســان پیش خواهد رفت. آنها معتقدند 

که این ســاختمان ایمنی لازم را ندارد و 
امکان پایدارسازی آن هم وجود ندارد. 

بنابراین باید از طبقات بالایی به طور 
مهارشده و ایمن تخریب شود.

درباره مفقودان حادثه 
آمار ضد و نقیضی وجود دارد. آخرین 

آمار رســمی در این باره چند مفقود 
است؟

در شروع آماری که اعلام شد جمع بندی 
این بود که 38نفر مفقودی وجود دارد. 
که از این 38نفــر تاکنون 34پیکر را 

از زیر آوار خارج کرده ایم که 3نفر 
مجهول الهویه هســتند. 
در عین حال ممکن است 
افرادی مراجعه کنند که 

بگویند عزیزانی را دارند که 
از روز حادثه تاکنون مفقود شده اند 

که آنها را هم راستی آزمایی کرده و 
به دنبال شان خواهیم بود.

گفت و گو1
گفت و گو3گفت و گو2

محمد جعفریگزارش
روزنامه نگار

جلوه های همدلی در آبادان

3 نفر از ساکنان خانه همجوار متروپل وقتی دیدند تنها راه دسترسی به زیر آوار 
خانه های آنهاست، موافقت کردند خانه های شان تخریب شود.

عملیات آواربرداری پــس از این حادثه به طور شــبانه روزی ادامه دارد. 
 عکسی که مشاهده می کنید امدادگران را در نیمه های شب نشان می دهد.

در سرتاسر خیابان امیری، مردم موکب های زیادی را برای کمک به امدادگران 
برپا کرده اند. آنها به طور شبانه روزی آب و غذا در اختیار امدادگران قرار می دهند. 

آبادانی ها مردمانی شاد هستند اما در این چند روزه شهرشان چهره ای غم زده پیدا 
کرده است. در هر کوچه و خیابانی که بروید پر از پوستر و پلاکادرهای تسلیت است.

اولین حمام نوزاد 
به مرگ تلخ او منجر شد

یک نوزاد 24روزه به قاضی میثم حسین پور، بازپرس جنایی 
تهران اعلام شد و او دستور تحقیقات در این باره را صادر کرد. 
بررسی ها نشــان می داد که نوزاد پس از 20روز قبل تر یعنی 
زمانی که 4روزه بوده در بیمارســتان بستری و تحت درمان 
قرار گرفته است. پدر نوزاد که او را به بیمارستان انتقال داده 
بود، مدعی شد که وی در وان حمام افتاده و دچار خفگی شده 
است. اما به دلیل مشکوک بودن مرگ وی، تیم جنایی به ماجرا 
ورود کردند که با انجام تحقیقات بیشتر مشخص شد که نوزاد 
دچار حادثه تلخی شده است. آنطور که بررسی ها نشان می داد 

روز حادثه مادر، پسر بزرگترش که 6ساله بود را به همراه نوزاد 
4روزه اش به حمام برد. او ابتدا پسر بزرگترش را در حمام شست 
و بعد در حال شستن پسر دومش بود که ناگهان کف شامپو 
وارد بینی نوزاد شده و او بدحال شد. مادر که به شدت ترسیده 
بود شروع کرد به داد و فریاد راه انداختن که مادربزرگ کودک 
و همسایه ها به کمک او آمدند. دقایقی بعد پدر به خانه رسید و 
او به همراه همسرش، نوزادش را که بدحال بود به بیمارستان 
رساندند. نوزاد 4روزه، 20 روز تحت درمان بود و با وجود تلاش 

پزشکان، سرانجام به کام مرگ رفت.
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گزارش

خاورمیانه

روزنامه وال استریت ژورنال ]آمريكا[

عزای تگزاس
وال اســتریت ژورنال نوشــته که خانواده های 21قربانی 
تیراندازی دبســتانی در ایالت تگزاس، همچنان در حال 
برگزاری مراسم یادبود برای عزیزان خود هستند. همزمان، 
مقام های پلیس در حال بررسی عملکرد نیروهای امنیتی 

هستند که در روز حادثه به محل اعزام شده بودند. 

هفته ها چانه زنی رهبران اتحادیه 
اروپا بر ســر ممنوعیــت واردات 
نفت از روسیه در نهایت به نتیجه 
رسید. مجارســتان اصلی ترین مخالف این طرح 
به شمار می رفت که با کســب معافیت از اجرای 
آن، در نهایــت بــه آن رأی مثبــت داد. ویکتور 
اوربان، نخست وزیر مجارستان که همواره روابط 
دوستانه ای با روســیه داشــته، با مطرح کردن 
دلایلی مانند بحران اقتصادی و تامین نبودن منابع 
جایگزین انرژی برای مجارستان همواره با طرح 
ممنوعیت واردات نفت روسیه مخالفت می کرد، 
اما در کمتر از 2روز، رهبران اروپایی توانستند با 
خواسته مجارستان ســازش کنند و بر سر اصول 
اولیه ممنوعیت واردات 90درصد از نفت وارداتی 
روسیه تا پایان ســال جاری به توافق برسند؛ به 
این امید که یکی از منابع کلیــدی تامین مالی 
جنگ اوکراین را از دسترس مسکو خارج سازند. 
اجرای این توافقنامه هم برای روسیه تبعاتی در 
پی خواهد داشت و هم برای اروپا که اکنون باید با 
سرعت جایگزینی مطمئن برای نفت روسیه بیابد.

ششمین بسته تحریمی اروپا 
وب سایت الجزیره به نقل از شارل میشل، رئیس 
شورای اروپا، نوشــت که توافق برای ممنوعیت 
صادرات نفت روســیه می تواند بلافاصله بیش از 
دوسوم واردات نفت از روســیه را متوقف سازد. 
این میزان قرار اســت تا پایان سال جاری و پس 
از آنکه آلمان و لهستان تعهد خود مبنی بر قطع 
روند انتقال نفت از طریق خطوط لوله را هم اجرا 
کنند، به 90درصد برسد. آلمان و هلند هم اکنون 
اصلی ترین واردکنندگان نفت روســیه در اروپا 
هســتند و مجموع واردات نفت این دو کشور از 
روسیه در سال 2020روزانه بیش از یک میلیون 
بشکه بوده اســت. پس از این دو کشور،  لهستان، 
فنلاند و اسلوواکی بیشترین میزان واردات نفت از 

روسیه را دارند.
دوسوم واردات نفت اتحادیه اروپا به وسیله کشتی 
و یک سوم دیگر از طریق خط لوله »دروژبا« انجام 
می گیرد. با توقف واردات نفت از ســوی آلمان و 
لهســتان که به خط لوله دروژبا متصلند، حجم 

تحریم ها به 90درصد خواهد رسید.
 10درصد باقیمانده، از تحریم ها معاف شده اند؛ 
زیرا کشورهای مجارستان، اسلوواکی و جمهوری 
چک که به بخش جنوبی دروژبا متصل هستند، 
به دلیل ناتوانی در جایگزینی ســریع این منبع 
انرژی، به واردات نفت از روسیه ادامه خواهند داد. 
مجارستان وابستگی نفتی شدیدی به روسیه دارد 
و بیش از 65درصد از نفت خود را از مسیر دروژبا 
دریافت می کند؛ از این رو از اجرای تحریم معاف 

شده و تنها به موافقت با آن اکتفا کرده است.

تبعات تحریم نفت روسیه بر بازار جهانی
در پی اعــلام این توافــق و در ســاعات آغازین 
معاملات روز سه شــنبه، قیمت نفت خام آمریکا 
با بیش از 2.57درصد افزایــش به 118.1دلار و 
قیمت نفت برنت با 0.91درصد افزایش به بیش 
از 123دلار رسید. این ششــمین و جدی ترین 
بســته تحریمی اســت که تاکنون اتحادیه اروپا 
علیه روسیه وضع کرده است. اروپایی ها امیدوارند 
با این تحریم ها بتوانند روســیه را وادار به ترک 

جنگ کنند.
بیش از 27درصد از نفت اروپا از روســیه تامین 
می شود و دیگر کشورها نظیر آمریکا یا نروژ کمتر 
از 10درصد از نفت موردنیاز این اتحادیه را تامین 
می کنند. پیش از این آمریکا هم واردات نفت، گاز 
و زغال از روسیه را ممنوع کرده است و انگلیس 
هم تا پایان سال جاری به گروه تحریم کنندگان 
واردات نفت روســیه خواهد پیوســت. درآمد 

تخمینی روســیه از محل فروش نفــت و گاز به 
اتحادیه اروپا در ســال حدود 430میلیارد دلار 
است. رویترز نوشــته که اتحادیه اروپا از ابتدای 
جنگ اوکراین تا به امروز، بیــش از 47میلیارد 
دلار در ازای واردات نفت و گاز به روســیه پول 
داده است. اتحادیه اروپا به صورت متوسط روزانه 
450میلیون دلار در ازای نفت و 400میلیون دلار 
در ازای گاز به روســیه پرداخت می کند. کاهش 
90درصدی واردات نفت از روسیه می تواند بخش 
بزرگی از این درآمد را از دســترس روسیه خارج 
ســازد. اگرچه بعضی از کارشناسان حوزه نفت 
بر این باورند که تأثیر این توافقنامه بر روســیه 
نمی تواند چندان قابل توجه باشد؛ به ویژه اگر هند 
و چین برای خرید نفت روسیه به قیمت زیر نرخ 

بازار پیشگام شوند.

تبعات تحریم برای اروپایی ها
از ســوی دیگر اما این توافقنامه مردم کشورهای 
اروپایی را تحت تأثیر قرار خواهد داد. کارشناسان 
پیش بینی می کنند هزینه انرژی که مدت هاست 
افزایش یافته، با اجرای توافقنامه جدید جهشی 
دیگر را تجربه کند. ماه گذشته رقم قبوض انرژی 
در انگلیس از سالانه 700پوند به سالانه 2هزارپوند 
افزایش پیدا کرد و انتظار می رود اجرای توافقنامه 
اخیر، این رقم را به ســالانه 3هزارپوند برســاند. 
انگلیس هفته گذشــته از تصویب بسته حمایتی 
15میلیارد پوندی برای پشتیبانی از خانوارهای 

انگلیسی در برابر افزایش قیمت انرژی خبر داد. 
قیمت گاز و برق در دیگر کشورهای اروپایی هم 
روندی افزایشی داشته است. برای مثال قیمت گاز 
در بلغارستان از نیمه دوم سال 2020تا نیمه دوم 
ســال 2021بیش از 103درصد افزایش داشته 
اســت. این رقم افزایش در یونان 96درصد و در 

استونی 83درصد بوده است.

جایگزین های نفت و گاز روسیه برای اروپا
اروپا از آن رو به جای گاز روسیه، نفت این کشور 
را تحریم کرده که وابســتگی اش به واردات گاز 
از روسیه بسیار بیشتر اســت. روسیه 40درصد 
از گاز اروپا را تامین می کند. آلمان شــدید ترین 
وابستگی گازی را به روســیه دارد؛ چراکه برای 
تامین نیمی از گاز مصرفی خود به روسیه وابسته 
است. پس از آلمان، کشورهای ایتالیا، بلاروس، 
ترکیه و هلند بیشترین وابستگی را به گاز روسیه 
دارند. در چنین شرایطی، ممنوعیت واردات گاز 
روسیه می تواند آسیب جبران ناپذیری به اقتصاد 
اروپا وارد آورد؛ از این روست که یافتن جایگزین 
نفت روســیه برای اتحادیه اروپا بسیار راحت تر 
از یافتن جایگزینی برای گاز این کشــور است. 
اگرچه بیشــتر نفت اروپا از روسیه وارد می شود، 
اما کشورهای بسیاری وجود دارند که می توانند 

از طریق کشتی نفت به اروپا برسانند.
در میانه بحران انرژی پیــش آمده بعد از جنگ 
اوکراین، بعضی از کشورها تاکنون 120میلیون 

بشکه نفت از ذخایر نفتی خود برداشت کرده اند 
که این بزرگ ترین برداشــت از ذخایر نفتی در 
طول تاریخ به شــمار می رود. اوایل ماه گذشته 
هم جو بایــدن، رئیس جمهور آمریــکا با هدف 
کاهش قیمت نفت دستور برداشت 180میلیون 
بشکه نفت از ذخایر نفتی آمریکا طی بازه زمانی 
6ماهه را داد که بالاترین حجم نفت برداشــت 
شده از مخازن نفتی آمریکا از سال 1974تاکنون 

بوده است.
آمریکا همچنین از عربستان سعودی درخواست 
کرده تا حجم تولید نفت خــود را افزایش دهد. 
علاوه بر این، کارشناســان باور دارند توافقنامه 
جدید اروپا می تواند به نفــع ایران و ونزوئلا تمام 
شــود؛ زیرا ممکن اســت آمریکا بــرای تامین 
کمبود هــای نفتی اروپا قدم هایی در مســیر لغو 
تحریم های این دو کشور بردارد تا بتواند نفت را از 

این دو کشور وارد بازارهای جهانی سازد.
در مورد گاز امــا اروپا با احتیاط بیشــتری قدم 
برمی دارد. اگرچه اتحادیه اروپا 2ماه پیش متعهد 
شد طی بازه زمانی یک ســاله واردات گاز روسیه 
را دوسوم کاهش دهد، اما این تعهد هنوز به یک 
توافقنامه رسمی تبدیل نشده است. اتحادیه اروپا 
برای کاهش وابستگی خود به گاز روسیه اقداماتی 
هم انجام داده است و با کشــورهای آفریقایی یا 
حوزه خلیج فارس ازجمله قطر، الجزایر و نیجریه 
وارد مذاکراتی شده است. آمریکا هم موافقت خود 
را برای تحویل 15میلیارد مترمکعب گاز طبیعی 
مایع )LNG( به اروپا تا پایان ســال جاری اعلام 
کرده است، اما ســرعت اقدامات جبرانی اروپا با 
ســرعت اقدامات تلافی جویانه مسکو همخوانی 

ندارد.
ولادیمیر پوتین، رئیس جمهور روسیه تاکنون در 
واکنش به تحریم های اقتصادی غرب از کشورهای 
اروپایی درخواســت کرده تا بهای گاز وارداتی از 
روســیه را با روبل پرداخت کنند. کشورهایی که 
با این درخواست مخالفت کرده اند با قطع گاز از 
سوی روسیه مواجه شده اند. روسیه تاکنون گاز 
لهســتان، بلغارســتان، فنلاند و دیروز هم هلند 
را قطع کرده است. بی بی ســی نوشته که ممکن 
است دانمارک کشور بعدی قاره اروپا باشد که با 
این تحریم مواجه می شود. گزارش وال استریت 
ژورنال نشان می دهد کشورهای آلمان، مجارستان 
و اســلوواکی با پرداخت روبل به روسیه موافقت 
کرده اند. اتریش و ایتالیا هم در آســتانه پذیرش 

درخواست روسیه قرار دارند.

جنگ نفتی اروپا علیه مسکو
 کشورهای اتحادیه اروپا با هدف ضربه  زدن به اقتصاد روسیه، برای توقف واردات نفت از این کشور به توافق رسیده اند

اما هنوز هیچ جایگزین قابل اتکایی برای آن ندارند

 امارات-اسرائیل؛ تجاری سازی
پس از عادی سازی

 اماراتی ها یک توافقنامه تجارت آزاد با رژیم 
صهیونیستی امضا کردند

کمتر از 2سال پس از اعلام تصمیم اماراتی ها برای عادی سازی  
روابط با رژیم صهیونیســتی، آنها اکنون در گامی بلندتر، با این 
رژیم یک توافقنامه تجــارت آزاد امضا کردنــد؛ توافقنامه ای  
که برای نخســتین بار میان تل آویو و یک کشور عربی به امضا 

می رسد.
وب سایت الجزیره نوشته که امضای این توافقنامه پس از چندین 
ماه مذاکره ممکن شده است. توافق را عبدالله یبن طوق المری، 
وزیر اقتصاد امارات و همتای اسرائیلی اش، اورنا باربیوا در دوبی 

امضا کردند.
اماراتی ها در برقراری ارتباط با  صهیونیســت ها هم پیشــقدم 
بودند؛ اقدامی که از همان ابتدا از سوی جوامع عربی به خیانت 
بزرگ به ملت فلسطین تعبیر شــد. مفاد توافق صورت گرفته 
به صورت رسمی اعلام نشــده، اما مقام های دوطرف به صورت 
پراکنده هرکدام نکاتی را در مورد آن گفته اند. وزیر اقتصاد رژیم 
صهیونیستی گفته که در چارچوب این توافقنامه، تعرفه  تجارت 
از 96درصــد موادغذایی، محصولات کشــاورزی، محصولات 
آرایشی، دارو و تجهیزات پزشــکی میان دوطرف به طور کامل 
حذف می شــود. دوریان باراک، رئیس شورای تجاری امارات-

اســرائیل هم گفته اســت که این توافقنامه وضعیت مالیات، 
واردات و حقوق مالکیت معنوی را میان دوطرف تسهیل می کند 
و همین، زمینه برای استقرار شرکت های اسرائیلی در دوبی را 
فراهم خواهد کرد. او پیش بینی کرده که دست کم هزار شرکت 
اســرائیلی تا پایان ســال جاری میلادی )7ماه دیگر( در دوبی 
مستقر شــوند. وزارت اقتصاد امارات پیش بینی کرده که این 
توافقنامه، حجم سالانه تجارت دوجانبه با رژیم صهیونیستی را 

طی 5سال به رقم بی سابقه 10میلیارد دلار برساند.

امارات در حالی تن به امضای توافقنامه تجاری جدید با تل آویو 
داده که تنش میان فلسطینی ها و رژیم صهیونیستی، به خصوص 
در قدس به اوج خود رسیده است. روز یکشنبه گروه بزرگی از 
یهودی های افراطی درحالی که پرچم های صهیونیســتی را در 
دست داشتند، ابتدا به مســجد الاقصی یورش بردند و سپس 
در خیابان های قدس راهپیمایی کردند. این راهپیمایی که هر 
ساله برگزار می شود، به »راهپیمایی پرچم« معروف شده است. 
فقط گروه های راست افراطی یهودی در این راهپیمایی شرکت 
می کنند و برگزاری آن، از سوی بسیاری از شهروندان اسرائیلی 
هم مورد انتقاد بوده اســت. این راهپیمایی که با شــعارهای 
توهین آمیز علیه مسلمانان و حمله به کسب و کار آنهاست، اغلب 
به زد و خورد میان دوطرف منجر می شود. امسال هم یهودی های 
افراطی زیر چتر امنیتی نظامیان صهیونیســت این مراسم را 
برگزار کردند. طی روزهای اخیر، تصاویر بسیاری از حمله این 
افراد به زنان و مردان فلسطینی در شبکه های اجتماعی منتشر 
شده است؛ تصاویری که با واکنش گسترده در کشورهای عربی 

روبه رو شده است.
وزارت خارجــه امــارات هــم روز دوشــنبه هتــک حرمت 
مسجد الاقصی از سوی شهرک نشینان اسرائیلی را متهم کرد. 
گروه های فلسطینی اما موضع گیری های دیپلماتیک امارات در 
قبال رژیم صهیونیستی را همزمان با امضای یک توافقنامه مهم 
تجاری با این رژیم، بی ارزش دانســته اند. اماراتی ها 2سال قبل 
هم توافقنامه ای موسوم به »پیمان ابراهیم« را برای عادی سازی  
روابط با اسرائیل امضا می کردند، در واکنش به اعتراض ها اعلام 
کردند که برای آنکه بتوانند تشــکیل یک کشور فلسطینی را 
تضمین کنند، چاره ای جز این نداشته اند. این در حالی است که 
طی 2سال گذشته، مقام های اماراتی حتی یک بار هم در مورد 

ضرورت تشکیل کشور فلسطین موضع گیری نکرده اند.

خیانتی دیگر علیه فلسطین؟
امضای توافقنامه عادی ســازی  روابط میان امارات و اسرائیل، 
با میانجیگری دولت آمریکا در دوره دونالد ترامپ ممکن شــد. 
2ســال بعد، پای آمریکایی ها، این بار در دولــت جو بایدن، بار 
دیگر به کشــورهای منطقه خلیج فارس باز شده است. دستور 
کار آنها میانجیگری میان عربستان و رژیم صهیونیستی برای 
عادی سازی  روابط است. 2سال قبل که دونالد ترامپ با محوریت 
دامادش، جرد کوشــنر، پیمان ابراهیم را برای عادی ســازی  
میان کشورهای عربی و اســرائیل پیش می برد، سعودی ها از 
این اقدام حمایت کردند، اما گفتنــد که تا تعیین تکلیف صلح 
میان فلســطین و اســرائیل، هیچ برنامه ای برای عادی سازی  
روابط با تل آویو ندارند. به نظر می رســد سخنان سعودی ها هم 
در حد موضع گیری سیاســی برای خنثی کردن اعتراض های 
مردمی بوده است. هفته گذشــته کانال 12تلویزیون اسرائیل 
از سفر یک مقام عالی رتبه اســرائیلی به عربستان خبر داد. نام 
این مقام اسرائیلی فاش نشد، اما گفته می شود که موضوع مورد 
بحث، عادی ســازی  روابط میان دو طرف بوده است. همزمان، 
وب سایت خبری-تحلیلی آکسیوس هم از سفر برت مک گورک، 
هماهنگ کننده سیاست های خاورمیانه ای شورای امنیت ملی 
آمریکا و آموس هاچســتین، نماینده وزارت خارجه این کشور 
در امور انرژی به ریاض خبر دادند. مسئله عادی سازی  روابط با 
اسرائیل، افزایش تولید نفت از سوی عربستان و روابط واشنگتن-

ریاض محور مذاکرات این دو مقام آمریکایی با محمدبن سلمان 
بوده است. از سوی دیگر، وب ســایت تحلیلی اینترسپت نیز از 
دیدار خالد بن سلمان، سفیر عربستان در آمریکا با بنی گانتز، 
وزیر دفاع رژیم صهیونیستی در واشــنگتن خبر داد. مجموع 
اتفاقات هفته های اخیر نشان می دهد ایســتگاه بعدی مسیر 

عادی سازی  روابط اعراب و اسرائیل، احتمالا باید ریاض باشد.
بعد از امارات، بحرین و مراکش مســیر عادی ســازی  با رژیم 
صهیونیســتی را طی کردند. درصورتی که عربســتان هم به 
این گروه بپیوندد، احتمالا کشورهای عربی بیشتری به سمت 
برقراری ارتباط با تل آویو حرکت خواهند کــرد؛ اقدامی که از 

سوی فلسطینی ها به عنوان »خنجر از پشت« تعبیر شده است.

 محمد اشتیه
نخست وزیر فلسطین

مکــرر  حرمــت  هتــک  بــا  اســرائیل 
تــاش  و  قــدس  و  مســجدالاقصی 
بــرای تحمیــل واقعیتــی مغایر بــا تاریخ 
آن مناطــق، از تمامــی خطــوط قرمــز 
و توافقــات بین المللــی عبــور کــرده 
اســت. اتفاقــات اخیــر در قــدس و 
مســجدالاقصی تغییــری عمیــق در 
مبــارزه بــا رژیــم صهیونیســتی ایجــاد 

خواهد کرد. )رویترز(

 رجب طیب اردوغان
رئیس جمهور ترکیه

امانوئل مکرون، رئیس جمهور فرانسه، 
در ســال ۲۰۱۹ گفت که ائتاف ناتو دچار 
مــرگ مغــزی شــده اســت. همیــن افــراد 
بودند کــه نقش ترکیــه را هــم در ناتو زیر 
سؤال بردند. کوته بینی های استراتژیک، 
ســال ها بــرای این ائتــاف هزینه داشــته 
اســت. ناتــو ماننــد همــه ســازمان های 
بین المللی دیگر باید دست به اصاحات 

بزند. )اکونومیست(

دولت کانادا به دنبال 
ممنوعیت حمل سلاح

به فاصله کمتر از یــک هفته از حادثــه تیراندازی 
در یک دبســتان در تگزاس آمریکا و کشته شــدن 
19 دانش آموز و 2 معلم، نخســت وزیر کانادا یکی از 
ســختگیرانه ترین مقررات نگهداری و حمل اسلحه 
را در قالب یک لایحه به پارلمان این کشور ارائه کرد. 
به گزارش یورونیوز، ایــن قوانین درصورت تصویب، 
شــامل ممنوعیت خرید، فروش و انتقال اســلحه  
می شــود. براین اساس، دارندگان ســلاح های گرم 
نیمه اتوماتیک مجبور می شوند از پایان سال جاری 
میلادی سلاح های خود را به دولت کانادا بفروشند. 
براســاس آخرین داده های آماری کانادا، در ســال 
2020، حدود 3 درصد از جرایم خشونت آمیز گزارش 
شده به پلیس، در ارتباط با سلاح گرم بوده و میزان 
جرایم مرتبط با این موضوع در مناطق روستایی در 

مقایسه با مناطق شهری بیشتر است.

نقل قول جهان نما

 خبر

کیوسک

نبیه بری، رئیس جنبش أمل و 
از هم پیمانان حزب الله، با کسب 
اکثریت آرا بــرای هفتمین بار 
به عنــوان رئیس مجلس لبنان انتخاب شــد. 
جلسه دیروز با حضور نمایندگان برای تعیین 
رئیس و هیأت رئیسه مجلس برگزار شده بود. 
در این جلسه نبیه بری با کسب 65درصد آرا 
بار دیگر در ســمت خود ابقا شــد. به گزارش 
المیادین، نبیه بری بعــد از انتخابش به عنوان 
رئیس گفت: دست من به سمت همگان برای 
همکاری جهت نجات لبنان دراز اســت. وی 

افزود: هر اظهارنظری که زندگی مردم را درنظر 
نگیرد و هر طرح و وعده  و برنامه ای که راه حلی 
برای بحران ها ارائه ندهــد، خارج از چارچوب 
اســت. نبیه بری طولانی ترین دوره ریاســت 
مجلس را در جهان عرب داشته است. به رغم 
تغییرات عمده سیاســی که 30 سال گذشته 
در لبنان رخ داده، او بدون رقیب جدی رئیس 
مجلس لبنان مانده اســت. بری همیشــه در 
بحران های سیاســی لبنان خــود را به عنوان 
یک میانجی میان گروه های سیاسی مختلف 

معرفی کرده است. 

نبیه بری، برای هفتمین بار رئیس مجلس لبنان شد
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گرينويچ

270میلیون شکار در بريتانیا

 

لندن: گربه ها عامل كشتار 270ميليون جانور شامل 
خزنده، جونده و پرنده هســتند، البته اين آمار فقط 
مختص انگلستان آن هم در محدوده زمانی يکساله 
است. به گزارش ســايت بريتانيايی مترو، محققان 
دانشگاه رويال هالووی آمار هايی را منتشر كرده اند كه 
نشان می دهد اين آمار در برخی مناطق جهان بيشتر و 
در برخی مناطق كمتر است. دكتر ربکا توماس درباره 
اين تحقيق می گويد: نتايج نشان می دهد از آنجا كه 
گربه ها معمــولا بومی منطقه ای كــه در آن زندگی 
می كنند نيستند و توســط انسان ها جابه جا شده اند 
به چرخه طبيعی شــکار گاهی لطمه وارد می كنند. 
فقط در انگلستان 9ميليون  و500هزار گربه خانگی 
وجود دارد كه اين رقم در مورد گربه های غيرخانگی 
به مراتب بيشتر است. بنابراين مردم برای نگهداری از 
حيوانات و همچنين غذا دادن به آنها بهتر است به نظر 

كارشناسان محيط زيست توجه كنند.

مصر و پروژه قرن زيمنس
 

قاهره: شــركت زيمنس ســفارش كلانی از مصر دريافت 
كرده اســت كه شــامل شــبکه ای مدرن به طول 2هزار 
كيلومتر برای قطارهای پرسرعت؛ توليد 41قطار پرسرعت، 
94قطار عادی و 41 لوكوموتيو می شود. اين پروژه 47هزار 
فرصت شغلی در مصر ايجاد می كند و با اجرای آن مصر به 
ششمين شبکه ريلی پرســرعت جهان مجهز خواهد شد. 
به گزارش دويچه وله، زيمنس بــرای اين منظور قراردادی 
بــه ارزش 8.1ميليارد يورو امضا كرده اســت كه شــامل 
قرارداد 2.7ميليارديورويی ســال گذشــته نيز می شود. 
براساس اطلاعاتی كه زيمنس منتشر كرده، احداث شبکه 
پرسرعت به طول 2هزار كيلومتر برای اتصال 60شهر مصر 
درنظر گرفته شده اســت. اين قطارها در 3مسير با سرعت 
230كيلومتر در ساعت حركت می كنند. يکی از مسيرها به 
طول 600كيلومتر بين شهرهای بندری عين سخنه در كرانه 
دريای سرخ و مرســی مطروح و اسکندريه در كرانه دريای 
مديترانه خواهد بود، مســير دوم بين قاهره و ابوسمبل در 
نزديکی مرز سودان با بيش از 1100كيلومتر و مسير سوم 
هم با حدود 225كيلومتر طول بين اقصر و غردقه. همچنين 
به گفته مقامات مصری، اين طرح قرار اســت در سال های 

آينده گسترش يابد.

پشم دام و صفحه خورشیدی
 

نیو ساوت ولز: پــس از اجاره زمين های كشــاورزی و دامپروری 
توســط توليد كننــدگان برق خورشــيدی، دامپــرو ران متوجه 
شدند كه پشــم گوســفندانی كه در اين زمين ها به چرا مشغول 
می شوند تميزتر اســت. به گزارش ای بی ســی، بررسی وضعيت 
 دام ها طی 4سال پس از نصب ســايت های خورشيدی در مزارع 
»نيو ســاوت ولز« استراليا، نشــان می دهد كه چرای گوسفندان 
زير پنل های خورشــيدی باعث توليد پشم بهتر و بيشتر می شود. 
كشــاورزان اين را يک وضعيت كاملا برد-برد به شمار می آورند، 
زيرا گوسفندها به حفظ مراتع و از بين بردن علف های هرز كمک 
می كنند تا پنل ها كارايی خود را از دست ندهند، و پنل ها هم با ايجاد 
سايه، از خشک شدن خاک جلوگيری می كنند. علاوه بر اين، به گفته 
برخی از پرورش دهندگان دام، چرای گوسفند در مزارع خورشيدی 
منجر به افزايش كيفيت و كميت پشم شده است. تام وارن، كشاورز 
و دامداری كه در همکاری با انجمن پاركز بخش هايی از زمين خود 
را به يک مزرعه خورشيدی اجاره می دهد كه در آن حدود 250ميش 

مرينوس در ميان صفحات خورشيدی چرا می كنند. 

 باشگاه
نویسندگان

چهارشنبه

مردِ وقف

۱۶متر دهنه روی مزار مردم

هرچه داشــت وقف كــرد، وقف 
امام رضا)ع(. می خواست همه از 
آنچه دارد، منتفع شوند. ســود عمومی و اجتماعی را درنظر 
داشت. آنچه ميراث به يادگار گذاشت و ماندگار كرد، يکسره 
عام المنفعه بود و هست. اصلًا خاصيت وقف همين است. هر 
دستی را كوتاه می كند و تا هميشه برجا و برپا می ماند. اين 
همه نشان از آن دارد كه حاج حسين آقا ملک اگرچه سرشار 
از ثروت و مکنت بود اما شــريف زيســت و به همين سبب 
هم هســت كه با وقف 2ميليون مترمربع كه تنها يک فقره 
از وقفيات اوســت، بزرگ ترين واقف تاريخ ايران شــناخته 

می شود.
نخستين وقفش را در 66سالگی كرد و در ششم آبان 1316، 
كتابخانه ملی ملک را در خانه پدری اش در بازار تهران پديد 
آورد و البته 7 ســال بعد، در 29تير 1323، قطعه زمينی در 
باغ ملی از شهرداری خريد كه مجموعه كتابخانه و موزه ملی 
ملک در آن واقع است. آنچه وقف شد افزون بر هزاران نسخه 
خطی نفيس يا چاپ سنگی شامل فرش ها، لوسترها، مبلمان 
و تابلوهای نقاشی بود كه او به عنوان لوازم و تجملات زندگی 
شخصی از آنها استفاده می كرد. همچنين مجموعه های تمبر، 
سکه، آثار لاكی و تابلوهای نقاشی ميانشان ديده می شد. اين 
آثار ابتدا كنار كتابخانه به نمايش درآمدند و ســپس هسته 

اوليه موزه ملک را شکل دادند.
امــا او در قصبــات خراســان طــی ســال های 1325تا 
1340موقوفات فراوانی را ايجاد كرد كه فقط يک نمونه اش، 
وقف »29مورد رقبه ازجمله سه  دانگ مزرعه و قنات تقی آباد 
در خراسان، سه دانگ مزرعه شهر طوس سفلی و سه دانگ 
مزرعه جمع آب« در 25فروردين 1330است كه البته بسيار 

بيش از اين است.
او در ســال 1343، زمينی برای تجديدبنای شــيرخوارگاهِ 
كودكان بی سرپرست در مشهد اهدا كرد و يا چهارسال پيش 
از آن، 120هزار مترمربع به كاركنان اداره اقتصاد ملی ايران و 
200هزار مترمربع به كاركنان اداره پست و تلگراف هبه كرد. 
باغ  ملی و باغ وكيل آباد كه اولی 4هکتار و دومی 150هکتار 
وسعت دارد را به ترتيب در سال های 1345و 1348به مردم 

مشهد هديه كرد.
ملک كه در دهم خردادِ درســت نيم قرن پيش درگذشت و 
اگر بود، ديروز، 151ساله شــده بود، در سراسرِ عمرش تنها 
كار خير عمومی را درنظر داشت و كارنامه ای از خود بر جای 

گذاشت كه حاكی از همين مهم است.

در جلسات زيادی روبه روی مهندس 
سازه نشسته ام و بابت يک متر و نيم 
متر اضافه در فاصله ســتون ها چانه زده ام. بارها ابعاد ستون ها، 
نقشه های مرا به هم ريخته. می دانم كه تا چقدر فاصله ستون ها 
منطقی اســت و چقدرش غيرمنطقی. می دانم كه تا چه اندازه 
كنسولی را می شود با خيال راحت در ساختمان درنظر گرفت و 

چقدر را نمی شود.
شده كه در پروژه ای دهنه 8 يا 9 متری داشته باشم. هميشه هم 
يک گوشه ذهنم هست كه يک دهنه 8 متری يعنی حداقل 80 
سانت تير كه اين تير مسائل زيادی در طراحی سقف كاذب ها و 

مسير تاسيسات ايجاد می كند.
تکنولوژی های جديدی هم هست كه با آنها می شود دهنه های 
بزرگ تر با ابعاد متعادل تر در تيرها و ستون ها داشت. نمی خواهم 

وارد بحث مهندسی قضيه بشوم.
وقتی چيزی كه طراحی می كنم آشــيانه هواپيما يا ساختمان 
آتش نشــانی يا ســاختمانی ديگر با نياز خاص نيست چرا بايد 

دهنه ای با چنان وسعتی ايجاد كرد؟ 
جز اينکه يکی صرفا می خواهــد با بلندپــروازی ادعا كند كه 
نخســتين ســاختمان با دهنه های 16 متری در كنار هم را در 

ايران ساخته است.
قوانين نظام مهندســی و آيين نامه های زلزله هم كاملًا سفت 
و سخت اســت و مرتب به روز می شــود. پس چطور می شود 
ساختمانی چنين ناايمن ده طبقه بالا می رود و كسی جلويش 

را نمی گيرد؟ 
تركيب جهالت و ادعا خطرناک اســت. با پــول و رانت دری به 
ســاختن متروپل گشوده می شود و كســی كه می خواهد فخر 
بفروشد و »اولين«و »بزرگترين«و چند »ترين« ديگر به بنای 

زشتش بچسباند به راحتی می تواند قوانين را دور بزند.
مشکل نبود قانون نيست. مشکل دور زدن قانون است و چقدر 
غم انگيز كه بهای بلندپروازی جاهلانه يک نفر و فساد بخشی از 
يک سيستم را بايد جان های زيبای بی گناهی بدهند كه مشتاق 
زندگی هستند. جوانانی كه پی يک لقمه نان كارگری می كنند، 
مردمانی دردمند كه آمده اند آزمايش خون بدهند و زن و شوهر 
جوانی كه كافه ای راه انداخته اند كه زندگی شــان را بسازند... و 

ديگر نيستند.
می گويندمتروپل چند ماهی قبل از حادثه دچار نشست شده 
بود، يکی از ستون ها ترک خورده بود و دهنه ها شکم داده بود. 
پيش بينی شده بود كه ممکن است ساختمان دچار ريزش شود. 

اما متأسفانه به اين پيش بينی ها توجهی نشد.
اگر متروپل می ريخت و فقط سرمايه سازنده اش برباد می رفت، 
درس عبرتی می شد برای سازندگانی كه بدون توجه به دانش 
مهندسی حرف خودشان را به كرسی می نشانند. داغی می شد 

بر پيشانی رانت خواران و نادان ها. اما اينطور نشد.
حالا هرقــدر هم از ديد علمــی بخواهيم به قضيــه نگاه كنيم 
نمی شــود كه نمی شــود. داغ هموطنان فضا را چنان سنگين 
كرده كه نمی شــود و چقدر بی انصافی است كه بهای گناه يکی 

را بی گناهان بدهند.
حالا فقط می توانيم با هموطنان عزيز دردمندمان، با بازماندگان 
همدردی كنيم. تلاش جامعه مهندســی و قانونگذاران بايد در 
جهت عدم تکرار حوادثی اين چنين باشــد. هرچند كه رفتگان 

ديگر برنمی گردند و داغشان ابدی است.

حافظ

ای دل مباش يک دم خالی ز عشق و مستی

وان گه برو که رستی از نیستی و هستی

حمیدرضا محمدی
روزنامه نگار

شیدا اعتماد
روزنامه نگار

خدا مشتی خاک را برگرفت. می خواست ليلی را 
بسازد، از خود در او دميد. و ليلی پيش از اينکه با 
خبر شود، عاشق شد. ساليانی است كه ليلی عشق می ورزد. ليلی بايد عاشق باشد. زيرا 
خدا در او دميده است و هر كه خدا در او بدمد عاشــق می شود. ليلی نام تمام دختران 
زمين است. نام ديگر انســان. خدا گفت: به دنيايتان می آورم تا عاشق شويد. آزمونتان 
تنها همين است، عشق! و هر كه عاشق تر آمد، نزديکتر است. پس نزديکتر آييد، نزديکتر. 
عشق كمند من است. كمندی كه شما را پيش من می آورد. كمندم را بگيريد. و ليلی 
كمند خدا را گرفت. خدا گفت: عشــق فرصت گفت وگو اســت، گفت وگو با من! با من 
گفت وگو كنيد. و ليلی تمام كلمه هايش را به خدا داد. ليلی هم صحبت خدا شد. خدا 
گفت عشق همان نام من است كه مشتی خاک را بدل به نور می كند و ليلی مشتی نور 

شد در دستان خداوند.

فهيمه از بچگی عاشــق پروازكردن بود. تابستان ها 
با خواهر و برادرهايش، با چســب ســريش و كاغذ 
بادبادک می ساخت و از پشــت بام پروازش می داد. 
دبيرستانش كه تمام شد، كنکور داد، دوست داشت 
مهندسی پزشکی بخواند اما نشد. بعد متوجه شد كه 
مركز آموزشِ فنون خدمات هوايی تهران، امتحان 
ورودی گذاشته و دانشــجو می گيرد. چون دوست 
داشــت درس بخواند، امتحان داد و بــا نمره های 

خوبی قبول شد و در دور ه های خلبانی شركت كرد. 
اســتادانش به او گفتند اگر بخواهد همين روند را 
ادامه بدهد و پرواز كند، زمانِ زيادی می برد تا خلبان 
شود و بهتر است به سراغ رشــته های ديگر برود. او 
پذيرفت و تصميم گرفت مهندســی پرواز بخواند. 
مهندس پرواز بايد حواسش به سيستم های هواپيما، 
بخشِ سوخت، برق و مسيريابی باشد كه اگر مشکلی 
پيش آمد، حل كند. همــه از اين انتخاب او تعجب 
كرده بودند، چون پيش از او هيچ زنِ ايرانی، مهندس 
پرواز نبود. اين برخوردها به جای اينکه جلوی او را 
بگيرد، بيشتر به او انگيزه داد كه رويايش را جدی تر 
دنبال كند. چند ســال بعد فهيمه نخســتين زن 

مهندس پرواز در ايران شد.

الهام نظری/ گلچهره سهرابعرفان نظرآهاری

لیلی نام تمام دختران زمین است
بوک  مارک

زنان پیشرو

دختران؛  سرزمین امن پدراننازکای احساس  در جهان دختران

عیسی محمدیمریم ساحلی نگاهش   مرد 
را دوخــت به 
زمین و گفت: خدا نگهدارد پسرهايم 
را اما يکی از حســرت های زندگی ام 
اين است که بعد مرگ، روی اعلامیه 
فوت من،کنار نام سوگواران نوشته 

نمی شود »و يگانه دختر داغدارش.«
شــايد حالا لبخند نشســته باشد 
روی لب تــان و بگويیــد مردم چه 
حســرت هايی دارند. امــا کمی آن 
ســوتر از تکه  ابرهای زودگذر فکر و 
خیال های ما، واقعیت اين اســت که 
 درخت احســاس آدم ها همیشه و

 همه جا، حتی اگر مرده باشد، تشنه 
شنیدن آواز پرنده ای ست که از مهر 
می خواند. پرنده ای که نگاه نکند شاخ 
و بال درخت غرق است در شکوفه های 
بهار يــا غمین اســت از برگ های 
فرو افتاده به وقت پايیز؛ پرنده ای که 
فقط به مهر بخواند و همراه باشــد. و 
اما اين همراه بودن، حکايتی ست که 
در جان و جهان دختران جاری ست. 
تفاوتی ندارد، کوچک باشند يا بزرگ، 
پیر باشــند يا جوان، دور باشند يا 
نزديک؛ آنها غمخوارانِ همیشه پدرها 
و مادرانشان هســتند. کلمات شان 
شــاپرك های رنگین بالی ست که از 
سنگینی ســکوت خانه ها می کاهد 
و نگاه شان اگر روشن باشد به امید، 

ستاره بارانی شکوهمند است و اگر به 
نم اشک نشسته باشد، شبی تاريک 
است که دامن می گستراند بر آسمان 

دل اهل خانه.
آنها هنوز حــرف زدن نیاموخته اند 
که مادری می آموزند. عروســک ها 
را در آغوش می کشــند و غم شان را 
می خورند و می دانند نازکای دلشان 
به مادری آمیخته اســت. آنان روزی 
مادران عروسک ها هستند و روز ديگر 
شايد مادران فرزندانی که از بطن  شان 
پا به جهان می گذارنــد؛ اما اين همه 
داستان نیست چرا که تا قد می کشند 
خود را دل نگران پــدران و مادران 
خويش می بینند و يک وقتهايی هم 
مادری می کنند در حق شان. نه فقط 
آدم ها که در و ديوار و خشــت و گل 
خانه ها هم می دانند، جاری بودن نفس 
نازك دختران چه نعمت بزرگی ست. 
دخترکانی که در چشــم بر هم زدنی 
دنیای صورتی  کودکی ها را پشت سر 
می گذارند و با همه نازکای احساس 
نازنین شان برای ساختن زندگی و پیش 
رفتن در مسیر پرفراز و نشیب روزگار 
می کوشــند و البته در همه اين راهِ 
دشوار، مهرورزيدن را از ياد نمی برند. 
می دانید جهان بی حضور ابريشمین 
دختران اصلا قشــنگ نیست، کاش 

کمی بیشتر حواس مان به آنها باشد.

اين روزها ســريال ستايش 
مجددا دارد پخش می شــود. 
گاهی سر سفره نگاهش می کنم؛ ياد جايی می افتم 
که حشــمت فردوس، از اينکه يکی از نوه هايش 
دختر شده، ناراحت است. از دختر شدن آن يکی 
نوه اش هم دلگیر است. اما وقتی که می شنود يکی 
از نوه هايش، فرزند طاهر، پسر است، قند توی دلش 
آب و حالش بهتر می شود. لابد فکر می کند که کسی 
حالا هست که نام حشمت فردوس را يدك بکشد...

چنین سنتی نزد خیلی ها وجود دارد؛ يعنی از نظر 
فکری.تصور می کنند اگر اولاد پسر باشد، بهتر است. 
ولی من يکی از اين طرف بام افتاده ام؛ فکر می کنم 
اولاد مگر دختر نباشد، می شود؟ گاهی فکر می کنم 
واقعا نمی شود. قبول دارم که اين نگاه هم نگاه جالبی 
نیست، اما دســت خودم نیست. گاهی از اين حجم 
بزرگ عشــق و علاقه ای که يک پدر می تواند به 
دخترش داشته باشــد، جا می خورم. گاهی وقت ها 
حتی اين حجم بزرگ از مهر و محبت، باعث می شود 
تا نتوانم حتی دخترم را درســت و حسابی تربیت 
کنم؛ و او هم نیک می داند که به راحتی می تواند رگ 
خواب مرا پیدا کند و به دست بگیرد و مرا مثل يکی 
از عروسک ها و اسباب بازی هايش، بازی بدهد. من 
می دانم دارم بازی می خورم؛ اما راضی ام به اين بازی 
خوردن. به قول يک بنده خدايــی، اگر دخترم مرا 
گول نزند، پس چه کسی بزند؟ او هم می داند که من 
به راحتی مقابلش رام می شوم؛ و او هم راضی به اين 
قاعده است. ظاهرا بايد اسمش بازی برد-برد باشد، 
نه؟ همان است ديگر؛ ما درگیر يک ارتباط چند سر 

برد هستیم...

اما طلايی تريــن نکته ای که به عنــوان يک پدر 
دختردار يــک روز به آن رســیدم، وقتی بود که 
دست دخترم را گرفته بودم و داشتیم از خیابان و 
پیاده رو رد می شــديم. يک دفعه و به طرز غريبی، 
ياد لحظه هايی افتادم که در همین مسیرها، بدون 
دخترم و بدون اينکه دست های کوچکش را بگیرم، 
قدم می زدم و طی مسیر می کردم. به طرز عجیبی، 
متوجه شدم وقت هايی که دستان دخترم در دست 
من نیست، حس ناامنی  دارم. قاعده اش اين است 
که بايد برعکس باشــد ديگر، نه؟ يعنی دخترك 
اگر دست در دستان پدرش نداشــته باشد، بايد 
بترســد ديگر، نه؟ اما چنین نبود؛کاملا  به عکس 
بود؛ در حقیقت اين من بودم که با گرفتن دســت 
او، به امنیت و ثبات رسیده بودم. انگار که از طريق 
جاده دست های او، وصل شده باشم به بی نهايت؛ به 
آسمان؛ به هر چیزی که امنیت آفرين است. نمی دانم 
چنین حسی را تا به حال داشته ايد يا نه؛ اما من دارم 
با اين حس زندگی می کنم و امان از وقت هايی که 
دستان دخترك در دســتان من نباشد؛ احساس 
ناامنی عجیبی وجودم را فــرا می گیرد. اين بايد 
چیزی از وادی عشق باشد، لاجرم. اين، چیزی است 
که شايد پسردارها کمتر تجربه اش کنند؛ هرچند 
که اولاد، هر چه باشد هديه خداست و هديه را نبايد 
سبک و سنگین کرد. اما در کنار همه اين حرف ها، 
اجازه بدهید کمی جانب اعتــدال را رعايت نکنم 
و بگويم که دختر داشــتن، اصلا آدم را وارد وادی 
ديگری می کند؛ يک ســرزمین عجیب و غريبی 
که تا پیش از اين کشــف نکرده بودی و قصه اش با 

همه  چیزهای ديگر فرق می کند...

روزیبرایتماملیلیها
فاطمه عباسی

ديگر گذشت دوره 
و زمانه ای که پسرها 
دســت راست پدر 
بودند و دخترها با ايــن تفکر که کاری 
ازشان ساخته نیســت، بايد در خانه 
می نشستند تا وقت ازدواجشان برسد. 
حالا جايگاه دختر در خانواده ها ارج و 

قرب دارد و پدر و مادرها قدر اين نعمت 
را خوب می دانند.

15سال پیش يعنی ســال1385 بود 
که رويــداد مبارکی بــرای دختران 
کشــورمان اتفاق افتاد؛ شورای عالی 
انقلاب فرهنگی، براســاس پیشنهاد 
فرهنگسرای دختران، روز تولد حضرت 

فاطمه معصومه)س(، را به عنوان »روز 
ملی دختران« تصويــب و اعلام کرد و 
اين روز وارد تقويم شــد. روز دختران 
فرصتی مناسب برای بررسی جايگاه و 
امکانات دختران جامعه است؛ دخترانی 
که مادران فردا هستند و تربیت صحیح 
آنها تضمین موفقیت جامعه آينده است. 
تقويت ارزش های فرهنگی - اجتماعی 
مطلوب دختران،  بهبود و توسعه سلامت 
روانی - اجتماعی دختران و  اهتمام ملی 

بــرای بهتر کردن 
وضعیت دختران در 

جامعه از مهم ترين 
انتخاب  ضرورت های 

اين روز بوده و در همین 
زمینه هم هر ســال در اين مناسبت 
برنامه های مختلفی از سوی سازمان های 
دولتی و خصوصی برای اين قشر برگزار 
می شود تا جايگاهشان هر چه بیشتر در 

جامعه تثبیت شود.

شايد بد نباشد که بدانید طبق آخرين آمار که مربوط به سال گذشته است، 
571هزارو256پســر و 534هزارو816دختر در کشور به دنیا آمده اند. 
يعنی در مقابل تولد هر 100نوزاد دختر، 106.8نوزاد پسر به دنیا آمده است. 

بنابراين فعلا جمعیت نوزادان دختر از نوزادان پسر کمتر است.

همين بودن و بزرگ 
شدن شما دختران 
سرزمين ما، نعمت است 
برای مام ميهن

در بین جمعیت دانش آموزی هم اکنون بیش از 8میلیون پســر و بالغ بر 7.5میلیون نفر 
دختر هستند. براساس داده های سرشماری 96.5درصد از دختران 15 تا 35ساله باسواد 
و 3.5درصد از اين دختران بی سواد هستند. در همین بازه سنی 11درصد دختران دارای 
مدرك ابتدايی، 12درصد راهنمايی، 11.6درصد ديپلم، 28.5درصد پیش دانشــگاهی، 
6.3درصد کاردانی، 20 درصد کارشناسی، 4.4درصد مدرك کارشناسی ارشد و 0.3درصد 

دارای مدرك دکتری هستند.

در سال های اخیر تعداد دختران شاغل در کشور روزبه روز افزايش داشته و 
دختران در همه عرصه ها توانسته اند توانايی هايشان را ثابت کنند. آنطور که 
آمارها نشان می دهند، نرخ بیکاری دخترهای بالای 15سال در سال گذشته 
0.2درصد کاهش داشته و اکنون سهم اين قشر از جمعیت شاغل کشور حدود 

3.5میلیون نفر است.

علاوه بر فعالیت های فرهنگی و هنری، دخترهای ايرانی در رشته های ورزشی هم سهم به سزايی دارند. اکنون بیش 
از 130دختر ورزشکار در رشته های مختلف ورزشی فعالیت می کنند که بسیاری از آنها تاکنون صاحب مدال های 
رنگارنگ و عنوان های مختلف شده اند. به طور مثال در المپیک توکیو که سال گذشته برگزار شد، 10دختر ورزشکار 
ايرانی موفق شدند سهمیه اين دوره المپیک را در رشــته های تیراندازی، کاراته، قايقرانی، تکواندو، دوومیدانی و 

بدمینتون به دست بیاورند.

قبل از پیروزی انقلاب اسلامی تنها 38هزار نفر دانشــجوی زن در دانشگاه ها تحصیل می کردند که 
نسبت به جمعیت دانشجويان کشور حدود 27 درصد را شامل می شد. در سال های بعد از انقلاب اسلامی 
هم بیشتر دانشجويان دختر در رشته های هنر و پزشکی علاقه مند به تحصیل بودند، اما اکنون در همه 
رشته ها ازجمله فنی و مهندسی و حتی مهندسی کشاورزی هم دختران همپای پسران تحصیل می کنند. 
به طور کلی 60درصد از جمعیت دانشجويی که حدود 2میلیون نفر است را دختران تشکیل می دهند که 

در مراکز آموزش عالی تحصیل می کنند.

برای اينکه سواد آماری تان از دختران مملکت بالا برود هم بايد بگويیم براساس آخرين سرشماری کشور، تعداد دختران 
15 تا 34ساله، حدود 14میلیون نفر است که 5 میلیون نفر از اين دختران جوان، ازدواج نکرده اند. در واقع حدود 36درصد از 
جمعیت زنان جوان کشور را دخترانی تشکیل می دهند که هنوز ازدواج نکرده اند. اين را هم بدانید که در مقابل هر 100دختر 
در سن ازدواج 191پسر در سن ازدواج داريم و می توان گفت نسبت پسران ازدواج نکرده در اين سنین 2برابر دختران است.

تولد دخترانه

دانش آموزی دخترانه

ورزش دخترانهمشغله  دخترانه

دانشجویی دخترانه

آمار دخترانه

نه روز دختر
در آستا
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باید از مردم 
عذرخواهی شود

به طور کلی جامعــه ما اهل مدیریــت بیماری در 
دوران نقاهت نیست. تجربه نشــان داده که حتی 
وقتی مردم دچار یک ســرماخوردگی می شوند، 
روند درمان را کامل نمی کننــد و به محض اینکه 
بیماری کمی بهبود پیدا می کنــد، مصرف داروها 
را قطع می کننــد. در حالی که در چنین وضعیتی، 
بدن از ویروس رها نمی شود و در موقعیت دیگری، 
دوباره فرد را گرفتار می کند. حالا این وضعیت دقیقا 
برای کرونا هم رخ داده است. به محض اینکه کمی 
وضعیت بیماری بهبود پیدا کرد، آمار مرگ ها کم شد 
و مبتلایان دیگر مانند قبل درگیر بیماری نمی شوند، 
رعایت پروتکل ها هم قطع و به فراموشــی سپرده 
شــد. البته در این میان سیستم بهداشت و درمان 
ما هم کم کاری کرد و آموزش های لازم را در زمینه 
پیشگیری طی سال های گذشته به مردم ارائه نداده 
است. در این شرایط، معیار برای تصمیم گیری، خود 
فرد می شود، درحالی که نباید اینطور باشد. حالا یکی 
از برنامه های تلویزیونی پربیننده هم دچار همین 
اشتباه شده است. یعنی زمانی که متخصصان نظام 
سلامت بر رعایت پروتکل ها تأکید می کنند و هنوز 
جایی برای پایان کرونا، جشنی نگرفته یا ماسک را 
آن هم در فضای بسته با وجود تزریق واکسن، حذف 
نکرده است، مجری این برنامه، با برداشتن ماسک  از 
سوی حاضران در محیطی سربسته، شادی می کند 
و جشن می گیرد. نکته اما اینجاست که مسئولان 
 این برنامــه تأکید می کنند که تمــام افراد حاضر
 3 دوز واکســن را تزریق کرده اند و تهویه مناسب 
است؛ درحالی که این موضوع تنها برای همان افراد 
قابلیت اجرا دارد، نه برای تمام افراد در مکان های 
مختلف. اما این برنامه عملا این پیام را به مردم داد 
که ماسک را به شرط تزریق 3 دوز واکسن و وجود 
تهویه، حتی در مکان سربسته، می توان برداشت. 
این مســئله کاملا با توصیه های پزشــکی و کادر 
درمان مغایر اســت. هنوز آمار ابتلا به نسبت اعلام 
پایان پاندمی بالاست؛ نباید فراموش کنیم که این 
ویروس با ابتلای تنها چند نفر، تا این میزان گسترش 
پیدا کرد و هنوز قابلیت، شیوع دوباره را دارد. قبل از 
این هم مسئولان فعال در زمینه کرونا پیش بینی 
کرده و هشدار داده اند که ممکن است در تابستان 
پیک جدیدی از این بیمــاری رخ دهد. اتفاقی که 
در این برنامه رخ داد منجر می شود تا بهانه  دیگری 
به مخالفان واکســن و آنها که پروتکل ها را رعایت 
نمی کنند، داده شود. درست است که این بیماری 
کنترل شــده، اما نقش اصلی را واکسیناسیون ایفا 
کرد. ما زمانی می توانیم به اقدامات مان برای مهار 
کرونا، افتخار کنیم که مدیریــت و پایان پاندمی، 
محصول رفتارهای اجتماعی مردم باشد، نه پیشرفت 
تکنولوژی و تولید واکسن. واکسیناسیون در تمام 
کشورها اتفاق افتاد و در ایران هم پوشش آن هنوز 
صددرصد نشــده اســت، به ویژه در دوز سوم. در 
کنار این ها نباید نقش رسانه را در فرهنگ سازی 
فراموش کرد. رســانه به ویژه تلویزیون شاید یکی 
از پرمخاطب ترین رسانه ها باشــد که می تواند در 
جهت دهی افکار مردم، نقش داشــته باشد، درباره 
تأثیر رسانه ها هم هیچ تردیدی وجود ندارد که اگر 
اینطور بود، ما تا این اندازه روزنامه، سایت خبری، 
شبکه های ماهواره ای و تلویزیونی نداشتیم اما در 
میان همین رسانه، در هر جامعه ای یک رسانه یا یک 
برنامه، تأثیر بیشتری بر جهت دهی رفتار مردم دارد 
که شاید برنامه خندوانه یکی از آنها باشد که خیلی ها 
را پای تلویزیون می نشاند. بنابراین این برنامه باید 
بسیار حساس تر به مسائلی از این دست، ورود پیدا 
کند و برای تمام مردم تصمیم بگیرد. بنابراین لازم 
است هر چه سریع تر، مسئولان و مدیران مربوطه 
و به ویژه مجری همین برنامه، از مردم عذرخواهی 
کنند و برنامه بعدی با رعایت پروتکل ها، یا با ماسک 
یا فاصله گذاری اجتماعی و... برگزار شود. باید برای 
ریشه کنی کرونا، همراهی از سوی تمام دستگاه ها 
صورت گیرد. حداقل به دلیل این میزان داغدیده 
کرونا و تلاشــی که کادر درمان در 2سال گذشته 
داشته، باید عذرخواهی شود. کشور میلیاردها دلار 
برای مهار کرونا، هزینه کرده اســت و حالا با یک 
رفتار اشــتباه، تمام آن اقدامات هدر می رود. این 
رسانه باید هم راســتا با نظام سلامت حرکت کند 

نه در مقابل آن.

اردشیر گراوندیادداشت
جامعه شناس

شلیک »خندوانه« به پروتکل های بهداشتی کرونا
در شرایطی که متخصصان هنوز نگران طغیان کرونا هستند، اخیرا یک برنامه تلویزیونی، برداشتن ماسک را جشن گرفت. معاون وزیر بهداشت می گوید حذف 

ماسک باید از سوی ستاد ملی مقابله با کرونا اعلام شود و هیچ سازمانی حق چنین اقدامی ندارد

دوشنبه شب، برنامه تلویزیونی خندوانه در 
حالی آغاز شد که »رامبد جوان«، مجری آن 
اعلام کرد می خواهد خبر خوشــی به مردم 
بدهد! خبر خوش او ضرورت نداشتن استفاده 
از ماسک در این برنامه بود و در ادامه از میهمانان 
خواست ماسک های خود را بردارند؛ اقدامی که 
بازتاب گسترده ای داشته و برخی با تصور پایان 
پاندمی کرونا، از روز گذشته با خیالی آسوده تر 
ماســک را حذف کرده اند. حالا متخصصان 
حوزه بهداشــت و درمان به چنین اقدامی در 
رسانه ملی معترض اند. به گفته آنها برداشتن 
ماسک و اعلام خوشحالی از این حرکت جلوی 
میلیون ها بیننده یعنی ارسال پیام غیرمستقیم 
به همگان برای برداشتن ماسک و کاهش سطح 
خطر بیماری که قطعا منجر به کاهش رعایت 
پروتکل ها از سوی مردم خواهد شد، آن هم 
در شرایطی که رعایت شیوه نامه ها در کشور 
به شدت کاهش پیدا کرده و به حدود 30درصد 
رسیده است. از سوی دیگر نه تنها کرونا تمام 
نشده که بیماری آبله میمونی با وجود شیوع 
در چند کشور جهان و رســیدن به مرزهای 
ایران، در وضعیتی مشــابه کرونا، یعنی از راه 
تنفس انتقال پیدا می کند. البته تهیه کننده 
خندوانه، دلیل این اقــدام را دریافت مجوز از 
شورای سلامت صداو سیما و کارشناس پزشکی 
مطرح کرده و گفته:»برای این اقدام 3شــرط 
درنظر گرفتیم، تزریق 3 دوز واکسن، تهویه 
قوی و فاصله اجتماعی«. اما سؤال اینجاست 
که دســت اندرکاران این برنامه با مشورت و 
مجوز کدام نهاد علمــی و تخصصی، اقدام به 
برداشتن ماسک ها در برنامه پرمخاطب رسانه 
ملی کرده  و گامی جدید به سوی عادی انگاری 
کرونا برداشته اند؟ ستاد ملی کرونا، تنها نهاد 
تصمیم گیرنده در این حوزه اســت و به گفته 
حمید ســوری، رئیس کارگروه بهداشــت و 
پیشگیری ستاد ملی مقابله با کرونا با اینکه 
هنوز وضعیت شکننده ای نسبت به این بیماری 
در بسیاری از کشورهای جهان برقرار است، 
ستاد، تصمیمی برای حذف تمهیدات محافظتی 
نداشته است:  »رعایت پروتکل های بهداشتی، 
 استفاده از ماسک و فاصله گذاری فیزیکی طی
 2 سال و نیم گذشــته به سختی در جامعه جا 
افتاد و در سخت ترین روزها 70درصد مردم 
پروتکل ها را رعایت می کردند اما رفتارهای 
این چنینی می تواند همه آنچه نظام سلامت 
رشته را پنبه کند.« این نکته را پدرام پاک آیین، 
سرپرست روابط عمومی وزارت بهداشت هم 
تأیید کرد و در واکنش به حذف ماسک در برنامه 
خندوانه اعلام کرد: »درباره برداشتن ماسک 
و تغییر پروتکل ها هیــچ مصوبه جدیدی از 
سوی ستاد صادر نشده و شکل و شیوه رعایت 

پروتکل ها به همان صورت قبلی است.« 

اقدام خندوانه مورد تأیید جامعه علمی نیست 
»کمیته علمــی مقابله با کوویــد - 19، یک 
جلســه مفصل درباره اینکه امکان برداشتن 
ماسک ها وجود دارد یا خیر، داشته است و در 
این جلسه همه شرایط حفظ پوشش ماسک 
و حتی مشکلات آن بررســی و تمام نکات به 
خوبی دیده شــد، اما در نهایــت تصمیم این 
بود که استفاده از ماســک همچنان ضروری 
است.« این موضوعی است که حمید عمادی، 
عضو کمیته علمی ستاد مقابله با کرونا به آن 
اشاره می کند و به همشهری می گوید:»تمام 
اعضای کمیته علمی مــواردی ازجمله اینکه 
»در گرمای هوا استفاده از ماسک برای مردم 
سخت تر می شود«، »بیماری خفیف تر شده«، 
»ماســک ها آلوده کننده محیط زیست اند« و 
»هزینه های اقتصادی بــرای مردم« را تأیید 
کردند، اما در نهایت بحث مهــم این بود که 
هنــوز بیمــاری کوویــد- 19و بیماری های 
ویروســی دیگر وجود دارند و نبایــد از آنها 

غافل شد.«
 به گفته عمادی، کوویــد- 19هنوز وضعیت 
قطعی ندارد و در هیچ یک از نقاط دنیا تاکنون 
ادعایی بر پایان پاندمی مطرح نشده: » دریکی 
از کشورهایی که از نظر پوشش واکسیناسیون 
و امکانات مقابله با بیماری در شــرایط خوبی 
قرار دارد، همین حالا مواردی از ابتلا به سویه 
دلتا که قدرت بیماری زایی بیشــتری نسبت 
به اومیکرون داشت، گزارش شده است. یا در 
کشــور چین هنوز قرنطینه های سخت برای 

مقابله با این بیماری وجــود دارد.« او درباره 
اینکه با وجود چنین مخاطراتی، چرا در رسانه 
ملی و در یک برنامه پرمخاطب اقدام به حذف 
ماسک با شــروطی مثل تزریق 3دوز واکسن 
می کننــد؟ توضیح می دهد:  »هنــوز 6ماه از 
تزریق دوز سوم واکســن در ایران نگذشته و 
اثر آن به تدریج از بین می رود. به همین دلیل 
ممکن است در اواخر تابستان با بروز بیماری 
مواجه شــویم. ماهیت فصل پاییز به گونه ای 
است که بیماری های تنفسی شایع می شود. 
با کنار هم قرار دادن چنین شــرایطی، اینکه 
تشویق کنیم مردم ماسک ها را کنار بگذارند، 
کار منطقی نیست و باید با صبوری بیشتری 
با این قضیــه کنار بیاییــم.« عمادی، حذف 
ماسک به شکلی که در خندوانه رقم خورده را 
اشتباه می داند و می گوید:»اگر دوباره با جهش 
ویروس و افزایش بیماری مواجه شویم، متقاعد 
کردن مردم برای استفاده مجدد از ماسک کار 
سختی خواهد بود. با مشاهده وضعیت کنونی 
که در جهان وجود دارد، نبایــد وارد این فاز 
شد که اکنون زمان کنار گذاشتن پروتکل ها 
رسیده اســت. چرا که مبانی و شواهد خیلی 
قوی مبنی بر این عملکرد وجود ندارد. شاید 
این اقدام از نظر اجتماعــی و فرهنگی مورد 
اقبال قرار بگیرد و از جنبه های پوپولیســتی، 
مورد پسند باشد اما از نظر علمی به هیچ عنوان 

مورد تأیید نیست. « 
وزارت بهداشت می تواند اقدام قانونی علیه 

خندوانه انجام دهد 

»ستاد ملی کرونا تا همین لحظه هیچ تصمیمی 
مبنی بر حذف ماسک در اماکن سربسته و مسقف 
ابلاغ و اتخاذ نکرده و رعایــت پروتکل ها در این 
اماکن همچنان مورد تأکید است.« این نکته ای 
است که حسین قاسمی، دبیر کمیته امنیتی و 
اجتماعی انتظامی ســتاد ملی مبارزه با کرونا به 

آن اشاره می کند. 

او درباره اقــدام انجام شــده در برنامه خندوانه 
برای برداشــتن ماســک از صورت میهمانان به 
همشــهری می گوید: »مرجع تخصصی درباره 
اعلام پایان پاندمی کرونا، در ســطح بین المللی 
سازمان جهانی بهداشت و در سطح ملی، وزارت 
بهداشت اســت. در اجرای سیاست های جدید 
درباره کووید-19، ســتاد ملی کرونا متولی این 
امر است که براساس نظرات مطرح شده از سوی 
کمیته علمی مقابله با کوویــد-19، موضوعات 
را بررســی و تصمیم گیری می کند. اما تاکنون 
تصمیم جدیدی درباره حذف ماســک صورت 
نگرفته است.« به گفته قاســمی، تأکید وزارت 
بهداشت همچنان رعایت پروتکل های بهداشتی 
اســت: »نه تنها برای مقابله با کرونا که معاون 
وزیر بهداشــت در روزهای اخیر به اســتفاده از 
ماسک به دلیل شــیوع آبله میمونی هم تأکید 
کرد. چرا که یکــی از راه های انتفال این بیماری 
از طریق قطرات تنفسی است و ماسک می تواند 
انتقال بیماری را کاهش دهد.« قاســمی درباره 
برخورد با چنین رفتارهایی که می تواند منجر به 
عادی انگاری نسبت به بیماری در جامعه شود هم 
می گوید: »وزارت بهداشت ناظر عالی بر رعایت 

پروتکل های بهداشــتی اســت و درباره حذف 
ماسک در برنامه خندوانه که از رسانه ملی پخش 
شده است، می تواند اقدام قانونی و حقوقی مورد 

نیاز را انجام دهد.« 

رویکرد اشتباه خندوانه و آسیب به مردم 
»تصمیم به این مهمی نمی تواند از جانب یک 
بخش غیرحاکمیتی صورت بگیرد و مسئول و 
متولی اصلی ابلاغ و اعلام این مسئله تنها ستاد 
ملی کروناست.«  حمید سوری، رئیس کارگروه 
بهداشت و پیشگیری ستاد ملی مقابله با کرونا 
با بیان این مطلب به همشــهری، این اقدام را 
منجر به عادی انگاری وضعیت بیماری در کشور 
می داند و می گوید: »هنوز مجوز بازگشــت به 
شرایط عادی و پایان بیماری در کشور از سوی 
هیچ یک از متولیان اصلی کشور در حوزه سلامت 
و کرونا صادر نشده و اگر قرار است چنین چیزی 
رخ دهد باید مســتندات آن ارائه شود. شواهد 
علمی در سراســر دنیا حاکی از این اســت که 
شرایط بسیار شکننده است و بیش از 30کشور 
روند افزایشی بیماری را دارند.« او ادامه می دهد: 
»حتی اگر قرار باشــد چنین وضعیتی در کشور 
اعلام شــود، طرح آن از سوی مجری برنامه طنز 
تلویزیونی نادرست است و ایشان در جایگاه علمی 
قرار ندارد که بخواهــد چنین پیامی را به جامعه 
منتقل کند. حتی شورای سیاستگذاری سلامت 
صدا و سیما هم نمی تواند چنین مجوزی را صادر 
کند. اتفاقی که در این برنامه رخ داد، کاملا رویکرد 
اشتباهی داشت و اگر این مسئله ادامه پیدا کند، 
هر کســی به خودش اجازه می دهد در حیطه ای 
که نه مســئولیتی و نه تخصص دارد، اظهارنظر 
کند.« ســوری در پاسخ به این ســؤال که اگر با 
افزایش بیماری مواجه شویم، راضی کردن مردم 
به استفاده دوباره از ماسک کار راحتی خواهد بود 
هم بیان می کند: »قطعا یکی از دلایلی که تاکنون 
باعث نشده ستاد ملی کرونا درباره حذف تمهیدات 
محافظتی تصمیم گیری کند، این اســت که با 
شرایط شکننده ای روبه رو هستیم. اگر در آینده 
شاهد طغیان بیماری باشیم، تا زمانی که مردم را 
متقاعد به استفاده دوباره از ماسک کنیم، وضعیت 

سختی خواهیم داشت.
 در بهترین شــرایطی کــه کشــور در مواجهه 
با پیک های ســخت بود رعایــت پروتکل ها به 
70درصد رســید و حالا عــدد آن 30درصد و 
شــهرها و مناطق صفر اســت. انتقال پیام های 
اشتباه به جامعه باعث می شود که تضمینی برای 
حفظ جامعه در شــرایط بحرانی وجود نداشته 
باشــد چرا که تغییر رفتار در ســطح گسترده 
ســخت تر اســت.« این اپیدمیولوژیست با بیان 
اینکه چنین تجربه هایــی مبنی بر عادی انگاری 
در برخی کشــورها منجر به طغیان بیماری هم 
شــده، عنوان می کند:  »خود کشور چین، مثال 
آشکار این شرایط است. بســیاری از کشورهای 

اروپایی هم در مواجهه با سویه 
اومیکــرون با رونــد صعودی 
دوباره بیماری مواجه شدند.« 

 حذف ماسک مورد تأیید وزارت بهداشت نیست 
کمال حیدری، معاون بهداشت وزیر بهداشــت هم از اقدام برنامه تلویزیونی خندوانه در 
برداشتن ماسک ها انتقاد می کند و به همشهری می گوید:»بسیار کار اشتباهی صورت گرفته و 
این اقدام در شرایط کنونی به هیچ عنوان مورد تأیید ما نیست. همچنان موارد روزانه از ابتلا به 
بیماری را در کشور داریم و پروتکل های بهداشتی باید رعایت شوند.« به گفته حیدری، با توجه 
به شیوع بیماری آبله میمونی در سطح بین المللی باید اقدامات محافظتی و بهداشتی انجام 
شود: »با توجه به اینکه این بیماری از طریق قطرات آلوده فرد مبتلا، به راحتی منتقل می شود، 
استفاده از ماسک در اماکن عمومی و پرجمعیت ضروری است.« او با بیان اینکه در ستاد ملی 
کرونا درباره تغییر در دستورالعمل های پوشش ماسک در محیط های مختلف تصمیم گیری 
می شود، تأکید می کند: »در این باره جلساتی تشکیل شده اما هنوز تصمیم گیری نشده است. 
اگر قرار به حذف ماسک یا کاهش رعایت پروتکل های بهداشتی باشد، این موضوع قطعا باید از 
سوی ستاد ملی کرونا اعلام شود. هیچ سازمانی بدون اعلام رسمی از سوی ستاد، حق چنین 
کاری را ندارد و با توجه به وضعیت کنونی در تمام مراسم ها، استفاده از ماسک و رعایت فاصله 

فیزیکی و دیگر نکات بهداشتی ضروری است.«

نکته

پیام نادرست خندوانه: نیازی به ماسک نیست!
برداشتن ماسک در برنامه خندوانه براساس خبر منتشر شده در کانال 
تلگرامی صدا و سیما با مجوز شورای سلامت سازمان صدا و سیما صورت 
گرفته است. آنها نوشته اند که با 3شرط )تزریق 3دوز واکسن از سوی 
میهمانان، تجهیز استودیو به تهویه مناســب و رعایت فاصله گذاری 
فیزیکی( اقدام به حذف ماسک صورت گرفته است. اما علیرضا رئیسی، 
سخنگوی سابق ستاد ملی کرونا دلایلی را در این باره مطرح می کند که 
حتی با رعایت این شروط، اقدام رســانه ملی در حذف ماسک به هیچ 
عنوان قانونی نیست. او به همشــهری می گوید: »اصلا بحث اینکه در 
اســتودیوی ضبط این برنامه، تهویه مناسب وجود دارد یا میهمانان 3، 
4یا حتی 5دوز واکسن زده اند، مطرح نیست. حتی اگر تمام افراد حاضر 
در استودیوی این برنامه واکسن زده باشند و تمام تست های این افراد 
با انجام PCR منفی شده باشد و هیچ فرد بیمار و هیچ ویروسی در این 
محیط وجود نداشته باشد، این اقدام باز هم اشتباه است. چرا باید یک 

نفر از رسانه ملی بدون هیچ مسئولیتی در حوزه سلامت، پایان پاندمی و 
آرامش بیماری در کشور را اعلام کند؟ پیام این اقدام برای مردم تنها یک 
چیز است؛ دیگر نیازی به ماسک نیست!« به گفته رئیسی پروتکل های 
بهداشتی در برخی مناسبت های خاص یا مراسم جشن و عزاداری ها هم 
رعایت نمی شود اما آنچه در رســانه ملی صورت گرفته، کاملا متفاوت 
است: »اقدام مجری شناخته شده این برنامه کاملا ناپسند و غیرقانونی 
است. اگر مجوزی هم از سوی شورای سلامت صدا و سیما داشته باشند، 
باید به این مسئله توجه داشــت که بالاترین مقام تصمیم گیرنده در 
این باره حتی وزارت بهداشت هم نیست و باید ستاد ملی مقابله با کرونا 
به ریاست رئیس جمهوری در این باره تصمیم گیری کند.« به گفته او، این 
اقدام از سوی صدا و سیما به منزله عادی سازی و برداشتن ماسک است، 
اما پروتکل مصوب ستاد ملی کرونا تغییری نکرده و قانون همان استفاده 
از ماسک در فضای سربسته است: »برداشتن ماسک به هیچ وجه توصیه 
نمی شود و این کار کاملا اشتباه و غیرقانونی بوده و باید جلوی اینگونه 

اقدامات گرفته شود.«  

نکته
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حمیــد عمــادی، عضــو کمیتــه علمی 
ســتاد مقابله با کرونــا :اگر دوبــاره با 
جهــش ویــروس و افزایــش بیمــاری 
مواجــه شــویم، متقاعد کــردن مردم 
برای اســتفاده مجــدد از ماســک کار 

سختی خواهد بود 

مریم سرخوش گزارش
روزنامه نگار

تصحیح و پوزش 

در گزارش روز یکشــنبه 8خــرداد1401 
با عنــوان »بــازار داغ فــروش مکمل های 
تقلبــی« در ســتون مرتبط با گــزارش، 
اســامی مکمل های ریکال شــده از سوی 
ســازمان غذا و دارو درج شــده بود که نام 
و تصویر تعــدادی از ایــن مکمل ها متعلق 
به شرکت امید پارســینا دماوند به اشتباه 
منتشر شده است. در فهرست سازمان غذا 
و دارو، 11مکمل این شرکت دارویی شامل 
2مکمل امگا3)1250میلی گرمی(، 2مکمل 
امگا3)هــزار گرمی( و 7مکمــل ویتامین 
دی با سری ســاخت متفاوت از داروخانه ها 
جمع آوری شــده و ســایر مکمل های این 
شــرکت ازجمله تقویت کننده موی ســر 
هیرویت، مکمل کامل ویتامین های دی ویت، 
ویتامین ب12، قرص فولیک اســید)مورد 
اســتفاده در دوران بــارداری(، مجموعــه 
ویتامین های E )200-400-600( ، قطره  
کــودکان  opd pharma AD3، ویتامین 
سی opd pharma، کپســول دفن ویت، 
قرص جوشان کلسیم، مولتی ویتامین، زینک 
و ویتامینC هانسال و ویتامین دی3، مورد 
تأیید ســازمان غذا و دارو است و در سطح 

داروخانه ها به فروش می رسد.

کمال حیدری
معاون بهداشت وزیر 

بهداشت 
بسیار کار اشتباهی 

صورت گرفته و اقدام به 
حذف ماسک در شرایط 

کنونی به هیچ عنوان مورد 
تایید ما نیست. هیچ 
سازمانی بدون اعلام 
رسمی از سوی ستاد، 

حق چنین کاری را ندارد. 
همچنین با توجه به شیوع 

بیماری آبله میمونی در 
سطح بین المللی باید 
اقدامات محافظتی و 

بهداشتی از جمله ماسک 
انجام شود چرا که این 

بیماری هم روش انتقالی 
مشابه کرونا دارد.

حمید سوری
رئیس کارگروه بهداشت 

و پیشگیری ستاد ملی 
مقابله با  کرونا

حتی اگر قرار باشد درباره 
حذف ماسک خبری 

اعلام شود، طرح آن از 
سوی مجری تلویزیون 

نادرست است و ایشان در 
جایگاه علمی قرار ندارد 
که بخواهد چنین پیامی 
را به جامعه منتقل کند. 

حتی شورای سیاسگذاری 
سلامت صدا و سیما هم 

نمی تواند چنین مجوزی را 
صادر کند. اتفاقی که در 
این برنامه رخ داد، کاملا 
رویکرد اشتباهی داشت.

علیرضا رئیسی
سخنگوی سابق ستاد 

ملی کرونا 
 اقدام مجری 

شناخته شده برنامه 
خندوانه برای حذف 

ماسک، کاملا ناپسند 
و غیرقانونی است. این 

اقدام از سوی صدا و سیما 
به منزله عادی سازی 

و برداشتن ماسک 
است. بالاترین مقام 

تصمیم گیرنده در این باره 
ستاد ملی مقابله با کرونا 

به ریاست رئیس جمهوری 
است و نه شورای 

سیاستگذاری سلامت 
صدا و سیما.

حمید عمادی
عضو کمیته علمی ستاد 

مقابله با کرونا
با مشاهده وضعیت 

کنونی که نسبت به کرونا 
در جهان وجود دارد، 

نباید وارد این فاز شد که 
اکنون زمان کنار گذاشتن 

پروتکل های بهداشتی 
رسیده است. چرا که 

مبانی و شواهد خیلی قوی 
مبنی بر این عملکرد وجود 

ندارد. شاید این اقدام از 
نظر اجتماعی و فرهنگی 
مورد اقبال قرار بگیرد و 

از جنبه های پوپولیستی، 
مورد پسند باشد اما از 

نظر علمی به هیچ عنوان 
مورد تایید نیست. 

حسین قاسمی
دبیر کمیته امنیتی و 

اجتماعی انتظامی ستاد 
ملی مبارزه با کرونا

تاکنون تصمیم جدیدی 
درباره حذف ماسک 

 صورت نگرفته است و 
نه تنها برای مقابله با 
کرونا که معاون وزیر 

بهداشت در روزهای اخیر 
به استفاده از ماسک به 
دلیل شیوع آبله میمونی 

هم تاکید کرد. چرا که یکی 
از راه های انتفال بیماری 

از طریق تنفس است.

تجارت ۳2هزار میلیاردی 
ایرانی ها در اینستاگرام

 جای پارک خودرو
 بیشتر می شود

نسل هایی که در مکتب 
امام)ره( هویت ساز شدند

اینستاگرام با 44میلیون کاربر فعال تبدیل به 
مهم ترین شبکه اجتماعی ایران شده است

بیش از هزار جای پارک و 90هزار فضای پارک 
حاشیه ای هوشمند در تهران ایجاد می شود

ساختاری  که امام)ره( دنبال می کردند، شامل بالا بردن 
آگاهی اجتماعی در جامعه جوان و نخبگانی بود
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تمدنی امام خمینی توانست زنجیره آگاهی بخشی و 
بیدارسازی داخلی را تا به آنجا بگستراند که حالا که در 
دهه پنجم انقلاب پیش می رویم، جوانان و نوجوانان 
این عصر شیفته و تشــنه مکتبی هستند که زمانی 
استبداد را نابود کرد؛ از بستر این الگوی تمدنی تربیت 
نسل هایی شکل گرفت که زمانی در جنگ تحمیلی 

رشادت کردند.

زنجیره الگوسازی تمدنی 
امام خمینی)ره( مدلی از یک مسیر تمدنی در شاکله 
اســلامی را پایه گذاری کردند کــه خاصیت تولید و 
بازتولید دارد. یکی از سناریوهای آینده الهام بخشی 
انقلاب اســلامی از منظر امام، همیــن بازتاب صدور 
انقلاب است؛ یعنی صدور ارزش ها، باورها و اعتقادات 
اسلامی که در ایران متجلی شده است. امام)ره( در این 
زمینه فرموده اند: »ما امــروز دورنمای صدور انقلاب 
اسلامی را در جهان مســتضعفان و مظلومان بیش از 
پیش می بینیم و جنبشــی که از طرف مستضعفان و 
مظلومان جهان علیه مســتکبران و زورمندان شروع 
شده و در حال گسترش است، امیدبخش آتیه   روشن 
است و وعده خداوند تعالی را نزدیک تر می کند.« این 
فراز، مؤید تحولات و حرکت  های بیداری است که پیش 
از این امام پیش بینی آن را براســاس قرائن و شواهد 

حاصل از درک روندهای جاری آن زمان، ابراز داشتند. 
مرتضی شکری، تحلیلگر مسائل سیاسی در این زمینه 
معتقد است که حضرت امام خود می دانستند که الگوی 
تمدنی که پایه گذاری کرده اند، چطور می تواند قلب ها 
را تسخیر کند. البته آموزه های فکری و فلسفی غرب 
و گرایش های شبه روشنفکری بیان ناکارآمدی دین و 
نمادهای دینی در جوامع مدرن و تعلق کارکرد دین به 

جوامع سنتی و اساطیری را مطرح می کند.

چرا نسل های جدید عاشق خمینی هستند؟
امام خمینی اندیشــمندی کاریزماتیک نیست که 
فقط در مرزهای جغرافیای کشــور ما تعریف شــود 
و مورد الهام قــرار گیرد که شــخصیتی فراجهانی 
است. اندیشه  های شخصیت های فراجهانی به دلیل 
ساختاربندی، نو به نو در جهان و متغیر پارادایم های 
مختلف می تواند در گردونه ایام مورد تولید و بازتولید 
قرار گیرد. از این رو جلوه هــای این صدور و بازصدور 
اندیشه های امام)ره( را در چندین دهه بعد از انقلاب 
دیده ایم. اگر این تأثیرگــذاری نبود، هیچ گاه انقلاب 
اســلامی از ابتدا تا بــه الان به تغییــر نظم تمدنی 
جهانی متهم نمی شد. هیچ گاه ساموئل هانتینگتون، 
اندیشــمند آمریکایی تمــدن اســلامی را یکی از 
خطر سازترین تمدن ها مقابل غرب قلمداد نمی کرد. از 

آنجا که اندیشمندان غربی به خوبی می دانند که قدرت 
تأثیرگذاری الگوی تمدن اسلامی که امام پایه  گذار آن 
بوده فرامرزی و فراجهانی اســت، به این دلیل از آن 
واهمه دارند. در واقع رویکرد جدال انگیز آنها با ایران نیز 
به همین دلیل است. میراث نامدار خمینی آنها را به 
وحشت انداخته است. تمامی طرح های ضد فرهنگی 
و ضد عقیدتــی را نیز تدوین می کننــد که جوان ها 
و نوجوانان ایرانی را از مســیر این تمدن دور کنند. 
آنها از بروز و ظهور مرزهــای ایدئولوژیک و فرهنگی 
به جای مرزهای سیاسی واهمه دارند. اندیشمندان 
غرب می گویند عصر پارادایم مذهبی و دینی به پایان 
رسیده است. اما اندیشه امام خمینی)ره( و پویایی آن 
نشان داد که ما در تلقی دیگری از پارادایم دینی قرار 
گرفته ایم. تحول خیزی و دگرگون ســازی  اندیشه ها 
در قالب پارادایم دینی شــیعی قابل رویت است. این 
تحول را می توان دید و احســاس کرد. بدیهی است 
که پارادایم اثرگذار امام خمینی، هویتی است و بهتر 
است گفته شود هویت ساز است. خاصیت جاودانگی 
اندیشه و مکتب امام نیز در همین هویت سازی  است. 
اندیشــمندان غربی هیچ گاه نخواهنــد فهمید که 
چگونه خمینی بزرگ پارادایمــی  در بطن پارادایم 
دینی و مذهبی را جا نهاد که هویت ســاز اســت و 

جاودانه می ماند.

نسل هایی که در مکتب امام)ره( هویت ساز شدند
نگاه حل مسئله ای امام خمینی)ره(؛ 

الگویی برای سیاستگذاران
 امام به عنوان یک عارف پیرو مکتب اســلام، در زمانه خود 
توانست تحولی اساسی در سیاست و حاکمیت سیاسی در 
زمان ما به وجود آورد که این تحــول به نگرش های عرفانی 
او به جهان هستی، انسان و خدا ارتباط زیادی داشت. رجوع 
به مکتوبات و بیانات حضرت امام نخستین گام از فهم ایشان 
است. آثار و اندیشه های فقهی امام در رساله تحریرالوسیله، 
آراء و نظریات کلامی )فلســفی / عرفانــی( در کتاب البیع، 
آراء و اندیشــه های عرفانی در کتاب کشف الاســرار و آراي 
سیاسی در کتاب ولایت فقیه و همچنین وصایا و رهنمودها 
قابل پیگیری است. با مشــاهده همه جانبه نگری در اندیشه 
امام می توان چنین عنوان کرد که وی درصدد ارائه تفســیر 
جدیدی از دین اسلام بود که پاسخگوی نیازهای جامعه باشد؛ 
زیرا درنظر او در جامعه دینی، بدون شناخت واقعی اصول و 
اعتقادات اسلامی، نمی توان به مسائل دیگر پرداخت و آنها را 
برخاسته از دین اسلام دانست. در دید امام خمینی از آنجا که 
باورهای دینی هر شخصی نشان دهنده ساختار جهان بینی 
دینی اوست، این باورها در شکل دادن نظام اجتماعی ایشان 
نیز نقش اساسی را به عهده دارند. از این رو امام در کتب خود 
به فراخور مباحث متنوع، ابعاد گوناگون اســلام و باورهای 

اسلامی را تبیین می کنند.
ضمن اینکه مسئله شناســی حضرت امام نیز قابل بررسی 
است؛ مثلًا در وصیتنامه  امام خمینی به بحث امنیت پرداخته 
شده اســت و این محور تحت عنوان مســئله از آن یاد شده 
است؛ مسئله ای که در مقابل ماهیت وحدت مطرح می شود 
یعنی اگر در جامعه ای امنیت نباشد نمی توان انتظار داشت 
که وحدت باشد؛ به عبارتی، محور پایه ای برای وجود وحدت، 
امنیت است که البته روشی نیز نیاز است تا خود امنیت حاصل 
شــود. نگاه امام خمینی به امنیت البته نگاه ابزاری نیست؛ 
در واقع امام به دنبال این نبودند که به هر روش مشــروع و 
نامشــروع، امنیت را در جامعه به ارمغان بیاورند؛ روش امام 
روش عقلانی بود که برگرفته از مبانی اسلامی است؛ به عبارتی 
نگاه امام به امنیت نیز فراتر از نگاه ابزاری است؛ نگاه امام به 
مســئله های مختلف دیگر نیز ابزاری نیست، به عبارتی امام 
درصدد این نیستند که مسئله های موجود را با هر روشی به 
مسیر حل برسانند. بلکه امام به دنبال حل مسائل بودند ولی 
به شیوه ای عقلانی و براساس ارزش های اسلامی. باید دانست 
هنگامی که مبانی یک اندیشه ای در حل مشکلات و مسائل 
سرشــتی الهی به خود گرفت دیگر استفاده ابزاری بی معنی 
خواهد شد. چون در این صورت لازم است فرایند انسانی را در 
مسائل رعایت کنیم، فرایندی که برگرفته از ارزش های الهی 
است. وقتی وضعیت اینگونه شد نگاه ابزاری جای خودش را 
به نگاه قدســی می دهد و این کاری بود که امام خمینی در 

فرایند مسئله شناسی به آن توجه داشتند.

دخالت در انتصابات 
وهن مجلس است

عضو فراکســیون روحانیت مجلس شورای اسلامی 
گفت: سؤال، استیضاح و فشــار به وزرا برای دخالت 
در انتصابــات وهن جایگاه مجلس بوده و در  شــأن 
نمایندگان نیست. حجت الاسلام احد آزادی خواه با 
توجه به تأکید رهبر انقــلاب درباره دخالت نکردن 
نمایندگان در انتصاب ها گفت: دخالت در انتصابات، 
استقلال مجلس در حوزه نظارت را زیرسؤال می برد، 
نمایندگان باید از دخالت در انتصابات پرهیز داشته 
باشند تا بتوانند به بهترین شکل به وظیفه نظارتی 
خود عمل کنند. وی ادامه داد: فشــار به وزرا، سؤال 
و استیضاح آنان با هدف دخالت در انتصاب مدیران 
موجب وهن جایگاه مجلس است و این قبیل اقدامات 
بــازوی نظارتی مجلــس را تضعیــف می کند. وی 
خاطرنشــان کرد: انتصاب مدیران استانی در حوزه 
اختیارات استاندار اســت و نمایندگان نباید از مقام 
اجرایی در این زمینه ســهم خواهی داشته باشند، 
نمایندگان مجلس باید با تأکید بــر تفکیک قوا به 

انجام وظایف نظارتی و تقنینی خود بپردازند./ ایرنا 

نقل قول خبر

 خبر

مالک شریعتی
نماینده مجلس

اختــال فعلــی بنیــه کارشناســی مرکز 
پژوهش های مجلس به این دلیل است 
که یکسری کارشناسان زبده این مرکز 
بــه دولــت رفتنــد و مســئولیت اجرایــی 
گرفتند و ایــن خلأ بایــد از طریق ارتباط 
دائــم بــا پژوهشــکده ها و دانشــگاه ها 

ترمیم شود. / فارس 

علی شیرازی 
جانشین سازمان عقیدتی سیاسی 

وزارت دفاع
گفتمان مقاومت بنیانگذار جمهوری 
اسامی ایران، موازنه قدرت و معادلات 
سیاسی قدرت های سلطه گر را تغییر 
داد و به انسان های مسلمان و مظلومان 
جهــان قــدرت و عزت بخشــید و منشــأ 
تأثیرگذاری در عصر معاصر شد. / مهر 

ساختار نظم ویژه و الگوی تمدن سازی  که امام)ره( دنبال می کردند، شامل بالا بردن آگاهی اجتماعی در جامعه جوان و نخبگانی بود

انقلاب اســلامی ایران انقلابی فراگیــر هم به لحاظ 
هدف ها و آرمان ها و هم به لحاظ شرکت آحاد مردم در 
آن  بود که حول یک هدف بلند و همه جانبه گردآمده 
بودند؛ یعنی در کنــار اهداف سیاســی، اقتصادی، 
فرهنگی و انسانی، دارای هدف های اسلامی و مذهبی 
نیز بود. مبارزه ملت ایران تنها قیام علیه اســتیلای 
سیاسی، استعمار اقتصادی، استبداد داخلی، فقدان 
توســعه، جدایی دین از سیاســت، نظام طبقاتی و 
فرهنگ و ایدئولوژی های غربی نبــود، بلکه انقلابی 
علیه همه اینها و به منظور اســتقرار نظام مســتقل، 
اسلامی، مردمی و ملی بود و مردم در شعارهای خود، 
همه هدف هــا و آرمان های خود را مشــخص کرده، 
مُهر فرهنگ و هویت خود را بــه آن می زدند. ضمن 
اینکه تغییر نظم بین الملل را نیز به دنبال داشت.تمام 
آنچه گفته شــد در رهبری بزرگ مردی رخ داده که 
در روندشناسی انقلاب تنها روح کاریزماتیک ایشان 
روشنی بخش رویدادها و اقدام ها بوده است. در واقع 
امام)ره( پایه گــذار نظمی نوآور بودند که سلســله 
تغییرات تمدنی را در گذر ایام باعث شد. این تغییرات 
به واســطه پذیرش الگوی صدور و بازصدور توانست 
نه تنها اعجاز خود را در داخل مرزهای ما بر جا گذارد 
که ملل دیگر نیز از آن برخوردار شدند. در واقع انقلاب 
امام خمینی انقلابی نوآور بود؛ چرا که باورها و اندیشه ها 
را نســبت به آنچه باید باشــد و آنچه بود، تغییر داد. 
الگوی نوآور تمدنی امام خمینی توانست نظم جهانی 
را به هم بزند و نظم جدیدی را شکل دهد و در واقع از 
همان زمان بود که جدال تمدنی بین غرب و ما بیشتر 
شد. ضمن اینکه خاصیت اقدام و عمل امام خمینی 
اینگونه بود که الگوی انقلابی و تمدنی در مسیر تولید 
و بازتولید قرار می گرفت و جهان از این الگو سرمشق 
می گرفت. ســاختار نظم ویژه و الگوی تمدن سازی  
که امام)ره( دنبال می  کردند، شامل بالابردن آگاهی 
اجتماعی در جامعه جوان و نخبگانی و با درنظرگرفتن 
اولویت های فرهنگی بود. بدیهی است که مولفه های 
پایداری این الگوی تمدن ساز در عقل گرایی، وحدت 
و پیروی از اصل ولایت فقیه بود. بازتاب اندیشه های 
امام خمینی ســال ها بعد در قالب بیداری اســلامی 
توانست بستر امت واحده را تقویت و زمینه مقابله با 
استبداد و استعمار را گسترده سازد. ضمن اینکه الگوی 

صفیه رضاییگزارش
روزنامه نگار

یادداشت
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اینســتاگرام تنها شــبکه اجتماعی فیلترنشــده 
بین المللی در ایران است. شاید همین موضوع برای 
تبدیل شــدن این پلتفرم مبتنی بــر تصویر به یک 
فروشگاه آنلاین برای خرید و فروش های خرد و بعضا 
کلان کافی باشد. در سال 1400تعداد کاربران فعال 
ایرانی در اینســتاگرام به 44میلیون کاربر رسید و 
415هزار فروشگاه در این پلتفرم مشغول به فعالیت 
بودند. در ابتدای آشنایی کاربران ایرانی با اینستاگرام، 
این پلتفرم فضایی برای به اشتراک گذاشتن تصاویر 
شخصی بود. در آن زمان، شــاید کمتر کسی تصور 
می کرد که این پلتفرم بتواند به عنوان یک فروشگاه 
آنلاین، محلی برای کسب درآمد تعداد قابل توجهی از 
مردم شود. اینستاگرام علاوه بر کسب وکارهای فضای 
فیزیکی، مورد توجه کاربرانی قرار گرفت که پیش از 
این شغل و درآمدی نداشتند. همچنین کاربرانی که 
در اقصی نقاط کشور برای فروش فیزیکی محصولات 
کشــاورزی، غذایی، صنایع دستی و حوزه های دیگر 
با محدودیــت مواجه بودند، حالا با پلتفرمی آشــنا 
شده اند که با صرف هزینه ای اندک می توانند کسب 
درآمد کنند. این گروه، اکنون کمتر نیاز به ســفر یا 
حتی مهاجرت به شهرهای بزرگ تر دارند. براساس 
گزارشــی که در اکوسیســتم اســتارت آپی ایران 
توسط »تکراسا فارسی« تهیه شــده، آمارهای سال 
1400بیانگر این است که اینستاگرام اکنون توانسته 
یک میلیون نفر اشــتغالزایی مستقیم ایجاد کند. به 
این ترتیب به نظر می رسد اینســتاگرام توانسته در 

بخشی از اقتصاد دیجیتال کشور نقش آفرینی کند.

پیشتازی پوشاک
سهم گروه های کالایی پوشاک 27درصد، خوردنی 
و آشامیدنی 18درصد، آرایشی، بهداشت و سلامت 

10درصــد، اکسســوری 9درصد، کیــف و کفش 
8درصد، خانه و آشپزخانه 6درصد، دیجیتال 2درصد 
و سایر اقلام 20درصد بوده است. به عبارت دیگر، در 
گروه کالایی پوشاک تعداد 113هزار فروشگاه و در 
گروه خوردنی و آشامیدنی 73هزار فروشگاه فعالیت 
می کنند. همچنین 42هزار فروشــگاه آرایشــی، 
بهداشتی و سلامت، 38هزار فروشگاه اکسسوری، 
32هزار فروشــگاه کیف و کفش، 26هزار فروشگاه 
خانــه و آشــپزخانه، 8500فروشــگاه دیجیتال و 
82هزار فروشگاه در سایر گروه های کالایی در بستر 
اینستاگرام مشغول فعالیت هستند. تعداد  سفارش ها 
در فروشگاه های ایرانی اینســتاگرام به طور روزانه 
بین 310هزار تا 470هزار ســفارش در نوسان بوده 
و ارزش هر ســفارش هم به طور میانگین 160هزار 
تا 185هزار تومــان بوده اســت. ارزش معاملات 
فروشگاه های ایرانی اینســتاگرام در سال 1400، 
 18 تا 32 هزار میلیارد تومان تخمین زده می شود.

همچنین این فروشــگاه ها در ســال 1400تعداد 
120میلیون پســت اینســتاگرامی را به اشتراک 

گذاشــته اند و این در حالی است که تنها 41درصد 
آنها نســبت به درج قیمت محصــولات خود اقدام 
کرده اند. فروشــگاه های گروه کالایی پوشــاک با 
19پست، بیشترین میانه تعداد پست منتشر شده 
در ماه را طی سال 1400به خود اختصاص داده اند. 
فروشــگاه های گروه خوردنی و آشــامیدنی هم با 
10پست، کمترین میزان را در این شاخص آماری 

نشان می دهند.

تجارت ۳2هزار میلیاردی 
ایرانی ها در اینستاگرام

اینستاگرام با 44میلیون کاربر فعال تبدیل به مهم ترین شبکه 
اجتماعی ایران شده و 415 هزار فروشگاه با ایجاد یک میلیون 

شغل مستقیم در آن فعالیت می کنند 

عمادالدین قاسمی پناهاینترنت
روزنامه نگار

احتمال کم پاندمی آبله میمونی 
سازمان بهداشت جهانی شرایط فعلی انتشار ویروس آبله میمونی 
در دنیا را برای اعلام نزدیک شدن به یک بیماری همه گیر جهانی 
زود می داند. به گزارش سی ان بی ســی، این آژانس تأکید کرد 
هم اکنون فرصتی برای مهار موارد رو به افزایش از این بیماری 
وجود دارد. سازمان بهداشت جهانی گفت هنوز ناشناخته های 
زیادی در ارتباط با افزایش موارد ابتلا در کشــورهای غیربومی 
خارج از آفریقا وجود دارد. به تأیید این آژانس، این ویروس نباید 
با کووید-19 اشتباه گرفته شود چراکه خطرات آن برای عموم 

مردم کم است.
ســیلوی برایاند، مدیر آمادگی و پیشگیری از بیماری واگیردار 
و همه گیر سازمان جهانی بهداشت، طی یک نشست توجیهی 
در مورد شیوع آبله میمونی گفت: ما نمی خواهیم مردم وحشت 
کنند یا بترســند و فکر کنند که این بیمــاری مانند کووید یا 
شاید بدتر است. باید این را مدام گوشزد کرد که آبله میمونی، 

کووید-19 دیگری نیست، بلکه یک ویروس متفاوت است.

آبله میمونی یک عفونت ویروســی نادر اما به طور کلی خفیف 
است که می تواند علائمی شبیه آنفلوآنزا ازجمله ضایعه پوستی، 
تب، ســردرد، درد عضلانی، تورم و کمردرد ایجاد کند. به طور 
معمول از طریق ضایعات، مایعات بدن یا موادی که با یک فرد 
یا حیوان آلوده در تماس بوده اند، این ویروس منتقل می شود. 
اگرچه شــیوع پراکنده آبله میموني در کشــورهای آفریقای 
مرکزی و غربی که این ویروس بومی آنجاست غیرمعمول نیست، 
کارشناســان بهداشــت از افزایش اخیر موارد در سراسر اروپا، 
آمریکای شمالی و استرالیا متحیر شده اند و نگرانی از گسترش 

آن در جامعه را افزایش داده است. 
روزاموند لوئیس، سرپرست فنی سازمان بهداشت جهانی برای 
آبله میمون، در پاسخ به این سؤال که آیا شیوع اخیر می تواند به 
یک بیماری همه گیر تبدیل شود، گفت: اگر صریح بگویم، این 
را دقیق نمی دانیم اما اینطور هــم فکر نمی کنیم. آبله میمونی 
یک ویروس DNA اســت، یعنی حاوی DNA در مواد ژنتیک 
خود است. کارشناسان بهداشت هنوز اطلاعات زیادی در مورد 
ساختار ژنتیک آن ندارند، اما داده های کنونی نشان می دهد که 
 RNA به آسانی سایر ویروس  ها مانند کووید-19 که یک ویروس
اســت، انتقال یا جهش پیدا نمی کند. هم اکنون ما نگرانی اي 

درباره همه گیری جهانی نداریم.

سازمان های هســته ای چین موفق 
به کشــف منابع عظیــم اورانیوم در 
عمق ۳ هــزار متــری زمین شــده اند 
که قبلا غیرممکن به نظر می رسید.  
بــه گــزارش رســانه های چین،ایــن 
مقادیــر  آن قــدر زیــاد اســت کــه 
مجمــوع ذخایــر اورانیوم چیــن را 10 
برابــر می کنــد و بــه دو میلیــون تــن 

می رساند.

  3000
متر 

وزیــر ارتباطــات و فنــاوری اطلاعــات  
پایانــی  هفتــه  در  کــرده   اعــلام 
اردیبهشــت ماه با اتصال ۷0 روســتا 
به اینترنــت، دسترســی بیــش از 1۷ 
هــزار نفــر بــه ارتباطــات پایــدار و بــا 

کیفیت مهیا شد. 
عیســی زارع پور در اینســتاگرام خود 
نوشــت: باید به عهدمــان در اتصال 
همــه روســتاهای بــالای ۲0 خانــوار 
کشــور بــه شــبکه ملــی اطلاعــات تا 

پایان امسال عمل کنیم.

 17000
نفر

خودترمیمی قلب پس از حمله قلبی
بدن انســان در بحث خود ترمیمی بســیار مبتکر است و 
دانشمندان در حال بررسی جزئیات روش هایی هستند که 
قلب پس از حمله قلبی خود را ترمیــم می کند. به گزارش 
ساینس آلرت، آنها امیدوارند سرنخ هایی بیابند که بتواند به 
درمان های بهتر مشکلات قلبی- عروقی منجر شود. تحقیقات 
جدید نشان داده است که پاسخ ایمنی بدن و سیستم لنفاوی، 
در ترمیم قلب پس از حمله قلبی و آسیب به عضله آن، بسیار 
مهم است. کلید این مطالعه کشف نقشی است که ماکروفاژها 
بازی می کنند. ماکروفاژها سلول های تخصصی هستند که 
می توانند باکتری هــا را از بین ببرند یا پاســخ های التهابی 
مفیدی را شــروع کنند. این ماکروفاژها به عنوان نخستین 
پاسخ دهندگان پس از حمله قلبی، نوع خاصی از پروتئین به 
نام VEGFC را تولید می کنند. ادوارد تورپ، آسیب شناس 
دانشگاه نورث وسترن گفت: ماکروفاژها پس از حمله قلبی به 
سمت قلب می روند تا بافت های آسیب دیده یا مرده را بخورند 
و فاکتور رشد اندوتلیال عروقی C) VEGFC( را نیز تحریک 
می کنند که باعث تشکیل عروق لنفاوی جدید و در نتیجه 

بهبودی می شود.

پزشکی

عدد خبر

زهرا خلجی؛ روزنامه نگاردانش

 415000

1000000

470000

درحالی که آمارهای سال 1400نشان می دهد که 
اینســتاگرام 44میلیون کاربر فعــال ایرانی دارد، 
تعــداد فروشــگاه های ایرانــی بــه 415هــزار عــدد 
رسیده که میانه تعداد فالوئرهای آنها 1400است.

اینســتاگرام بــا اشــتغالزایی مســتقیم بــرای یک 
میلیون نفر توانســته اندازه بــازار خرید و فروش 
محصــولات را در ســال 1400در بــازه 18هــزار 
میلیــارد تومان تــا 32هــزار میلیارد تومــان حفظ 

کند.

تعداد سفارش ها به طور روزانه درفروشگاه های 
ایرانــی اینســتاگرام  بین 310هــزار تــا 470هزار 
ســفارش در نوســان بــوده و ارزش هــر ســفارش 
هم به طور میانگین 160هــزار تا 185هزار تومان 
بوده است. فروشــگاه های گروه کالایی پوشاک 
بــا 19پســت، بیشــترین میانــه تعــداد پســت 
منتشــر شــده در مــاه را طــی ســال 1400به خــود 
اختصاص داده اند. فروشگاه های گروه خوردنی 
و آشامیدنی هم با 10پست، کمترین میزان را در 

این شاخص آماری نشان می دهند.
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جایپارکدرتهرانکیمیاستومدیریتشهری
برایجبرانبخشــیازاینکمبودشــهری،پروژه
ایجادفضاهایپارکحاشــیهایجدیدوســاخت
پارکینگهایمسقفراشروعکردهاست؛بهگونهای
کهطبقبرنامهتاپایانسال،پارکینگهایمسقف
باظرفیتمجموعهزارجایپارکو90هزارفضای
پارکحاشیهایجدیدبهشهراضافهمیشوند.البته
ازابتدایسالتاکنون30هزارجایپارکحاشیهای

درچندمنطقهتهرانایجادشدهاست.
بهگزارشهمشــهری،ایــنروزهادیگــرتنهادر
خیابانهاییکهســاختمانهاییباکارکرداداریو
خدماتیدارند،دنبالجایپارکگشتنیکمعضل
نیست،بلکهدراغلبکوچههاوخیابانهااینمشکل
وجوددارد.البتهاینکهتاحدامکاننبایدازخودروی
شخصیاستفادهکردوباوسایلحملونقلعمومی
درشهرجابهجاشــد،بهنوبهخوداهمیتفراوانی
دارد،اماتامینجایپارکوهوشمندســازیاین
نیازشهریهمکماهمیتنیســت.باوجوداین،به
قولدوستیطییکدههاخیروضعیتبهگونهای
پیشرفتهکهجایپارکرانبایدپیداکرد،بلکهباید
شکارکرد!برایهمیناستکهبعضیوقتهانزاعو
درگیریسریکگُلهجایپارکرخمیدهد.بنابراین
یکیازاولویتهایمدیریتجدیدشهرتهرانسرو
ساماندادنبهوضعیتآشفتهپارکینگهاومحل
پارکخودروهاســت؛چنانکهازســالگذشتهبا
شعار»نهضتپارکینگســازی«،ساختوتوسعه
پارکینگهایمحلــهایوعمومیومدیریتپارک
حاشیهایدردستورکارشهرداریتهرانقرارگرفته
وازقرارمعلوم،بخشیازپارکینگهابهزودیآماده

استفادهخواهندشد.
درهمینراستامحمدرضاشیخبهایی،معاونفنی
ومهندسیسازمانحملونقلوترافیکشهرداری
تهرانازاحداثبیشازهزارفضــایپارکجدید
بهظرفیتپارکینگهایپایتختخبــردادهوبه
همشــهریمیگوید:»مطابققولیکهدادهبودیم
مناقصــهپارکینگعمومیمنطقــه20باظرفیت
400پارکینگ،سالگذشتهبرگزارشدوهماکنون
پیمانکاردرآنجافعالشــدهوعملیاتاجراییاین
پروژهدرحالانجاماست.همچنیننقشههاواسناد

مناقصه2پارکینگدیگرهمتکمیلشــدهوآماده
برگزاریمناقصهاســت.یکیازاینپارکینگهادر
محــدودهمنطقه18واقعدرمیدانشــهیدباقری
قرارداردودیگریهمدرمحدودهمنطقه16وجنب
بوستانبعثتواقعشدهاستکهانشاءاللهتاپایان
خردادیانهایتااواسطتیرماهمناقصهمربوطبهآنها
برگزارخواهدشد.جانماییپارکینگهایمکانیزه

مناطق4و15نیزدرحالانجاماست.«
اواضافــهمیکنــد:»رویکــردماایناســتکه
پارکینگهایمکانیزهفضاهایخصوصیشهرداری
تهرانکهبلااستفادههســتند،پسازاورهالبرای
استفادهشهرونداندرفضاهایعمومیمورداستفاده
قراربگیرند.عملیــاتاجراییپارکینگهایجدید
دیگریکهقرارداداحداثآنهابســتهمیشودبین
2تا2ســالونیمزمانمیبرد.خروجیکوتاهمدت
درســالجاریبیشــتردرپارکینگهایمکانیزه

وپارکینگهایروتــاری)اســمارتپارکینگیا
هوشمندســازیفضاهایپارکخــودرو(خواهد
بود،امابرایاینکهبتوانیمدرســال1401فضای
پارکبیشتریتامینودرسطحشهرتزریقکنیم،
2تفاهمنامهباحوزهفنیوعمرانیبســتهشدهکه
یکیازآنهاپارکینگامیرکبیردرمحدودهخیابان
هفدهشــهریور،رویتونلامیرکبیراست.درواقع
حوزهحملونقلوترافیکبهاینپروژهورودوطی
تفاهمنامهایمنابعمالیموردنیازآنراتامینکرده
اســت.همکارانمادرمعاونتفنــیوعمرانیاین
پروژهراپیشمیبرندوانشــاءاللهتا2ماهآیندهبه
بهرهبرداریخواهدرسید.«اینطورکهشیخبهایی
اعلاممیکندامیرکبیرظرفیتیحدود550فضای
پارکدارد.اومیگویــد:»پارکینگدیگریهمدر
محدودهمنطقه15وخیابــانذوالفقاریدرمحله
میناییداریم.برایاینپارکینگحدود40میلیارد

تومانتامیناعتبارشدهوتفاهمنامهایسهجانبه
بینسازمانحملونقلوترافیکوسازماننوسازیو
حوزهفنیوعمرانبهعنوانمجریمنعقدشدهاست.
پیمانکارمعاونتفنیوعمراندراینپروژهمشغول
بهکاراستوپیشبینیوانتظارایناستکهتاپایان

سالبهبهرهبرداریبرسد.«

شناسایی زمین هایی در مناطق یک، 5، 6، 8، 9و 18
شناســاییزمینهایکوچکومناســبدرچند
منطقهتهــرانبرایتبدیلآنهابــهپارکینگهای
محلههایشهرنیزدردستورکارشهرداریقراردارد
تادرایناراضی،پارکینگهایمکانیزهزیرسطحی
احداثشود؛بههمینمنظوردرسطحمناطقیک،
9،8،6،5و18تعدادیزمینمشــخصشــدهکه
اکنونعارضهسنجیهایترافیکیمربوطبهآنهادر
حالانجاماست.شیخبهاییدراینرابطهمیگوید:
»اگرکارعارضهسنجینهاییشود،باتوجهبهاینکه
پروژههایزودبازدهیبهحسابمیآیند،میتوانیم
پارکینگهایبیشترینســبتبهپیشبینیهابه
شهرتزریقکنیم.بهاینهابایدبحثساماندهیپارک
حاشــیهایراهماضافهکردکهتوسطهمکارانما
درمعاونتبهرهبرداریحملونقلوترافیکانجام

میشود.«

جای پارک خودرو بیشتر می شود
تاپایانسالپارکینگهایمسقفومکانیزهباظرفیتبیشازهزارجایپارکو90هزارفضایپارکحاشیهایهوشمنددرتهرانایجادمیشود

مهدی اسماعیل پورگزارش
روزنامهنگار

هوشمندسازی 120هزار فضای 
پارک حاشیه ای تا پایان سال

تاکنون10هزارفضایپارکحاشیهایدرمنطقه2ساماندهی
وهوشمندسازیشدهاســت.همچنین20هزارفضایپارک
حاشیهاینیزدرمناطق6و7درحالانجامشدناستکهازاین
تعدادتاکنون14هزارفضایپارکساماندهیشدهوکارهای
مربوطبههوشمندســازی6هزارجایپارکدیگرهمدرحال
انجاماست.علاوهبراین،حدود9هزارفضایپارکحاشیهای
درمنطقه3،حدود12هزارفضایپارکحاشیهایدرمناطق
11و12وحدود24هزارپارکحاشیهایدرمناطقیک،8،4،
13و14ایجادخواهدشد.مزایدهمربوطبهمناطق9و11و12تا
پایانماهجاریبرگزارمیشودومزایدهمربوطبه5منطقهبعدی
نیزدرتیرماهامسالبرگزارخواهدشد.طبقبرنامهتاپایانسال
حدود120هزارفضایپارکحاشیهایهوشمنددرتهرانایجاد
خواهدشــدکهازاینتعدادتاکنونحدود30هزارجایپارک
ساماندهیشــدهوحدود90هزارجایپارکدیگرهمطبق

برنامهاجراخواهدشد.

پارکینگ غیرهمسطح عباس آباد 
در انتظار تکمیل

حجتالاسلامسیدمحمدآقامیری،عضوشورایاسلامیشهر
تهرانبههمراهسیدمحمدحسینحجازی،مدیرعاملسازمان
نوســازیعباسآبادازگودفرهنگکهمحلاحداثپارکینگ
طبقاتیباظرفیتتقریبی3000خودرودرمنطقهفرهنگیو
گردشگریعباسآباداست،بازدیدکردند؛طرحیکهباهدفرفاه
حالشهروندانومراجعهکنندگاندراینمحدودهپیشبینی
شدهاستودرصورتتخصیصاعتبارکافیپسازگذشتسالها
ازآغازپروژهتکمیلوتجهیزشدهوسرانجامبهاتماممیرسدتا
مشــکلومعضلقدیمیپارکینگونبودفضایپارککافیو
مناسبدراینمنطقهبهویژهمحدودهباغهنر،باغکتاب،کتابخانه
ملیوفرهنگستانادبفارســیبرایهمیشهبرطرفشود.در
همینراستامعصومبیگی،معاونفنیواجراییسازماننوسازی
عباسآبادبههمشهریمیگوید:»ساختپارکینگزیرهمسطح
بهتعداد4طبقهبهاسممیدانفرهنگدرسال1393شروعشد.
اینپروژهازحدودیکسالقبلنیمهکارهماندوامسالبرایادامه
پروژهبهدنبالسرمایهگذاروپیمانکارهستیم.اگرامسالپروژه
دوبارهفعالشود،اینپارکینگزیرهمسطحباظرفیت3هزار
خودروحدود2سالدیگرتکمیلشدهوبهبهرهبرداریمیرسد.
باتکمیلوبهرهبرداریازاینپارکینگنهتنهامشکلپارکینگ
اراضیعباسآبادوشــهروندانیکهبهمقصدکتابخانهملی،باغ
کتاب،کوشکمرکزی،خانهشهروباغموزهدفاعمقدسمیآیند،
برطرفمیشودکهمیتواندبخشیازمشکلاتوفضایپارک

موردنیازمنطقه3راهمپوششدهد.«

بهرام نکاحی
مدیرعامل شرکت واحد اتوبوسرانی تهران

نتیجه بی مهری به اتوبوسرانی، نارضایتی 
عمومی و بی مهری به مردم است. یارانه 
خرید نــاوگان، بلیت و دیگــر گزینه های 
حمایتی از هیچ انضباطی پیروی نمی کند 
و شــرایط امروز اتوبوســرانی حاصل این 
بی انضباطی اســت. در این دوره جدید، 
اقداماتــی نظیــر ایجــاد کارخانه نــوآوری 
اتوبوســرانی پایتخت ایران در دستورکار 

قرار دارد.

فاطمه قاسم پور 
نماینده مجلس شورای اسلامی

منطقــه19دارای ظرفیت هــای خوبــی 
اســت کــه بــا تغییــر کالبــدی، مســائل و 
آســیب های اجتماعی آن مرتفع خواهد 
شــد. جمــع آوری معتــادان متجاهــر از 
درخواســت های مطــرح شــده ســاکنان 
اســت، امــا ایــن نکتــه را بایــد مدنظــر 
قــرار داد کــه صرفا جمــع آوری ایــن افراد 
اثربخش نبــوده و باید به توانمندســازی 

آنان نیز توجه شود.

نقلقولخبر

عددخبر

نگاه

سازمان فرهنگی هنری شهرداری تهران 
1۰۰برنامــه را با عنــوان   »در ســایه ماه و 
خورشــید« بــه مناســبت دهــه کرامــت 
بــرگــــزار می کنــد. جشــــن های بــزرگ 
خواهرهــا و برادرهــا اصلی تریــن برنامه 
سازمان فرهنگی هنری به مناسبت دهه 
کرامت است که در مناطق 1، ۸، 11، 1۲، 

1۳، 1۵، 1۷ و ۲۰ اجرا خواهند داشت.

 ۱۰۰
برنامه

شهـــــــــردار منــطقــــه1۵ از تــکـمیــــــــل 
روشــنایی بزرگــراه فرامنطقــه ای شــهید 
نجفی رســتگار به منظور افزایش ایمنی 
در تــردد خودروهــا خبــر داد و گفــت: 
بــا پیگیری هــای مدیریــت شــهری طــی 
۶مــاه گذشــته عملیــات روشــنایی ایــن 
بزرگراه با نصــب ۵۰۰پایه چراغ کوتاه در 
طول بزرگراه و نصب ۲۲عــدد برج نوری 
حدفاصل بزرگراه آزادگان تا پل مزینانی 
توســط ســازمان مهندســی بــه نتیجــه 
رســید. ســیدمهدی صباغ ادامه داد: با 
ساخت حفاظ های فلزی و محصور کردن 
کافو هــای برق امکان ســرقت تجهیزات 

برقی به حداقل رسیده است.

 ۵۰۰
پایه چراغ

عمار سعیدیان فر؛ معاونسازمانترافیکشهرداری

30هزار ظرفیت جای پارکینگ مسقف و مکانیزه تا پایان دوره
  30هزار پارکینگ مسقف و مکانیزه تا پایان این دوره از مدیریت شهری )سال1404( ایجاد 
می شود. برای تحقق این اقدام، باید سالانه 1500میلیارد تومان از محل درآمد کسر از پارکینگ 
محقق شده، به صورت مستمر و مستقیم به سازمان حمل ونقل و ترافیک شهرداری تهران تعلق 

گیرد. شرط دیگر تامین زمین مناسب از سوی شهرداری های مناطق 22گانه است.
  90هزار جای پارک حاشیه ای جدید تا پایان سال در پایتخت ایجاد می شود.

  30هزار فضای پارک هوشمند امسال در مناطق 2و 6و 7راه اندازی شده است.

مکث
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اینجاخانوادهکتابمیخواند
محدود کردن فضای مجازی، مطالعه خانوادگی و در دسترس قرار دادن کتاب ازجمله مهم ترین پیش نیازها برای کتابخوان کردن اهل خانه است 

پیش نیازهایی برای کتابخوان شدن
هدی روحانی،  مروج کتابخوانی درخصوص توجه به کتاب خواندن در خانواده می گوید:  »برای اینکه بخواهیم 
کتاب در خانواده به یک جریان متداول و به یک فرهنگ و عادت تبدیل شده و نقش پررنگ و روتینی داشته باشد، 
 باید خودمان هم به عنوان والد،  سهم مهمی در جریان مطالعه داشته و از خودمان شروع کنیم؛  مطمئن باشید 
بچه ها می بینند و یاد می گیرند. خانواده کتابخوان، پیش نیازهایی لازم دارد؛ یکی از مهم ترین آنها قرار داشتن 
کتابخانه در خانه است. فرقی نمی کند خانه ما بزرگ باشد یا کوچک، مهم این است که همه اعضا و البته کودکان 
بدانند جایی برای کتاب در این خانه وجود دارد. باید در سبد خانواده، بخشی را برای تهیه کتاب قرار داد و بودجه 
آن را کنار گذاشت. گاهی اوقات کتابی که قصد خرید آن را داریم مبلغ بالایی دارد اما اگر در سبد مخارج خانواده 
برای خرید آن جایی درنظر گرفته باشیم، می توانیم یکی از نیازهایمان را منتفی کرده و خرید آن را به زمان 
دیگری موکول کنیم تا امکان خرید کتاب مورد نظر فراهم شود؛ در واقع با مدیریت منابع مالی می توان کتاب را 
همچنان در سبد خانواده حفظ کرد. یک خانواده کتابخوان یا خانواده ای که قصد دارد کتابخوانی را به یک فرهنگ 
خانوادگی تبدیل کند، باید برای خرید دسته جمعی کتاب ترتیبی دهد. این خرید می تواند خانوادگی باشد،  یا 
کودکان به همراه یکی از والدین و یا والدین با یکدیگر. برای خرید نیز به اطلاعاتی در مورد کتاب ها نیازمندیم تا 
خرید خوب و قابل قبولی داشته باشیم. تازه های نشر، کتاب های پرفروش در زمینه مورد علاقه ما، کمک خواستن 
از کتابخوان های حرفه ای و... ازجمله راه های پاسخ دادن به سؤال »چه چیزی بخریم؟« است. برای کودکان نیز 
می توان به فهرست معتبر مراجع امن کتاب مانند »لاک پشت پرنده« یا »شورای کتاب کودک« مراجعه کرد. بعد 
از آن باید به مطالعه روزانه پایبند باشیم، و آن را تنها منوط به آخر شب و قبل از خواب نکنیم. موضوعات مختلف 
را به کتاب مربوط کنیم؛  مثلا اگر کودک به حشرات علاقه مند است او را تشویق کنید که با هم در کتابفروشی 
یا کتابخانه دنبال کتابی با موضوع حشرات باشید،  با این کار کودک می آموزد که کتاب خواندن فقط خواندن 

داستان نیست و او می تواند پاسخ سؤالات علمی،  سرگرمی ها و علاقه مندی هایش را نیز در کتاب پیدا کند«. 

مکث

دختران بهشتی من
از قدیم شنیده ایم که می گویند دختر رحمت است و پسر نعمت؛ 
من تا زمانی که صاحب دختر نشــده بودم، معنــی این جمله را 
نمی فهمیدم، ولی الان که 4دختر دارم، خیلی بیشتر درک می کنم 
که دختر واقعا رحمت و نور است. دختر، مظهر عطوفت، مهربانی، 
لطافت و زیبایی خداســت. این جملات ممکن است شعاری و 
کلیشه ای به نظر برسد ولی برای این موضوع واقعا مصادیق زیادی 

در زندگی شخصی دارم.
خانه ما به خاطر حضور این دختران بهشتی، محیط متفاوتی است. 
افراد بیرون خانواده درباره ما تصورات مختلفی دارند ولی هیچ کس 
به شعفی که ما از حضور این دختران داریم و ارتباط خوبی که بین 
من به عنوان پدر و دختران مان هست، واقف نیست. بنده خدایی 
به من می گفت آدم ها وقتی ازدواج می کنند و بچه دار می شوند، 
اهلی می شوند و وقتی دختر دار می شــوند، علاوه بر اهلی شدن، 
بیشتر آدم می شــوند. به نظرم دخترها انسان های بسیار فهیم و 
با احساسی هستند و شما در مقابلشان اجازه خطا کردن ندارید. 
من وقتی در خانه هستم، باید مراقب رفتار و کردار خودم باشم که 

مورد بازخواست و قهر دخترانم قرار نگیرم.
وقتی که به خانه می آیم، فضای خانه چنان احساســی و عاطفی 
است به هیچ عنوان مشکلات و مسائل بیرون از خانه یادم نمی ماند. 
کافی است وارد خانه شوم تا تمام غم و غصه هایم را فراموش کنم. 
شاید این خودخواهانه باشد که بگویم آدم باید دختردار باشد تا 
مأمنی برای آســایش و آرامش اش داشته باشد ولی این واقعیت 
است. تمام تلاش من این است این ارتباط و ایجاد فضای آسایش و 
آرامش دوطرفه باشد. وقتی به اندازه آنها کوچک می شوم و با آنها 
بازی می کنم، دنیا و سختی ها و مشکلاتش را فراموش می کنم 
و آن روی زیبای دنیا را که خدا برای انســان ها آفریده، می بینم. 
شاید دیگران فکر کنند ما وقت برای بازی و توجه به دخترانمان 
نداریم، اما شکر خدا بیشــتر از بقیه خانواده های کم فرزند به ما 
خوش می گذرد. درست اســت که فرزندان من همه دخترند اما 
بسته به تفاوت ها و سن هایشان، رنگ آمیزی های مختلفی دارند؛ 
یکی درونگراســت یکی برونگرا، یکی پرانرژی است، یکی آرام تر 
و این باعث می شود من هم به عنوان پدر، منعطف باشم و از این 
رنگ آمیزی لذت ببرم. من و همســرم همیشه تلاش می کنیم 
محیطی آرام و شاد داشــته باشیم. من همســرم را هم یکی از 
دخترانم حســاب می کنم و از ته دل آرزو می کنم همه دخترانم 
مثل همسرم شوند. ما خانوادگی سفر را خیلی دوست داریم، قبلا 
فکر می کردم خانواده، برای سفر رفتن دست و پاگیر خواهند بود 
اما شکر خدا با توجه به روحیه خستگی ناپذیری همسرم در سفر و 
مشکلاتش، تقریبا هیچ آخر هفته ای را در خانه نمی مانیم و در سفر 
هستیم. شکر خدا بچه ها هم خیلی همکاری می کنند. ضمن اینکه 
با توجه به شرایط اقتصادی این روزها ما بسیار تلاش می کنیم که 

سفرهای کم هزینه داشته باشیم تا بتوانیم بیشتر سفر برویم.
همیشــه پیش خودم می گویم خدا من را خیلی دوست داشته 
که دختردار شــده ام. امیدوارم امانتدار خوبی باشــم و بتوانم از 

دسته گل هایی که خداوند به ما عطا کرده، مراقبت کنم.

آنتوریوم،  گل شادمانی
آنتوریــوم به دلیل گل هــای رنگارنــگ و برگ های 
زینتی اش بین مردم جهان محبوب است. چه داخل و 
چه خارج از خانه، آنتوریوم در نور کافی و غیرمستقیم 
خورشید بهترین رشد را خواهد داشت. آن را از اشعه 
مستقیم نور خورشید دور نگه دارید، زیرا سبب سوختن 
برگ هایش می شود اما نور غیرمستقیم باعث گلدهی 
آن می شــود.خاک آن باید همــواره کمی مرطوب 
نگه داشته و اجازه ندهید کاملاً خشک شود. اگر آبیاری 
زیاد باشد برگ هایش زرد می شــود و اگر آبیاری کم 
باشد نوک برگ هایش قهوه ای می شوند.تمام گونه های 
مختلف آنتوریوم گیاهانی گرمسیری هستند؛ بنابراین 
فراهم کردن شرایطی شــبیه به محیط زندگی آنها 
شانس داشتن گیاهی سالم را بسیار افزایش می دهد. 
این گیاه عاشق رطوبت است و بازه دمایی بین 18الی 
30درجه ســانتی گراد را ترجیح می دهد و می تواند 
دمای کمتر از 18درجه را نیز تحمل کند، اما در دمای 

4درجه و کمتر از بین خواهد رفت.

بانوی معصوم و مهربان
نمونه بسیار مهم از سلسله زنان به کمال رسیده، سیده جلیله 
فاطمه معصومه)س( دختر امام موسی کاظم علیه السلام است 
که قبر شریفش آرام بخش دل های میلیون ها مسلمان شیعه 
است که از اطراف بلاد اسلامی و کشورهای مختلف به زیارت 
آن حضرت نایل می شــوند و از برکات قبر شریفش استفاده 
می کنند. صاحب »ناســخ التواریخ« درباره ایشان می گوید: 
حضرت فاطمه معصومه علیها الســلام، را مقــام و منزلتی 
متعالی و شأنی رفیع و مکانی عظیم است که خداوند عطایش 
فرموده اســت. شــهرت عظمت و جلالت قــدر این مکرمه 
معظمه، مطلبی است که محدثان و مورخان و سیره نویسان 

بر آن اتفاق نظر دارند.
 از این بانوی مطهر و مهربان نقل اســت که فرموده اند: آگاه 
باشید هر کس بر محبت آل محمدصلی الله علیه وآله و سلم 
بمیرد، ملک الموت و نکیر و منکر او را به بهشــت بشــارت 
می دهند و همانند عروســی که او را برای خانه شوهرزینت 
داده اند او را برای بهشت زینت می دهند و زمانی که او را در 
قبر می گذارند، دو در از درهای بهشت گشوده می شود و قبر 

او محل رفت وآمد ملائکه رحمت می گردد.
تفسیر کشاف، محمد زمخشری

روشنا

گلخانه

نگاه

کتــاب و کتاب خواندن در بســیاری از 
خانواده ها یک اصل مهم اســت. کتاب 
برایشــان مهم و محترم است و آن را در 
سبد مخارج ماهانه خانوار قرار داده و به 
نوعی مدیریت می کنند تا با وجود هزینه بالای خرید کتاب،  این اصل مهم چه 
برای بزرگسالان خانه و چه برای کودکان فراموش نشود. برای کتاب خواندن 
و کتابخوان شدن،  دیر نیست. نداشتن وقت و گرانی کتاب و اینکه نمی دانم 
چه کتابی بخوانم،  بهانه های خوبی برای کتاب نخواندن نیست. با راهکارهایی 

ساده می توانیم سبک زندگی مان را به سمت کتابخوانی هدایت کنیم.

ساعت مشخصی خانوادگی کتاب بخوانید
مانند حضور اعضای خانواده بر سر میز یا سفره غذا، یا 
خواندن نماز جماعت در بعضــی خانه ها،  برای مطالعه 
کتاب نیز می توان زمان مشــخصی قــرار داد تا همه 
اعضای خانه با هم آن را اجرا کننــد. در آن زمان بهتر 
اســت هیچ یک از اعضا به فعالیت دیگــری نپردازد و 
همگی در محیطی آرام و بدون تلویزیون و تلفن همراه، 
 مشغول مطالعه شوند. برای پربارتر کردن این مطالعه 
دســته جمعی می توان خلاقیت نیز به خرج داد؛ مثلا 
از بچه ها بخواهید در مــورد کتابی که مطالعه می کنند 

توضیح بدهند و نظراتشــان را بگوینــد. ما هم با توجه 
به ســن و ســال کودک می توانیم توضیح مختصری 
از کتاب مــان ارائه دهیم. گاهی اوقــات نیز کتابخوانی 
دسته جمعی را می توان به خواندن یک کتاب به صورت 
خانوادگی و با صدای بلند اختصاص داد؛ کتابی که برای 
همه اعضای خانواده قابل فهم باشــد. شاهنامه خوانی، 
 حافظ یا گلستان خوانی و یا خواندن یکی از کتاب های 
فرزندمان؛  یک مرتبه ما کتاب او را بخوانیم و بار دیگر او 

با صدای بلند کتاب را برای همه بخواند.

الهام مصدقی رادگزارش
روزنامه نگار

تلویزیون و فضای مجازی را محدود کنید
یکی از بزرگ ترین موانع برای کتاب خواندن، 
وقت گذاشتن بیش از نیاز، پای تلویزیون و 
فضای مجازی اســت. فرقی نمی کند چند 
سالمان باشد، رسانه های تصویری و فضای 
مجازی ما را بدجور مقهور خودشان می کنند 
و بارزترین اثر گذاری آنها، وقتی اســت که 
عمدتا از ما می ربایند. برای استفاده کردن 
از برنامه ها یا صفحات مورد علاقه و سر زدن 
به پیام رسان ها باید برنامه ریزی کرد. برای 
کاهش زمان استفاده کودکان از تلویزیون و 
ترغیب آنها به کتاب خواندن بهتر است برنامه 
و زمان بندی خاصی بــرای دیدن تلویزیون 
درنظر گرفــت و به اجــرای آن پایبند بود. 
تجربه برخی والدین نشان داده بعضی مواقع 
محدود کــردن تلویزیون، کمــک بزرگی 
به مدیریــت زمان بچه هــا و پرداختن آنها 
به فعالیت های ســازنده، مطالعــه کتاب و 

بازی های فکری می کند.

کتاب را در دسترس بگذارید
کتابی را که تمایــل دارید بخوانید در جلوی 
چشــمتان قرار دهید،  دم دســت تان باشد 
تا هر زمان که کوچک تریــن فرصت ایجاد 
شــد آن را مطالعه کنید. گذاشتن کتاب در 
کتابخانه به امید آنکه هر وقت سرتان خلوت 
شد به سراغش بروید،  معمولا نتیجه نمی دهد. 
بعضی افراد کتاب را کنار تخت قرار می دهند 
تا شب ها حتما چند صفحه ای بخوانند. برخی 
خانم ها کتاب را در آشپزخانه می گذارند تا در 
میانه کارها،  فرصتی براي مطالعه ایجاد کنند. 
اگر هم به هر دلیل زیاد از خانه بیرون می روید 
یا شاغل هستید،  از فرصت نشستن در تاکسی 
و مترو و اتوبوس و وقتی که در ترافیک هدر 
می رود، به خوبی می توانید اســتفاده کنید. 
اتاق انتظار پزشــکان، مدت زمانی که مقابل 
کلاس فرزندتان منتظر اتمام کلاس هستید 
و... همگی مواردی است که می توانید کتاب 

را همراه خود برده و مطالعه کنید.

همیشه لازم نیست کتاب بخرید 
کتاب گران تر شده است و همیشه امکان خرید آن وجود ندارد یا کمی سخت است. می توان 
در این مواقع کتاب های دوستان و آشنایان را امانت گرفت و کتاب های خودمان را هم امانت 
بدهیم یا در کتابخانه ای عضو شــویم. این از بهترین گزینه ها برای کودکان هم محســوب 
می شود؛ چراکه با شرایط و فضای کتابخانه ها آشنا شده و می آموزند،  درست امانتداری کنند. 
اما برای بزرگسالان، اســتفاده از کتاب های الکترونیک یا کتاب های صوتی نیز گزینه های 
مطلوبی هســتند. خوبی این نوع کتاب ها این است که هر کجا که گوشــی موبایل یا تبلت 
همراهتان باشد،  می توانید سراغ مطالعه بروید،  هزینه ای هم که بابت تهیه این نوع کتاب ها 
پرداخت می کنید با هزینه خرید کتاب متفاوت است. بهتر است کتاب های الکترونیک و صوتی 

برای کودکان استفاده نشود تا کمتر درگیر فضای مجازی شوند.

هادی محمدیان؛ کارگردان انیمیشن و فیلمنامه نویس
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   حمایت از تنوع زیستی کشور نیاز به اعتبارات بهنگام دارد

رونمایی از وسایل شخصی امام)ره( 
در قم 

مدیر دفتر نمایندگی مؤسسه تنظیم و نشر آثار حضرت امام )ره( 
در قم گفت: در قالب نمایشگاه »حضور صد ساله خورشید« برخی 
از وسایل شــخصی حضرت امام و مرحوم حاج سیداحمدآقا برای 
نخستین بار در معرض دید عموم قرار می گیرد و مردم می توانند این 

آثار را از نزدیک مشاهده کنند.
عباس کمساری با اشاره به برپایی نمایشــگاه »حضور صد ساله 
خورشید«، درباره اهداف برگزاری این نمایشگاه به ایرنا گفت: این 
نمایشگاه به مناسبت یکصدمین سالگرد ورود حضرت امام)ره( به 
شهر قم و در آستانه سی و سومین ســالگرد بزرگداشت حضرت 
امام )ره( در قم برگزار می شود. موضوع این نمایشگاه ارائه نمادین 
عملکرد و دستاوردهای مؤسسه تنظیم و نشر آثار حضرت امام)ره( 
اســت که در حوزه های مختلف به نمایش گذاشــته شد و شامل 
تولیدات پژوهشی، مکتوبات و منشورات مؤسسه درباره شخصیت و 
شخص حضرت امام)ره( است. در این نمایشگاه همچنین تولیدات 
فرهنگی و هنری که کاربردهای متعدد به خصوص در اجتماع دارد 

نیز به نمایش گذاشته شده است.
مدیر دفتر نمایندگی مؤسسه تنظیم و نشر آثار حضرت امام)ره(

در قم ادامه داد: آثار و تولیــدات در حوزه بین الملل و فعالیت های 
ترجمه ای مؤسسه نیز در نمایشگاه »حضور صد ساله خورشید« 
در معرض دید علاقه مندان قــرار گرفت. یک بخش هم مربوط به 
معرفی اماکن منتسب به حضرت امام)ره( نیز پیش بینی شده است.

کمســاری افزود: علاوه بر موارد پیش گفته مکتوبات ارزشمندی 
که به وسیله مؤسسه چاپ و نشر عروج طي سال ها فعالیت خود در 
اختیار جامعه علمی کشور قرار گرفته هم در این نمایشگاه ارائه شده 

و محققان و طلاب می توانند این آثار را از غرفه مربوطه تهیه کنند.
به گفته وی، یکی از بخش های مهم این نمایشگاه معرفی سازمان 
رسانه ای مؤسسه است که فعالیت های مؤثری در ترویج نام و سیره 
حضرت امام در سطح رسانه ای بر عهده دارد. پرتال امام خمینی)ره(، 
مؤسسه مطبوعاتی جماران، هفته نامه حریم امام و...از جمله آنها 
هستند که دارای غرفه مجزا هســتند و به خصوص علاقه مندان 
در حوزه های پژوهشــی می توانند با مراجعه بــه غرفه پرتال امام 
خمینی)ره( در این نمایشگاه نســبت به تکمیل فرم »پژوهشگر 
افتخاری« اقدام کنند و با پرتال امام در موضوعات علمی و رسانه ای 
همکاری کنند.  مدیر دفتر نمایندگی مؤسســه تنظیم و نشر آثار 
حضرت امام )ره( در قم با اشــاره به برپایی یک غرفه خاص جهت 
نمایش وسایل شخصی حضرت امام)ره( و یادگار ایشان، تصریح کرد: 
برخی این وسایل برای نخستین بار است که در معرض دید عموم قرار 
می گیرد و مردم می توانند این آثار را از نزدیک ببینند و لمس کنند.

وی اضافه کرد: علاوه بر برگزاری نمایشــگاه، نشست های جانبی 
در حوزه های مختلف داریم، همچنین نشست های علمی برگزار 
خواهیم کرد که استادان مباحث مختلفی را مطرح می کنند. رونمایی 
از برخی آثار جدید و همینطور اکران فیلم خواهیم داشت. در کنار 
آن ورکشاپ های هنری برگزار خواهد شد و در حوزه های مختلف 
می توانیم کارهایی که مورد اقبال و توجه جامعه اســت را به اجرا 
درآورده و به نمایش بگذاریم. نمایشگاه »حضور صد ساله خورشید« 
به مناسبت یکصدمین سالروز ورود حضرت امام خمینی)ره( به شهر 
مقدس قم و سی و سومین عروج ملکوتی ایشان، از روز یکشنبه ۸ 
خردادماه آغاز شده و تا روز پنجشنبه ۱۲ خردادماه از ساعت ۱۳ تا 
۲۱ در سالن غدیر مرکز همایش های دفتر تبلیغات اسلامی حوزه 

علمیه قم پذیرای علاقه مندان است.

خبر خوان

صنایع دستی استان فارس برای 
حضور در جام جهانی قطر آماده است

درحالی که مدتی اســت »مأموریت ویژه« احیای صنایع دستی 
از ســوی وزیر میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دستی به 
معاونت صنایع دستی محول شده است اما تاکنون جزئیاتی برای 
به انجام رساندن این مأموریت و همچنین حضور صنایع دستی 
در جام جهانی قطر دیده نشــده و آنچه قابل رویت است صرفا 
تأکید برای داشــتن یک برنامه منظم در این زمینه است. امروز 
اما مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی فارس 
از »حضور قدرتمند صنایع دســتی این اســتان در حاشیه جام 
جهانی قطر« خبر می دهد. به گزارش ایســنا، مدتی پیش بود 
که وزیر فرهنگ قطر در ســفر خود به کشورمان در دیدارهایی 
با مســئولان، ســیدعزت الله ضرغامی )وزیر میراث فرهنگی، 
گردشگری و صنایع دستی( را ملاقات کرد. ضرغامی در این دیدار 
به استفاده از فرصت  جام جهانی قطر برای ارتقاي همکاری های 
عمیق در ۳ حوزه گردشــگری، میراث فرهنگی و صنایع دستی 
بین ۲ کشور تأکید کرده و همچنین »مأموریت ویژه ای« برای 
احیای صنایع دستی کشــورمان در فرصت جام جهانی قطر  به 
معاونت صنایع دستی محول کرده بود. با گذشت تقریبا ۱۲ روز 
از انتشــار این اخبار اما جزئیاتی از سوی معاونت صنایع دستی 
درمورد این برنامه ها و حضور صنایع دســتی کشورمان در جام 
جهانی قطر منتشر نشده بود و این تأخیر عده ای از کارشناسان 
را به ســمت نصیحت های پدرانه ای برای درس گرفتن از تجربه 
اکسپوي دبی ســوق داد. حجت الله مرادخانی، پژوهشگر حوزه 
صنایع دستی در گفت وگویی چنین گفته بود: »... نباید فراموش 
کنیم ما رویداد بزرگ اکســپوي دبی را به آسانی از دست دادیم 
و حالا یک رویــدادی با همان ابعاد بــزرگ و جهانی به نام جام 
جهانی قطر داریم که اگر بتوانیم آگاهانه از این فرصت استفاده 
کنیم، قطعا گام رو به جلویی است که هم می توانیم از آن برای 
انتقال تجربیات مان اســتفاده کنیم و هم مي توانیم از آن بازار 
اقتصادی - فرهنگی ای که شکل می گیرد، به نفع خودمان و برای 
توسعه صنایع دستی در بازارهای جهانی استفاده کنیم.« در همین 
راستا سیدموید محسن نژاد در نشست مدیرکل میراث فرهنگی، 
گردشگری و صنایع دستی استان فارس با اعضای هیأت مدیره 
اتحادیه صنایع دستی استان وارد شدن صنایع دستی در زندگی 
مردم را زمینه ساز احیای آن دانسته و درباره حضور در جام جهانی 
چنین گفته است: »باید با برنامه ریزی و اقدام عملی در فرصت 
باقی مانده تا جام جهانی حضور قدرتمند صنایع دســتی استان 
را در این رویداد بین المللی رقــم زنیم.« در این خبر توضیحات 
بیشتری درباره جزئیات برنامه های این استان برای حضور در جام 
جهانی منتشر نشده و محسن نژاد به صرف معرفی صنایع دستی 
استان فارس ازجمله منبت آباده، دستبافته های داری عشایری 

در فیروزآباد و... اشاره کرده است.

پرویز گرشاسبی، معاون آبخیزداری، مراتع و امور بیابان 

گرد و غبار
ســازمان منابع طبیعی با بیان اینکه معاهدات دوجانبه 
مقابله با گردوغبار از سال۲006 وجود داشت، اعلام کرد: 
دیگر نمی توان به معاهدات دوجانبه امیدوار بود و با تدوین 
معاهدات چندجانبه می توان کشورها را نسبت به انجام تعهدات خود متعهد 

کرد.
این اعلام در شرایطی صورت می گیرد که در روزهای گذشته با توجه به 
تشدید هجوم ریزگردها به ایران از کانون های انتشار گردوغبار در عراق، 
عربستان و آفریقا، رئیس جمهوری دستور پیگیری جدی موضوع را صادر و 
وزیر خارجه نیز در نامه به وزرای خارجه کشورهای منطقه از آنها خواست 
تدبیر جدی در مقابله با گردوغبار بیندیشند و پیشنهاد داد ذیل سازمان ملل 
صندوق مقابله با گردوغبار برای تامین هزینه های مقابله با ریزگردها تشکیل 

شود و کشورهای منطقه به مهار جدی این معضل بپردازند.
علی ســلاجقه، معــاون رئیس جمهــوری و رئیس ســازمان حفاظت 
محیط زیست به همراه مسعود منصور، رئیس ســازمان منابع طبیعی و 
آبخیزداری به همراه رئیس مرکز ملــی مقابله با گردوغبار در راس هیأت 
کارشناســی با حضور نمایندگانــی از وزارتخانه های جهادکشــاورزی، 
راه وشهرسازی، سازمان هواشناسی، وزارتخانه های نیرو و امور خارجه با 
هدف بررسی راهکارهای مؤثر و فوری در مهار ریزگردها به عراق سفر کردند.
پرویز گرشاســبی، معاون آبخیزداری، مراتع و امور بیابان سازمان منابع 
طبیعی نیز به ایسنا گفته است که به علت تشدید گردوغبار با منشأ خارجی 
در ایران و در فصل بهار به دستور رئیس جمهوری و سرپرستی علی سلاجقه 
این هیأت به عراق و سوریه عزیمت کرده اند. به گفته او، این سفر با هدف ارائه 
راهکار و ایجاد تفاهم در غرب آسیا جهت برنامه ریزی برای کاهش ریزگردها 
انجام شده است و به همین منظور جمهوری اسلامی ایران تفاهمنامه جدید 

همکاری های منطقه ای را تهیه و به کشورهای منطقه ارائه کرده است تا 
در اجلاس ۲4تیرماه وزرای محیط زیست و خارجه این کشورها در تهران 
قطعنامه منطقه ای مقابله با گردوغبار و پذیرش آن از ســوی کشورهای 

منطقه صادر و اعلام شود.
معاون آبخیزداری، مراتع و امور بیابان سازمان منابع طبیعی گفته است، 
اجرای معاهدات چند کشوری می تواند در مقابله با گردوغبار بهتر عمل 
کند و اصولا چند کشور تعهد بیشــتری به وظایف شان در این موضوع 
خواهند داشــت. به طور قطع تعهدات دوجانبه هم صورت گرفته است 
اما تعهدات چند جانبه می توانند مؤثرتر باشند. گرشاسبی با بیان اینکه 
در پذیرش این امر که این کشورها منشا گردوغبار هستند، ابتدا مقاومت 
صورت می گیرد، گفت: برای پذیرش این موضوع باید از داده های جهانی 
و مدل هایی که گردوغبار را پایش می کنند و میزان و منشا آن را تشخیص 
می دهند، استفاده کنیم. با این روش دیگر تصور نمی کنند که این موضوع 
منحصر به ایران است بلکه منشا خارجی دارد و مربوط به همه جهان است. 
 آنگونه که ســازمان حفاظت محیط زیســت اعلام کــرده، هم اکنون 
وســعت مناطق غبارخیز داخلی ایران ۳5میلیون هکتار اســت که در 
۲۳استان پراکنده شده و هر سال 4میلیون و ۲۳0هزار تن گردوغبار از 
آن بر می خیزد. از سویی، کانون گردوغبارهای خارجی عددی در حدود 
۲70میلیون هکتار اســت که 7برابر کانون های داخلی اســت و میزان 

غبار خیزی آنها ۱۸0میلیون تن در هر سال است.
از ســال 96 تا 99، مبلغ ۳70 میلیون یورو معادل ۲40 میلیارد تومان از 
صندوق توسعه ملی برای جلوگیری از ریزگرد ها برداشت شده است و 
در سال ۱400 نیز مبلغ ۲50 میلیارد تومان از منابع عمومی دریافت شد 
و در اختیار ستاد ملی سیاستگذاری و هماهنگی مدیریت گردوغبار کشور 
قرار گرفت که عمده آن در اختیار سازمان جهاد برای بخش  های مرتع و 

کشاورزی  و مابقی به وزارت نیرو برای تخصیص، لایروبی و هدایت آب به 
تالاب ها، هواشناسی برای پایش و پیش بینی هوا، سازمان زمین شناسی 
برای آزمایش عناصر و محیط زیست برای نظارت قرار گرفت. همچنین 
۳0درصد آن برای پاکسازی تجهیزات و ترانس های برق مناطق جنوبی 
کشور هزینه شد تا وقتی ترکیب هوای شرجی و خاک روی ترانس های 
برق می نشیند، خطر انفجار رخ ندهد. به عبارت دیگر، حدود 500میلیارد 
تومان صرفا برای کنترل هزینه های ناشــی از گردوغبار در 4سال اخیر 

هزینه شده است.
چهره خاورمیانه بدون ایجاد موفقیت در دیپلماسی آب، خشک و خالی از 
سکنه خواهد شد. رحمت الله نوروزی، عضو کمیسیون کشاورزی و منابع 
طبیعی مجلس درباره اهمیت دیپلماسی آب و همکاری های منطقه ای، 
می گوید: باید با فعال کردن دیپلماسی آبی، از حقابه های خود استفاده 
کنیم چراکه یقینا تا ۲0ســال آینده در خاورمیانه با بحران آب مواجه 

خواهیم بود.
او معتقد است با اعتباراتی که امسال برای سازمان محیط زیست درنظر 
گرفته شده، می توان با برنامه  هایی کوتاه، میان و بلندمدت برای کاهش 
اثرات ریزگرد ها اقدامات مؤثری انجام داد. ولی به اعتقاد سمیه رفیعی، دیگر 
عضو این کمیسیون و رئیس فراکسیون محیط زیست مجلس، در موضوع 

ریزگردها کم کاری هایی از سوی برخی دستگاه ها رخ داده است.
او به ایســنا گفت: در موضوع ریزگردها کم کاری هایی از ســوی برخی 
دستگاه ها رخ داده است  که اسامی دستگاه هایی که در زمینه مقابله با بحران 
ریزگردها کم کاری داشته اند در گزارشــی که در صحن قرائت می شود، 
اعلام خواهد شد. در گزارش فراکسیون محیط زیست همچنین یک سری 
از اعداد و ارقامی که بابت پروژه ریزگرد گرفته و هزینه شده را مورد بررسی 

قرار داده ایم.

اصغر عبدلی
استاد  دانشگاه شهید بهشتی

آب هــای شــیرین کشــور حــدود ۲۵۰ تــا 
۳۰۰ گونه ماهی بومی دارند که به شکل 
طبیعی در رودخانه ها، تالاب ها و دریای 
خزر زندگــی می کنند. بررســی ها نشــان 
می دهد حدود ۱۰ تــا ۱۵درصد از ماهیان 
آب هــای شــیرین غیربومــی هســتند. 
به طوری که در بسیاری از تالاب ها تعداد 

گونه های مهاجم غالب شده است.

اسدالله حاتمی
مدیر کل محیط زیست خراسان جنوبی

ریزگردهــا ســالانه حــدود ۵۰۵میلیــارد 
تومان خســارت بــه بخش هــای مختلف 
اســتان خراســان جنوبــی وارد می کنــد. 
و  انجــام شــده  براســاس مطالعــات 
تقسیم بندی ناشی از وضعیت گردوغبار 
ماننــد  جنوبــی  خراســان  اســتان ها، 
استان هایی ازجمله خوزستان، سیستان 
و بلوچســتان، کرمان و هرمزگان در رده 

اول غبارخیزی در کشور قرار دارد.

نقل قول خبر

هزار هکتار از جنگل های مناطق استان 
کهگیلویه و بویراحمد دچار آفت »پروانه 
برگ خوار سفید« و »جوانه خوار بلوط« 
شده است. امسال بیش از ۱۶۰ میلیارد 
ریال برای مبــارزه با این آفــت در مناطق 
گرمســیری و ۸۰ تــا ۱۰۰میلیارد ریــال در 
مناطــق سردســیری اســتان نیاز اســت. 
ولی تنها ۱۷۰میلیارد ریال برای مقابله با 
»آتش سوزی« و آفت »پروانه برگ خوار 

بلوط« اختصاص یافت.

۶۰

دلار نرخ یک شــب اقامــت در هتل های 
ایــران بــرای گردشــگران خارجی اســت. 
این نــرخ در کشــورهای اروپایی بین۲۵۰ 
تا ۳۰۰دلار است. حسن سیادتان عضو 
جامعه حرفه ای هتل داران می گوید: اگر 
نرخ ارزی متناســب بــا خدمــات هتل ها 
باشد، می توانیم برای هموطنان مان در 
ازای آن تخفیف هایــی قائل شــویم. نرخ 
ارزی هتل هــا بایــد بــا اســتاندارد جهانی 

متناسب باشد.

۲۵

 واحــد از تاسیســات هتلــی و غیرهتلــی 
موفق به اخذ گواهی استاندارد شده اند. 
یحیــی نقــی زاده محجــوب، مدیــرکل 
نظــارت و ارزیابــی خدمــات گردشــگری 
می گویــد: تاکنــون حــدود ۷۰درصــد 
هتل های یک تا ۳ ستاره استانداردسازی 
شده اند. اگر در هر شرایطی تاسیسات 
گردشگری مبلغی افزون بر نرخ مصوب 
دریافت کنند، قطعــا مورد بررســی قرار 

خواهند گرفت. 

۱۷۰۰

عدد خبر

تنوع زیستی به دلیل تخریب اکوسیستم ها و 
از بین  رفتن یکپارچگی زیســتگاه ها و از همه 
مهم تر تغییر اقلیم و خشکسالی مستمر آسیب 
زیادی دیده است. به اعتقاد برخی متخصصان 
در سازمان حفاظت محیط زیست، آسیب جدی 
که به تنوع زیستی در کشور وارد شده، بیشتر 
ناشی از نگاه نادرست به منابع طبیعی و روش های 
ناصحیح توسعه در کشور است. تنوع زیستی در 
3بخش ژن، گونه و اکوسیستم قابل بررسی است، 
ولی بیشتر در بخش تنوع گونه ها به آن پرداخته 
شده است. تنوع زیســتی بر کیفیت حیات در 
زمین مؤثر است. از مهم ترین کارکرد های تنوع 
زیستی می توان به حفاظت از منابع آب، تشکیل 
و حفاظت خاک، ذخیره ســازی و بازیافت مواد 
مغذی، تجزیه و جذب آلودگی، کمک به ثبات 
آب و هوا، نگهداری از اکوسیســتم ها و ترمیم 
اکوسیستم ها پس از حوادث غیرقابل پیش بینی 
اشاره کرد. به گفته حسن اکبری، معاون محیط 
طبیعی به جرأت می توان گفت امروزه در مناطق 
آزاد چیزی به اسم زیســتگاه نداریم و به طور 
مثال زیستگاه مناسب گونه شاخص آهو دیگر 
در کشور وجود ندارد؛ چراکه جاده سازی زیاد 
باعث شده است زیستگاه دشتی مناسب برای 
این گونه دیگر وجود نداشــته باشد. البته این 
به معنای خوب بودن مناطق چهارگانه نیست، 
ولی سازمان از 128گونه  جانوری که در معرض 
انقراض اند برای 19گونــه برنامه عمل طراحی 
کرده است. پیشرفت این برنامه ها عمدتا کمتر 
از 1۰ درصد است؛ چراکه مشکل اصلی »اعتبار« 
است. عمده اعتبارات به موقع پرداخت نمی شود. 
تنوع زیستی را نمی توان منتظر بودجه قرار داد. 
در اینفوگرافی زیر نگاهی به گونه های شاخص و 
وضعیت تنوع زیستی خواهیم داشت که براساس 
آمارهای سازمان حفاظت محیط زیست به دست 

آمده است.

زهرا رفیعی
روزنامه نگار منطقه حفاظت  شده گزارش

  هزار هکتار قرق اختصاصی

309
280

افزایش وسعت در 60سال اخیر: 
متوسط جهانی 2.6برابر 

ایران 4.7برابر 

تعداد کانون هاسالبیماری
تلفات

طاعون نشخوار کنندگان 
کوچک

13998715

140010424

1398236245بوتولیسم

1399252881

آنفلوآنزای فوق حاد 
پرندگان

139941319

140021335

1400140آبله

سال 99سال 98گونه

100110104431قوچ و میش

7320075837کل و بز

2972331507آهو

28102806جبیر 

12021133گورخر

207045215714جمع

ازجملــه عوامل از بیــن رفتــن تنوع زیســتی، مرگ ومیــر به دلیل 
بیماری های شایع طاعون نشــخوارکنندگان کوچک، آبله، بوتولیسم 
)در تالاب  میانکاله و خلیج گرگان( و آنفلوآنــزای فوق حاد پرندگان 

است. 

آخرین آمار گونه های شاخص پستانداران: این آمار کمتر 
از 10 درصد آمار اواخر دهه 40 برای این 5گونه اســت. 
درواقع تنوع ژنتیک این گونه های شاخص را در این مدت 

از دست داده ایم.

ماهی آب شور: 710گونهپستانداران: 200گونه پرنده: 500 گونهدوزیست: 21گونهگیاه: 8660گونه

 چالش های تنوع زیستی در ایران به خصوص در مناطق چهارگانه: 
1 - تغییر اقلیم و خشکسالی های طولانی

2-  تخریب و تبدیل زیستگاه ها 
 جاده سازی، چرای دام مازاد بر ظرفیت رویشگاه ها، معدنکاوی،  خطوط انتقال برق و اراضی کشت دیم

میلیون هکتاروسعت مناطق حفاظت 
شده  )10درصد سرزمین(

19

سیدرضا موسوی مشکینی
رئیس اداره محیط زیست استان قم

با خشکسالی مستمر و قطع حقابه ها، 
تالاب های قم به تهدیــدی بالقوه تبدیل 
شــده و در اراضــی پیرامــون تالاب هــا، 
کانون های فعال گردوغبار شکل گرفته 
است که با کمترین وزش باد، ریزگردها 
را به کام مردم می فرســتند و متأســفانه 
شــرایط نامناســب آب و خشکســالی 
و بارگــذاری صنعتــی و جمعیتــی در قــم 

سلامت مردم را به خطر انداخته است.

تفاهمنامهجدیدمنطقهای
برایمهارریزگردها

تفاهمنامه  چندجانبه مهار ریزگردها توسط ایران به وزرای 
محیط زیست و خارجه کشورهای منطقه ارائه می شود 

وی
وس

ی م
وس

د م
 سی

ی/
هر

مش
س: ه

عک

درخواست از دولت برای ارائه 
لایحه حمایت از محیط زیست

رئیس مجمع نمایندگان اســتان فارس در مجلس شورای 
اسلامی از ســازمان حفاظت محیط زیســت خواست در 
نخســتین فرصت، آنچه را که در حوزه اختیارات خود نیاز 
دارد، در قالب لایحه از ســوی دولت ارائــه کند تا مجلس 

این لایحه را دنبال و قوانین مورد نیاز را به تصویب برساند.
علیرضا پاک فطرت در آیین ملی وداع با شهدای محیط بان 
اســتان فارس با اعلام ایــن موضوع که مجلــس آمادگی 
مشارکت در این زمینه را دارد گفت: براساس فرمایش مقام 
معظم رهبری در باب اینکه لایحه کارشناســانه تر از طرح 
اســت، دولت لایحه حفاظت از محیط زیســت به مجلس 

ارائه کند.
به گزارش ایرنا، نماینده مردم شــیراز و زرقان در مجلس 
ضمن ابراز تسلیت شهادت ۲ تن از محیط بانان که صادقانه 
از محیط زیست کشور دفاع کردند، گفت: در مجلس شورای 
اسلامی اینکه مباحث یا لایحه ای از طرف سازمان حفاظت 

محیط زیست ارائه شده باشد، دیده نشده است.
وی گفت: به نظر می  رســد مجلس شــورای اسلامی باید 
اختیارات بیشــتری را به ســازمان حفاظت محیط زیست 
بدهد؛ چرا که مسائل زیست محیطی و خشکسالی هایی که 
تا به امروز وجود دارد بخشی حاصل بی تدبیری های گذشته 
و حاصل بی نظمی های دولت در موضوع محیط بان و حیات 
وحش نیســت بلکه موضوع آب های زیرزمینی، جنگل ها، 

مراتع و آبخوان داری است.

سوژه روز

خبر روز
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بنا بر اعلام سازمان جهانی خواربار و کشاورزی ملل 
متحد، ایران حدود ۱۱درصد کل ارزش صادرات خود 
در هر ســال غذا وارد می کند و از نظر امنیت غذایی 
در رتبه۷۶ جهان قرار گرفته اســت؛ این موضوع در 
زمینه تولید و واردات روغن مصرفی اما کمی متفاوت 
اســت، طوری که طبق آمار و ارقام 85 تا 90درصد 
یک میلیون و500هزار تن روغن مورد نیاز در کشور 
از محل واردات تامین می شــود. هرچند هم اکنون 
۱83.43۱هکتار از زمین های زراعی کشور با تولید 
295.۱23تن به کشت کلزا، 58.584هکتار با تولید 
53.044تن به کشــت کنجــد، 22.۱58هکتار با 
تولید 53.۱۱5تن به کشت ســویا، ۱2.3۱۱هکتار 
با تولید ۱3.9۱۷تن به کشــت آفتابگردان روغنی و 
5.009هکتار با تولید ۷.۱۷5تــن به تولید گلرنگ 
اختصاص دارد، اما مســئولان وعــده می دهند این 
میزان تا چند ســال آینده افزایــش خواهد یافت تا 
وابستگی به روغن وارداتی کاهش یابد؛ موضوعی که 
بعد از تنش های جنگ روسیه و اوکراین در بسیاری 

از کشورهای اروپایی نیز مورد توجه قرار گرفته است.

گلستان، مهم ترین تولیدکننده دانه های روغنی
هرچند خوزســتان با تولید بیش از ۱۷تن محصول 
قطب کشاورزی کشور شناخته می شود، اما گلستان 
را می توان با اندکی تفــاوت در زمینه تولید دانه های 
روغنی رتبه اول برشمرد. در مجموع ۶3.858هکتار 
از زمین های زراعی گلستان به کشت دانه های روغنی 
اختصاص دارد که از این میــزان بنابر آمار موجود در 
بانک زراعت کشــور، 5۱.285هکتار زیرکشت کلزا، 
۱0.۶48هکتار کشت ســویا، ۱.0۷9هکتار کشت 

آفتابگردان روغنی و 84۶هکتار کشت کنجد است.
این استان با توجه به سطح زیرکشت به صورت مجزا 
در تولید کلزا، سویا و آفتابگردان هم رتبه اول کشور 
را در اختیار دارد. رئیس اداره پنبه و دانه های روغنی 
سازمان جهادکشاورزی گلستان با بیان اینکه خرید 
تضمینی کلزا با فعالیت 4مرکز مجهز به دستگاه های 
خشک کن در گنبدکاووس، ترکمن، علی آباد و گرگان 
آغاز شده است، گفت: در ســال زراعی جاری کشت 
کلزا برای 90هزار هکتار برنامه ریزی شــده بود، اما 

به دلیل خشکسالی به 42هزار هکتار کاهش یافت. علی 
موسی خانی افزود: کارشناسان زراعت جهادکشاورزی 
اســتان پیش بینی می کنند از این سطح زیرکشت 

حدود 80هزار تن محصول برداشت شود.

کشت قراردادی کلزا در خوزستان
خوزســتان در تولید محصولات اساسی چون گندم 
و برنج نقش مهمی دارد و در زمینه کشــت دانه های 
روغنی هم با ۶3.50۶هکتار سطح زیرکشت رتبه دوم 
را به خود اختصاص داده است. 44.5۷9هکتار زمین 
زراعی در خوزستان زیرکشت کلزا، ۱8.452هکتار 
کنجد و 4۷5هکتار آفتابگردان روغنی است. برداشت 
دانه روغنی کلزا به عنوان مهم ترین دانه روغنی کشت 
شده در کشور، 3۱اردیبهشت در خوزستان به پایان 
رســید و طبق اعلام معاون بهبود تولیدات گیاهی 
سازمان جهادکشاورزی استان، بیش از ۷۶هزار تن 
کلزا از مزارع برداشــت شــد. تورج نوروزی با اشاره 
به سطح زیرکشــت 45هزارو500هکتاری کلزا در 
ســال جاری افزود: انتظار داشتیم حدود ۶5هزار تن 
کلزا از این ســطح برداشت شــود، اما خوشبختانه 
بیش از ۷۶هزار تن کلزا برداشــت شد. معاون بهبود 
تولیدات گیاهی سازمان جهادکشاورزی خوزستان 
با بیان اینکــه ۷۶هزار و ۷00تن کلزا از کشــاورزان 

خوزستانی خریداری شده است، گفت: سال گذشته 
حدود ۱00هزار تن دانه روغنی کلزا در خوزســتان 
به صورت تضمینی خریداری شد. خوزستان ازجمله 
5استانی است که امســال برای نخستین بار شاهد 

کشت قراردادی کلزا بود. 

فارس و خسارت سرما به مزارع کلزا
فارس هم در شــرایطی که یکــی از قطب های مهم 
کشاورزی به ویژه در تولید گندم محسوب می شود، 
رتبه سوم تولید دانه های روغنی را به خود اختصاص 
داده اســت. 25.202هکتار از زمین های زراعی این 
استان زیرکشت دانه های روغنی است که از این میزان 
ســهم کلزا ۱3.982هکتار، کنجد ۱0.530هکتار، 
گلرنگ ۶30هکتار و آفتابگــردان روغنی ۶0هکتار 
می شود. این استان اما امسال شرایط خوبی نداشت 

و در ســرمازدگی اخیر )فروردین امسال( 230هزار 
هکتار زمین زراعی که بیشتر زیرکشت گندم، جو و 
کلزا بوده اند و ۷5هزار هکتار باغ انار، انگور و گردوی آن 
خسارت دیدند. سال زراعی گذشته نیز سرمازدگی 
20هزار میلیارد ریال خســارت به کشاورزی استان 
فارس وارد کرد که امســال با افزایــش 4برابری به 
95هزار میلیارد ریال رسیده است. برداشت کلزا در 
شهرستان های مختلف این استان آغاز شده است، اما 
هنوز عدد و رقم دقیقی از عملکرد زمین های زراعی 

آن در دست نیست.
    

مازنــدران،  اردبیــل،  شــمالی،  خراســان   
سیستان وبلوچســتان، کرمــان، آذربایجان غربی، 
ســمنان و اصفهان دیگــر تولیدکننده های عمده 

دانه های روغنی در کشور هستند.

سیاست افزایش کشت دانه های روغنی در ایران
سکونت ۴۵۵هزار کرمانی در بافت فرسوده

مدیرکل راه و شهرسازی کرمان گفت: 455هزار نفر در شمال این 
استان ساکن بافت های فرسوده هستند که بیش از 28درصد از 
جمعیت این خطه می شود. به گزارش ایرنا، علی حاجی زاده با بیان 
اینکه 42شهر این استان دارای بافت فرسوده است، افزود: مساحت 
شهرهای ما ۶۷هزار هکتار است و ۶223هکتار بافت فرسوده داریم.
وی همچنین گفت: سکونتگاه های غیررسمی نیز در 5شهر استان 
کرمان قرار دارند که 484۶هکتار با جمعیت ۱22هزار و۶00نفر را 
شامل می شوند. به گفته حاجی زاده، بخش عمده سکونتگاه های 
غیررسمی در 483هکتار در محدوده اطراف بازار تاریخی کرمان 

قرار دارد. 

تکمیل بزرگراه کامیاران- کرمانشاه تا شهریور 
استاندار کرمانشاه گفت: کریدور بزرگراهی کامیاران - کرمانشاه 
یکی از محورهای مهم مبادلاتی اســتان اســت که باید تا هفته 
دولت در شهریور تکمیل شود و به بهره برداری برسد. به گزارش 
روابط عمومی استانداری کرمانشــاه، بهمن امیری مقدم گفت: 
شرکت زیرساخت موظف است بخشی از بزرگراه که تکمیل شده 
را هر چه زودتر زیر بار ترافیک ببرد و بقیه مسیر را هم تا هفته دولت 
به طور کامل به بهره برداری برساند. وی گفت: بهره برداری از این 
جاده به کاهش تصادفات و ترافیک در مسیر محوری کرمانشاه - 

کامیاران بسیار کمک می کند. 

فوران چاه های فاضلاب خانگی بجنورد 
چاه های فاضلاب خانگی در بسیاری از مناطق بجنورد توان جذب 
را ندارند به ویژه در زمان بارش های رگباری محتویات این چاه ها 
فوران و وضعیت اســفباری را برای ســاکنان ایجاد می کند، اما 
مسئولان می گویند به علت نبود اعتبار، درمانده از حل این معضل 
هستند. به گزارش ایرنا، طرح جمع آوری فاضلاب در شهر بجنورد 
از 3دهه پیش آغاز شده و با حرکت لاک پشتی در حال اجراست. 
معاون بهره برداری و توسعه شرکت آب و فاضلاب خراسان شمالی 
با اشاره به کمبود اعتبار گفت: طرح جمع آوری فاضلاب بجنورد 
مرکز استان از سال ۶9 در دست پیگیری است، اما در این مدت 

فقط 55درصد از شهر تحت پوشش این طرح قرار گرفته.

تنش آبی به قزوین برگشت 
مدیرعامل شرکت آب منطقه ای قزوین گفت: به دلیل تغییرات 
اقلیمی و کاهش میزان بارندگی حجم ذخیره مفید سد طالقان 
با کاهش 42درصدی نســبت به سال گذشــته به ۱4۷میلیون 
مترمکعب هم اکنون رســیده اســت. به گزارش روابط عمومی 
شرکت آب منطقه ای، یداله ملکی افزود: کاهش بارش ها، نوسان 
در اقلیم، کاهش آورد رودخانه ها نسبت به بلندمدت از عوامل بروز 
تنش آبی در استان است. او با بیان اینکه حفر چاه غیرمجاز، توسعه 
غیرمنطقی کشت محصولات و برداشــت غیرمجاز از چاه های 
مجاز و رها شــدن آب در مزارع موجب هدررفت منابع می شود، 
افزود:  ما با داشــتن منابع محدود همچنان شاهد توسعه اراضی 

زیرکشت هستیم.

خبرهای کوتاه 

رئیس ســازمان مدیریــت و برنامه ریزی 
چهارمحال و بختیاری گفت: نرخ بیکاری 
جمعیــت ایــن اســتان در ســال ۱۳۹۹، 
۱۵.۲درصد بود که با کاهش ۲.۹درصدی 
در ســال ۱۴۰۰ بــه ۱۲.۳درصــد تقلیــل 
یافت. به گزارش ایسنا، علی شهریارپور 
گفــت: اســتان چهارمحال و بختیــاری از 
نظر میزان کاهش ســالانه نــرخ بیکاری 
رتبه نخســت را به خــود اختصــاص داده 
است و استان های لرستان و قزوین حائز 

رتبه های دوم و سوم بوده اند.

2.9
درصد 
لوبختیاری

چهارمحا

رئیس ســازمان جهادکشــاورزی لرســتان 
گفت: ۹۰۱هکتــار گل محمدی در اســتان 
کشــت می شــود و قابلیــت افزایــش ایــن 
ســطح وجــود دارد. بــه گــزارش ایرنــا، 
سیدعماد شاهرخی افزود: هر هکتار گل 
محمدی۱۵۰ تا ۱۸۰میلیون تومان درآمد دارد 
و چنانچه صنایع تبدیلی، تکمیلی، فرآوری، 
بســته بندی، برندســازی و اســانس گیری 
فراهم باشــد این مبلغ تا دوبرابــر افزایش 
می یابد. به گفته وی، هر لیتر اســانس در 
بازار جهانــی تا ۱۰هــزار دلار )معــادل حدود 

۳۶۰میلیون تومان( به فروش می رسد.

901
هکتار

لرستان

عدد خبر

مازندرانعکس خبر

کوچ دامداران به مراتع در مازندران
با شروع فصل چرای دام در مراتع ییلاقی که از نیمه 

خردادماه آغاز می شود و تا پایان شهریور صورت می گیرد، 
دامداران مناطق کوهستانی دام های خود را برای ٩٠ تا 

١٢٠روز تعلیف می فرستند. دامداران می بایست پروانه چرای 
دام همراه داشته باشند تا وارد مراتع شوند.

سیده زهرا عباسیگزارش
روزنامه نگار

کلزا؛ درصدر کشت دانه های روغنی
سطح زیرکشت دانه های روغنی در سال زراعی 1۴۰1-1۴۰۰ حدود ۲۷۰هزار هکتار و به گفته 
مجری طرح دانه های روغنی وزارت جهادکشاورزی، متوسط عملکرد آبی و دیم این زمین ها 
حدود 1۳۰۰کیلوگرم است. سعدالله منصوری با بیان اینکه سالانه 1۵۰هزار تن روغن معادل 
1۰درصد نیاز در داخل کشور تولید می شود به همشهری می گوید: بیشترین سطح زیرکشت 
دانه های روغنی مربوط به کشت کلزا، شامل 1۷۰ تا ۲۵۰هزار هکتار است. او با اشاره به حذف ارز 
ترجیحی و گرانی روغن در هفته های اخیر تصریح می کند: با فراهم شدن توسعه کشت دانه های 
روغنی برنامه ریزی برای توسعه کشت این محصول انجام شده است و طی ۴سال آینده میزان 

خود اتکایی روغن از 1۰ به ۵۰درصد افزایش خواهد یافت.

مکث

س
شم

ضا 
لامر

س/ غ
 فار

س:
عک

  گلستان، خوزستان و فارس مهم ترین تولیدکننده های دانه های 
 روغنی هستند

  طرح خودکفایی 50درصدی روغن تا 4سال آینده در استان ها 
 اجرا می شود
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یک هفتــه بعد از پایــان ثبت نام 

گزارش
متقاضیان خرید خودرو از طریق 
ســامانه یکپارچه، امروز اسامی 
برندگان قرعه کشی اعلام می شود. به این ترتیب به 
177هزار نفر، خودرو تخصیص داده خواهد شد. 
این برای نخستین بار است که این حجم از واگذاری 
خودرو در یک بازار یکپارچه عرضه می شود.  وزارت 
صنعت امیدوار است با افزایش عرضه و همچنین 
آغاز فرایند واردات خودروهای اقتصادی، قیمت ها 

در بازار خودرو به ثبات برسد.
به گزارش همشهری، بعد از 2سال تجربه نا موفق 
خودرو سازان در قرعه کشی خودرو، وزارت صنعت 
از ابتــدای ســال جاری تصمیم گرفــت با تغییر 
مکانیسم عرضه خودرو، تیراژ عرضه را افزایش دهد.  
بر همین اساس سامانه یکپارچه عرضه خودرو با 
روشی جدید طراحی و از آخر اردیبهشت ماه آغاز 
به کار کرد. وزارت صنعت اعلام کرده، از این پس 
قرعه کشی خودرو به صورت فصلی انجام می شود، 
طبق برنامه قرار اســت در هر دور از قرعه کشی و 
ثبت نام بین 200 تا 300هزار خودرو به متقاضیان 

واگذار شود. 
بر همین اساس فرایند نخستین دوره ثبت نام، در 
سامانه متمرکز قرعه کشی خودرو، از 27 اردیبهشت 
آغاز شد و تا یک هفته ادامه داشت. در دوره نخست 
۴میلیون و 17۵هزار و3۵2نفر، در طرح قرعه کشی 
خودرو ثبت نام کردند که 3میلیون و ۸۸7هزار و 
301نفر در طرح عــادی و 2۹7هزار نفر در طرح 
حمایت از خانواده ثبت نام شدند. در این بین قرار 
است 177هزار خودرو به متقاضیان تحویل داده 

شود. طبق آمار موجود شــرکت های خودرو ساز 
داخلی در طول 2ماه نخست ســال جاری جمعا 
122هزار دستگاه تولید کرده اند. با توجه به رشد 
70درصدی تولید خودرو در اردیبهشت ماه انتظار 
می رود در دوره های بعدی قرعه کشی خودرو، در 
سامانه یکپارچه، وعده وزارت صنعت برای عرضه 
200 تا 300هــزار خودرو محقق شــود. به باور 
کارشناسان، تحقق این هدف به ایجاد ثبات قیمت 
در بازار خودرو منجر می شــود؛ چنان که عبدالله 
توکلی لاهیجانی، مدیرکل صنایع خودرویی وزارت 
صنعت هم می گوید: روند پایدار تولید در صنعت 
خودرو بعد از چند سال صعودی شده و از خردادماه 
خودرو به صــورت تولید کامل عرضه می شــود. 
بنابراین عرضه به بازار بهبود می یابد و پیش بینی 
می شود با عرضه پایدار خودرو در دوره های بعدی 

قرعه کشی مواجه خواهیم بود.

جزئیات عرضه خودرو
طبق توضیحاتی که عبــدالله توکلی لاهیجانی، 
مدیرکل صنایع خودرویــی وزارت صنعت ارائه 
داده؛ قرار است امروز اسامی مشمولان نخستین 

دوره طرح یکپارچه تخصیص خودرو اعلام شود. 
به گفته این مقام مسئول، در این دوره، 17۶ هزارو 
۹11 خــودرو در قالب 11۵ طرح فــروش متنوع 
)فوری، مشــارکت در تولید، فروش ســه ماهه و 
یکساله( به متقاضیان تحویل داده می شود. عبدالله 
توکلی لاهیجانی درباره فراینــد فروش خودرو، 
توضیح داد: فهرست کســانی که خودرو به آنها 
تخصیص داده خواهد شد، در اختیار خودروسازان 
قرار می گیرد و مطابق مقــررات، فرایند فروش، 
فرایند واریــز وجــه و تحویل در شــرکت های 

خودروساز انجام خواهد شد.

مزایای طرح یکپارچه تخصیص خودرو 
بررسی ها نشــان می دهد ایجاد سامانه یکپارچه 
تخصیص خودرو امکان دسترسی مصرف کنندگان 
واقعی به خودرو را افزایش می دهد و از سوی دیگر 
میزان و تنوع عرضه شــانس مصرف کنندگان را 
در دســتیابی به محصول موردنظر بالاتر می برد. 
ضمن اینکه طــرح تخصیص خــودرو از طریق 
سامانه یکپارچه ضمانتی برای اجرای طرح هایی 
مانند قانون جوانی جمعیت است. طبق آمارهای 

موجود با توجه به افزایش میزان عرضه خودرو و 
فیلتر شــدن خریداران واقعی احتمال دسترسی 
مصرف کنندگان به خودرو، به میزان ۸برابر افزایش 

یافته است. 
به گفته ابوالفضل خلخالی، کارشناس بازار خودرو 
مهم ترین عامل التهاب بازار خودرو در شــرایط 
کنونی عرضه اندک است. ضمن اینکه در گذشته 
همه آنچه در شرکت های خودروساز تولید می شد، 
وارد بازار نمی شــد و به این ترتیب هیچ وقت آمار 
دقیقی از عرضه خودرو موجود نبود. او تأکید کرد: 
وقتی آمار تولید وارد این ســامانه شود، مشخص 
خواهد شد چند درصد تولید به بازار عرضه شده 
است، حتی می توان روی این آمارها تحلیل انجام 
داد و میزان عرضه را مشــخص کــرد. این موارد 
می تواند در تصمیم گیری های کلان و برنامه ریزی 

به میزان نیاز، مؤثر باشد.

آخرین خبرها از واردات خودرو 
همگام با تغییر الگوی عرضه خودرو قرار اســت 
دولت از طریق واردات خودرو های ارزان قیمت 7 
تا 10هزار دلاری میزان عرضه را در بازار افزایش 
دهد تا به ایجاد ثبــات در بازار خودرو کمک کند. 
قرار بود مراحل اولیه واردات خودرو بعد از تدوین 
آیین نامه اجرایی این طرح در دولت انجام شــود. 
حالا تازه ترین خبرهای دریافتی نشــان می دهد 
آیین نامه اجرایی واردات خودرو آماده شده است. 
حتی گفته می شود نخستین محموله خودروهای 
وارداتی در قالب 30هزار دستگاه قرار است به زودی 

و همگام با تهیه آیین نامه طرح وارد کشور شود.

گام نخست برای ثبات در بازار خودرو
 امروز نتایج نخستین دوره قرعه کشی یکپارچه، با عرضه 177هزار خودرو اعلام می شود

همشهری فشارسنج قیمت ها در استان های ایران را بررسی می کند

وضعیت سبز تورم در 9 استان

طرح جوانی جمعیت
عبدالله توکلی لاهیجانی، مدیرکل صنایع خودرویی وزارت صنعت درباره نحوه تخصیص خودرو 
در قالب اجرای قانون جوانی جمعیت، گفت: در قالب تسهیلات طرح جوانی جمعیت ۲۹۷هزار و 
۵۱نفر برای خرید خودرو ثبت نام کردند که بعد از استعلام ۱۴۵هزار نفر واجد شرایط تشخیص 
داده شدند. ۵۶طرح متنوع برای طرح جوانی درنظر گرفته شده، با توجه به اینکه در ۴۲طرح 
میزان متقاضیان از ظرفیت کمتر بوده، خودرو بدون قرعه کشی تخصیص می یابد. به گفته او، 
برای اجرای طرح جوانی، سازوکار و ایجاد زیرساخت لازم بود، اما سامانه متمرکز قرعه کشی 

و افزایش تولید خودرو روند تخصیص خودرو در طرح جوانی جمعیت را بهبود می بخشد.

مکث

نوسان اندک قیمت ترشی
نرخ نامه جدید میادین نشــان می دهد قیمت انواع ترشی از 
زمستان گذشته تا امروز نوسان کمی داشته است. بر این اساس 
قیمت بعضی انواع ترشی و شــور در میادین در این بازه زمانی 
بدون تغییر مانده و بعضی دیگر افزایش قیمت داشته اند. ترشی 
مخلوط به عنوان یکی از پرفروش ترین انواع ترشی، طی این مدت 
افزایش قیمت ۲هزار تومانی داشته است. ترشی زمستان سال 

پیش کاهش قیمت داشت.

انواع ترشی 
فلفل 
۲3.000
۲3.000

ترشی
 پیاز

۱۷.000
۱۷.000

ترشی 
مخلوط ریز

۱3.000
۱۵.000

ترشی 
بادمجان
۲0.000
۲۲.000

ترشی 
لیته

۱3.000
۱3.000

ترشی 
هفت بیجار

۱۷.000
۱۹.000

قیمت خرداد 1401قیمت اسفند 1400

کیلوگرم/ تومان

۲۲.000
۲۵.000

بادمجان 
شکم پر

 ترشی 
مخلوط 
درشت

۱۲.000
۱۴.000

پرتقاضاترین کمپوت ها کدامند؟
آمارهای فروش سوپرمارکت ها نشان می دهد بعد از 
گرانی شدید کمپوت آناناس، رکورد تقاضا و فروش 
در مجموعه کنسروها به گلابی و سیب رسیده است. 
قیمت هر قوطی نیم  کیلویی کمپوت آناناس تا ۷0هزار 
تومان بالا رفته و تقاضای خرید به سمت سیب و گلابی 
و گیلاس سوق پیدا کرده اســت. قیمت هر قوطی 
کمپوت هم اکنون بین ۲۵تا ۴۵هزار تومان متغیر است.

میادین

بازارها

خبر

سوپرمارکت

تالار شیشه ای

فروش حقوقی

فروش حقیقی

854

860

3305

3299

خرید  حقوقی

خرید  حقیقی

ارقام به میلیارد تومان

۱.۵۴۴
۱.۵۴3
۱.۵۴۲
۱.۵۴۱
۱.۵۴0
۱.۵3۹
۱.۵38
۱.۵3۷
۱.۵3۶

روند شاخص  كل بورس تهران در روز گذشته
ارقام به هزار واحد

شاخص کل بورس تهران در مبادلات دیروز 5هزار و 
330واحد، معادل 0.35درصد رشد کرد و به یک میلیون 
و 542هزار و 711واحد رسید. شاخص کل هم وزن هم با 

3هزار و 122واحد رشد به 428هزار و 321واحد رسید.

در مبادلات دیروز بازار سرمایه، قیمت سهام 
342شرکت رشد و 229شرکت کاهش یافت. قیمت 

سهام 30شرکت هم تغییر نکرد.

ارقام به درصد
تراز صعود و نزول در بازار سهام

ترکیب دیروز معاملات بازار سهام

در مبادلات روز گذشته سهامداران حقیقی 3هزار و 
299میلیارد تومان سهام خریدند اما در مقابل حجم فروش 
سهامداران حقیقی به 3هزار و 305میلیارد تومان رسید. 
سهامداران حقیقی دیروز 6میلیارد تومان نقدینگی از بازار 

سهام خارج کردند.

ارزش بازار سهام

ارزش کل ســهام شــرکت های حاضــر در بــورس و فرابــورس 
در مبــادلات دیــروز 24هــزار میلیــارد تومــان رشــد کــرد و به 
7328هــزار میلیــارد تومــان رســید. ارزش دلاری کل بــازار 
سهام ایران با توجه به قیمت روز گذشته هر دلار آمریکا در 
بازار تهــران، که در محــدوده 31هزار و 250تومان دادوســتد 
شد، هم اکنون معادل 234میلیارد و 500میلیون دلار است.

۷۴۲0
۷۴00

۷380
۷3۶0
۷3۴0
۷3۲0
۷300
۷۲80
۷۲۶0
۷۲۴0
۷۲۲0

۴ خرداد ۷ خرداد 8 خرداد ۹ خرداد ۱0 خرداد

ارقام به هزارمیلیاردتومان

ارزش معاملات بازار سرمایه

در مبادلات دیروز 34هزار و 701میلیارد تومان اوراق بهادار در 
بازار سرمایه دادوستد شد که از این میزان 4هزار و 159میلیارد 
تومــان بــه معامــلات خــرد ســهام و بقیــه بــه اوراق بدهــی و 
معاملات عمده اختصاص یافــت. این ارقام نشــان می دهد 
کــه ارزش کل معامــلات خــرد در دادوســتد های روز گذشــته 

501میلیارد تومان معادل 10.8درصد نزول کرده است.

ارقام به درصد  کل معاملات  معاملات خرد

صعود
نزول

بدون تغییر
38

11

57
5

قیمت مشخصاتبرند

58.000گیلاس- شیشه 680گرمیسحر 

45.000گیلاس- قوطی 350گرمیخوشاب

45.000هلو- شیشه700گرمیاروم آدا

گلابی- قوطی آسان بازشو شاهسوند
35030.000گرمی

24.000آلبالو- قوطی 385گرمییک و یک

26.000سیب- قوطی 350گرمیخوشاب

45.000آناناس- قوطی 565گرمیزرین

25.000گلابی- قوطی 410گرمیسحر

تازه ترین گزارش مرکز آمار نشان می دهد که ۹ استان 

تورم
ایران در وضعیت ســبز تورمی قرار دارند. طبق این 
گزارش، متوسط قیمت کالاها و خدمات مصرفی در 
استان های سیســتان و بلوچســتان، همدان، قم، تهران، سمنان، 
خوزستان، خراسان رضوی، کرمانشــاه و کردستان پایین تر از نرخ 
تورم سالانه 3۸.7درصدی میانگین کشوری، در اردیبهشت امسال، 
بوده اســت. نرخ تورم در 22اســتان دیگر در محدوده ای بالاتر از 
میانگین کشوری قرار داشته است. 3استان کهگیلویه و بویراحمد، 
مازندران و ایلام هم نرخ تورم ســالانه بــالای ۴3درصد را تجربه 

کرده اند.
به گزارش همشــهری، اقتصاد ایران در اردیبهشــت امســال نرخ 
تورم ماهانه 3.۵درصدی را تجربه کرد. بیشــترین نرخ تورم ماهانه 
را خانوارهای ساکن استان سیستان و بلوچســتان با ۵.۴درصد و 
کمترین را خانوارهای ساکن استان خوزستان با 0.7درصد تجربه 
کردند. به گفته مرکز آمار بالاترین نرخ تورم نقطه به نقطه اردیبهشت 
ماه در اســتان مازندران با ۴۵.7درصد و کمترین آن هم در استان 
سیستان و بلوچســتان با 32.۶درصد به ثبت رسیده است. به این 

ترتیب شکاف تورم نقطه به نقطه بین این دو استان به 13.1درصد 
رسیده اســت. بالاترین نرخ تورم ســالانه هم در استان کهگیلویه 
و بویراحمد با ۴۶.7درصد و کمترین آن هم در اســتان سیستان و 
بلوچستان با 33.۶درصد مشــاهده شده که شکاف بین استان های 

یادشده 13.1درصد گزارش شده است.
این گزارش می افزاید: بیشــترین نرخ تورم ماهانــه در خانوارهای 
شهری را شهروندان استان سیستان و بلوچســتان با ۵.۸درصد و 
کمترین آن را شهرنشینان ساکن استان خوزستان با ۹دهم درصد 

در اردیبهشت امسال تجربه کرده اند.
 افزون بر این، شاخص تورم نقطه به نقطه در اردیبهشت امسال در 
نقاط شهری به 3۹.2درصد رســیده و ساکنان نقاط شهری استان 
مازندران برای خرید یک سبد کالاها و خدمات یکسان ۴۵.1درصد 
)بالاترین در بین استان ها( و ساکنان نقاط شهری استان خوزستان و 
بلوچستان 33.۵درصد )کمترین تورم نقطه به نقطه( هزینه کرده اند. 
به گزارش مرکز آمار شهرنشینان ساکن استان کهگیلویه و بویراحمد 
در اردیبهشت امسال بالاترین فشار تورم سالانه به میزان ۴۵درصد 
و شهرنشینان ساکن استان سیستان و بلوچستان کمترین به میزان 

33.۵درصد را تحمل کرده اند.

نبض تورم در روستاها
نکته مهم اما در تورم نقاط روستایی اســت به گونه ای که نرخ تورم 
ماهانه نقاط روستایی در استان هرمزگان با سرعت رشد ۹.2درصدی 
مواجه شده که یک رکورد به شــمار می رود این در حالی است که 
روستانشینان استان زنجان شاهد رشد منفی تورم ماهانه به میزان 
1.3درصد بوده اند. همچنین بالاترین تورم نقطه ای روســتایی در 
اســتان کهگیلویه و بویراحمد به میزان ۴7.۸درصد و کمترین هم 
در استان سیستان و بلوچستان به میزان 30.۶درصد مشاهده شده 
که اختلاف بین 2استان یادشــده 17.2درصد برآورد و اعلام شده 
است. این شکاف تورمی بین استان ها در نقاط روستایی درخصوص 
شاخص تورم ســالانه هم دیده می شــود به گونه ای که اختلاف به 
1۸.3درصد رسیده به این معنا که روســتاییان ساکن کهگیلویه و 
بویراحمد بالاترین تورم سالانه به میزان ۵0.3درصد را شاهد بوده اند 
درحالی که درجه فشار تورم در روستاهای استان همدان 32درصد 

بوده است.

توزیع ۱۴00تن مرغ در تهران 
محمد یوسفی، رئیس انجمن پرورش دهندگان مرغ گوشتی گفت: 
روزانه 7هزار تن مرغ در سطح کشور و 1300 تا 1۴00تن در تهران 
توزیع می شود. هم اکنون قیمت هر کیلو مرغ در میدان بهمن کمتر از 
۴0هزار تومان و در خرده فروشی ها ۴0 تا ۴۵هزار تومان است. به گفته 
او، با توجه به شرایط عرضه و تقاضا پیش بینی می شود که دوره گذر 

برای ایجاد تعادل در بازار طی ۴۵روز تا 2ماه آینده ادامه یابد.

دلیل مزایده خودروهای صفر کیلومتر 
احمدنعمت بخش، دبیر انجمن خودروســازان گفت: گاهی پیش 
می آید که خودروهــای موجود در پارکینگ خودروســازان دچار 
مشکلاتی شوند؛ به طور مثال برخی از آنها حین جا به جایی بدنه شان 
آسیب می بینند. خودروسازان این خودروها را تعمیر می کنند و در 
مزایده قرار می دهند. به گفته او، خودروهای مزایده ای قابل عرضه در 
قرعه کشی نیستند؛ زیرا باید در قرعه کشی خودروهای صفر و بدون 

ایراد را عرضه کرد.

ثبت رکورد جدید در معاملات صندوق های کالایی
 معاملات صندوق های سرمایه گذاری کالایی در بورس کالا با ثبت 
رکورد جدید در ســال جاری همراه شــد. در جریان معاملات روز 
دوشــنبه ۹ خرداد 1۴01، معاملات صندوق های سرمایه گذاری 
کالایی در بورس با ثبت رکورد جدیدی روبه رو شــد؛ به طوری که 
حجم معاملات واحدهای صندوق های ســرمایه گذاری کالایی به 

۵۶.۹میلیون واحد به ارزش 1۴2.7میلیارد تومان رسید.

امیر هامونی
مدیرعامل بازار متشکل ارزی

در گذشــته بــا ارز4200تومانــی اگــر قرار 
بوده 100شــرکت واردات کالای اساســی 
داشــته باشــند ولــی در بــازه زمانــی 
محــدود بیــش از 4500شــرکت ثبــت 
شــدند تا به ارز با نرخ پایین دســت پیدا 
کننــد، اگــر بخواهیــم اقتصــاد قوی تــر و 
پیش بینی پذیر تــر و بــا کمترین فســاد را 
داشته باشیم راهی غیراز این نداریم که 
نرخ ارز شناور مدیریت شده و متناسب 

با تورم را داشته باشیم.
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نرخ تورم 12ماهه خانوارهای روستایی به تفکیک استان )درصد(

احسان خاندوزی
 وزیر امور اقتصادی و دارایی

حــذف یارانــه معیشــتی برخــی افــراد 
به خاطر ارائه نشدن اطلاعات دستگاه ها 
بوده است یا اینکه برخی افراد از حساب 
شــخصی خــود بــرای کارهــای تجــاری و 
اداری ماننــد خیریه هــا یــا صندوق هــا 
اســتفاده کرده انــد کــه بایــد عملکــرد 
حســاب شــخصی و تجــاری و اداری جدا 
شــود. رســیدگی بــه وضعیــت درآمــدی 
دهک ها از طریق پایگاه رفاه ایرانیان که 

در وزارت رفاه قرار دارد انجام می شود.



درخواست علیرضا منصوریان از رئیس جمهور 

به آبادان برسید

مجمع 
کشندگان زمان!

محمد جعفریگفت و گو
خبرنگار

از روزی که متروپل فروریخت اعضای تیم صنعت 
نفت آبــادان بارها با مصیبت دیدگان شــهر ابراز 
همدردی کردند. آنها بعدازظهــر دیروز همراه با 
علیرضا منصوریان و سایر کادر فنی در محل حادثه 
حضور پیدا کردند و به تیم های امدادی خداقوت 
گفتند. منصوریان در حاشیه این دیدار به سؤالات 
خبرنگار همشهری پاســخ گفت و درخواستی از 

رئیس جمهور مطرح کرد.

   انگیزه شما از حضور در محل 
متروپل چه بود؟

این حادثه اتفاق عجیب و غریــب و ناگواری بود. 
مســببان این حادثه باید حتما پیدا شوند. شما 
چنین تخلفاتی را در تهــران کم می بینید. بعد از 
این حادثه این شهر از لبخند افتاده و عزادار شده. 
من که در این شهر یک سال است مهمان هستم 
متوجه می شوم که شــهر دیگر نمی خندد. این 
حادثه به اتفاقی جهانی تبدیل شده است. ما هم 
برای خدا قوت گفتن به تیم های امدادی در محل 

حادثه حاضر شدیم.

   روند آواربرداری چطور بود؟
نیروهــای مختلف همــه تلاش شــان را انجام 
می دهند اما من از شخص رئیس جمهور عزیزمان 
خواهشــی دارم. از آقای رئیســی عزیز به عنوان 
مســئول دولت می خواهم که یک یاعلی بگویند 
و آبادان و خرمشهر را بازسازی کنند. از فاضلاب 
هم شروع کنید. مردم گناه نکرده اند که روی گنج 
خوابیده اند اما هیچ چیزی ندارند. شــما در تمام 
کوچه و خیابان های آبــادان یک گل نمی بینید. 
امروز شاید این حادثه یک تلنگر باشد که به آبادان 

رسیدگی شود.

   شــما برای کمک به بازسازی 
روحیه مردم غمزده آبادان قرار اســت چه 

کاری انجام دهید؟
تیم ما به لحــاظ روحی بالانس نیســت. از برخی 
عشیره ها اینجا فوت شده هســت و هنوز بعضی، 
پیکرهای عزیزان شان را تحویل نگرفته اند. به همین 
دلیل همه در تلاش و کمک هستند. بچه های تیم ما 
هم در این مدت کمک زیادی کردند.  سعی می کنیم 

با حضورمان به امدادگران خسته نباشید بگوییم.

مجمع پرماجرای فدراســیون فوتبال سرانجام 
برگزار شد و خروجی اش نیز تقریبا مطابق انتظار 
بود. برخلاف اصرار شهاب الدین عزیزی خادم در 
هفته های گذشــته برای حضور در این مجمع، 
رئیس سابق فدراسیون فوتبال در مجمع حاضر 
نشد. قرار بود بررســی عزل او در این جلسه در 
دستور کار قرار بگیرد اما با توجه به رأی صادر شده 
از سوی کمیته اخلاق و محرومیت عزیزی خادم 
از حضور در فوتبال، بررسی این عزل از دستور کار 
خارج شود تا دیگر شانسی برای بازگشت رئیس 
پیشین به تشکیلات فدراســیون فوتبال ایران 
وجود نداشته باشد. همچنین مقرر شد انتخابات 
برای تعیین رئیس جدید فدراســیون فوتبال، 
هشــتم شــهریورماه صورت بگیرد. در نتیجه 
چند ماه قبل از شروع جام جهانی، رئیس جدید 
فدراسیون فوتبال ایران معرفی خواهد شد. اتفاق 
مهم دیگری که در این جلســه رخ داد، بررسی 
عزل اعضای هیأت رئیســه فدراسیون فوتبال 
بود؛ موضوعی که واکنش های موافق و مخالف 
زیادی را به همراه آورد. یکی از این اعضا احسان 
اصولی بود که با وجود رأی مخالف بیشتر، به دلیل 
رسیدن به حدنصاب رأی موافق در سمت خود 
باقی ماند. طهمورث حیدری و احمدرضا براتی 
نیز در بین اعضای هیأت رئیسه باقی ماندند اما 
مهرداد سراجی از حاضرین در مجمع رأی عزل 
گرفت و رســما از هیأت رئیسه فدراسیون کنار 
رفت. با این اتفاق، زمزمه هایی در مورد از رسمیت 
افتادن هیأت رئیســه به دلیل نرسیدن به حد 
نصاب قانونی مطرح شد اما کامرانی فر در جایگاه 
دبیرکل فدراسیون فوتبال، این موضوع را رد کرد.

فدراسیون از مدت ها قبل در انتظار برگزاری 
این مجمع بود و حالا سرانجام این اتفاق رخ 
داد. از حالا بــه بعد انتظار مــی رود که همه 
تمرکز فدراسیون نشــینان روی برنامه تیم 
ملی متمرکز شــود. باور کنید یا نه، تیم ملی 
اصلا زمان زیادی برای آماده سازی در مسیر 
جام جهانی ندارد. هرچند که مدیران ارشــد 
فوتبال ایران طوری برخــورد می کنند که 
انگار حداقل 10 سال دیگر برای فراهم آوردن 
شرایط درخشــیدن در جام جهانی فرصت 
خواهند داشــت. میرشــاد ماجدی و سایر 
مدیران فدراســیون اصلا نباید خودشان را 

مدیران »موقت« این نهاد بدانند. 
هر تصمیمی که آنها در این چند ماه می گیرند، 
نقش بســیار مهمی در تعیین سرنوشــت تیم 
ملی خواهد داشت. تا برگزاری مجمع انتخابات 

فدراسیون فوتبال بیش 
از 3 ماه باقی مانده و همه 

روزهای این 3 ماه برای تیم ملی به شدت حیاتی 
به نظر می  رسد. 

سوژه روز
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ایتالیا و آرژانتین، قهرمان های یورو 
و کوپا آمریکا امشب سوپرجام 

بین قاره ای را برگزار خواهند کرد

پرسپولیس و سپاهان بهترین بودندفینالیسیما
علی نعمتی، مدافع گلزن سرخپوشان 

معتقد است پرسپولیس بهترین کادر 
فنی ایران را دارد
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 روز مانده تا 
جام جهانی

برنامه بازی

پخش زنده روز

مقدماتی جام جهانی

اسكاتلند

اوكراين
23:15

پنجشنبه 12 خرداد 1401
لیگ برتر ایران - هفته 30

فجر سپاسی

پرسپولیس

صنعت نفت

هوادار

گل گهر

ذوب آهن

سپاهان

آلومینیوم

20:00

20:00

20:00

20:00

شهرخودرو

فولاد
20:00

پنجشنبه 12 خرداد 1401

جمعه  13 خرداد 1401

یكشنبه  15 خرداد 1401

آمريكا

عربستان

كره جنوبي

مراكش

كلمبیا

برزيل

04:00

21:30

15:30

ژاپن

مكزيك

پاراگوئه

اروگوئه

14:30

06:30

دوستانه

جام بین قاره ای

ايتالیا

آرژانتین
23:15

 حضور بازيکنان استقلال در جشن قهرمانی با واکنش تند دراگان روبه رو شد
او بلافاصله ۶بازيکن جديد را جايگزين استقلالی ها و کنعانی زادگان محروم کرد
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بالاخره یک بازی دوستانه برای تیم ملی 
جور شد. بازی با اروگوئه اگر به هم نخورد 

یک اتفاق بزرگ خواهد بود
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قهرمان شدید، وا بده!

واقعا منت گذاشتید

مگر قرارداد ندارد؟

استقلالی ها با شایستگی و فتح همه 
رکوردهای ممکــن قهرمان لیگ 
بیست ویکم شــدند. آنها طوری 
جــام را بردند که هیــچ حرف و 
حدیثی باقی نمانــد و حتی آن 2 
امتیاز معروف اضافه شــده به این تیم 
در ماجرای گل گهر هم اهمیتش را از دست داد. چنین تیمی 
به معنای واقعی کلمه سزاوار بوده است و بحثی در آن نیست. 
با این حال برخی واکنش ها در حد این قهرمانی نبود و نیست؛ 
درست مثل ارســلان مطهری که با غلظت زیادی روی جام 
»پاک« استقلال تأکید داشت؛ طوری که انگار قهرمانی بقیه 
تیم ها پاک نبوده است. یک دوره استقلال قهرمان نمی شد و 
این حرف ها شاید جنبه تخلیه روانی داشت، اما حالا این تیم 
جام گرفته، خوب هم گرفته و باید رفتار اعضایش متناسب با 

این افتخار باشد. پس مثل قهرمان ها رفتار کن آقای مطهری!

این پخش جشن قهرمانی استقلال 
هم برای خودش داستانی داشت. 
اول باشگاه به شبکه3 نامه نوشت 
و گفت حق ندارید جشن را پخش 
کنید. چــرا؟ چــون می خواهیم 
پخش آن را به اپلیکیشــن خودمان 
بدهیم و از این طریق درآمدزایی کنیم. بعد همه اعتراض کردند 
که آقا این چه کاری است و هنوز مردم اپ شما را نشناخته اند 
و سایر قضایا. باشگاه هم پشیمان شد و با شبکه 3 تعامل کرد. 
از همه جالب تر اما اظهارات محمدرضا احمدی بود. گزارشگر 
بازی اســتقلال و نفت مسجد ســلیمان گفت: »شبکه 3 با 
درخواست وزارت ورزش جشن قهرمانی را پخش می کند.« 
یعنی ما الان باید از وزارت و شــما ممنون باشیم که جشن 
قهرمانی را مفت و مجانی پخش کردید، بیننده به دست آوردید 

و کلی هم آگهی از کنارش گرفتید؟ واقعا منت گذاشتید.

بلافاصله بعــد از جشــن قهرمانی 
استقلال، این شایعه شکل گرفت 
که فرهاد مجیدی از جمع آبی ها 
جدا خواهد شد. او چهره محبوبی 
بین هواداران به شمار می رود و بعد 
از این قهرمانــی طبیعتا محبوبیتش 
دوچندان هم شده اســت. با این حال شایعه جدایی مجیدی 
مطرح شده و دست کم تا لحظه تنظیم این مطلب هم کسی به 
آن واکنش نشان نداده است. حتی برخی ادعا کردند گریه های 
فرهاد در جشــن هم نشــانه ای از همین جدایی بوده است؛ 
مخصوصا که او زودتر از سایرین رفت و حرفی هم نزد. نمی دانیم 
آخر این داستان چیست، اما پرسش اینجاست که مگر فرهاد 
قرارداد 3ساله با باشگاه نداشت؟ خود آجورلو در بدو حضورش 
در باشگاه قرارداد این مربی را تمدید کرد. اگر قرار باشد مجیدی 

اینقدر آسان جدا شود، پس آن قرارداد چه ارزشی داشته؟

استقلال در پایان لیگ بیست ویکم علاوه 
بر قهرمانی، صاحــب رکورد کمترین گل 
خورده و کمترین باخت در این رقابت ها 
هم شد و نخســتین تیمی بود که بدون 
شکســت در لیگ حرفه ای ایران قهرمان می شود. اما خیلی ها لابه لای 
این رکوردها به رکورد بیشترین پیروزی هم اشاره کرده اند که این یکی 
اشاره غلطی است. اســتقلال این فصل را با 19پیروزی به پایان رساند، 
درحالی که پرسپولیس پیش از این 2 بار لیگ برتر را با رکوردهای 20 و 
21 پیروزی تمام کرده است. سرخپوشــان در لیگ نوزدهم با 21برد و 
در لیگ شانزدهم با 20برد قهرمان شدند. رکورد 19پیروزی هم قبل از 
استقلالِ امسال بارها و بارها توسط پرسپولیس، سپاهان، تراکتور، فولاد 

و خود استقلال تکرار شده بود.

نفت مسجدسلیمان در آخرین بازی  اش 
مقابل اســتقلال بدون گل مساوی کرد 
و فصل را بــا 22امتیاز به پایان رســاند. 
این کمترین امتیازی اســت که یک تیم 
توانسته با تکیه بر آن در لیگ برتر ماندنی شود. نماینده مسجدسلیمان 
در لیگ هجدهم با همین امتیاز در لیگ برتر ماند و 2 تیم ســپیدرود 
رشت و استقلال خوزســتان پایین تر از این تیم سقوط کردند. نفت 
امسال هم دوباره با رکورد قبلی خودش مساوی کرد اما به جز این تیم 
هیچ تیم دیگری نتوانســته با این میزان امتیاز، جواز بقا در لیگ برتر 
را بگیرد. همین فصل گذشته سایپا با 26امتیاز سقوط کرد و پیش از 

آن هم پارس جنوبی و صبای قم با 27و 28امتیاز سقوط کرده بودند.

اگرچه اســتقلال درنهایت توانســت با 
کســب 68امتیاز، رکــورد 67امتیازی 
پرســپولیس را در لیگ هــای نوزدهم و 
بیســتم بشــکند اما در بیــن همه این 
رکوردها فقط یک تیم توانســته بدون احکام انضباطی به 67امتیاز 
واقعی برســد و آن پرســپولیس فصل گذشــته با هدایــت یحیی 
گل محمدی بوده است. استقلال در این فصل 66امتیاز واقعی گرفت 
اما تساوی بدون گل این تیم مقابل گل گهر بعدا به برد 3برصفر تبدیل 
شد و آبی ها را 68امتیازی کرد. 2فصل قبل، پرسپولیس هم با هدایت 
کالدرون و یحیی در حالی 67امتیازی شــد که 3امتیازش را با حکم 
کمیته انضباطی از بازی برگزارنشده با ســپاهان بیرون کشیده بود. 
بنابراین پرســپولیس در فصل 1400-1399 تنها تیمی بوده که از 

30بازی به 67امتیاز واقعی رسیده است.

نكته بازی

متريكاآماربازی
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سفید، منهای آبی
خط خوردن استقلالی ها و رفتن کنعانی زادگان، تیم ملی را به ترکیبی از تیم های الف و ب 

تبدیل کرده است؛ ترکیبی 25نفره که یک چهارم آنها از لیست استندبای می آیند
لیســت 25نفره تیم ملی ایران که برای اردوی 
خردادماه و بازی های دوســتانه احتمالی اعلام 
شده بود، صبح دیروز طی چند ساعت دستخوش 
تغییراتی اساسی شد و تقریبا یک چهارم این لیست 
تغییر کردند! درحالی که از تیم قهرمان لیگ برتر در 
ابتدا 5بازیکن دعوت شده بودند، دیروز اسکوچیچ 
در یک اقدام  ناگهانی این 5نفر را خط زد و 5بازیکن 
دیگر را به جای آنها دعوت کرد. گویا اسکوچیچ 
به این 5بازیکن به شرطی اجازه حضور در جشن 
قهرمانی اســتقلال را داده بود که ساعت17روز 
دوشنبه در هتل المپیک حاضر شوند و بعدا از آنجا 
به ورزشگاه آزادی بروند. اما ملی پوشان استقلال 
این کار را انجام ندادند و پافشاری فرهاد مجیدی بر 
استفاده از آنها باعث شد در نهایت شانس ملی پوش 
شــدن را لااقل در این مقطع از دست بدهند. در 
این بین احتمالا بیشــترین ضرر را امیرحسین 
حسین زاده متحمل می شــود که در بهترین فرم 
خودش قــرار دارد و احتمال بــازی کردنش در 
بازی های دوستانه خردادماه بالاتر از دیگران بوده 
است. اسکوچیچ دیروز به جای 5بازیکن استقلال، 
پیام نیازمند، سروش رفیعی، مهدی شیری، سعید 
صادقی و آرمین سهرابیان را به اردو دعوت کرد اما 
این پایان تغییرات او نبود. ساعتی بعد محمدحسین 
کنعانی زادگان هم اردو را ترک کرد تا محرومیت 
دوجلسه ای خودش را از بازی های دوستانه تیم ملی 
سپری کند. کنعانی زادگان توسط کمیته اخلاق 
از 2 بازی دوســتانه تیم ملی محروم شده بود و به 

همین دلیل دعوتش به تیم ملی انتقادات زیادی 
را برانگیخت. او روز گذشــته اردو را ترک کرد و 
جایش را به یک بازیکن دیگر از لیست انتظار داد. 
جانشین کنعانی زادگان هم مهدی حسینی از مس 
رفسنجان اســت که البته در پست هافبک بازی 
می کند و آمدنش به جای یک مدافع میانی کمی 
عجیب به نظر می رسد. با غیبت کنعانی زادگان و 
مصدومیت شجاع خلیل زاده، تیم ملی از بازیکنان 
قدیمی اش در دفاع میانی فقط مجید حسینی را در 
اختیار دارد و احتمالا در بازی دوستانه مقابل اروگوئه 
باز هم امید نورافکن در دفاع میانی بازی خواهد کرد. 
امید در بازی های اخیر تیم ملی و سپاهان بارها به 
صلاحدید اسکوچیچ و نویدکیا در دفاع میانی بازی 

کرده است.

   25بازیکن از 20باشگاه
لیست تیم ملی بعد از تغییرات روز سه شنبه به 

این شکل در آمده است:
دروازه بان ها: علیرضا بیرانوند )رویال آنتورپ(، 
پیام نیازمند )پورتیموننــزه(، امیر عابدزاده 

)پونفرادینا(
مدافعان: عارف آقاسی )فولاد(، آرمین سهرابیان 
)گل گهر(، سید مجید حسینی )کایسری اسپور(، 
امید نورافکن )سپاهان(، مهدی شیری )فولاد(، 
صادق محرمی ) دینامو زاگرب(، میلاد محمدی 

)آ.ا.ک آتن(
هافبک ها: احسان حاج صفی )آ.ا.ک آتن(، سعید 

بچه های طلاق؛ قسمت دوم
حذف ملی پوشان استقلال، یادآور داستان دیپورت پرسپولیسی ها در دوره کارلوس کی روش است

صبح روز بعد از جشن قهرمانی استقلال در لیگ برتر، خبری منتشر شد که کام هواداران 
و به خصوص ملی پوشان این تیم را تلخ کرد. داستان این است که دراگان اسکوچیچ، 
سرمربی تیم ملی نام تمام ملی پوشان استقلال را خط زد و به جای آنها نفرات جدیدی 
دعوت کرد. حسین حسینی، عارف غلامی، صالح حردانی، امیرحسین حسین زاده و 
مهدی مهدی پور 5 بازیکن استقلال بودند که با نظر اسکوچیچ خط خوردند و جای 
خود را به پیام نیازمند، سروش رفیعی، آرمین سهرابیان، سعید صادقی و مهدی شیری 
دادند. در مورد جزئیات، اخبار متناقضی به گوش می رسد. با این حال آنچه قطعی به نظر 
می رسد این است که باشگاه استقلال از توافق اولیه اش با سرمربی تیم ملی عدول کرده 
است. گویا قرار بر این بوده که 5 ملی پوش استقلال ابتدا خودشان را به اردو معرفی کنند، 
بعد صرفا برای حضور در جشن قهرمانی به جمع استقلالی ها اضافه شوند و نهایتا بعد از 
پایان مراسم به اردوی تیم ملی برگردند. با این حال بازیکنان استقلال به طور مستقیم به 
اردوی تیم شان رفته اند، در مسابقه با نفت مسجدسلیمان هم حاضر شده اند و آخر شب 
به جای بازگشت به اردوی تیم ملی راهی خانه شده اند. همین مسئله خشم اسکوچیچ را 
برانگیخته و باعث شده او قلم قرمز روی نام هر 5 بازیکن بکشد.سرمربی تیم ملی تصمیم 

خبرسازی گرفته که بازتاب زیادی هم داشت و حتما ترکش های آن در روزهای آینده 
نیز ادامه خواهد داشت. با این حال در درجه اول تصمیم او شبیه کاری بود که کارلوس 
کی روش سال95 درمورد ملی پوشان پرسپولیس انجام داد. آن زمان تیم ملی در امارات 
اردو داشت و شاهد اوج کشمکش ها بین کی روش و برانکو ایوانکوویچ بودیم. سرمربی 
پرسپولیس گلایه کرده بود که هر زمان بازیکنان من به اردوی تیم ملی می روند چاق و 
ناآماده برمی گردند. کی روش هم شاکی شد و همه بازیکنان پرسپولیس را از امارات به 
ایران برگرداند. علیرضا بیرانوند، جلال حسینی، محمد انصاری، رامین رضاییان، کمال 
کامیابی نیا، وحید امیری و مهدی طارمی، نفراتی بودند که آن زمان از اردوی تیم ملی 
دیپورت شدند. کی روش البته به همین مقدار هم قانع نشد و بعد از آن دستیاران ایرانی 
خودش را هم به ایران برگرداند و برخی از آنها را برای همیشه عزل کرد. گفته می شود 
گناه این دستیارها آن بود که علیه برانکو مصاحبه نکردند. در هر صورت 6 سال پیش 7 
پرسپولیسی سرشناس قربانی اختلاف مربیان باشگاهی و تیم ملی شدند تا رسانه ها به 
آنها لقب »بچه های طلاق« بدهند. امروز هم همین اتفاق برای 5 استقلالی تیم ملی رخ 

داده است؛ هرچند این بار کادرفنی تیم ملی حداقل یک توجیه برای تصمیمش دارد.

پرافتخارترین حریف
 بازی با اروگوئه اگر به هم نخورد

یک اتفاق بزرگ خواهد بود
بد نیست حالا که بالاخره یک بازی مهم دوســتانه برای تیم ملی جور شده، با حریف مان 
آشنا شویم. تیم ملی اروگوئه در تاریخ 21خرداد یا درواقع ساعت 00:30بامداد 22خرداد 
در کشور خودش میزبان تیم ملی ایران خواهد بود. اگر همه بازیکنان اصلی این تیم برای 
دیدار مقابل ایران فراخوانده شوند، اتفاق بزرگی خواهد بود، چون این تیم پر از ستاره بزرگ 
است. اروگوئه در جام جهانی با تیم های پرتغال، غنا و کره جنوبی همگروه است. بنابراین 
بازی دوستانه بیشــتر به درد آنها می خورد تا ما که با آمریکا و انگلیس و یکی از 3تیم ولز، 
اسکاتلند و اوکراین همگروه هستیم. البته این هم یک دیدگاه عوامانه است که بازی با ایران 
برای آشنا شدن اروگوئه با تیم ملی کره جنوبی مفید است چون ایران و کره هر دو در آسیا 
قرار دارند. سبک ما و کره کاملا متفاوت است و از بازی با ما چیزی دستگیر سرمربی جدید 
این تیم نخواهد شد. با این حال، ما می توانیم پس از مدت ها در یک دیدار دوستانه بزرگ 

حاضر شویم.
  چندی پیش که فدراسیون فوتبال اروگوئه در آستانه از دست دادن جام جهانی بود، پس 
از 15سال با اسکار تابارس قطع همکاری کرد و هدایت تیم را به یک مربی جوان 47ساله 
ناشناخته به نام دیه گو آلونسو سپرد تا او تیمی پرستاره را به جام جهانی قطر برساند؛ شبیه 
اتفاقی که برای ایران افتاد و اسکوچیچ گمنام جای ویلموتس را گرفت و ایران را از حذف 
زودهنگام نجات داد و به صعود زودهنگام هدایت کرد. آلونســو پیش از هدایت تیم ملی، 
سرمربی اینتر مایامی بود؛ باشگاهی که مالکیت آن در اختیار دیوید بکام بزرگ است. او 
هر 4بازی آخر اروگوئه در مسابقات انتخابی جام جهانی از منطقه آمریکای جنوبی را با برد 

پشت سر گذاشت و موفق شد تیم های پاراگوئه، ونزوئلا، پرو و شیلی را شکست دهد.
  بازی با ایران در تقویم اروگوئه هم گنجانده شــده، برخلاف بازی ایران- اکوادور که در 
تقویم این تیم دیده نمی شد و سپس لغو شد. این تیم آمریکای جنوبی 6روز پیش از بازی با 

ایران با تیم ملی آمریکا بازی دارد و 3روز قبل از آن با مکزیک.
    نکته اینجاســت که هیچ یک از حریفان اروگوئه در دیدارهای دوســتانه، متناسب با 
هم گروهی های آنها در جام جهانی نیســت. اروگوئه ای ها با 2 تیم آمریکای شمالی بازی 
می کنند و با یک تیم از خاورمیانه. بنابراین اعتراض عوامانه برخی به دیدار ایران و اکوادور که 
می گفتند این تیم حریف متناسب با قرعه ما نیست، بی مورد است. بازی دوستانه با تیم های 
خوب باید انجام شود تا هم ترس بازیکنان از بازی های بزرگ بریزد و هم بازیکنان در کنار 

یکدیگر هماهنگ شوند.
   در ترکیب تیم فعلی اروگوئه که به آبی  آسمانی )سلسته( معروف است، نام های بزرگ 
زیادی دیده می شود. این تیم یکی از پرستاره ترین تیم های ملی دنیاست. موسلرا درون 
دروازه، نامی آشناست. او هم اکنون در تیم گالاتاســرای بازی می کند. او مدتی طولانی 

دروازه بان اصلی لاتزیو بود.
   در خط دفاعی بازیکنان مشهوری در تیم ملی بازی می کنند. گودین که معرف حضور 
همه هست. او پس از دورانی درخشان در اتلتیکو مادرید، به اینتر رفت و هم اکنون در سن 
36سالگی عضو تیم برزیلی اتلتیکو مینیرو اســت و همزمان کاپیتان تیم ملی کشورش 
به حساب می آید. خیمنس که زوج او در اتلتیکو بود و همچنین رونالد آرائوخو دیگر مدافعان 
میانی این تیم هستند. آرائوخو پدیده جدید بارسلوناست که به تازگی قراردادش را تمدید 

کرده و بند فسخ قراردادش یک میلیارد یورو تعیین شده است.
   خط هافبک آنها واقعا ترسناک است. فدریکو والورده که 2 سال است ستایش های زیادی 
از کارشناسان و هواداران گرفته، همین شنبه در فینال لیگ قهرمانان اروپا سازنده تک گل 
قهرمانی رئال مادرید بود. ماتیاس وسینو، بازیکن اینترمیلان است. لوکاس توریرا پس از 
یک فصل بازی در آرسنال به فیورنتینا قرض داده شد و بنتانکور در نیم فصل از یوونتوس به 

تاتنهام رفت و در هر دو تیم بازیکن ثابت ترکیب در پست هافبک دفاعی بود.
   در خط حمله اروگوئه 2 ستاره پابه سن گذاشته یعنی کاوانی که تا چند روز پیش عضو 
منچستر یونایتد بود و اکنون بازیکن آزاد است و لوییس ســوارس که در اتلتیکو مادرید 
قراردادش را تمام کرده و به عنوان بازیکن آزاد به تیم بزرگ دیگری خواهد پیوست، حضور 
دارند. در کنار آنها یک ستاره نوظهور به نام داروین نونیس بازی می کند که این روزها یکی 
از پرمشتری ترین بازیکنان فصل نقل وانتقالات است و باشگاه های بزرگی مثل بایرن مونیخ 

و منچستر شرایط او را از بنفیکا پرس وجو کرده اند.
   اروگوئه 2 بــار در ســال های 1930 و 1950 قهرمــان جام جهانی شــده و 2 بار در 
سال های 1924 و 1928 طلای المپیک را به دست آورده و 15بار قهرمان کوپا آمریکا شده. 
اروگوئه تا پیش از رقابت های تابستان قبل کوپا آمریکا که آرژانتین قهرمان شد، به تنهایی 

پرافتخارترین تیم آمریکای جنوبی در این رقابت ها بود. برزیل تنها 9بار قهرمان کوپا شده.
  گودین )157بازی ملی(، سوارس )132(، موسلرا )131( و کاوانی )130( باسابقه ترین 
بازیکنان تاریخ تیم ملی اروگوئه هستند و هر 4 نفر تا جام جهانی به بازی در تیم ملی ادامه 

می دهند.
  سوارس )68گل ملی( و کاوانی )54( بالاتر از دیه گو فورلان 
)36( بهترین گلزنان تاریخ تیم هستند و همچنان به بازی ادامه 

می دهند.
   ورزشــگاه محل بازی های ملی اروگوئــه در پایتخت این 
کشور یعنی شــهر مونته ویدئو و ورزشگاه سنتناریو 
برگزار می شود. این ورزشگاه 90هزار نفر گنجایش 
تماشاچی دارد که در جریان مسابقات مقدماتی جام 
جهانی از 50هزار تا 73هزار نفر تماشاگر به خود دید.

  ما یک بار با اروگوئه بــازی کرده ایم که این بازی 
در تاریخ 4فوریــه2004 در جام کارلزبرگ یک-یک 
مساوی شد. در آن بازی که در فینال تورنمنتی در 
هنگ کنگ برگزار می شد، گل ایران را علی سامره 
زد امــا در ضربات پنالتی نتیجــه را به حریف 
)4-2( واگذار کردیم. مبعلــی و یدالله اکبری 
پنالتی های ما را گل کردنــد و نکونام و نصرتی 

پنالتی ها را از دست دادند. 

ضرر بزرگ
بعد از لغو بازی با اکوادور و کانادا و داستان ملی پوشان استقلال، محمدحسین کنعانی زادگان 
هم از اردو خارج شد. این بازیکن به خاطر حواشی مربوط به آن فایل صوتی، از حضور در 2 بازی 
دوستانه محروم شده بود. اسکوچیچ اما بی اعتنا به این موضوع، بار دیگر اسم کنعانی زادگان 

را در فهرســت مدعوین گنجاند تا اعتراض هایی در این زمینه صورت بگیرد. با این 
حال یک روز بعد از آغاز اردو خبر رسید کنعانی هم از تیم ملی خط خورده و در سفر 
به قطر حاضر نخواهد بود.به نظر می رسد فدراسیون فوتبال عزمش را جزم کرده 
محرومیت کنعانی زادگان را اعمال کند. به این ترتیب او از حضور در بازی دوستانه 
22خرداد برابر اروگوئه محروم خواهد بــود. این اتفاق در حالی رخ می دهد که 
می دانیم کنعانی زادگان بازیکن فیکس و مورد اعتماد اسکوچیچ است و اگر اتفاق 
خاصی رخ ندهد، در جام جهانی از این بازیکن استفاده خواهد شد. او اما محک 
اساسی مقابل اروگوئه را از دست داده و شجاع خلیل زاده هم مصدوم است. با 
توجه به خط خوردن عارف غلامی، زوج قلب خط دفاعی تیم ملی برابر اروگوئه 
به یک علامت سؤال بزرگ تبدیل خواهد شد؛ جایی که به نظر می رسد اسکو 

باید از مدافعانی همچون مجید حسینی، عارف آقاسی و امید نورافکن استفاده کند.

عزت اللهی )وایله(، امیــد ابراهیمی )الوکره(، 
سروش رفیعی )سپاهان(، احمد نوراللهی )شباب 
الاهلی(، میلاد ســرلک )پرسپولیس(، مهدی 

حسینی )مس رفسنجان(
وینگرها: مهدی ترابی )پرســپولیس(، سعید 
صادقی )گل گهر(، علیرضا جهانبخش )فاینورد(، 

علی قلی زاده )شارلوا(
مهاجمان: مهدی طارمی )پورتو(، سردار آزمون 
)لورکوزن(،  اللهیار صیادمنش )هال سیتی(، علی 

علیپور )ژیل ویسنته(
به این ترتیب دیگر هیچ تیمی بیشتر از 2بازیکن 
در جمع ملی پوشــان ندارد. در اردوهای قبلی 
شاهد تجمع 5-4 پرسپولیسی در تیم ملی بودیم 
و در این اردو هم ابتدا 5بازیکن از استقلال دعوت 
شده بودند. اما هم اکنون 25بازیکن دعوت شده از 
20باشگاه مختلف می آیند و هیچ باشگاهی بیشتر 
از 2بازیکن در اردو نــدارد. مگر آنکه بیرانوند را 
از همین حالا بازیکن پرسپولیس حساب کنیم 
که در آن صورت تعداد پرسپولیســی ها به 3نفر 

خواهد رسید.

   بازگشت امید
بازگشت امید ابراهیمی به اردوی تیم ملی یکی از 
اتفاقات ویژه ای است که با توجه به خاطرات مثبت 
هواداران از این هافبک می تواند اتفاق مثبتی تلقی 
شود. امید در جام جهانی گذشته به خصوص در 
بازی با مراکش نمایش خاطره انگیزی در پســت 
هافبک دفاعی داشت. اما از زمان آمدن اسکوچیچ، 
او فقط یک بار دعوت شد و در بازی دوستانه مقابل 
سوریه 25دقیقه به میدان رفت. ابراهیمی در آن 
مسابقه از دقیقه65جانشین حاج صفی شد و بعد 
از آن 25دقیقه هم دیگر دعوت نشد تا در بازی های 
رسمی حتی یک دقیقه هم در تیم اسکوچیچ بازی 
نکرده باشد. این بار اما دراگان با دعوت از او، پالس 
مثبتی به امید و هوادارانش داده است. درون 
دروازه هم حسین حسینی با درخشش های 
اخیرش جانشین پیام نیازمند شده بود 
که این تغییر با خط خوردن استقلالی ها 
دوباره منتفی شد. البته دراگان می توانست 
به جای دعــوت از نیازمند به محمدرضا 
اخباری هم نگاه مهربان تری داشته باشد 
و فرم بسیار خوب او را در فصل جاری لیگ 

برتر نادیده نگیرد.
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بهروز رســایلی |  چرا اســتقلال به طلسم 9ساله 
قهرمان نشــدنش پایان داد و پرسپولیس را از اوج 
دوران تاریخش پایین کشــید؟ حتما این موفقیت 
دلایل زیادی دارد و بخش مهمی از آن هم فنی است. 
بســیاری بر این باورند که نقش گابریل پین را در 
موفقیت آبی ها باید جدی گرفت؛ یک مربی ایتالیایی 
که از قضا با تیمش رکورد کمترین گل خورده تاریخ 
لیگ برتر را به ثبت رساند. می دانید که از نظر تاریخی 
ایتالیایی ها استادان فوتبال تدافعی هستند، بنابراین 
نقش پین می تواند جدی باشد. خود مجیدی هم حتما 
خیلی زحمت کشــیده و مخصوصا مزد خریدهای 
خوبش با چشم باز را گرفته است. ببینید که جعفر 
سلمانی یا امیرحسین حسین زاده چقدر مؤثر عمل 
کردند. در کنار تمام این مسائل اما، وجه تمایز بزرگ 
استقلال این فصل با پرسپولیس را باید در بعد عطش 

و انگیزه دانست. آبی ها بیشتر از پرسپولیس دل شان 
می خواست قهرمان شــوند، بنابراین با همه وجود 

جنگیدند و مزدش را هم گرفتند.

   شبیه پرسپولیس 95
انگار سرنوشت مشترک پرسپولیس و استقلال این 
بود که 9سال در حسرت قهرمانی بمانند و بعد جام 
را بالای ســر ببرند. این مهم در حالی امسال برای 
آبی ها رخ داد که پرسپولیس هم در لیگ شانزدهم و 
فصل 96-95 موفق به شکستن طلسمش شده بود. 
آن زمان 9سال بود قرمزها طعم قله نشینی در لیگ 
برتر را نچشیده بودند، بنابراین با انگیزه و عطشی 
وصف ناپذیر به میدان رفتند و هر بازی را در حکم یک 
فینال می دیدند. آن فصل پرسپولیس 3هفته مانده 
به پایان مسابقات قهرمانی  اش را قطعی کرد؛ درست 

فینالیسیما
بازی امشب سوپرجام بین قاره ای را از دست ندهید

امشب نخســتین دوره جام بین قاره ای که هنوز اسم مشخصی ندارد و 
فعلا آن را به نام فینالیســیما می شناسند، بین قهرمان های یورو و کوپا 
آمریکا برگزار می شود. البته اسمش سوپرجام هم هست اما معلوم نیست 
از دوره های دیگر چنین مســابقه ای وجود داشته باشد یا اسمش تغییر 
نکند ولی فعلا سوپرجام بین قاره ای جایگزین جام کنفدراسیون هاست 

که آخرین دوره آن پیش از جام جهانی2018برگزار شده بود.
   این نخستین باری نیســت که چنین دیداری برنامه ریزی می شود. 
پیش از این در ســال های 1985و 1993نیز چنیــن اتفاقی رخ داده 
 بود. دیداری که امســال به عنوان بخشــی از تفاهم مجــدد بین یوفا و

 CONMEBOL )کنفدراسیون فوتبال آمریکای جنوبی( احیا شد.
   آرژانتیــن یک بار با برتری مقابــل دانمارک در ضربــات پنالتی در 
سال1993به این جام دست یافته و در ســال1985تیم ملی فرانسه با 

نتیجه 2بر صفر اروگوئه را شکست داده و قهرمان شده بود.
   میزبان این مسابقه ومبلی اســت؛ همانجایی که در تابستان گذشته 
تیم ملی ایتالیا توانست با برتری در ضربات پنالتی مقابل انگلیس میزبان 
برای دومین بار به قهرمانی اروپا برســد. آرژانتین هم در همان مقطع با 
گل دی ماریا در فینال از سد برزیل گذشت و تعداد قهرمانی های خود را 
به 15جام اروگوئه رساند تا پرافتخارترین تیم این تورنمنت لقب گیرد. 
این نخستین جام ملی لیونل مسی بود. مسی پس از آن توپ طلا را در 

میان ناباوری برای هفتمین بار هدیه گرفت اما دوران افتش آغاز شد.
   ایتالیا که شانس اول کســب میزبانی یورو2030است، بزرگ ترین 
غایب جام جهانی قطر خواهد بود. این دومین بار پیاپی است که این تیم 

در جام جهانی غایب است.
   مســی هرگز با ایتالیا بازی نکرده. او در آســتانه این مسابقه جذاب 
مصاحبه کرد. او اعتراف کرد که کریم بنزما در این فصل شایســته توپ 
طلاست اما در شایستگی رئال مادرید برای قهرمانی اروپا تردید وارد کرد 
و گفت: » باخت به رئال مادرید ما را کشت، البته در فوتبال همیشه تیمی 
که بهتر بازی می کند برنده نمی شود. قصد ندارم ارزش کار رئال مادرید را 
در این رقابت ها پایین بیاورم، چون این تیم همیشه در این رقابت ها خوب 
کار کرده است اما به نظر من رئال مادرید امسال بهترین تیم لیگ قهرمانان 
نبود.« مسی علیه لواندوفسکی هم که قرار است به بارسلونا بپیوندد حرف 
زد:»لواندوفسکی هم قطعاً می تواند نظرش را بگوید اما من با نظر او موافق 
نیستم و اگر خودم هم مسئول اهدای توپ طلا بودم، آن را به او نمی دادم. 

او می تواند هر چه می خواهد بگوید اما برای من اهمیتی ندارد.«
   آمار کلی مســی در تیم ملی آرژانتین؛ 157بازی، 81گل، 47پاس 

گل، 128تأثیر گذاری روی گل، 7 هت تریک، 8 دبل و 7 گل ایستگاهی.
   از تیم قهرمان یورو بازیکنان زیادی در دســترس نیستند؛ کیه لینی 
در این بازی از تیم ملی خداحافظی می کند. کیه زا مدت هاست مصدوم 
است. ایموبیله، مویزه کین، براردی و پینامونتی اردوی آتزوری را به علت 
مصدومیت تــرک کردند. وراتی در آمادگی صددرصد خود نیســت و به 
جورجینیو به علت ناآماده بودن استراحت داده شده. بازیکنان ملی پوش 
رم نیز تمرینات سبکی داشتند )پلگرینی، زانیولو، مانچینی و اسپیناتزولا(. 

با توجه به همین اخبار می توان گفت آرژانتین باید آماده تر باشد.
   داور این دیدار از آمریکای جنوبی انتخاب شده؛ پیرو ماسا که هفته 
گذشته، قضاوت بازی بین تیم های بوکا جونیورز و دپورتیوو کالی برای 
رقابت های کوپا لیبرتادورس را برعهده داشت. این نخستین باری است 
که برای تیم بزرگسالان آرژانتین سوت می زند. یک واقعیت که در مورد 
او وجود دارد این است که هربار او برای یک تیم آرژانتینی قضاوت کرده، 
آنها برنده بوده اند. برای مثال می توان به کامبک دیدنی تیم باشگاهی ولز 

برابر ناسیونال در کوپا لیبرتادورس اشاره کرد.
   این بازی اگر در 90دقیقه مســاوی تمام شــود، مستقیم به ضربات 

پنالتی می رود و وقت اضافه ای در کار نخواهد بود.
   دوناروما، دروازه بان ایتالیا و پاری سن ژرمن که با دی ماریا و مسی همبازی 
بود، درباره بازی امشب گفته: » من با آنها شوخی کردم و گفتم می بریم تان. 

شوخی کردم! خیلی قوی هستند. باید از نظر تیمی بهتر کار کنیم.«
   آمار تقابل های آرژانتین و ایتالیا؛ 15 بازی، 4 برد آرژانتین، 5 تساوی، 

6 برد ایتالیا، 15 گل زده برای آرژانتین و 22 گل زده برای ایتالیا.
   نخستین بازی 2 تیم به سال 1954برمی گردد که با برتری 2بر صفر 
ایتالیا به پایان رســید و آخرین باری که مقابل هم قرار گرفتند ســال 

2018بود که آرژانتین 2بر صفر پیروز شد.

معجزه عطش
آنچه استقلال داشت، اما پرسپولیس نداشت

عین اتفاقی که امسال برای استقلال رخ داد. هواداران 
پرسپولیس یادشان هســت که انگیزه و تقلا برای 
کسب تک تک امتیازات، در آن تیم موج می زد و در 
تمام طول فصل همه مطمئن بودند پرسپولیس قهرمان 
خواهد شد؛ مخصوصا که این تیم فصل قبلش جام را 
به خاطر تفاضل گل به استقلال خوزستان تقدیم کرده 
بود. امسال هم همین شــرایط برای استقلال وجود 
داشــت و بازیکنان این تیم تمام تلاش شان را برای 
پایان دادن به ترکتازی رقیب سنتی به کار گرفتند. آنها 
آنقدر دویدند و جنگیدند که نه تنها تیم شان قهرمان 
شد، بلکه رکورد نباختن را هم به ثبت رساندند. این 

است تعبیر فوتبالی خواستن و توانستن.

   بغض فرهاد، ناکامی بزرگ یحیی
ترکیدن بغض فرهاد مجیدی در جشــن قهرمانی 
استقلال، به وضوح نشان داد او چه زجری برای سر پا 
نگه داشتن تیمش کشیده است. فرهاد مجیدی ابتدای 
فصل چند بازیکن نامی مثل مهدی قائدی، شــیخ 
دیاباته، مسعود ریگی، فرشید اسماعیلی، داریوش 
شجاعیان و... را از دســت داد و در میانه های فصل 
هم داستان سربازی سیاوش یزدانی و محمدحسین 
مرادمند پیش آمد. او اما میل به خواستن را در تیمش 
حفظ و حتی تشــدید کرد. وقتی خــود مجیدی و 

مدیریت باشگاه روی کسب امتیاز 75 یا 70 تأکید 
می کردند، جای تعجبی نداشت که این تیم بالاخره 
به 68امتیاز برســد و رکورد امتیازگیری در تاریخ 
لیگ برتر را بشکند. شما باید 100 را هدف بگیری تا 
به 80 برسی. قانون زندگی همین است. در نقطه مقابل 
اما چیزی که در پرسپولیس دیده می شد، انفعال و 
رضایت کاذب از شرایط موجود بود. یحیی گل محمدی 
نتوانست تیمش را به اندازه کافی تشنه نگه دارد. او به 
بازیکنان جوان میدان نمی داد و حرص و طمع را در 
وجود نفرات اصلی می کشت؛ اینکه شما بدانی همیشه 
فیکس هســتی، طبیعتا راندمان کارت را کاهش 
می دهد. به علاوه یحیی هر وقت حرف زد، از این موضع 
بود که »خیلی خوب نتیجــه گرفتیم« یا »به اندازه 
پارسال امتیاز جمع کردیم« یا »هر تیمی مشکلات 
پرسپولیس را داشت از هم می پاشید.« شما با چنین 
جملاتی این پیغام را به تیمت می دهی که عملکردش 
راضی کننده بوده و نیازی نیست دنبال اهداف بالاتر 
باشد. این احساس اشباع و سیر شدن، در پرسپولیس 

امسال وجود داشت و کار دست قرمزها داد.

بمی ها به هشتمین قهرمانی رســیدند، قهرمانی در لیگ برتر فوتبال زنان. 
آنها که 7قهرمانی قبلی را با نام شــهرداری این شهر به دست آورده بودند، 
دوشنبه  شب در ورزشگاه فجر با نام خاتون جشن قهرمانی گرفتند. از آغاز این 
فصل، امتیاز شهرداری بم به نام خاتون خورده بود. خاتون در هفته بیست ویکم، 
یک هفته مانده به پایان لیگ در ورزشگاه فجر بم میزبان ذوب آهن اصفهان 
بود. اختلاف 4امتیازی این تیم با شهرداری سیرجان تیم دوم جدول، بم را به 
قهرمانی امیدوار کرده بود اما نمی شد با اطمینان از پیروزی مقابل ذوب آهن تیم 
پنجم جدول حرف زد. با این حال تماشاگران بم خودشان را آماده جشن کرده 
بودند و با دف و بوق  منتظر پایان بازی بودند. بازی با گل های فاطمه گرایلی و 
سمانه چهکندی 2بر صفر به پایان رسید و این نتیجه قهرمانی بمی ها را تأیید 
کرد. بازیکنان حلقه شادی زدند و تماشاگران وسط زمین چمن در شادی آنها 
شریک شدند. می شد گفت همه تماشاگرانی که روی سکو بودند یکباره وارد 
زمین شدند. بم دوشنبه هفته آینده با پالایش گاز ایلام بازی دارد. آنها از 21بازی 

انجام داده، 19پیروزی، یک تساوی، یک باخت و 58 امتیاز دارند.

پرسپولیس و سپاهان بهترین بودند
علی نعمتی، مدافع گلزن سرخپوشان معتقد است پرسپولیس بهترین کادر فنی ایران را دارد

امیرحسین اعظمی|  علی نعمتی مدافع میانی پرسپولیس با اینکه تیمش در لیگ امسال قهرمان نشد، 
اما در نخستین فصلی که پیراهن این تیم را برتن کرد عملکرد خوبی از خودش به نمایش گذاشت. او 
امیدوار بود که پرسپولیس ششمین قهرمانی پیاپی را در لیگ امسال به دست بیاورد ولی در نهایت 
قهرمانی به تیم رقیب رسید. با نعمتی در مورد قهرمان نشدن پرسپولیس در لیگ امسال، عملکرد 
خودش در این فصل و مسائل مختلف دیگر صحبت کردیم که او به سؤالات همشهری ورزشی پاسخ داد.

  از بازی با شهرخودرو شروع کنیم. 
آیا گل اول به نام تو ثبت شد؟

خیلی از سایت ها گل را به نام من ثبت کردند و مثل 
اینکه قانون هم می گوید مهم این است که چه کسی 

ضربه اول را بزند.

  بعد از گل هم خوشحالی خاصی 
داشتی. در این مورد صحبت می کنی؟

این خوشحالی برای همدردی با مردم آبادان بود. آنها 
برای ایران بسیار عزیز و شریف هستند و در جنگ 
تحمیلی هم ســال ها از آب و خاک این کشور دفاع 
کردند. این کمترین کاری بود که می توانستیم انجام 
دهیم و به آنهایی که عزیزانشــان را از دست دادند 

تسلیت می گویم.

  مثل اینکه بازیکنان پرسپولیس 
بابت قهرمان نشدن، روحیه و انگیزه زیادی در 

این بازی نداشتند؟
این طبیعی اســت که بابت قهرمان نشدن ناراحت 
شویم ولی به هر حال این انگیزه را داشتیم که بازی را 

ببریم و رتبه دومی را هم از دست ندهیم.

  تو قبل از این فصل هرگز موفق به 
گلزنی نشده بودی، درست است؟

بله، نخســتین گلی که در دوران حرفه ای فوتبالم 
زدم برابر استقلال تهران بود و قبل از این بازی گل 

نزده بودم. این موضوع برای خودم هم عجیب بود و 
از لحاظ ذهنی اذیتم می کرد. خدا را شکر که امسال 

پایم به گلزنی باز شد و تا حالا 4گل برای تیم زده ام.

  خودت فکر می کردی پرسپولیس 
قهرمان نشود؟

همه بازیکنان و کادر فنی ما تفکر قهرمانی داشتند 
ولی متأســفانه نشــد. خودمان از هواداران بیشتر 
ناراحتیم و خیلی دوست داشتیم آنها را خوشحال 
کنیم. مطمئنا سال بعد جبران می کنیم و قهرمان 

می شویم.

  فکر می کنی چرا پرســپولیس 
قهرمان نشد؟

نمی دانــم چه بایــد بگویــم. فقط از هــواداران 
عذرخواهی می کنم و امیــدوارم جبران کنیم، ما 
باید جبران کنیم. پرسپولیس 5سال پیاپی قهرمان 
شد و این موضوع شاید برای خیلی ها زور داشت، 
فکر می کنم خیلی ها دوست نداشتند پرسپولیس 
قهرمان شــود و برخی بی مهری ها صورت گرفت. 
برای خیلی ها زور داشت پرسپولیس ششمین جام 

پیاپی را به دست بیاورد.

  فصل برای خودت چطور بود؟
همه می دانند با چه شرایطی به پرسپولیس آمدم و 
در این راه سختی هایی جلوی من قرار گرفت اما فکر 

می کنم فصل خوبی داشــتم. امیدوارم 
جواب اعتمــاد کادر فنی، هواداران و 

باشگاه را داده باشم.

  مثــل اینکه گل 
زدن را هم خیلی دوســت 

داری؟
هر بازیکنی گل زدن را دوســت دارد ولی مهم این 

است که اول وظایف خودم را انجام دهم.

  سبک بازی کدام مدافع اروپایی را 
دوست داری؟

من چند فیلــم از پائولو مالدینی دیدم و ســبک 
بازی او فوق العاده بود. آلابا و تیاگو ســیلوا را هم 

دوست دارم.

  بعد از قهرمان نشدن پرسپولیس، 
انتقادها از یحیی گل محمدی به اوج رسید. در 

این خصوص چه نظری داری؟
من معتقدم که کادر فنی پرسپولیس با اختلاف در 
ایران بهترین است. به هر حال فوتبال همین است. 
در همه جای دنیا وقتی تیمی نتیجه نمی گیرد اول 
از ســرمربی انتقاد می کنند امــا نمی توانیم منکر 
زحمات گل محمدی در پرســپولیس باشیم. او 2 
فصل پرسپولیس را قهرمان کرد و تیم را هم به فینال 

آسیا رساند.

  قبول داری تیم شــما امسال در 
خیلی از بازی ها خوب فوتبال بازی نکرد؟

مگر تیم های دیگر چگونه فوتبال بازی کردند؟ من 
با این حرف موافق نیستم و معتقدم که در خیلی از 

بازی ها خوب بازی کردیم.

سقوط شهرخودرو؟
من از سقوط شهرخودرو ناراحت شدم چون فوتبالم 
را از این تیم شــروع کردم و اصلا دوســت نداشتم 

چنین اتفاقی برای شهرخودرو بیفتد. متأسفانه 
دودستگی و عدم حمایت از این تیم باعث 

شد شهرخودرو سقوط کند.

  ولی ما با حرف شما موافق نیستیم 
چرا که پرسپولیس در خیلی از بازی ها نمایش 

خوبی از لحاظ فنی نداشت.
این نظر شماست و با آن مخالفم. ما و سپاهان بهترین 

فوتبال را بازی کردیم.

  فکر می کنی کادر فنی و باشگاه تیم 
خوبی برای فصل بعد ببندند؟

من اطلاعی از نحوه جذب بازیکن ندارم و اطلاعم در 
حد اخباری است که رسانه ها می دهند. امیدوارم یک 

تیم خوب و پرقدرت برای فصل بعد داشته باشیم.

مجمع کشندگان زمان!
تا امروز به جرأت می توان گفت که تیم ملی در اولویت برنامه های فدراسیون 
نبوده و همه  چیز به مجمع گره خورده اما از اینجا به بعد، دیگر نه دلیلی برای 
انفعال وجود دارد و نه هیچ بهانه ای برای پشــت کردن به تیم ملی توجیه پذیر خواهد بود. برای 
پی بردن به شرایط فوتبال ایران، کافی است تنها اخبار این روزهای تیم ملی را مرور کنیم. تیمی 
که تا همین دیروز نه حریف تدارکاتی داشت، نه می دانست که قرار است در کدام کشور اردو بزند و 
نه اصلا اردوی آرامی داشت. در همین تیم یک بازیکن به فهرست دعوت می شود و ناگهان به دلیل 
محرومیت اردو را ترک می کند تا بازیکن دیگری جای او را بگیرد. در همین تیم، بازیکنان یک 
تیم باشگاهی بدون اجازه تیم ملی در بازی آخر تیم شان حاضر می شوند و از تیم خط می  خورند. 
در همین تیم، تکلیف قرارداد دستیارها هنوز روشن نشــده و آنها که قاعدتا باید لیگ را زیرنظر 
بگیرند، نمی دانند که به کار در تیم ملی ادامه خواهند داد یا نه. کدام یک از این خبرها شبیه حال 
و روز تیمی است که می خواهد در جام جهانی بدرخشد و نخستین صعود تاریخ اش از دور گروهی 
این رقابت ها را تجربه کند؟ کدام یک از این خبرها شبیه وضعیت تیمی است که می خواهد بهترین 
نتیجه تاریخ  در جام جهانی را به دست بیاورد؟ مسئول اصلی رقم خوردن چنین وضعیتی، فدراسیون 
فوتبال ایران است؛ نهادی که فعلا هم خودش معلق مانده و هم تیم ملی را بلاتکلیف گذاشته است.

هشتمین قهرمانی بمی ها

     عکس ها| سهیل اسماعیلی|
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منهای فوتبال
طلای تيمی تپانچه در  جهانی باكو

تیم ملی تپانچه مردان در جام جهانی باکو با برتری ۱۶ بر ۱۰مقابل  ایتالیا 
به مدال طلا رسید. جواد فروغی، محمدرسول عفتی و سجاد پورحسینی 
اعضاي تیم ایران بودند. آنها تنها فینالیست هاي ایران در این مسابقات 
بودند. در تفنگ بادي مردان امیرمحمد نكونام بهترین نتیجه را گرفت که 
هجدهم شد. در تفنگ زنان فاطمه کرم زاده یازدهم، در تپانچه بادي زنان 
زینت طوماري دهم و در تپانچه مردان جواد فروغي چهاردهم شدند. این 

مسابقات تا ۱۷خرداد ادامه دارد. 

بدون بازی تدارکاتی

اردوهای تیم های ملی بسكتبال در رده های مختلف در جریان 
است. نوجوانان، جوانان، بزرگسالان مردان و زنان. یكی از کارهای 
خوب، برگزاری اردوهای برخی از تیم ها در شهرستان هاســت 
چون می تواند به لحاظ میزبانی و امكانات، استان ها را توانمند 
کند. دختران جوان در کرمان و نوجوانــان در بابل اردو دارند. 
شــمالی ها با وجود حضور کاله به عنوان حمایت کننده بزرگ 
تیم های نوجوانان و جوانان طی 8سال گذشته تجربیات خوبی 
دارند. با وجود این بیشــتر برنامه های رده های سنی به صورت 
اردویی و اگر مسابقه ای هم بوده درون اردویی و دوستانه است 
درحالی که تیم های ما به بازی های تدارکاتــی نیاز دارند. تیم 
زیر ۱۶ساله ها تا ۱۰روز دیگر راهی مسابقه های نوجوانان آسیا 
می شود اما بدون بازی تدارکاتی و محک درست و محكم نفرات.

ایران نوین عاقبت بخیر می شود؟

»ایران نوین« شــكل تازه ای از محتــوای قدیمی تیم های 
سایه است با مفهوم تیم بســكتبال »ایران ب«. این تیم ها 
دست کم در یک دهه گذشته عاقبت بخیری نداشتند و بعد 
از دو سه بار برپایی اردو فرو ریختند! هم اکنون 23نفر به 
اردوی ایران نوین فراخوانده شده اند و محمدرضا اسلامی 
ســرمربی تیم گفته این بار با دفعات قبلــی فرق دارد و 
این تیم را حفظ می کنند تا پشــتوانه باشد. یكی از موارد 
مناقشه بین تیم های »ب« با تیم های جوانان سفرهای 
تدارکاتی اســت. با توجه به فرصت های اندکی که برای 
دیدارهای تدارکاتی به وجود می آید تیم جوانان در اولویت 
است اما تداخل برنامه های این دو تیم در سال های گذشته 
مشكلاتی را برای مسافرت هر یک از آنها ایجاد کرده است.

فدراسیون بسكتبال 3۱بازیكن را به اردوی تیم 3نفره زنان 
دعوت کرد تــا تمرینات خود را برای کاپ آســیا که تیرماه 
برگزار می شــود، آغاز کنند. در فهرست اعلامی فدراسیون 
نام مربیان نیامده اما گفته شده است الهه دارستانی و فرانک 
طیاری جایگزین نیكا بیک لیک لی شــده اند. معیار انتخاب  
چیســت؟ رنک بازیكن و پروفایل فیبا یا ایونت هایی که در 
آن شرکت کرده است؟ براساس بررسی های صورت گرفته 
برخی نفرات اصلا پروفایلی ندارند و ایــن به منزله فعالیت 
نكردن آنان در 3×3اســت، درحالی کــه بازیكنان فعال در 
این فهرست نادیده گرفته شده اند. نام آنا بهشتیان بازیكن 
اوکراینی-ایرانی بهمن هم در این لیست هست اما آنا چند 

ماهی است در فرانسه زندگی می کند.

معیار انتخاب چیست؟

زیر حلقه
عطاییامشبتیمشرامعرفیمیکندافشین رضاپور | کارشناس بسكتبال

تیم ملی والیبال که برای حضور در لیگ ملت ها آماده می شود امشب با تیم ملی صربستان بازی 
دارد، تیمی که کولاکوویچ سرمربی سابق ایران را روی نیمكت دارد 

ساعت۱9:45 امشب از تیم بهروز عطایی رونمایی می شود. هر چند بازی امشب تیم 
ملی والیبال رسمی نیست اما فرصتی برای معرفی تیم است. عطایی بعد از بازی های 
المپیک توکیو به عنوان سرمربی انتخاب شد و با بیشتر بازیكنانی که در تیم المپیكی 
بودند به قهرمانی آسیا رســید و حالا او با تیم متفاوتی وارد میدان شده است. لیگ 
ملت ها از ۱۷خرداد آغاز می شود و کادر فنی ایرانی به همراه بازیكنانی که بیشتر آنها 
یا جزو نفرات شــاخص نبودند یا پیش از این تجربه حضور در تیم ملی را نداشتند، 
می خواهند خودی نشان بدهند. البته کادری که قرار بود کاملا ایرانی باشد ، 2 مربی 

خارجی به همراه دارد؛ توتولوی ایتالیایی و یاناس لهستانی.

تیم ملی برای بازی های هفته اول لیگ  باید به برزیل برود اما قبل از اینكه عازم برزیلیا 
شود، راهی صربستان شده و در بلگراد اردو زده است. تیم امشب و فردا شب 2 بازی 
دوستانه با تیم ملی صربستان برگزار می کند که سرمربی اش برای ایرانی ها آشناست. 
ایگور کولاکوویچ که تا یک سال قبل از المپیک ســرمربی ایران بود حالا سرمربی 
صرب هاست؛ مربی ســابق رودرروی مربی فعلی. تیم ملی یكشنبه وارد بلگراد شد، 
چند جلسه تمرین داشته و امشب به میدان می رود. ایران بعد از این دو بازی روز جمعه 
راهی برزیلیا می شود و طبق برنامه یكشنبه صبح به این شهر می رسد تا خودش را 

برای بازی با چین، هلند، استرالیا و ژاپن آماده   کند.

 وادی: طوری بازی می کنیم
 که سرخورده نشویم

محمدطاهر وادی پاسور اول تیم ملی است. سعید 
معروف خداحافظی کرده و جواد کریمی هم مصدوم 
است. هر چند وادی سال پیش در چند بازی از لیگ 
ملت ها در ترکیب اصلی بــود و عملکردش تا حدودی 
قابل قبول اما نتوانســت در تیم المپیکی جا بگیرد. حالا 
نگرانی بعضی ها این است که تیم با پاسوری که همیشه نفر 
دوم بوده می تواند نتیجه بگیــرد؟ البته وادی حامیانی هم 
دارد، کســانی که می  گویند اگر فرصت بیشتری به وادی 
می دادند او می توانست بهتر از این باشد. عطایی پاسور 
دیگری هم در تیم دارد؛ علی رمضانی که پارسال در تیم 
باشگاهی عطایی هم پاس داد. با اینکه پاس های رمضانی 
خیلی با استقبال کارشناسان روبه رو نشده اما سرمربی 
تیم ملی او را قبول دارد. این مسئله شاید کار وادی را باز هم 
سخت کند. وادی فعلا ذهنش را روی باز ی ها و گرفتن نتیجه 

متمرکز کرده است.

  در لیگ  ملت ها فرصت جدیدی به شما داده 
می شود و پاسور اول تیم هستید. نفر اول بودن چقدر 

برایتان اهمیت دارد؟ 
من ســعی می کنم از تجربیات بازیكنان ســابق 
به خصوص سعید معروف استفاده کنم. هنوز 
هم با او در ارتباط هســتم و برای بازی 
کردن در تیــم ملــی از او اطلاعات 
می گیرم. آقای عطایی و کادرشان 
هم خیلی به من کمک می  کنند 
و امیــدوارم بتوانیــم بهترین 
عملكرد را داشــته باشیم و 
نتیجه ای درخور شان 
ایــران بگیریم. 

وقتی تیم جوان می شــود بازیكنان انگیزه لازم را دارند و مربیان 
می توانند از این انگیزه استفاده بهینه را ببرند. بازیكن جوان دوست 
دارد خودش را نشــان بدهد و بهترین عملكرد را داشــته باشد. 
بنابراین ما می توانیم از این جوانــان و باتجربه های تیم که هنوز 

جوان هستند بهترین استفاده را داشته باشیم.

   لیگ ملت ها همیشه سختی های خودش را دارد 
ولی این سختی امسال برای ایران بیشتر است. پارسال تیم 
برای المپیک آماده می شد و کسی انتظار نتیجه نداشت اما 

امسال همه منتظرند اتفاق خوب بیفتد.
کادر ایرانی سعی می کند که بهترین نتیجه به دست بیاید. تا الان 
هم همه امكاناتی را که می خواستیم فراهم کرده اند تا بچه ها در 
آرامش و فقط به فكر بازی کردن باشند. این کمک می کند تیم 
عملكرد خوبی داشته باشد. بچه ها همه آماده  و سرحال هستند 

و می جنگیم و سعی می کنیم در هیچ یک از بازی ها کم نیاوریم.

   برای وادی کدام بازی سخت تر از همه است؟
همه بازی ها سخت است و در همه بازی ها باید با قدرت بازی کنیم 
و برایشان برنامه ریزی داشته باشیم. در بعضی از روزها 3ساعت در 
یک جلسه تمرین کرده ایم. مربی مان می گوید شاید همه بازی ها 

5 سته شود و به خاطر همین باید برای 
این بازی ها آماده بود.

بعضی هــا     
معتقدند تیــم ملی در 
دوران گذر است و ضعیف 

شده. نگاه ها به تیم خیلی 
امیدوارکننده نیست.

ما سعی می کنیم انرژی های 
منفــی را نگیریم و بــه تیم و 
شرایطش فكر کنیم و امیدوار 
باشیم. من فكر نمی کنم تیم 

خیلی ضعیف شده باشد. درست 
است باتجربه ها رفته اند اما ما تلاش 

می کنیم تا طوری بازی کنیم که حداقل خودمان سرخورده نشویم.

امین اسماعیل نژاد و اسماعیل مسافر یک روز دیرتر از 
بقیه به صربستان رسیدند. آنها سرباز هستند و به خاطر 
همین مشكل خروج از کشور داشتند. اسماعیل نژاد که 
یكی از چهره های مطرح لیگ بود، امسال این فرصت را 
دارد که در تیم ملی خودی نشان بدهد. اسماعیل نژاد 
خوشحال است که بازی هایش در لیگ دیده شد و او را 
به تیم ملی رساند: »خدا را شكر می کنم که تلاش هایم 
به نتیجه رسید و توانستم خودم را نشان بدهم. همه 
بازیكنان تــلاش می کنند تا بهترین بــازی را انجام 
بدهند و به تیم ملی برسند و وقتی هم که برای تیم 
ملی انتخاب می شوند، دوست دارند بهترین بازی شان 
را انجام بدهند. من هم تلاش می کنم بهترین خودم را 
ارائه بدهم.« اسماعیل نژاد در پستی بازی می کند که 
مدعیان زیادی دارد، صابر کاظمی، پوریا یلی و بردیا 
سعادت رقبای او هســتند. در هفته اول لیگ، امین 
و صابر در تیم هســتند: »همه هم پستی هایم عالی 
هستند و رقابت با همه آنها ســخت  است. امیدوارم 

بتوانم خودم را ثابت کنم.«
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افقی:
 ۱- یــار دیرینــه پــرورش- 
خوردنــی  نیكی کــردن- 

ناخوشایند!
2- بدن- ملاحظه و احتیاط- 
رمانی درباره واقعه عاشــورا 

نوشته صادق کرمیار
3- روادید- ریاکاری و تزویر- 

از نیرو های نظامی کشورمان
4- دستمال- به کمال رسیدن- 

آبگیر
5- سنگینی- راننده درشكه- 

از حبوبات
۶- از ایالات آمریكا- آگاهی- 

ناامید
۷- جای پا- بایگانی- طبقه ای 

از ساختمان
8- خاتــون- تبهــكاران- از 

ملزومات خوشنویسی
9- زاییــدن- بــرادر پیران 

ویسه- بسیار خوب
۱۰- نامبــارک- بســپار- 

پشیمانی
۱۱- شغال در گویش عرب- 

افتتاح- جگر سفید
۱2- یادداشــت- مبحــث- 
داســتانی مربوط بــه زمان 
جنــگ ایران و عراق نوشــته 

علی موذنی
۱3- رشــوه دادن- خمیده- 

جمع حس

۱4- خالق تابلــوی طبیعت 
تمــدن  مهــد  بی جــان- 

مغرب زمین- زندگی کن
۱5- کویــر مرکــزی ایران- 
دستگاه پخش همراه- شهری 

در مازندران
  

عمودی:
۱- برگ برنــده- آنچه نتیجه 

می دهد- شهری در ایتالیا
2- کارگــردان فیلم دســته 
دختران- آخرین نبرد ناپلئون 

بناپارت
3- نویســنده فرانسوی رمان 
انســان وحشــی- پاسبان- 

انگشت ابهام
4- لگام- قابله- ممنوع نیست

5- بخیــل- زندانی جنگي- 
افسرده- ضمیر سوم شخص

۶- پایتخت نروژ- نوعی طرح 
لباس زنانه- خواهش

۷- سرپیچی کردن- امپراتوری 
آلمان- واحد نظامی

8- نمایشنامه ای از اسماعیل 
خلج

9- پروانه وکالت دارد- قلعه و 
حصار- از حروف الفبای فارسی
۱۰- خبرگزاری ایتالیا- مرکز 

شهرستان تنگستان- باور
۱۱- بوی رطوبت - توانگر- درس 

نگارشی- سرچشمه حیات

۱2- قتلــگاه- طنابــي کــه براي 
اسیرکردن انســان یا حیوان به کار 
مي رود- کوچک ترین واحد کامل فیلم

۱3- تنگ هم- از بحور شعر فارسی- 
زبان مردم پاکستان

۱4- ســوگ نامه-عنوان یــا لقب 
خلبانان ژاپنی که با هواپیمای خود 

در جنگ به کشتی دشمن می زدند
۱5- نوعی کاغذ نامرغوب- به طور 
مبهم یا مختصر- واحدی برای وزن 

15معادل ۷5گرم

هچبلماراكنزخم
يتراپتوبنوگارد

درونسكلتزاغا
رجارخايگيربك
وتنروتگنادنهو
ژرنيمنونلخي
ندمتمابقراجار

سيراپردبشهمين
هتكنريسازارفا

نداباردنااب
دنهريطخارمحلا
لاعساوديهانن
سلطافافلمانب
ازريمسابعرايبا
تايههننهچبيار
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ديده شود. پاسخ ها در ادامه آمده است.

سخت

465831927
293457861
178926534
317692458
654783192
982514376
546179283
821365749
739248615

متوسط

 4   1    5
3      2  8
   9   6   
 7   8   9  
   6  9    
 1   4   2  
  4   6    
2  8      1
5    3   4  261935874

597428631
483716259
914572368
736184925
825693417
678259143
149367582
352841796

ساده

متوسط

846213975
359764218
127958634
672581493
483629157
915347826
734196582
298475361
561832749

سخت

  5   1    
2 9  4   8   
     6  3  
3  7       
6    8    2
      3  6
 4  1      
  1   5  4 9
   2   6   

ساده

  1 9  5 8   
 9      3  
4   7  6   9
 1  5 7 2  6  
7        5
 2  6 9 3  1  
6   2  9   3
 4      8  
  2 8  1 7   

اسماعیلنژاد:
تلاشهایم
بهنتیجهرسید

     عكس ها|مجتبی صالح|



 احتمال صادر نشدن 
پروانه نمایش

هرچند جواد نــوروز بیگی به عنوان 
تهیه کننده فیلم سعی در آرام کردن 
فضا دارد اما به نظر می رسد موضوع 
به این سادگی ها هم نیست. از لحظه 
اعلام نام برادران لیلا به عنوان فیلم راه 
یافته به کن، عده ای به حضور فیلمی 
که پروانه نمایش ندارد معترض شدند. 
فیلم سعید روستایی در چنین شرایطی 
راهی کن شد و پس از آن هم صحبت 
از اصلاحیه های فراوانی به میان آمد 
که با توجه به اینکه برادران لیلا هنوز 
توسط اعضای هیات پروانه نمایش دیده 
نشده، مشخص نبود که منبع صدور این 
اصلاحیه ها کجاست. پس از نمایش 
فیلم در کن و صحبت ها و حاشیه های 
جنجالی عوامل ســازنده اش، به نظر 
می رسد مشکل فیلم سعید روستایی 
پیچیده تر هم شده اســت. آن چه 
از صحبت های کارگــردان برمی آید 
عدم تمایل به اکــران داخلی فیلم در 
صورت اعمال ممیزی است. دیدگاهی 
که منطبق با نظر جواد نوروز بیگی تهیه 
کننده برادران لیلا نیست. در نهایت 
شواهد نشان از راه دشوار و پر سنگلاخ 
فیلم برادران لیلا برای گرفتن پروانه 

نمایش دارد.

مکث

نمایش 
فهیمه پناه آذرخانگی 

روزنامه نگار

 »برادران لیلا« 
توقیف می شود؟

حاشیه های حضور در کن مشکلات 
فیلم روستایی را بیشتر کرده است
جشنواره کن برای »برادران لیلا« فقط یک جایزه 
فیپرشی را به همراه داشــت و انبوهی حاشیه که 
شاید به ضررش تمام شود.تنها نماینده سینمای 
ایران در بخش مســابقه، با واکنش های متفاوتی 
مواجه شد و در نهایت هم هیچ جایزه ای در بخش 
اصلی نبرد. در عوض عوامل سازنده فیلم در نشست 
خبری و گفت وگو با خبرنگاران حسابی خبرساز 
شدند. در این رابطه آنچه بیشــتر جنجال آفرید 
حرکت منشوری نوید محمدزاده روی فرش قرمز 
بود که در کنار صحبت های سعید روستایی، ترانه 
علیدوســتی و پیمان معادی بخشــی اش درباره 
برادران لیلا بود و قسمت هایی هم پیرامون شرایط 
روز جامعه ایران. باعث شد خیلی ها ماجرای سریال 
»شــهرزاد« را پیش بکشند که مدت هاست ثابت 
شده ســرمایه اش محصول اختلاس از صندوق 
ذخیره فرهنگیان بوده اســت. تقریباً هر کنش و 
اظهارنظری از سوی عوامل ســازنده برادران لیلا 
حاشــیه ای آفرید. حاشــیه ها حتی دامن سعید 
پورصمیمــی را هم گرفت. و در نهایت ســازمان 
سینمایی خواستار بررسی رفتارهای هنرمندان 
ایرانی حاضر در کن شد. هرچند این روزها بیشتر 
واکنش ها و انتقادات مربــوط به فیلم »عنکبوت 
مقدس« بوده ولی از آنجا که این فیلم نه محصول 
سینمای ایران است و نه ســازندگانش در اینجا 
زندگــی و کار می کنند، قاعدتــاً مخاطب اصلی 
بیانیه سازمان سینمایی، سازندگان برادران لیلا 
هستند. فیلمی که بدون پروانه نمایش به کن رفت و 
سازنده اش درباره اکران فیلمش در ایران اعلام کرد 

اجازه ممیزی برادران لیلا را نمی دهد.

فیلمی که در دولت قبل پروانه گرفت
برادران لیلا جزو فیلم هایی است که پروانه ساختش 
در دولت قبل صادر شد. البته این اتفاق درباره اغلب 
فیلم هایی که در جشــنواره فجر سال گذشته به 
نمایش درآمدند یا این روزها در نوبت اکران هستند 
هم صادق است. مثل همه ادوار تغییر دولت ها، این 
بار هم وزارت ارشاد دولت رئیسی باید به فیلم هایی 
پروانه نمایــش بدهد که در وزارت ارشــاد دولت 
روحانی پروانه ســاخت گرفته اند. آنچه در مورد 
برادران لیلا خبرساز شــد حضورش در جشنواره 
کن بدون داشــتن پروانه نمایش بود که البته این 
موضوع هم مسبوق به سابقه بود. جواد نوروز بیگی 
تهیه کننده فیلم در این باره به مهر می گوید:»در 
تمام این سال ها شرایط حضور فیلم های ایرانی در 
جشنواره های خارجی به همین شکل بوده و بعد از 
پذیرش فیلم، برای دریافت پروانه نمایش آن اقدام 
می شده است. در دوره جدید اعلام کردند شرایط 
تغییر کرده و فیلم ها موظف هستند قبل از هرگونه 
حضور بین المللی، برای پروانه نمایش اقدام کنند. از 
آنجایی که ماجراهای مربوط به فیلم »برادران لیلا« 
مربوط به دوران تغییر دولت ها بوده، امیدواریم از 
این مرحله عبور کنیم. با شــناختی که از مدیران 
سازمان ســینمایی دارم بعید می دانم با فیلمی 
که به خارج از کشور رفته و جایزه هم گرفته است 
چنین رفتاری داشته باشند که بخواهند کل فیلم 

را آرشیو کنند.«

امیدواری به گرفتن پروانه نمایش
موضوع دیگر برخی اظهارات و واکنش های عوامل 
فیلم در جشنواره کن اســت؛ مهم ترینش درباره 
سرنوشت اکران فیلم شــاید همان جمله سعید 
روستایی درباره تن ندادن به اصلاحات احتمالی 
فیلمش باشــد. نوروزبیگی در این باره می گوید: 
»آقای روســتایی در این فیلم علاوه بر نویسنده و 
کارگردان، در کنار بنده یکی از تهیه کنندگان فیلم 
هم محسوب می شــود و از موضع تهیه کنندگی 
چنین اظهارنظری داشته اما زمانی که به ایران بیاید 
حتماً پای میز مذاکره حاضر می شود تا با تعامل این 
فیلم که سرمایه گذار خصوصی هم پای آن هست، 
به اکران برســد. مخاطبان ســینما امروز منتظر 
تماشای این فیلم هستند و در شرایطی که سینما 
نیاز به چنین فیلم هایی دارد نباید فیلم تنبیه شود،« 
به این ترتیب به نظر می رسد نوروزبیگی به عنوان 
تهیه کننده به دنبال تعامل برای حل مشکلات و 
مدیریت کردن حاشیه هاست. به نظر او برادران لیلا 

در نهایت در ایران اکران عمومی خواهد شد.

سینما
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زنگ خطر برای پلتفرم ها
چرا سریال های »یاغی«، »نوبت لیلی« و »جادوگر« بدون مجوز، پخش شدند

چند روز پیش بود که پیمــان جبلی، رئیس 
صدا وسیما درباره شبکه نمایش خانگی نظراتی 
داد که این نظرات بازتاب زیادی داشت. جبلی 
در گفت وگویش با دانشــجویان عنوان کرد: 
»نظارت بر پلتفرم ها وظیفه ای است که قانون 
اساسی گردن ما گذاشته و موظف هستیم به 
حفظ امنیت فرهنگی جامعــه و حفظ حریم 
فرهنگی جامعــه و از این وظیفه مــان کوتاه 
نمی آییم تا زمانی که به ما بگویند شما مسئول 
این کار نیســتید. بگویند مســئول نیستید، 
چشم؛ هر کسی خواست بیاید این مسئولیت 
را برعهده بگیرد. کسی هم سلیقه ای نمی تواند 

این حرف را بزند؛ قانون اساسی اگر تغییر کرد 
آن وقت مسئولش هم تغییر می کند.« به نظر 
می رسد اختلاف میان ساترا و وزارت ارشاد به 
شکل های مختلف خود را نشان می دهد؛ چراکه 
این صحبت ها در حالی عنوان شد که برخی از 
ســینماگران که هنوز مخالف نظارت ساترا بر 
تولید و پخش ســریال ها و فیلم های نمایش 
خانگی هســتند، بار دیگر خواستار بازگشت 
شبکه نمایش خانگی به وزارت ارشاد شده اند. 
حالا هم موضوع تازه ای در حوزه شبکه نمایش 
خانگی رخ داده و آن پخش برخی از سریال ها 
بدون نظارت و مجوز ساترا از پلتفرم هایی است 
که این روزها توانسته اند با تولید سریال هایی 
با موضــوع اجتماعی- خانوادگــی مخاطبان 
زیادی داشته باشند. فیلیمو و نماوا پلتفرم های 
وی اودی هستند که هم اکنون سهم بزرگی از 

بازار انتشار فیلم و ســریال آنلاین را در ایران 
در اختیار دارند؛ از زمستان ۹۸ در پی توافق با 
ساترا، نظارت این سازمان را پذیرفتند. این در 
حالی است که اســفندماه سال گذشته، مدیر 
فیلیمو در یادداشتی، از معطل ماندن ۹سریال 
این پلتفرم به مدت ۸-7 ماه در ســامانه ساترا 

برای صدور موافقت کلی انتشار خبر داده بود.

کسر امتیاز یا ابطال مجوز
چند وقتی،  فیلیمو و نماوا سریال های »یاغی«، 
»نوبت لیلی« و »جادوگر« را بدون ملاحظات 
ســاترا پخش کرده انــد؛ مواردی کــه در آن 
تذکراتی از سوی ســاترا وجود داشته و حالا 
ســاترا اعلام کرده که با این پلتفرم ها برخورد 
می کند و درصورت وجود تخلفات، آن ها پس از 
تأیید حقوقی منتشر می شود. در این باره رئیس 

ساترا هم می گوید: »تصمیم قطعی برای تعلیق 
مجوز فیلیمو و نماوا اعلام نشده است.« سعید 
مقیسه که به تازگی ســکان مدیریت ساترا را 
در دست گرفته و از مدیران رسانه ملی است، 
درباره نظارت بر رســانه های صــوت و تصویر 
فراگیر، الزام قانونی رســانه ملی و برخورد با 

2پلتفرم نمایش خانگی، توضیحاتی داد.
رئیس ســاترا می گوید: »در پی انتشار برخی 
اخبار حاشیه ساز در مورد لغو مجوز فیلیمو و 
نماوا اعلام می کنم از طرف ساترا هنوز تصمیم 
قطعی برای تعلیق مجــوز پلتفرم های مذکور 
اعلام نشده است. البته برخی پلتفرم ها تخلفاتی 
داشته اند که منجر به کســر امتیاز آنها شده 
است و درصورت رســیدن امتیاز هر رسانه به 
کمتر از حداقل اعتبار لازم، اقدام قانونی انجام 

خواهد شد.«

لیست تخلفات اعلام می شود
وی درباره اینکه آیا این اقــدام قانونی و دلیل 
کســر امتیاز، به خاطر انتشــار بدون بازبینی 
ســریال هایی مثل »یاغی«، »نوبت لیلی« و 
»جادوگر« اســت، یادآور می شود: »به صورت 
کاملا واضح، تخلف محتوایی یعنی اینکه برخی 
بخش های منتشر شــده مجوز انتشار از ساترا 
ندارند. لیست تخلفات درصورت تأیید حقوقی 
منتشر خواهد شد.« مقیسه همچنین درباره 
اختلاف ها درمورد نظارت ساترا یا وزارت ارشاد 
هم توضیح می دهد: »نظارت بر رســانه های 
صوت و تصویــر فراگیر و تنظیــم مقررات در 
ابعاد مختلف ازجمله ضوابط محتوایی و حفظ 
حریم مقــدس خانواده ها، الــزام قانونی برای 
صداوسیماست و ســاترا برای اجرای قانون با 

تمام توان اقدام خواهد کرد.«

 امنیت و اقتدار کشور 
در دستان این پرنده ها

از پهپادهای انهدامي و ضرورت حضور آنها 
در سازمان رزم ارتش بیشتر بدانید

آموزش عالی را به روز 
نکرده ایم

گفت وگو با یوسف زراعت کیش 
پژوهشگر حوزه آموزش عالی

 راویان شوریده حال 
حماسه اندوه

تعدادی از سینماگران ایرانی پوشش مراسم 
عزاداری بنیانگذار کبیر انقلاب را بر عهده داشتند 

فراخوان سی امین 
دوره  »جایزه جهانی 

کتاب سال« 

دبیرخانه جایزه جهانی کتاب 
سال جمهوری اسلامی ایران 
سی امین دوره این جایزه را 
با هدف شناسایی و معرفی 
کتاب های ارزشــمند در 2 
حوزه مطالعات اســلامی و 
مطالعات ایرانی در 3 بخش 
تالیف، ترجمه و تصحیح که 
برای نخستین بار طی سال 
گذشــته میلادی)2021( 
به زبان هــای گوناگون در 
کشــورهای مختلف )غیر 
از ایران( چاپ شده است، 
در بهمن مــاه 1401برگزار 
می کنــد. براســاس این 
فراخوان، از تمام ناشــران 
و پدیدآورنــدگان دعوت 
می شــود، یک نسخه از 
کتاب موردنظــر خود را تا 
31 شهریور ماه 1401 برای 
شرکت در این دوره جایزه، به 
نشانی دبیرخانه ارسال کنند. 

»گاندو 3« 
می آید

تاکنون 2 فصل از ســریال 
اطلاعاتی ـ امنیتی »گاندو« 
از شبکه سوم سیما پخش 
شــده و آنطور کــه مهدی 
نقویان، مدیرعامل مؤسسه 
اندیشه شهید آوینی، روز 
گذشته در نشستی رسانه ای 
اعلام کرد، قرار است فصل 
سوم این مجموعه تلویزیونی 
نیز ساخته شود. نقویان در 
این باره گفت: به این دلیل که 
از فصل دوم گاندو استقبال 
خوبی شد قرار است فصل 
سوم این سریال نیز ساخته 
شود. فصل سوم »گاندو« در 
حال نگارش است و امسال 
به تولید می رسد. برخلاف 
ادعایی کــه در دولت قبل 
می شد که این سریال جناحی 
اســت و به زدن دولت قبل 
مربوط می شود، اما درست 
نیست و در دولت جدید هم 
آن را می ســازیم. در همه 
دولت ها ممکن است نفوذ رخ 
دهد. در دولتی ممکن است 
به خاطر بســتری که ایجاد 
می کنند این نفوذ بیشــتر 
باشد و در دولتی که حواسش 
هست کمتر باشد اما واقعیت 
این اســت که سیستم های 
امنیتی همیشه درگیر نفوذ 

هستند. 

معرفی معارف 
دینی در قالب هنر 

اسماعیلی،  محمدمهدی 
وزیــر فرهنگ و ارشــاد 
مراســم  در  اســلامی 
اختتامیــه »نخســتین 
سوگواره بین المللی ملت 
امام حسین« که در وزارت 
فرهنگ و ارشــاد اسلامی 
برگزار شد، گفت: سوگواره 
ملت امام حســین)ع( کار 
بســیار خوب و مبارکی 
است که بین دستگاه های 
صورت  فرهنگی  مختلف 
گرفت. این سوگواره ازجمله 
کارهای حاصل از هم افزایی 
است که برگزار شد. وزیر 
فرهنگ و ارشــاد اسلامی 
با تأکید بــر اینکه موضوع 
امام حسین)ع( در عرصه 
فرهنگ و هنر پایان ندارد، 
گفت: مراسم امروز در اصل 
پایان فصل اول محسوب 
می شود و مهم ترین هدف 
این ســوگواره تحکیم و 
تعمیــق علاقــه و ارادت 
مردم به خاندان عصمت و 
طهارت است. فرهنگ و هنر 
ابزاری است که می توان در 
این عرصه از آن بهره برد و 
دلدادگی مردم به اهل بیت 
را افزایــش داد. افتخــار 
هنرمندان ما این است که 
معارف دینی را در قالب هنر 
به مردم معرفی کنند، برای 
مثال استاد فرشچیان که 
خود را خادم امام حسین)ع( 
می داند و عصر عاشــورا را 
در قالب نقاشی به نمایش 
گذاشت، بیانگر این علاقه 

و محبت به اهل بیت است.

 بانک جامع اطلاعات امام رضا)ع( رونمایی می شود 
مدیرعامل بنیاد بین المللی فرهنگی هنری امام رضا)ع( : برنامه های مختلفی برای ترویج فرهنگ رضوی در استان ها داریم

جشنواره بین المللی امام رضا)ع( یکی از معتبرترین و مهم ترین 
جشنواره های هنری است که از ســوی وزارت فرهنگ و ارشاد 
اسلامی برگزار می شود. روز گذشته، محمود برازش، مدیرعامل 
بنیاد بین المللی فرهنگی هنری امام رضا)ع( در نخستین نشست 
خبری خود که در وزارت فرهنگ و ارشــاد اسلامی برگزار شد، 
گفت: بنیاد امام رضا)ع( در ابتدا جشــنواره بــود که به عنوان 
جشنواره شعر در شهر مشهد برگزار می شد و در دهمین سالگرد 

خود شکل قانونی و حقوقی به خود گرفته است.
مدیرعامل بنیاد بین المللی فرهنگی هنــری امام رضا)ع( افزود: 
یکی از مهم ترین برنامه های حمایتی ما با کمک اصحاب فرهنگ 
در سراسر کشور و گسترش برنامه های فرهنگی با توجه به علاقه ها 
در استان است؛ برای مثال برنامه شــعر به زبان ترکی در استان 
آذربایجان، تولیدات گرافیکــی در اصفهان، تولیدات مجازی در 
سمنان، دلنوشته ها در گلستان و سفرنامه با موضوع امام رضا)ع(در 
بوشهر و داستان به زبان ترکی در زنجان برگزار می شود. هم اکنون 
با ســازمان ها و نهادهای مختلفی ارتباط داریم و از آنها حمایت 
می کنیم؛ درضمن برنامه ای در کانــون پرورش فکری کودک و 
نوجوان داریم. همینطور، نهاد کتابخانه ها متولی برگزاری برنامه 
کتابخوانی رضوی است که با همکاری آستان قدس رضوی برگزار 
می شود. برازش افزود: در 2سال گذشته به دلیل شیوع ویروس 
کرونا برنامه های ما به صورت مجازی برگزار می شد، اما خوشبختانه 
امسال امکان برگزاری فراهم شده است و بنا بر همکاری ای که با 
آستان قدس شده است در میلاد امام رضا)ع( در مشهد و کتابخانه 
مرکزی آســتان قدس برگزار می شود. وی با اشــاره به اینکه از 
خادمان فرهنگی رضوی و مروجــان فرهنگی بین الملل تقدیر 
می شود، گفت: علاوه بر حمایت از این برنامه های متنوع از تولیدات 
مختلف در دوره های مختلف برای اهل بیت)ع( حمایت می کنیم. 
همچنین فرازهایی از زندگی امام رضا)ع( را تبیین کردیم که در 
آثار نقاشان داشته باشیم؛ امیدواریم یکی از این آثار با نام نماز باران 
اثر حسن روح الامین در ولادت ایشان رونمایی شود. همچنین 
باتوجه به پیشرفت کارها مجوز نشریه معارف اهل بیت)ع( نیز اخذ 

شده و نخستین شماره آن منتشر می شود.
مدیرعامل بنیاد بین المللی فرهنگی هنــری امام رضا)ع( با یاد 

نام سعید تشکری افزود: نویســندگان مختلفی از آثار و برکات 
امام رضا)ع( نمایشنامه های مختلفی تهیه کرده اند؛ برنامه های 
مختلفی نیز برای ترویج فرهنگ رضوی در اســتان ها داریم و با 
دعوت از شاعران اهل بیت)ع( و تهیه کلیپ در ۱۸استان از این 
تولیدات در فضای مجازی استفاده می کنیم. در بخش بین الملل 
از شاعران افغان نیز برای شعرخوانی دعوت شده است که سبب 
ترویج اهل بیت)ع( و زبان فارسی می شود و یکی از فعالیت های 

مهم فضای مجازی است.
به گزارش مهر، وی بااشــاره به اینکه بنیاد بین المللی فرهنگی 
هنری امام رضا)ع( با سازمان فرهنگ و ارتباطات ارتباط خوبی 
دارد، افزود: در بحث اکران شهری تولیدات ما به لحاظ هنری در 
شهرداری های مختلف مورداستفاده قرار می گیرد، نشستی از 
کلانشهرهای مختلف در مشهد برگزار شده است و بسته ای را برای 

بهره مندی در دهه کرامت تدارک دیده ایم. همچنین امیدواریم با 
حل مسئله کرونا روابط بین الملل داشته باشیم.

برازش گفت: برنامه های مختلفی را در حوزه کودک با برگزاری 
نشست های گوناگون داریم، کتاب های مرتبط با امام رضا)ع( نیز 
تا این لحظه به صورت اشتراکی به 2۰۰عنوان می رسند و از آنجایی 
که همکاری نزدیکی با کتابخانه آستان قدس داریم امیدواریم 
بانک جامع اطلاعات در حوزه امام رضا)ع( رونمایی شود که این 

اطلاعات در اختیار محققان قرار گیرد.
وی با اشاره به اینکه همه طیف های هنری در رشته های مختلفی 
قابلیت همکاری با این بنیاد را دارند، افزود: اگر فهرست خادمان 
را مشاهده کنید، می توانید تولیدات گنجینه ای ما را ببینید که 
برای تهیه آن از هنرمندان مختلفی دعوت به کار شــده است و 
اگر هنرمندی علاقه مند به امام رضا)ع( باشد، ما از آن حمایت 

می کنیم؛ ما از همه عزیزان استقبال می کنیم.
مدیرعامل بنیاد بین المللی فرهنگی هنری امام رضا)ع( گفت: 
در رابطه با موسیقی ما یک آلبوم موسیقی از نواحی درخصوص 
امام رضا)ع( تهیه کردیم. برداشت های مختلفی را از نواحی دیگر 
و هنرمندان برجســته دیگری را نیز در کنار خود داریم و چون 
تولیدات موسیقیایی ما درخصوص اهل بیت)ع( است خوشبختانه 

با چالشی در این خصوص روبه رو نبوده ایم.
برازش افزود: در حوزه فیلم نیز هزار اثر تصویری در گلستان در 
سال گذشته داشــته ایم. برای تولیدات فاخر نیز که بتوانند در 
مجامع بین الملل حضور داشته باشند همکاری خوبی با سازمان 
سینمایی و بنیاد فارابی داشته ایم و امید داریم این هم افزایی شکل 

بگیرد تا این تولیدات ساخته شود.
وی با اشاره به اینکه حمایت از جشــنواره فیلم رضوی ازجمله 
فعالیت های اولیه ماست در رابطه با حواشی جشنواره کن گفت: 
در رابطه با حواشی جشنواره کن نخستین اقدامی که باید شکل 
می گرفت صدور بیانیه بود و پس از آن حرکات منطقی نسبت به 
معرفی درست اهل بیت)ع( چراکه ساحت اهل بیت)ع( مقدس 
است و همه ما باید به آن احترام بگذاریم؛ بنابراین باید به طرق 
مختلف با آن برخورد شود و مهم ترین کار در این زمینه عملکرد 

فرهنگی است.
مدیرعامل بنیاد بین المللی فرهنگی هنری امام رضا)ع( افزود: 
یکی از برنامه ها کاروان مهربانی اســت که در دهه کرامت از 
امروز سراغ هنرمندان و خانواده های آنان می رویم و در خدمت 
تولیدات آنان هستیم. وی گفت: در سال۹۶ بودجه ما 7میلیارد 
تومان بوده و در طول این ۵ سال این مبلغ تنها به ۱۰میلیارد 
تومان افزایش یافته است و ما از۳2استان با این مبلغ حمایت 
می کنیم و اگر صرفه جویی و هم افزایی در این ســال ها نبود 
نمی توانستیم از عهده کارها برآییم. باید سعی کنیم تولیدات 
فرهنگی بیشتری داشته باشیم؛ چراکه نیاز فرهنگی کشور 
بیشتر از که نشان می دهد، هست. اگر بتوانیم تولیدات خوبی 

در رشته های فرهنگی داشته باشیم علاوه بر 
کار فرهنگی مناسب، چرخه اقتصادی این 

تولیدات را هم به راه می اندازیم.
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ارتشتا2000کیلومتروبادرنظرگرفتنتمهیداتیتا
4000کیلومترقابلافزایشاست.

بردهایعملیاتیمانند2تا4هزارکیلومترازآنجهت
معنادارهستندکهخطونشاندقیقیبرایدشمنان

امنیتواقتدارکشوردردستاناینپرندهها
ازپهپادهایانهداميوضرورتحضورآنهادرسازمانرزمارتشبیشتربدانید

آبادان لیِنِ 1
مقاومتمردمیدرآبادانبهروایتحاجسیدکریمحجازی

نامآبــادانبانــاممردمیگره
خوردهاستکهدر8سالجنگ
تحمیلیدرصفاولمبارزهبا
دشمنبعثیودفاعازمرزایران
قرارداشتند.دفاعمردمآبادان
ازشــهرآنهمبادســتهای
خالــیودرروزهــایابتدای
جنگوبدونتجهیزاتنظامی
ازحافظهتاریخــیمردمایران
فرامــوشنخواهدشــد.کتاب

»آبادانلیِــن1ِ«روایتیازمقاومتمردمیآبادناســت
کهبهکوشــشنعمتاللهســلیمانیخواهجمعآوریشده
اســت.دراینکتابکهتوسطنشــرمرزوبومدرتابستان
1400منتشرشدهصحبتهایحاجسیدکریمحجازیاز
روزهایمقاومتمردمآبــادنرامیخوانیم.درمقدمهاین
کتابآمدهاست:»تلاشنویسندهدرکتابحاضرآناست
کهبادقتکلاموخاطراتآقایحاجســیدکریمحجازی
بهعنوانبخشــیازتاریخمبارزاتیجزیرهومردمآباداندر
طولپیروزیانقلاباسلامی،درمبارزهباگروههایمعاند
سیاســیودرجنگتحمیلیرژیمبعثعراقعلیهایران،
پیشرویمخاطباناندیشــمندقرارگیردودرسعبرتی
برایادامهایســتادگیومقاومتدرمقابلدشــمناناین
مرزوبومباشند.حافظهتاریخیملتایرانهموارهسپاسگزار
مردانوزنانایثارگریبودهکهتوانســتهانددرنوشتههاو
درتاریخشفاییبیانگرحماسهسازیمردمخوبوشریف

ایرانزمینباشند.«

خلق حماسه ذوالفقاری
دریکیازبخشهایکتابمیتوانیدمقاومتمردمآبادان
برایجلوگیریازپیشرویدشمنوتصرفشهررابخوانید:
یادممیآیدزمانیکهعراقیهــادرروز19مهر1359با
زدنپلرویرودخانهکارونتوانســتندواردخیابانهای
آبادانبشوندوجادهآباداناهوازرابگیرند،وضعیتبسیار
خطرناکیبرایآباداندرحالرقمخوردنبودواینجابود
کهتعدادیازرزمندههایسپاهوبسیجآبادانوتعدادیاز
تکاوراننیرویدریاییدرمقابلعراقیهاایستادگیکردند
ودرمنطقهماردودارخوینبادشمنبهزدوخوردپرداختند.
عراقیهادرروز19مهربعدازعبورازکارونبهقســمت
شرقیرودخانهآمدندوجادهآبادان-اهوازرابهتصرفخود
درآوردند.ایندرحالیبودکههنــوزهیچکدامازمردم،از
تصرفجادهاطلاعنداشتندوعراقیهاتعدادزیادیازمردم
عادیراکهدرجادهترددمیکردندبهاسارتگرفتند.بعداز
درگیریبانیروهایمدافعشهردرمنطقهایبهاسمروستای
ماردخودشانراآمادهکردندوبهطرفایستگاههفتهجوم
آوردندکهازپلایستگاههفتواردشهرشوند.درآنجایکی
ازنیروهایمردمیشهربهاســممحمدرضااخترکاوانکه
بینبچههایمذهبیانقلابیشهربهبهلولمعروفبودودر
ایستگاههفتدرحالدفاعبودهمراهیکیدیگرازبچههای
مدافعقرارشداطلاعیهایبهرادیونفتملیدرمنطقهبریم
برســاند.ایناطلاعیهراآقایباتمانقلیچفرماندارآباداندر
ستادپشتیبانیجنگنوشتهوبهدســتمحمدرضااختر
کاواندادهبودکهبهرادیوببردودررادیونفتملیبخوانند
تامردمازخانههایشانبیرونبیایندوخودرابرایدفاعاز
ایســتگاههفتآمادهکنند.درهمانمنطقهایستگاههفت
شهیداخترکاوانودوستشچندتاکوکتلمولوتفبهطرف
تانکهاونفربرهایعراقیپرتابمیکنندودرکمالتعجب
مشــاهدهمیکنندکهتانکهایدشــمنبلافاصلهبههم

برخوردکردهوباعجلهعقبنشینیمیکنند.
عراقیهابازهمبهســمتجادهآبادانماهشــهرهجوم
آوردندوبافشــارزیادیکهبرنیروهــایکمتعدادمدافع
شهرواردکردند،توانســتنداینجادهراهمبهتصرفخود
دربیاورند.دشمنبعدازاینبازهمتلاشکردکهآبادانرا
بهمحاصرهدربیاورد.بنابراینبهطــرفمنطقهذوالفقاری
حرکتکردوجادهخاکیکهتنهــاراهترددنیروهاومردم

عادیشدهبودرادرتاریخ26مهراشغالکرد.
هدفعراقیهااینطوربودکهدرمنطقهذوالفقاریروی
رودخانهبهمنشیرپلبزنندونیروهایخودرابهاینسمت
بیاورند.آنهاحتیتاسرجادهخســروآبادهمآمدهبودندو
برنامهشــاناینبودکهجادهآبادانبهخسروآبادراتصرف
کردهوخودرابهرودخانهاروندوصــلکنند.اینطوردیگر
کارآبادانتمامبودوهمهمردمورزمندههایداخلشــهر
محاصرهمیشدندوعراقیهاازهردوطرفیعنیهمازطرف
عراقوهمازطرفبیابانهایبیــرونازمنطقهذوالفقاری
میتوانستندآبادانرابهتصرفدرآورندومردمومدافعانرا
قتلعامکنندویکفاجعهبزرگرقمبزنندولیخداراشکر

مردمزودفهمیدند.
نخستینکســیکهبرایبچههایدادســراخبرورود
عراقیهارابردآقایســیدیبودبهنامسیدموســویکه
شیشــهبرُبودوآنجامغازهوخانهداشــتوباخانمشدر
آنجازندگیمیکرد.بچههایدادسراظاهراهنوزباورشان
نمیشدکهعراقیهابهاینســرعتتوانستهباشندبهاین
دستآببیایند،اماچنددقیقهبعدازاینشخصدیگری
بهاسمدریاقلیســورانیکهدرآنجااوراقفروشیداشت
خودشرابهدادسرارســاندهبودوباهیجانزیادماجرای
آمدنعراقیهابهمنطقهنخلســتانهایذوالفقاریراخبر
دادهبود.یکنوجوان13سالهبهنامسالمبخشیکهعرب
بودودرمنطقهمانــدهبود،بادریاقلــیکارمیکردوبااو
خیلیالفتداشت.ایننوجوانعربکهبانیروهایخودی
همکاریمیکردهمدستبهفداکاریوایثارزدوخودشرا
بهبچههایمستقردرمسجدرساندوآنهاراازورودعراقیها
مطمئنکرد.خداراشکرمردمورزمندههایحاضردرشهر
توانستندعراقیهارابادادنتلفاتزیادبهعقبوبهآنطرف

رودخانهبهمنشیربرانند.
کتابآبادانلیِن1ِ،حاویخاطراتبســیاریاســتکهبا
خواندنآنازایثار،مقاومتوشجاعتمردمغیورآباداندر
مقابلحملهدشمنمطلعخواهیدشد.پایانکتابحاوی
تصاویریازرزمندگان،تــلاشرزمندگانبرایحملپیکر

شهداوتقدیرازخانوادههایشهداست.

حضور جهادگران بسیجی 
در مناطق محروم

42هزارنیرویبسیجیبرایکمکبهمردمنیازمند
راهیمناطقدورافتادهومحرومشدند.سردارقاسم
قریشی،جانشینسازمانبسیجمستضعفیندرباره
اینخبرگفت:»بسیجوبسیجیانهرکجاکهنیازی
باشــد،برایکمکبهمحرومانجامعهواردصحنه
میشوند،چونهموارهتکیهشانبهمردمبودهاست؛بر
ایناساس،خیلیازاقداماتارزشمندبسیجکمکبه
مردممحرومدرراستایفعالیتهایمحرومیتزدایی
استکهدرهمینرابطهمیتوانبهکمکهایمومنانه
آنهمبعدازفرمایشرهبرمعظمانقلاباســلامی،
اشارهکرد.«اودرادامهبابیاناینکهبسیجیانعلاوه
برطرحهایجهــادیتاکنونبیــشاز60میلیون
موردکمکبهمحرومانجامعهانجامدادهاندافزود:
»کمکرسانیدراشکالمختلفصورتگرفتهاست.
همچنین22میلیونبستهمعیشتیبینخانوادههای
بیبضاعتتوزیعشدهاست«.سردارقریشیدرپایان
خاطرنشانکرد:»بسیجبهجهتاینکهپارهتنمردم
است،مردمبهآناعتماددارند؛لذااغلبکمکهای
مومنانهوبستههایمعیشــتیباکمکمردمتهیهو
تأمینشدهاست.بهعبارتدیگر،مردمچونبسیج
راقابلاعتماددیدند،کمکهایخودرابرایتوزیع
میاننیازمنداندراختیاربسیجقرارمیدهند؛البته
درکنارکمکهایمردمی،کمکهایسپاهودولت
مانندساختواحدهایمسکونیویژهنیازمندانهم

وجوددارد«.

ماهورا
فیلم»ماهورا«بــهکارگردانیحمیدزرگرنــژادوجهدیگریاز
جنگایرانوعراقرابهنمایشمیگذارد.داســتانآنترکیبی
ازیکماجرایعاشقانهوجنگبرایدفاعازکشوراست.درواقع
میتوانگفتزرگرنژادباظرافتیخاصناگفتههایدفاعمقدس
رابهتصویرکشیدهاست.داســتانماهوراازاینقراراست؛یک
دخترعراقیکهنامزدامین)جوانایرانی(بودهدرحادثهاینامعلوم
کشتهوامینبهافسردگیمبتلامیشود.ازآنجاکهعشیرهاش
ازدواجبایکدخترعراقیرابدمیدانستندمردنماهورارانفرینی
ازسویخدامیدانند.امینکهدربینقبیلهخودبهسمورمعروف
استتصمیممیگیرددرمردابکنارروستایشانخودراغرقکند
اماناگهانباخلبانیایرانیمواجهمیشودکهدربیننیزارهاگیر
افتادهاست.امینمیداندکهعراقیهاپیخلبانخواهندآمدواورا
شهیدیااسیرمیکنندبااینحالخطرنجاتاورابهجانمیخرد
ودرخانهخودمخفیاشمیکند.دربخشدیگرفیلمنیروهای
عراقیبهقبیلهامینحملهکردهوبرسرتحویلدادنخلبانبین
آنهادرگیریپیشمیآید.بزرگعشیرهجلوینیروهایعراقی
ایســتادگیکردهووقتتلفمیکندتاامینخلبــانرافراری
دهد.درپایانفیلمامینبازندهبهگورشــدنمردانعشیرهاش
مواجهمیشــودکهبهجرمدفاعازوطنمقاومتکردهاند.این
فیلمجذابیتهایزیادیداردوتماشایآنخالیازلطفنیست.

گردان قاطرچی ها
»گــردانقاطرچیهــا«بهقلــمداوود
امیریان،رمانیاســتبرایگروهسنی
نوجــوانکهوقایــعروزهــایجنگو
روحیاترزمندگاننوجــوانرابابیانی
شیرینوطنز،برایمخاطباناینروزهای
ادبیاتمقاومتبازگومیکند.امیریانکه
قلمگیراوطنزآلــوداوبرایخوانندگان

نسلهایمختلفیازنوجوانانایرانآشناست،اینبارنیزدستبه
آفرینشداستانیمفرحوخندهدارزدهکهخوانندگانراباگردان
قاطرچیهاوجنبهدیگریازجنگوزندگیهمهروزهرزمندگان
کمسنوسالآشنامیکند.دربخشیازکتابآمدهاست:»یوسف
نفسعمیقیکشید.سعیکردتپشقلبناآراموهیجانزدهاش
راکنترلکند.گوشتیزکرد.ازاتاقفرماندهیصدایصحبتو
همهمهمیآمد.براینخستینبارقراربوددرنقشیکفرمانده
درجلسهمهمفرماندهانسطحلشکرشرکتکند.دچارشورو
هیجانشدهبود.چهکیفیداشت!حالاهمردهدیگرفرماندهانبود
وبراینظراتشارزشقائلمیشدند.میدانستکهبایدسنجیده
ودرستودرمانحرفبزندوموقرومتینبرخوردکندتادیگران
اورادستکمنگیرندونخندند.یکباردیگرنفسعمیقیکشید

وچندتقهآرامبهدرچوبیورنگورورفتهاتاقزدوبازشکرد.
-سلام.

سبیلبهسبیلفرماندهدراتاقنشستهبود.آقاابراهیمکناردیوار
ایستادهبودودستانشرارویســینهجمعکردهبود.نگاههابه
طرفشبرگشت.یوسفازرویقصدکمیدیرآمدهبودتاورودش
جلبتوجهکردهوهمهرامتوجهحضورشکند.بااعتمادبهنفسو
لبخندبرلب،سریبرایهمهتکانداد.آقاابراهیملبخندجانانهای
زدوگفت:علیکسلامآقایوسفجان،کمکمداشتمدلنگران

میشدم.بفرمابشین....«

معرفیفیلم

معرفیکتاب

خبر

شهره كیانوش؛ روزنامهنگارمعرفیکتاب

سعید تیباگزارش
کارشناسمسائلنظامی

طی سال های اخیر و به ویژه در جریان حملات رژیم اشغالگر قدس به اهدافی در سوریه و همچنین وقوع نزاع 
قره باغ میان كشورهای ارمنستان و جمهوری آذربایجان، نقش پهپادهای انهدامي در جنگ ها بسیار پررنگ 
شده است. پهپادهای انهدامي از آن دسته تسلیحات خاص در دنیا محسوب می شوند كه رسیدن به فناوری 
طراحی و ساخت آنها در میان كشورهای جهان چندان متداول نیست و تنها كشورهایی محدود در دنیا دانش ساخت این نوع سامانه های بدون سرنشین را دارند و 
دیگر كشورها به نوعی تنها استفاده كننده از این نوع پهپادها هستند. آمریکا، آلمان، چین و رژیم اشغالگر قدس ازجمله صاحبان فناوری ساخت این نوع از پرنده های 
بدون سرنشین هستند اما طی سال های اخیر یک كشور دیگر هم در زمره سازندگان پهپادهای انهدامي در انواع مختلف مطرح شده و آن هم جمهوری اسلامی ایران 
است كه نگاهی به تنوع و كیفیت پرنده های انهدامي ایران نشان می دهد كه در بازه زمانی كمی نه تنها ایران به یک طراح و سازنده پهپاد انهدامي تبدیل شده است 
بلکه توانسته در برخی از حوزه ها، رقبا را نیز پشت سر بگذارد و گوی سبقت را از آنها برباید. از جمله مهم ترین پهپادهای انهدامي ساخت جمهوری اسلامی ایران، 
پهپادهایی است كه در ارتش جمهوری اسلامی ایران ساخته و به كار گرفته شده است كه می توان از خانواده كیان، آرش و امید در این حوزه نام برد؛ پهپادهایی كه 
امروز با قابلیت اجرای ماموریت های انهدامي در اختیار نیروهای چهارگانه ارتش است و ستون فقرات پهپادی ارتش را تشکیل داده اند. در این نوشتار تلاش داریم 

تا ضرورت های رسیدن به این فناوری و ماموریت پهپادهای انهدامي در ارتش جمهوری اسلامی ایران را تشریح كنیم.

است؛چراکهاینپیامبهآنهامنتقلمیشودکهمنافع،
اماکنحساسوحیاتیوسامانههایتسلیحاتیآنها
بهویژهســامانههایدفاعهوایــیدرتیررسارتش

جمهوریاسلامیایرانقراردارد.

آینده پهپادهای انهدامي ارتش
آنچهطیچندسالگذشتهدرحوزهتوسعهپهپادهای
انهداميدرارتشجمهوریاســلامیایرانصورت
گرفتهاسترامیتوانیکحرکتپرشتابوجهادی
دریکمقطــعزمانیکوتاهبرشــمرد؛البتهبهدلیل
حساسیتهاییکهدراینحوزهوجودداردطبیعی
استکهمیتواندستاوردهایدیگریدراینحوزه
همدرنظرگرفتکهتاکنونبهدلیلرعایتملاحظات
امنیتیرسانهاینشــدهاندودرحقیقتداشتههای
ارتشدرحوزهپرندههایبدونسرنشینانهداميرا

بایدبیشترازاینموارددانست.

مکراندرجنوبشــرقایرانوطیمســافتیبیش
از1400کیلومترتوانســتهدفتعیینشــدهدر
منطقهعمومیســمنانرامورداصابــتقراردهد،
بردعملیاتیخیرهکنندهکهبهگفتهمعاونعملیات

ایران؛ دارنده پهپادهای ضد رادار
یکیازتوانمندیهاییکهدرزمانشاهآمریکاییها
حاضــرنشــدندآنرادراختیارایرانقــراردهند،
تسلیحاتسرکوبدفاعهواییدشمنوموشکهای
ضدراداربــودواینخلأهمــوارهدرطــولدوران
دفاعمقدساحساسمیشد،چراکهتسلیحاتمورد
نیازبرایسرکوبپدافندهواییارتشبعثیعراق،در
اختیارایرانقرارنداشــتواینمسئلهسببشدتا
تعدادشهداینیرویهواییارتشخصوصادرمقطع

ابتداییجنگتحمیلیبالابرود.
پسازپایــانجنگتحمیلــیوخریــدبرخیاز
جنگندههایشــرقیبرایتجهیزوبازسازینیروی
 KH-58هواییکشــورمان،موشــکهایضدرادار
خریداریشــدکهاینموشــکهاقابلیتشلیکاز
جنگندههایسوخو-24نهاجاراداشتوتاکنوننیز

درخدمتنیرویهواییارتشقراردارند.
بااینحالبامتداولشــدناســتفادهازپهپادهای
انهداميدردنیا،یکیازمســائلیکــهموردتوجه
فرماندهانارتشقرارگرفت،استفادهازاینظرفیت
برایسرکوبدفاعهواییدشمنودرنقشضدرادار
بود.رادارهاهموارهبهعنوانچشموگوشسامانههای
پدافندیعملمیکنندودرصورتیکهمورداصابت
قرارگیرند،دیگراجزایسیستمدفاعهواییناکارآمد
خواهندبود.بههمینمنظوردرتمامجنگها،دوطرف
نزاعتلاشبسیارزیادیبرایازکارانداختنسامانههای
رادارییکدیگردارندودراینراســتا،ســامانههای
پهپادیانهداميضدتشعشعبهترینگزینهبرایهدف

قراردادنرادارهامحسوبمیشوند.

 نقطه زنی با كمترین هزینه
دیگرکاربردپهپادهایانهداميهدفقراردادناهداف
زمینیودریاییاست.پهپادهایانهداميبهدلیلآنکه
عملکردیدقیقامشابهموشکهایکروزدارندودر
عینحالهزینهکمتــریدارندوهمچنینانعطاف
بیشتریدرزمینهبهرهبرداریدارند،طیسالهای
گذشتهبهیکگزینهقابلاتکابرایحملهبهاهداف
زمینیودریاییحســاسوحیاتیدشــمنتبدیل

شدهاند.
نگاهیبهنزاعقرهباغمیانارمنســتانوآذربایجان
نشانمیدهدکهعمدهضرباتیکهارتشجمهوری
آذربایجانتوانستبهارمنستانواردکند،بااستفادهاز
ظرفیتپهپادهایانهداميبودکهاینکشورازرژیم

صهیونیستیواردکردهبود.
دقتاصابتزیــادایــنپهپادهاکهبااســتفادهاز
سامانههایناوبریتلفیقیبهدستمیآید،مداومت
پروازیبالاوهمچنینتوانحملمحموله)سرجنگی(
باوزنهایمختلفدرکنارتاکتیکیبودناینسامانهها
کهامکانپروازآنهاازخشکيودریارافراهممیکند،
ازجملهویژگیهاییاستکهباعثشدهبهکارگیري
پرندههایبدونسرنشینانهداميبسیارموردتوجهو

علاقهکاربرانباشد.

 شعاع تهدید 4هزار كیلومتر!
ازویژگیهایبارزسامانههایبدونسرنشینبردزیاد
آنهاستکهمیتواندتاشــعاعبسیارزیادیعملیات
انجامدهد.تنهادریکموردازعملیاتهایپهپادی
ارتشجمهوریاســلامیایراندرجریانرزمایش
بزرگپهپادیارتــشدردیماهســال1399یک
فروندپهپادانهداميآرشبابرخاســتنازسواحل

خانواده کیان ؛ آغاز راه انهدامى های ارتش

 آرش ؛ پرتعدادترین پهپاد انهدامى ارتش
رژه29فروردینسالجاریبیشازهرچیزدیگریرنگو
بویپهپادیبهخودگرفتهبود؛چراکهارتشجمهوری
اســلامیایراندراینروزانبوهیازپهپادهایخود
رابهنمایشدرآوردکهبرخیازاینسامانههابرای
نخســتینباربهنمایشدرآمدند.امــایکیازاین
پهپادهاکهبهنمایشدرآمدنآنسروصدایزیادی
درمحافلخبــریوتحلیلیجهانبــهراهانداخت،
پهپادانهداميامیدبودکهبهدلیلشــباهتظاهریآن
بهپهپادهاروپساخترژیماشغالگرقدس،توانستنگاههاو
واکنشهایزیادیرابهسمتخودجلبکند.امیدازنظرظاهری
یکپهپادموتورپیستونیاستکهدرطراحیبدنهآندرقسمت
جلویپهپادازپیشبالاستفادهشدهوازنوعضدتشعشعوبرای
هدفقراردادنسامانههایراداریاست.مشخصاتاینپهپاد
بهصورترسمیتاکنوناعلامنشدهاستامابراساسحدسو
گمانمبتنیبرابعادآنمیتوانبردتا2000کیلومتریوقابلیت
حملسرجنگی20تا30کیلوگرمیرابرایآندرنظرگرفت.

درمیانپهپادهایانهداميارتش،»آرش«نامیاستکهبیشترین
تکرارشــوندگیرادررزمایشهایمختلــفپهپادیارتش
داردبهطوریکهامروزهشــاهدبهکارگیــریاینپهپاددر
نیروهایچهارگانههستیموبهپایثابتتمامرزمایشهای
ارتشبدلشدهاســت.تاکنوناطلاعاترسمیازپهپاد
انهداميآرشمنتشرنشــدهاســت،امابررسیتصاویر
منتشرشدهازاینپهپادنشانمیدهدکهظاهریمشابهبا

پهپادکیان2پیستونیداردوهمچنینماموریتهایمختلف
انهدامياعمازحملهبهسایتهایراداریویادیگرنقاطحساس

وحیاتیدشــمنانبرایآنقابلتعریفاست.دررزمایشذوالفقار
1400ارتشجمهوریاسلامیایران،نیرویزمینیازاینپهپادبهمنظور

هدفقراردادناهدافزمینیدردامنهیککوهاستفادهکردکهاینپهپادبادقتزیاد
دقیقابهنقطهمیانیهدفتعیینشدهاصابتکرد.دررزمایشبزرگپهپادیارتش
نیزدردیماه1399اینپهپادازفاصله1400کیلومتریدرسواحلمکرانبهپرواز
درآمدویکهدفراداریشبیهسازیشدهدرکویرسمنانرابادقتمورداصابت
قرارداد.معاونعملیاتارتشجمهوریاسلامیایرانبرداینپهپادرا2000کیلومتر

اعلامکردهاستکهباتمهیداتیقابلافزایشبه4000کیلومترنیزخواهدبود.

کیان   2    پیستونیکیان   2    جتکیان   1
کیان1کهنخســتینعضواینخانوادهاســتبا
حداکثــرســرعت400کیلومتربرســاعتتا
300کیلومتربــردداردومیتواندیکمحموله
انفجاری5کیلوگرمیراباخــودحملکند.این
پهپادتاسقفارتفاع20هزارپامیتواندپروازکندو
تایکساعتمداومتپروازیدارد.درحقیقتاین
پهپادبرایهدفقراردادنرادارهاونقاطحساس
وحیاتیدشمنکهدرلبههایمنطقهنبردمستقر
شدهاندتوسعهیافتهاســتتاباکمترینهزینه

بتوانداینسامانههاراازکاربیندازد.

پهپادکیان2بااستفادهازموتورجتدومین
عضواینخانوادهاستکهباحداکثرسرعت
450کیلومتربرساعتبردشبه450کیلومتر
میرســد؛یعنی150کیلومتربیشترازکیان
1وبامداومتپروازییکســاعتمیتواند
یکمحمولهانفجاری10کیلوگرمیراحمل
کند.یکیازتفاوتهایعمدهکیان2نسبت
بهعضوقبلییعنیکیــان1،ابعاداینپهپاد
استکهمقداریبزرگترازپهپادقبلیاست.

کیان2پیســتونیســومینعضــوخانواده
پهپادهایانهداميکیاناســتکهاینپهپاد
بردی2000کیلومتریدارد؛طولعرضاین
پهپادمانندکیان2جتاســتاماسرعتآن
بهدلیلاستفادهازموتورپیستونیکمتراست
وحداکثرســرعتیکهبرایآنقابلدستیابی
است270کیلومتربرساعتاست.ازسویدیگر
اینپهپاد500دقیقهمداومــتپروازیداردو
تاســقفارتفاع15هزارپامیتواندپروازکند.
کیان2پیستونیمیتواندیکمحمولهانفجاری
تاوزن20کیلوگرمراحملکندوحداکثروزنش

هنگامبرخاست130کیلوگرماست.

 امید ؛ پر سر و صداترین انهدامى ارتش!

خانواده پهپادهای كیان شامل كیان 1و كیان 2كه در نیروی پدافند هوایی 
ارتش توسعه یافته است، نخستین تلاش ارتش جمهوری اسلامی ایران 

در دستیابی به پهپادهای انهدامي است كه هدف اصلی از ساخت آنها 
حمله به سامانه های راداری دشمن برای سركوب دفاع هوایی آنهاست.

پـهپادهاي انـهدامي ارتـش
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گفت وگو با دکتر یوسف زراعت کیش، پژوهشگر حوزه آموزش عالی

درآیینهعلمچهمیبینیم؟
نیما یوشــیج شــعری دارد با نام »انگاســی«. حکایت زنی 
روســتایی اســت که خود را در آینه می بینــد و خودش را 
نمی شناســد. این ابیات موجــز، معجزی اســت در خلق 
اســتعاره ای دقیق از وضعیت »ما مردم«، آنگاه که سرکی 
می کشیم به آینه علم. در آن لحظه انعکاس، »ما« آنجا چه 
می بینیم؟ حقیقت خود را یا برســاختی شبه علمی و البته 

غیرواقعی از خویش؟
شاید بتوان مدعی شد که همین سؤال به قدر خود تواناست 
در ســاخت راهی به سر منزل تحول در دانشــگاه. از این رو 
می شود سراغی از تاریخ و پیشینه این ســؤال گرفت. آنجا 
که »ما« شدیم جهان سوم و جهان توسعه یافتگی به منظور 
صدور ارزش های خود، تصویری از »ما« ساخت و بر این سازه 
خویش نام Oriental s tudies و مطالعات شرق شناســی 
گذاشت. سپس »او«یی شــکل گرفت که به جای گذاشتن 
آینه در برابــر دیدگان مــا، تابلویی را نشــان مان می داد و 
می گفت:»این شما هستید و شما همین هستید«. تابلویی که 
زبانی خاص داشت و لازم بود از میان »ما« افرادی آن را دوبله 
و ترجمه کنند تا در ادامه »ما« به ادراکی با واسطه از خویش 
برسیم. در این ادراک »ما« بربر بودیم و »او« متمدن. سپس 
همین نگاه استعماری و ســلطه جویانه تکثیر شد در چشم 
بسیاری از روشنفکران ما که از بد حادثه بنا بود »علم بومی« 
را در دانشگاه های خودمان کشف و تولید کنند. عاقبت هم 
از آن روشنفکری بیمار و علیل مادرزاد، علمی به ارث رسید 
که به جای مواجهه مستقیم با واقعیت و سپس کشف و تولید 
علم بومی، سعی در درونی سازی شناخت و نظریه های عموما 
غربی داشت که این ادراک استیلاگر را از »ما« ترویج می کرد. 
توجه افراطی کرسی های دانشگاهی به این ادراک ساختگی، 
»ثباتی ادراکی« در مــا پدید آورد که شــک در آن اصلا و 
ابدا جایز نبود و کوچک ترین تردید، برچســب ایدئولوژیک 
می خورد و این یک اصل مقدس بود که: ســاحت علم باید 

پیراسته از هرگونه نگاه ایدئولوژیک باشد. 

هرچند در همان زمان تابوشکنانی از جنس جلال آل احمد 
با اندک دقتی در این تابلو و تصویــر کاریکاتوری از »ما«، به 
تعبیر کارل پوپر »کشــف کردند چیزی نابسامان است« اما 
این دقت و کشف نابسامانی، نیازمند آن بود که بازویی توانا 
آن را بکشد و امتداد دهد و به تم مشترک تمام اذهان علمی 
تبدیل کند. در چنین شــرایطی می توانســتیم انتظار تولد 
»مسئله« را بکشیم که تولد »مسئله« لحظه ای حیاتی است 

در »شناخت« و خشت اولی است در بنای علم.
حالا باز به سراغ ســؤال برویم. »ما«  هنگام سرک کشیدن به 
آینه علم، چه می بینیم؟ اگر همچنان تصویری است که ادراک 
ما از خود را کاریکاتوری و غیرواقعی ارائه می کند، بایستی این 
ثبات ادراکی را درهم شکست که نقطه آغاز تحول است. مسیر 
درهم شکستن ثبات ادراکی، به تعبیر مرتضی فرهادی از نوسان 
ادراکی می گذرد. نوســان ادراکی هــم نیازمند مواجه کردن 
دانشجویان و دانش پژوهان است با واقعیت هایی که می توانند 
بی واســطه آنها را ادراک کنند. اما به نظر می رســد به صرف 
مواجه سازی افراد با واقعیت، نوسان ادراکی و درنتیجه تحول 
رقم نخواهد خورد. چرا که در این میان همواره فرضیات کلی 
که گلدنر آنها را فرضیات زمینه ای نامیده و دیگران به نظریه های 
مستور و فرضیات جهانی از آن یاد کرده اند؛ در ادراک واقعیت 
نقشی مؤثر ایفا می کنند. اساســا در همین راستا فوکو معتقد 
بود همواره گفتمان ها و اپیستمه هایی وجود دارند که متناسب 
با هر دوره تاریخی، ترکیب خاصی از دانش اجتماعی را طلب 
می کنند. درنتیجه واقعیت هم به تصرف همان گفتمان غالب 
درخواهد آمد و در امر مواجه سازی دانشــگاهیان با واقعیت، 
عائدی چشمگیری به دســت نخواهد آمد. با این حساب برای 
تحول یا شکســتن ثبات ادراکی، باید راهی به ســوی ایجاد 
یک گفتمان جدید یافت؛ گفتمانــی منعکس کننده واقعیت 
»ما مردم«. لازمه چنین کار عظیمی که به زبان ســاده و در 
عمل ســخت و البته زمان بر است، داشــتن تعریفی از انسان 
عصر جدید است. مراد از عصر جدید هم، جهانی است که پس 
از انقلاب اســلامی دریچه ای از آن به روی جامعه گشوده شد 
که مختصات ویژه خود را داراســت و انسان خود را هم متولد 
کرده و تربیت می کند. توجه دادن به چنین انســان هایی که 
علوم اجتماعی مدرن، از توصیف و پیش بینی آن عاجز مانده و 
در تخمین زدن تمایلات و گرایش های او و درنتیجه رؤیاسازی 
برایش ناتوان شده؛ نقشــی مهم در همسو کردن اراده ها برای 
ساخت یک گفتمان علمی مبتنی بر واقعیت »ما« دارد. به دیگر 
سخن وضوح بخشیدن به ناکارآمدی علوم اجتماعی مدرن در 
راستای تحقق رؤیاهای انسان عصرانقلاب اسلامی، همان گام 
بلندی است که تحول در دانشگاه را دست یافتنی می کند. لذا 
در راستای تحول خواهی باید پرسید: »تعریف ما از انسان عصر 

انقلاب اسلامی چیست؟«

چهبسیارعالمانیکهجاهلاند!
استاد شهید مرتضی مطهری:

این شــوخی نیســت که در 
حدیثی یک پیشــوای مردم 
بگوید: خــدا دو حجت دارد 
)حجت بــه امــام و پیغمبر 
گفته می شود(: حجت ظاهر 
و حجت باطن؛ حجت ظاهر 
انبیا هســتند و حجت باطن 
عقول مردم. این حدیثی است 

که از مسلمات احادیث شیعه است و در کافی هست. ممکن 
است بگویید بعضی عمل نکردند. من به آن کار ندارم، به هر 
حال این مطلب هست. جهلی که در این حدیث آمده نیز نقطه 
مقابل عقل است و عقل در روایات اسلامی آن نیرو و قوه تجزیه 
و تحلیل است. در غالب مواردی که می بینید اسلام جاهل را 
کوبیده، جاهل در مقابل عالم و به معنی بی سواد نیست، بلکه 
جاهل ضد عاقل است. عاقل کســی است که از خودش فهم 
و قدرت تجزیه و تحلیل دارد و جاهل کســی است که این 
قدرت را ندارد. ما خیلی افراد عالــم را می بینیم که عالمند 
ولی جاهلند؛ عالمند به معنی اینکه فرا گرفته از بیرون زیاد 
دارند، خیلی چیزها یاد گرفته اند؛ اما ذهنشان یک انبار بیشتر 
نیست، خودشــان اجتهاد ندارند، اســتنباط ندارند، تجزیه 
و تحلیل در مســائل ندارند. این جور اشخاص از نظر اسلام 
جاهلند یعنی عقلشان راکد است. ممکن است علمش زیاد 
باشد ولی عقلش راکد اســت. این حدیث را زیاد شنیده اید: 
الَحِْکمَه ضالَّه المُْؤْمِنِ حکمت گمشده مؤمن است. حکمت 
بدون شک یعنی علمی که محتوی حقیقت باشد، علمی که 

استحکام و پایه داشته باشد و خیال نباشد.
 منبع: مجموعه آثار شهید مطهری؛ جلد 22؛ صفحه 861

برنامهریزیتوسعهدانشگاهی
کتــاب » برنامه ریــزی توســعه 
دانشــگاه: نظریه ها و تجربه ها« با 
تأمل نقادانه بر اقدامات برنامه ریزی 
دانشگاهی نگاشته شــده است. به 
عقیده نویسنده برنامه ریزی توسعه 
دانشــگاهی، مفهومی پر بعد و در 
عین حال بحث برانگیز اســت؛ پر 
بعد است زیرا دانشگاه به مثابه یک 
سازمان پیچیده، ابعاد گوناگون دارد 
و برنامه ریزی کردن برای توسعه آن 

تنها با درک این ابعاد و بستر بسیار پیچیده ای که در آن قرار دارد 
)محلی، ملی، منطقه ای، جهانی(، ناممکن و مسئله برانگیز است. 
بحث برانگیز بودن برنامه ریزی توســعه دانشــگاهی نیز به اعتقاد 
نویســنده از آن حیث اســت که در عین حالی که به مفهوم اولیه 
»برنامه ریزی« مرتبط اســت با مفهوم بحث برانگیز توسعه )رشد 
به مثابه توسعه، توسعه پایدار، توسعه درون زا، توسعه علمی، توسعه 
پژوهشی، گسترش آموزش  عالی و...( نیز مربوط می شود. بنابراین 
آنچه در حوزه برنامه ریزی توســعه دانشگاهی تأمل برانگیز است، 
اساساً مفهوم »برنامه ریزی« اســت، به طوری که دیگر نمی توان 
از برنامه ریزی به مثابه یکســری اقدامات از قبل تعیین شــده نام 
برد، بر پیش بینی و دقت در آن تأکید کــرد، و راهبرد را به معنی 
ارائه گام به گام اقدامات تحقق اهداف درنظر گرفت. براین اساس 
کتاب حاضر در 3 بخش و 18 فصل تنظیم شــده است. در بخش 
اول مسئله شناسی موضوع بررســی و در بخش دوم مبانی نظری 
برنامه ریزی توسعه دانشگاهی به بحث گذاشته شده است. بخش 
سوم نیز به بررسی مقایسه ای وضعیت برنامه ریزی توسعه دانشگاهی 
در چند دانشگاه کشورهای صنعتی پیشرفته و تجارب آنها اختصاص 
دارد. »برنامه ریزی توسعه دانشگاهی: نظریه ها و تجربه ها« به همت 

انتشارات دانشگاه شهید بهشتی انتشار یافته است.

رسالتاندیشمندان
ازمنظرامامصادق)ع(

آنچــه در ادامه می خوانید 
بخشــی از بیانات حضرت 
آیــت الله العظمی جوادی 
آملی اســت که در جلسه 
مــورخ  اخــلاق  درس 
1398/4/6بیان داشته اند. 
معظم له می فرمایند: امام 

صادق )ســلام الله علیه( فرمودند: اینکــه فراگیری علم 
واجب اســت، دو پیام دارد؛ یکی نســبت به توده مردم، 
دیگری نسبت به علما. و خداوند فراگیری علم را بر مردم 
واجب نکرد، مگر اینکــه تعلیم را، تربیــت را، تالیف را، 
سخنرانی را بر علما واجب کرد. اگر طلب علم بر طالبان 
حوزه و دانشگاه واجب است، تعلیم علم بر استادان حوزه 
و دانشگاه هم واجب است. استدلال امام صادق )سلام الله 
علیه( این است: »لانّ العلم قبل الجهل«. اول علم است، 
بعد جهل؛ یعنی انسان وقتی از علم فاصله بگیرد، می شود 
جاهل! لذا این قصــه از امام صادق )ســلام الله علیه( به 
عرض تان رسید که حضرتش فرمود: »یا لیت هذه الطاغیه 
اذن لی فاتخّذ فی الطائف قصراً فســکنت و اســکنتکم 
معی«. حضرت گله دارد، می فرماید: ای کاش این طاغوت 
عصر، ـ منصور دوانقی ـ  که طغیانگر اســت به من اجازه 
می داد من در طائف یک مدرســه ای می ساختم، چند 
حجره در آن مدرسه بود، شما را آنجا جا می دادم، خودم 
هم در آن مدرسه مسکن داشــتم. بعد فرمود: »رحم الله 
من حبّبنا الی النّاس«. فرمود: خدا رحمت کند جامعه ای 
را، مردمــی را، مبلغانی را که مــا را پیش مردم محبوب 

نشان می دهند. 

گفتمان اسلام

کتاب اندیشه

اندیشه نفیس

تحول دانشگاه

آموزشعالیازجملهمسائلمهمیاستکهدر
توسعهوپیشرفتکشورنقشــیاساسیدارد.
هماکنونوبهویژهپسازهمهگیریکرونابهنظر
میرســدکیفیتآموزشعالیبــاچالشهای
بسیاریمواجهشدهاســتکهآیندهدانشگاهو
مؤسســاتآموزشعالیرابامخاطراتیروبهرو
میسازد.بهجهتبررسیجوانبآموزشعالی
کشوروچالشهایپیشرویآنبادکتریوسف
زراعتکیش،پژوهشگرحوزهآموزشعالی،به
گفتوگونشســتهایم.اومعتقداستکهنهتنها
کارکردآموزشعالیدرکشورمابهدرستیفهم
نشدهاستبلکههمانمیزانکهازآنبهرهمندیم
دارایچالشهایفراواناست.درادامهماحصل

اینگفتوگوتقدیمشدهاست.

درچندســالاخیربهدلیلشرایط
همهگیــریکروناومجازیشــدنکلاسهای
درسبهاذهانالقاشدهاستکهفضایمجازیو
تکنولوژیهاییهمچونمتاورسمیتوانندجای
دانشگاهیامدرسهرابگیرند،نظرشماچیست؟

نظام آموزش و تحقیقات در دنیای امروز و قرن های 
اخیر یکی از اصلی ترین پیشران های توسعه علمی، 
اجتماعی، سیاسی، فرهنگی، فناورانه و حتی اقتصادی 
در بسیاری از کشــورهای دنیا بوده است. به عبارتی 
المان های اصلی نظام آموزش عالی مثل دانشگاه ها و 
مؤسسات آموزش عالی و پژوهشی تنها محل آموزش 
نبوده اند بلکه یکی از کارکردهای ابتدایی آنها، آموزش 
است. دانشگاه به عنوان یک عنصر اصلی در این نظام 
محل تحــولات فرهنگی، اجتماعی و سیاســی نیز 
هست و این موضوع اهمیت دانشگاه ها را بیشتر نشان 
می دهد. حال همانطور که گفتید در سال های اخیر 
با مجازی شــدن کلاس ها، اندکی به اذهان القا شده 
که روزی فضای مجازی یا به قول خودتان متاورس 
می تواند جای دانشگاه را بگیرند؛ من فکر می کنم این 
زمانی اتفاق می افتد که کارکرد دانشگاه را آموزشی 

بدانیم که این یک تلقی اشتباه است.
بااینمیزاناهمیتنظامآموزشعالی
وانتظاراتبسیاربالاییکهازآنمیرودبهنظرتان
ایننظامتوانستهنقشخودشرادرجامعهمابه

خوبیایفاکند؟
همانطور کــه می دانید مهم ترین ثروت یک کشــور 
نیروی انسانی است. شاهد مثال آن ژاپن که با وجود 
بهره کمتری که از منابع خدادادی دارد ولی از طریق 
نیروی انسانی آموزش دیده و کارآمد با آن فرهنگ کار و 
مطالعه ای که در این کشور وجود دارد توانسته به یکی 
از ثروتمندترین کشورهای دنیا تبدیل شود. بسیاری از 

کشورهای توسعه یافته دنیا همین وضعیت را دارند. 
یعنی از نیروی انســانی کارآمدی برخوردار بودند یا 
اینکه نیروی انسانی کارآمد را از سایر کشورها به سمت 
خود جذب کرده و به کار گرفتند. نیروی انســانی به 
لایه ها و قشرهای مختلفی تقسیم می شود، اما بهترین 
نیروی انسانی برای رشد و توسعه، نیروی انسانی جوان 
تحصیل کرده و دارای مهارت است؛ یعنی نخبگان. این 
نیرو در دانشگاه های هر کشوری پرورش می یابد. حالا 
وقتی که دانشگاه ها ناکارآمد باشد و نتواند نقش خود 
را ایفا کند، باعث هدر رفت و ضایع شدن نیروی انسانی 
جوان تحصیل کرده می شود و دانشگاه نمی تواند نقش 
خودش را به درستی ایفا کند. چنین کشوری به عقب 
خواهد رفت. الان ما بالای 3میلیون نفر دانشــجو و 
نزدیک به 9۰هزار هیأت علمی در کشــور داریم اما 
متأسفانه نظام آموزش عالی ما نتوانسته همه نقش هایی 
را که از آن انتظار می رود به خوبی ایفا کند و در توسعه 
اقتصادی جامعه و رفع مسائل و نیازهای کشور آنطور 
که شاید و باید نقش آفرین باشد. همانطور که می دانید 
از مشکلات اساسی کشور ما مباحث اقتصادی است. 
به همین دلیل در سال های اخیر مقام معظم رهبری 
عناوین سال ها را اقتصادی انتخاب کرده اند؛ به خصوص 
در سال 14۰1، نام سال اقتصادی و دانشی است و نقش 
دانش پررنگ تر شده. خب در چنین شرایطی انتظار 
می رود که تمامی بخش های جامعه و تمامی نهادها و 
سازمان ها، رویکردهای شان را به سمت این شعار سوق 
بدهند اما متأسفانه نظام آموزش عالی ما نتوانسته در 

این مسیر خودش را تنظیم کند.
باوجــودتعیینچشــماندازعلمو
فناوریجمهوریاســلامیایراندرافق۱۴۰۴و
تعییناهدافکلاننظامعلموفناوریکشــور
درنقشهجامععلمیکشوردرسال۱۳۸۹چرا
بازمیفرماییدهدفواقعیبرایتوسعهآموزش

عالینداشتیم؟
بدین دلیل کــه با وجود نقش جامع علمی کشــور، 
هنوز روح حاکم بر توســعه آموزش عالی ما تقاضای 
اجتماعی - سیاسی بوده است. همچنین تصویب سند 
نقشه جامع علمی کشور در سال 1389 شاید خیلی 
دیر بود. باید چنین سندی را در سال ۷۰ یا 8۰ تهیه 
می کردیم. در شرایط فعلی نیز این سند باید به روز و از 
حالت شعارگونه خارج شود. پس از این نیز مهم است 
که سند جدی گرفته شود و آموزش عالی کشور واقعاً 
براساس این ســند حرکت کند. به نظر بنده یکی از 
ابتدایی ترین اقداماتی که باید انجام بدهیم برای خروج 
از وضع موجود این است که هدف از آموزش عالی خود 
را توسعه همه جانبه کشور قرار دهیم و آن را در این 
سند بیاوریم. در کل ما هدف از توسعه آموزش عالی را 
نمی دانستیم و بعد هم اهداف مان را متناسب با شرایط 
جامعه و دنیا به روز نکردیم؛ به خصوص در 2دهه اخیر، 
یعنی دهه های 8۰ و 9۰، که رشــد و توسعه آموزش 

عالی ما زیاد بوده است. در این دو دهه، توسعه آموزش 
عالی کشور بیشتر تحت تأثیر تقاضاهای اجتماعی و 
سیاسی به جهت افزایش جمعیت دانشجویی، ایجاد 
دانشگاه ها و مؤسســات آموزش عالی جدید، توسعه 
دوره ها و رشته های تحصیلی در دانشگاه و مؤسسات 
آموزش عالی بدون مطالعات امکان ســنجی و بدون 
توجه به اشــتغال آینده فارغ التحصیلان و نیازهای 
واقعی کشور بوده اســت. این توسعه کمی در مقطع 
تحصیلات تکمیلی )کارشناســی ارشــد و دکتری 
تخصصی( خیلی پررنگ بوده به طوری که از سال 8۵ 
تا 9۵ تعداد دانشجویان تحصیلات تکمیلی در کشور 
حدود شش و نیم برابر شد و تعداد دانشجویان دکتری 
تخصصی بیش از ۵ برابر شــد. فقط در دانشگاه آزاد 
اسلامی از ســال تحصیلی 89-9۰ تا 94-9۵ تعداد 
دانشجویان دکتری تخصصی حدود 8 برابر شد. این 
توسعه کمی در آموزش عالی کشــور نامتوازن بود و 
بدون توسعه کیفی اتفاق افتاده است. مثلًا در همین 
مدت میزان رشــد اعضای هیأت علمــی تمام وقت 
دانشگاه ها حدود ۵۷ درصد بوده فلذا یکی از ملاک های 
کیفی در توسعه آموزش عالی، یعنی نسبت استاد به 
دانشجو، از رشــد مطلوبی برخوردار نبوده است. این 
وضعیت توسعه دانشگاه های دولتی آن هم در شرایطی 
که عمده دانشگاه های ما متکی به بودجه های دولتی 
هستند، باعث شده بودجه های دولتی در دانشگاه ها 

متعدد، تقسیم شود و تمرکز بودجه نداشته باشیم.
چهچالشهاییهماکنونپیشروی

نظامآموزشعالیماقراردارد؟
هم اکنون با چالش های متعدد مواجه هســتیم که 
بررســی همه در این مصاحبه نمی گنجد اما سعی 
می کنم چند مورد از مهم ترین هایش را عرض کنم. 
یکی از این چالش ها ضعف در انسجام نظام حکمرانی 
و سیاستگذاری آموزش عالی است. یکی از راهبردها 
برای مواجهه با این چالش مشــخص کردن حدود 
مدیریت و مرزبندی وظایف و ماموریت های نهادهای 
دخیل در اداره آموزش عالی کشور است. همچنین 
بازبینی اهداف یا قوانین تشکیل و اساسنامه نهادهای 
دخیل در اداره آموزش عالی کشور می تواند در ارتقای 
این چالش مؤثر باشد. برون رفت از این وضعیت نیاز به 
همکاری و همراهی کامل سیاستگذاران و مسئولان 
اجرایی برای تحقق توســعه هدفمند آموزش عالی 
کشــور اســت. یکی دیگر از چالش ها بی توجهی به 
نیازهای جامعه و مأموریت گرا بودن، در پژوهش های 
دانشگاهی است. ما در کشور با چالش های بسیاری 
مثل مشــکلات آب، آلودگی هوا، ریزگردها، مسائل 
اقتصادی و مسائل سیاسی مواجه هستیم و دانشگاه 
و پژوهش های دانشگاهی باید به سمت پاسخگویی 
به این نیازها حرکت کنند. دانشــگاه نباید بی تفاوت 
به مســائل مبتلابه جامعه حرکت کند. برای ارتقای 
این وضعیت باید به سند آمایش آموزش عالی توجه 

بیشتری شــود و به مأموریت گرا شــدن دانشگاه ها 
اهمیت بدهیم. نظام نیازسنجی پژوهش در کشور باید 
مستقر شود و به طور کلی رویکرد و فرهنگ پژوهش 
در دانشگاه ها در جهت رفع نیازهای واقعی کشور باشد. 
در این راستا اقداماتی که سیاستگذاران می توانند انجام 
دهند، شامل تغییر آیین نامه های ارتقای اعضای هیأت 
علمی و آیین نامه های تحصیلات تکمیلی به سمت 
اهدافی است که ذکر شد. چالش دیگر متناسب کردن 
آموزش های دانشگاهی با نیازهای بازار کار است. برای 
اینکه فارغ التحصیلان دانشگاه ها بتوانند خودشان را 
با بازار کار هماهنگ کنند و فارغ التحصیلانی داشته 
باشیم که مفید برای بازار کار باشند باید آموزش های 

مهارتی و کارآفرینی را در دانشگاه ها توسعه بدهیم.
یکی دیگر از چالش ها، عدم علاقه و توجه داوطلبان 
آزمون های سراسری به علوم پایه است. این اتفاق خب 
به دلیل بیکاری مفرط فارغ التحصیلان رشته های علوم 
پایه اتفاق افتاده است. نیاز است دولت و سیاستگذاران 
راهکارهایی را برای تقویت رشته های علوم پایه درنظر 
بگیرند تا رشد علمی کشور به مشکل نخورد. در غیراین 
صورت ممکن است رشــته های علوم پایه به عنوان 
رشــته های مادر و تأثیرگذار در همه رشته ها، دچار 
ضعف و خلأ نخبگی شوند و کشور را با مشکلاتی مواجه 
کنند. یکی دیگر از چالش هایی که در توسعه کیفی 
آموزش عالی با آن مواجه هستیم، ضعف در ارزیابی 
و نظارت آموزش عالی کشور است که باید یک نهاد 
ملی ارزیابی در نظام آموزش عالی کشور تشکیل شود.

وارداتی بودن علوم انســانی ما و کمبود نظریه پردازی 
مبتنی بر نیازهای بومی جامعه ایرانی - اســلامی نیز 
از دیگر چالش هاست که نیاز است در واقع توسعه پیدا 
کند و منابع بومی تولید شود و تحقیقات نیز براساس 
مسائل، نیازها و جامعه ایرانی انجام شود. تا بتوانیم به 
آن جایگاه واقعی که براساس الگوهای ایرانی - اسلامی 
مدنظر هست برسیم. در نظام سنجش و پذیرش نیز 
دارای مشکلاتی هستیم. شــیوه اجرای آزمون های 
سراسری و مولفه هایی که در پذیرش وجود دارد، عدالت 
آموزشــی را از طرفی زیر ســؤال برده و از طرف دیگر 
کیفیت ورودی های آموزش عالی را تحت تأثیر قرار داده 
است. همچنین بر نظام آموزش عمومی و تعلیم و تربیت 
کشور هم سایه انداخته و آن را از کارکردهای اساسی و 
اهداف مندرج در سند تحول بنیادین آموزش و پرورش 

دور کرده که این نیز نیازمند اصلاح است.

نهاد دانشگاه در تاریخ اروپا ریشه دارد. نخستین دانشگاه های اروپا با هدف 
تربیت مؤمنان مسیحی و گسترش دین مسیح تأسیس شدند؛ به عبارت 
دیگر، ایده اولیه دانشگاه، خدمت به مسیحیت بود. به تدریج با ورود اروپا 
به دوره دولت- ملت ها، مسیر حرکت دانشگاه تغییر کرد. در دوره دولت-
ملت ها، وظیفه دانشگاه از خدمت به مسیحیت به سمت گسترش هویت 
ملی ملت ها معطوف شد. معنای این تغییر آن است که همراه با بحران ها 
و تحولات جدید اروپا، ایده اصلی دانشگاه نیز تغییر می کرد. با ورود اروپا 
به قرن نوزدهم میلادی، دوره سوم تاریخ دانشگاه در اروپا آغاز شد. در این 
دوره، رویکرد اثبات گرایانه و عینیت گرایانه بر فضای اروپا حاکم بود و در 
نتیجه دانشگاه نیز در پاسخ به نیاز جامعه اروپا، وظیفه خود را در خدمت به 
این رویکرد قرار داد. از تاریخ دانشگاه در اروپا چنین برداشت می شود که 
دانشگاه همواره با ایده ای مشخص و همگام با تحولات تاریخی و اجتماعی 
جامعه به راه خود ادامه می داده اســت؛ به عنوان مثال در قرن اخیر روند 
غالبی که در اروپا و غرب دیده می شود که سبب صنعتی شدن و توسعه 
اقتصادی آنان شد، شکل گیری علم بر اساس نیازهای صنعتی و تولیدی در 
راستای پیشرفت اقتصادی بود؛ یعنی بسیاری از علوم مکتوب و دانشگاهی 
حاصل حل یک مشکل صنعتی بودند، پس بخشی از علومی که در آن زمان 
شکل گرفت براساس نیازهای آنان بود؛ چون بستری وجود داشت به اسم 

صنعت که مملو از مشــکلات مختلف بود و دانش به شدت در آنجا به کار 
گرفته می شد و هر یک از دانشگاه ها در غرب براساس رفع یکی از نیازهای 
جامعه شکل گرفت. فلاسفه و متفکران اروپایی از قرن هجدهم میلادی 
شروع به ایده پردازی درباره ماهیت، مسئولیت و ساختار دانشگاه کردند. 
مهم ترین ایده پردازی ها درخصوص دانشگاه از کانت، فیلسوف آلمانی، آغاز 
شد. کانت با نگارش رساله »نزاع دانشکده ها« سعی کرد تا حدودی فعالیت 

دانشگاه و مسیر حرکت آن را روشن کند.
تاریخ دانشگاه در ایران مســیر متفاوتی با اروپا داشت. دانشگاه به عنوان 
یک نهاد مدرن در دوره پهلوی اول در ایران تأسیس شد. این نهاد در بطن 
برنامه ای توسعه محور که از پیش تعیین شده بود، بنیان نهاده شد. دانشگاه 
ایرانی از همان ابتدا بدون ایده ای مشخص و صرفاً برای تربیت نیروهای 

متخصص اداری مانند ادارات اروپا ایجاد شد.
مسئله ما با دانشــگاه از همان زمان تولدش در کشورمان وجود داشت. 
دانشگاه نیامده بود که به درد جامعه ایرانی بخورد، یعنی متناسب با تأمین 
نیروی انســانی و دانش و راهکارهای مورد نیاز کشور طراحی نشده بود؛ 

بلکه آمده بود تا سهم خود را در تکمیل پازل کپی برداری سطحی از غرب 
ایفا کند. دانشگاه از همان ابتدا با فرش قرمز توهم توسعه جامعه ایرانی به 
سبک غربی آمده بود. مؤسسان دانشگاه در ایران در راستای برنامه توسعه 
و به صورت تقلیدگونه دست به تأسیس دانشگاه زدند و فرصتی برای تأمل 
نظری و فلسفی درباره این نهاد در ایران را ندادند؛ به عبارت دیگر، فرایند 
واردات نهادهای مدرن بر تأمل درباره ایده فلســفی آنها تقدم داشــت. 
از ابتدا مشخص نبود که دانشــگاه ایرانی باید برای ترویج دین بکوشد، 
شهروندان دولت- ملت ها را تربیت کند یا به تحصیل حقیقت بپردازد. 
به همین خاطر از آن زمان تاکنون دانشگاه در ایران بدون داشتن ایده ای 
مشخص به راه خود ادامه داده است و امروزه دانشگاه ایرانی با بحران بسیار 
بزرگی دسته و پنجه نرم می کند و آن هم این است که دانشگاه ایرانی حتی 
نمی تواند ساده ترین نیازهای جامعه خویش را برطرف کند و پژوهش های 

صورت گرفته در دانشگاه در راستای رفع نظام مسائل کشور نیست.
امروزه پس از گذشت بیش از 4دهه از پیروزی انقلاب اسلامی، همچنان 
دانشگاه ایرانی نتوانســته افق حرکت خود را با آرمان های شکل گیری 
تمدن نوین اسلامی همسو کند و حتی ایده جمهوری اسلامی ایران در 
مواجهه با ایده دانشگاه در ایران نامشــخص است! سؤال بسیار مهم این 
است که چرا دانشگاه های اروپایی دارای ایده و برنامه مشخصی بودند و 
چرا ایرانیان تاکنون به یک ایده منسجم درباره ماهیت دانشگاه نرسیده اند. 
نهاد دانشگاه در ایران باید تبدیل به نهادی شود که با توجه به جامعه ایرانی 
و در راستای رفع نیازهای آن و با معرفت شناسی توحیدی بیندیشد و تولید 

علم و فناوری کند.

محمدکرمانی اندیشه 
دانشگاه

رضاجلالی
کارشناس ارشد مدیریت رسانه

تاریخ 
دانشگاه

سیدمیثممیرتاجالدینی

آموزشعالیرابهروزنکردهایم

نگاهیبهتأسیسدانشگاهدرایران
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اكيپ هاي فيلمبرداري وزارت فرهنگ و ارشاد
علاوه بر واحدهاي مختلف تلويزيوني، گروه هاي 
متعدد فيلمبرداري از ســوي معاونت سينمايي 
وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامي، از كليه رويدادهاي 
متن و حاشيه مراسم وداع، بيعت و تشييع و تدفين 
رهبر انقلاب فيلمبرداري كرده اند كه از لحاظ ثبت 
و ضبط لحظه هاي تاريخــي، ارزش هاي ويژه اي 
دارد. دوازده گروه مجهز متشكل از يك كارگردان، 
فيلمبردار، دستيار عكاس و راننده، از سوي اداره 
كل توليد عكس و اسلايد وزارت فرهنگ و ارشاد 
اسلامي مأموريت يافتند تا از نخستين ساعت هاي 
روز يكشــنبه 14خردادماه نسبت به ثبت تصاوير 

مراسم مختلف اقدام كنند.
تعدادي از گروه هــا در مراحل مختلف مراســم در 
مصلاي بزرگ تهران و بهشــت زهرا مستقر بودند و 
تعدادي هم در سطح شهر تهران به ثبت لحظه هاي 
مختلف و عكس العمل هاي مردم پس از شنيدن خبر 
رحلت حضرت امام)ره(  پرداختند. همچنين يك گروه 
مجهز نيز با استفاده از يك فروند هلي كوپتر هوانيروز، 
از كليه لحظه هاي مراسم، تصاوير هوايي گرفتند. يك 
گروه از ورود و خروج خبرنگاران و ميهمانان خارجي در 

فرودگاه مهرآباد، و گروهي ديگر نيز از مراسم برگزاري 
مجالس ترحيم كه از سوي شخصيت ها به ويژه از سوي 
رهبر جمهوري اســلامي و نيروهاي سه گانه نظامي 

برگزار شده بود، فيلمبرداري كردند.
تا روز دوشنبه بيســت و دوم خردادماه، اين گروه ها 
موفق شدند 457حلقه 400فوتي فيلم 35 ميليمتري 
و 78حلقه 400فوتي فيلم 16ميليمتري تهيه كنند كه 
به گفته يك مقام آگاه در اين وزارتخانه، حاوي برخي 
صحنه ها و لحظه هاي منحصر به فرد و داراي ارزش هاي 

تاريخي فراوان است.
لابراتــوار  اداره كل توليــد فيلم و عكــس معاونت 
ســينمايي، طي اين مدت بدون وقفــه و به صورت 
شبانه روزي مشغول به كار بود و در كوتاه ترين زمان 
ممكن نتيجه كار گروه هــا را بــراي بازبيني آماده 
مي كرد. نكته قابل توجه اين است كه به رغم موجود 
بودن امكانات تصويربرداري به وسيله دوربين ويدئو، 
مسئولان با تشــخيص اين نكته كه ارزش تاريخي و 
آرشــيوي فيلم با نوار ويدئويي قابل قياس نيست، از 

گرفتن تصاوير ويدئويي اجتناب كردند.
طبق گفته همين مقام آگاه، فيلم هاي گرفته شــده 
براســاس مضمون هاي مختلف هم اكنون توســط 

گروهي از كارگردان هاي اين وزارتخانه در حال تدوين 
و آماده سازي است. بديهي است به اين ترتيب چندين 
فيلم سينمايي مستند به دست خواهد آمد. هم اكنون 
يك فيلم مستند 104دقيقه اي در آنجا تهيه شده كه 
از سوي امور بين الملل وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامي 
براي دفاتر فرهنگي ايران در خارج از كشــور ارسال 

خواهد شد.

مشاركت بنياد فارابي و سينماگران حرفه اي
در جريــان فيلمبــرداري از مراســم مختلف بنياد 
سينمايي فارابي در زمينه تأمين وسايل و مواد خام 
براي اكيپ هاي فيلمبرداري و فيلمسازي، مشاركت 
فعال داشــت. تعدادي از ســينماگران حرفه اي از 
جمله محمود كلاري، مسعود جعفري جوزاني، تورج 
منصوري، حجت الله سيفي و محمد بزرگ نيا در طول 
آن روزها با حضور فعال در مراســم مختلف به ثبت 
لحظه هايي پرداختند كه براي تدوين فيلم هاي مستند 

از آنها استفاده خواهد شد.

1650دقيقه فيلم
حوزه هنري ســازمان تبليغــات اســلامي با پنج 

راویان شوریده حال حماسه اندوه
تعدادی از سينماگران ايرانی پوشش مراسم عزاداری بنيانگذار كبير انقلاب را بر عهده داشتند 

دو كانال تلويزيون، از صبح تا شام
ثبت لحظه های تاریخی

آنچه در پی  می آید بخشی از گزارشی است كه 
به پوشش تلویزیونی مراسم تشييع پرداخته و 
در شماره ۷8 ماهنامه فيلم)تير 1368( منتشر 
شده است. در این گزارش، به حضور خبرنگاران خارجی هم در 
این مراسم اشاره شده و سوالاتی درباره گزارش های ارسالی 

آنها از این واقعه مطرح شده است.

مراسم توديع و تشييع و تدفين به طور مستقيم پخش شده است، پخش 
مستقيم بی هيج ترفندی و صرفا نشان دهنده واقعيت است و اين واقعيت، 
ثبت تاريخ است. به واقع هيچ وسيله ای جز فيلم نمی توانست عظمت اين 
حادثه را بنماياند، سيل عظيم مردم به گرد و دنبال رهبر بزرگ انقلاب، 
حركتی تاريخی است. طبيعی است كه فيلمبرداری در چنين فضايی 
مشكل شــود و گزارشــگر و فيلمبردار جزيی از اين سيل عظيم عزادار 
شود. حادثه آنچنان بزرگ اســت كه زاويه ديد و حركات دوربين تابعی 
از حركت سيل آسای مردم می شــود و غيرقابل كنترل، اما با اين حال، 
دوربين در لحظاتی هشيارانه عمل كرده است، از جمله در صحنه ای كه 
درهای حسينيه جماران به روی مردم باز می شود و آنان به داخل حسينيه 
می آيند. حالات مردم عزادار كاملًا نمايان است و اعتقادات آنان نيز، چرا 
كه به سرعت به جايگاه امام هجوم می برند... . نيز صحنه های عزاداری در 
مصلای تهران است بر گرد پيكر مطهر حضرت  امام كه با ابتكاری جالب 
در آن محفظه شيشه ای قرار داده شده بود. اين صحنه ها تاريخ مستند 
انقلاب است و اين فيلم ها، سندی بر علاقه مردم به رهبرشان، صحنه های 
ديگر نيز به همين ترتيب هريك از ارزش و اعتبار تاريخی برخوردار است 
و در تاريخ فيلم های مستند ماندگار. صحنه تدفين از اين قبيل است. امام 
محور است و مردم دايره هايی كه به گرد آن حلقه زده اند و با ايمانی پاک، 
آهن پاره ها را به دليل قرار گرفتن در مجاورت انســانی مقدس، تقدس 
می بخشند و به آن عشق می ورزند. اين فيلم ها بايد محققان مردم شناس 
و جامعه شناس و دين شناس را به تفكر وادار و در علل جوشش آن كاوش 
كنند و ريشه ايمان مردم را دريابند. در ميان فيلم هايی كه تكه تكه پخش 
شــده اســت، لحظه ای كوتاه، دوربين در چهره امام پس از وفات مكث 
می كند. چهره  آرام و باوقار امام ديدنی است و يادآور و اثبات كننده اين 

جمله ها از وصيت نامه امام است كه گفته : »من با دلی آرام و قلبی مطمئن 
و روحی شاد و ضميری اميدوار به فضل خدا، از خدمت خواهران و برادران 
مرخص و به سوی جايگاه ابدی سفر می كنم ...«. به راستی چه وسيله ای 
جز دوربين فيلمبرداری می توانست اينچنين سخن امام را به اثبات برساند 
و نشان دهد كه امام همانگونه كه پيش بينی كرده بود، به سوی »جايگاه 

ابدی« سفر كرده است. 

به سوی ارتباط با خبرنگاران خارجی
در روزهای عزاداری و بزرگداشت به مناسبت رحلت رهبر كبير انقلاب، 
برنامه ای جالب و ابتكاری از تلويزيون پخش شد. اين برنامه گفت وگويی بود 
با چند تن از خبرنگاران خارجی شركت كننده در مراسم تشييع و تدفين 
اين برنامه، بی آنكه محتوايش ارتباطی با اقتصاد داشــته باشد و در گروه 
اقتصاد سيمای جمهوری اسلامی تهيه شده بود. به نظر می رسد، گروه 
اقتصاد از ديگر گروه های تلويزيون فعال تر و مبتكرتر است كه اقدام به تهيه 
چنين برنامه ای كرده است. ارتباط با خبرنگاران خارجی و انعكاس نظرهای 
آنان راجع به مسائل گوناگون كشور و بررسی ديدگاه های آنان كاری مفيد 
و سازنده است. اين كار، هم ارتباط ما را با گروهی كه به هر حال نقشی در 
انعكاس مسائل كشور ما به خارج دارند، قوی می كند و هم به درک ما از 
ديدگاه آنان و فراهم آوردن ارتباط بيشتر با آنها، كمك می كند، نتيجه اين 
ارتباط ها و رد و بدل كردن مطالب و شنيدن ديدگاه های مختلف به نزديكی 

بيشتر و با برنامه ريزی، به جذب خبرنگاران خارجی كمك می رساند. يكی 
از نكات جالب در گفت وگويی با خبرنگاران خارجی اين بود كه آنها با ديدی 
واقع بينانه به مسئله نگاه كرده اند. آنها سعی می كردند، آنچه را كه ديده اند 
بيان كنند و نشان می دادند كه تحت تاثير عظمت حادثه قرار گرفته اند. 
اما آيا همين ديد و واقعيات در گزارش های آنها منعكس شــده اســت؟ 
نمی دانيم، در همين جا بگوييم كه تهيه كنندگان اين برنامه می توانستند 
با به دست آوردن گزارش های اين خبرنگاران به مقايسه بپردازند و حتی 
با خبرنگاران فوق مطرح ســازند. تفاوت بين گزارش های تهيه شــده و 
حرف های اين خبرنگاران از دو علت می تواند ناشی شود: يكی اينكه خود 
اين خبرنگاران در گفت وگوی خود با ســيمای جمهوری اسلامی ايران 
صادق نبوده اند و ديگر اينكه مسئولان آژانس ها و نشريات و رسانه هايشان 
در گزارش اينان دخل و تصرف كرده اند و حالت دوم بيشتر قابل قبول است 
تا حالت اول، گرچه قبول داريم كه همه خبرنگاران صادق و متعهد نيستند.

نكته ديگر اينكه تعداد خبرنگاران مصاحبه شونده انگشت شمار بوده 
اســت، در حالی كه تعداد خبرنگاران اعزامی آن طور كه در مصاحبه 
مطبوعاتی رئيس مجلس شورای اسلامی مشاهده شد، بسيار بيشتر 
بود. اگر امكان گفت وگو با تعداد بيشــتری از آنها فراهم می شــد، بر 
ارزش اين برنامه می افزود.  به اين نكته هم اشاره كنيم كه مسلماً همه 
خبرنگاران خارجی بويژه آنان كه ريگی به كفش دارند، حاضر به چنين 
گفت وگوهايی نيستند و محدوديت افراد برنامه فوق شايد ناشی از همين 
مطلب باشد. در گفتار يكی از خبرنگاران خارجی، آمده بود كه مسئولان 
مانع ارسال فيلم های اين خبرنگار به خارج از كشور شده اند. اين مطلب 
بدون هيچ توضيحــی و به صورت گذرا مطرح شــد و ابهامی در ذهن 
تماشاگر برنامه باقی گذاشت. بهتر بود خبرنگار تلويزيون، علت را جويا 
می شد و حتی با مسئولان امر مطرح می كرد و علت ممانعت را به اطلاع 
تماشاگران اين برنامه می رساند. همين كه آن خبرنگار خارجی با تلنگری 
كه زده است، ذهن تماشــاگران را مغشوش كند به هدف خود رسيده 

است و به همين دليل می بايست اين مطلب پيگيری و روشن می شد.
به هر حال، از برنامه ای كه به سرعت و آن هم ابتكاری تهيه شده است، 
نمی توان انتظار زيادی داشــتند. به عنوان آغاز، كار خوبی بوده و ادامه 

اين چنين برنامه هايی بسيار باارزش و مفيد است.

روايت

كاش باران مي بارید
حسين پاكدل در فاصله سال های1366 تا 13۷3 مدیریت 
پخش شبکه اول سيما را بر عهده داشت و به عنوان مجری 
جلوی دوربين هم می رفت. پس از درگذشت امام )ره(، وقتی 
پاكدل جلوی دوربين حاضر شد، بی تاب شد و اختيار از كف 
داد. آن روزها خيلی ها حال و روزشان شبيه پاكدل بود. او در 
شماره 4۷۷هفته نامه سروش به تاریخ 24تير 1368كه »ویژه 
كارنامه صداوسيما در روزهای پس از ارتحال امام امت« بود، 
در متنی با عنوان »كاش باران می بارید« حالش را از ساعت 
ده و نيم شب سيزدهم خرداد كه در جام جم خبر را می شنود تا 
ساعت هفت و نيم صبح یکشنبه چهاردهم خرداد كه از خانه 
به جام جم می رود، در متنی احساسی بازگو می كند. تکه اول 

و  آخر این متن را اینجا آورده ایم.

10/5 شب، 13خرداد، جام جم
مختصری در وجودم احســاس تب می كردم، كار روزانه، ضعف 
بدنی و كسلی مفرط دست به دست هم داده و به من حالتی بين 
خواب و بيداری و نزديك به گيجي داده بود. هرچه بود خبرها همه 
ناگوار بود، در اينگونه مواقع آدم دلش می خواهد از همه چيز و همه 
كس دور باشد به نوعی كر باشد و هيچ خبری را نشنود. در و ديوار و 
پلكان های ساختمان پخش در عين آشنايی سخت غريبه بودند. 
قبلًا هزاران بار به هر ديوار نگاه كرده بودم، يا نگاهم افتاده بود، از 
هر پلكان بارها و بارها بالا و پايين رفته بودم، نمی دانستم چند پله 
وجود دارد يا نرده ها چه شكلی است، اما امشب جور ديگری بودند، 
اندازه ها طبيعی نبود، انگار گرد بهت به همه جا پاشيده بودند به 
صورت آدم ها و رنگ ديوارها و لابه لای پله ها. همه چيز و همه كس 
را برق گرفته بود، شايد فريادي مانده در گلو، يك دفعه همه چيز 

به نظرم تيره و تار آمد.

۷/5 بامداد، یکشنبه 14 خرداد، جام جم 
رسيدم به جام جم، باز بغضم تركيد، نمی دانستم چگونه وارد شوم، 
برايم خيلی سخت بود روبه رو شدن با آدم های آشنا، نمی دانستم 
چگونه عكس العمل نشان دهم و يا چه بگويم، محوطه جام جم و 
خيابان آن وقتی باران می بارد شايد زيباترين منظره را دارد، بوی 
چمن، بوی تازگی و طراوت، اما ديشب كه باران نيامده بود، اما از 
صبح زود همه محوطه را آب پاشيده بودند، ولی امروز چه بدمنظره 
بود، يا به نظر می آمد، دلم می خواست باران می باريد، لطافت باران 
معنی ديگری است، امروز بوی مرگ می داد، نمی دانم، گوش هايم 
نمی شنيدند بايد آب دهانم را قورت می دادم تا راه گوش هايم باز 
شوند، كردم ولی نشد. هيچ صدايی نبود در خلأ چرخ می زدم، شايد 
هم ايستاده بودم، ولی زمين و زمان بود كه برگرد سرم می چرخيد. 
زمين زير پايم سست بود و هر لحظه فكر می كردم الان است كه 
به باتلاقی فرو روم، آخر چگونه بی راهنما اين راه سخت را مي توان 
پيمود، محوطه با تمامی گل های بهاريش بوی مرگ می داد. چقدر 
طولانی می نمود مسير كوتاه درب زنجير تا ساختمان پخش. همه 
چيز غريبه بود انگار من هرگز اينجا نبوده ام، اما نه! آنتن تلويزيون 
چه باوقار و سنگين بر جای خود ايستاده بود، محكم، چه هيبتی 
به خود گرفته بود، بايد امروز و روزهای ديگر صحنه های بديعی 
را می آفريد نه آفريدن، شــايد نماياندن، آهن و فولاد و دستگاه 
فرستنده و گيرنده روح ندارند، احساس ندارند، يا دارند، يا خواهند 
داشت. مردم تا ساعاتی ديگر حماسه ها خواهند آفريد، نه اصلاً  خود 
مردم حماسه اند، بايد اين دستگاه ها حماسه ها را به نمايش بگذارند، 
جاويدان كنند اما قلبم گواهی می داد همه ساختمان های جام جم 
و دستگاه های آن امروز سرتاپا احساس بودند و امروز می خواستند 
جهانی را به شگفتی بيندازند. اراده كرده بودند، يا اراده خدا بر آنها 
حاكم شده بود، دلم می خواست يك روز درب جام جم می ايستادم 
و همه را وادار می كردم با وضو وارد شوند و قدر همه چيز را بدانند، 
ســفارش های امام در مورد صدا و سيما از نظرم گذشت. همه به 
يمن وجود امام هويت يافتيم، ما كسی نبوديم همه او بود كه بذر 
اعتماد به نفس را در دل همه كاشت و امروز اينجا جايگاه عزيزی 
است. آنتن باوقار و محكم و متين به زمين چسبيده بود و سر در 
دل آسمان داشت، شايد اگر پايش در زمين ميخكوب نشده بود، 
پرواز می كرد. امروز می خواست دين خود را ادا كند، امروز را بايد 
وضو می ســاختيم، و روز را و ورود را با زلالی ســيال وضو شروع 
می كرديم. كار سخت بود و طاقت سوز، حالتي عجيب داشتم، همه 
ذهنياتم پاک شده بود، نمی دانم ته مانده تب مانده بود يا راحتم 
گذارده بود، و يا من نسبت به آن بی اعتنا بودم. عين ديوانه ها با در 
و ديوار حرف می زدم، امروز آرم صدا و ســيما چقدر غمگين بود، 
»الله« زيبا و بی نظير، آرم هم غم داشت، آخر همه چيز نشانه ای 
از او بود و تعريف خود را از او گرفته بودند و امروز را بدون او شروع 
كردند، بدون حضور بدنی او، لحظات و ساعات سنگين و مشكل 
در طی اين ســال ها تلويزيون زياد ديده بود، تلاش فرزندان امام 
تمامی را با موفقيت پشت سر گذارده بودند، در يك آن همه آن 
سال ها در مغزم عبور كرد؛ انقلاب، شروع جنگ تحميلی، كودتا، 
ترور، انفجارهای پي در پي، جنگ، بمباران، موشك، توطئه ها و ... . 
برای گذران در لحظه اش بچه ها چه زجری كشيده بودند، بيداری 
شبانه، و زجر روزانه و توطئه دشــمن و طعنه دوست را به جان 
خريده بودند و از همه مراحل با پيروزی و سربلندی به در آمده اند، 
اما هيچ واقعه ای تاكنون اينگونه عظيم نبوده است. بشريت سمبل 
خود را از دست داده بود و بايد به گونه ای حق ادا می شد، چشم ها 
و گوش ها نگران و مضطرب، كلمه به كلمه را از آنتن می قاپيدند، 
چه شور و ولوله اي افتاده بود به جان آدم ها. ... واقعا سخت است به 
مردم بگويی قيامت آمده است. نمی دانم قيامت چگونه است، در 
اين قيامت همه به هم روی می آوردند و در بغل هم فرو می رفتند و 
غم خويش را با هم تقسيم می نمودند. در اين قيامت هر كس سعی 
داشت غم ديگران را بر شانه های خود حمل كند. روز شلوغی شروع 
شده بود، روز ماندنی در تاريخ، همه كس و همه چيز در تلاش بود 
هيچ كس در جای خود بند نبود، ديگر حتــی فرصت گريه هم 
نبود، كارها بايد شروع می شــد همه در ازدحامی عميق در خود 
گم می شدند و من هم در اين شلوغی محو شدم گم شدم، نوعی 

غرق شدن، در ديگران... 
و هنوز باران نباريده بود... ای كاش می باريد.

وداع با امام)ره(
روزنامه كيهــان روز 
سه شــنبه 16خرداد 
1368با تيتــر »امام! 
خداحافظ« و با روتيتر 
»بزرگ ترين تشــييع 
تاريخ، امــروز با بدرقه 
پيكر مطهر امام برگزار 
شــد« كه بالاتــر از 
لوگوی روزنامه آمده 

بودند، به چاپ رســيد. در پايين لوگــو، تيتر »بيعت 
عمومی با رهبر جديد جمهوری اسلامی« با عكسی 
از آيت الله خامنه ای منتشر شده بود. كيهان گزارشی از 
بزرگ ترين مراسم نماز و بزرگ ترين تشييع تاريخ در 
اين شماره منتشر كرده بود. در بخشی از اين گزارش 
آمده: »براساس گزارش خبرنگاران كيهان، ميليون ها 
نفر از مردم با شــاخه های گل در دســت و چشمانی 
خونبار و قلبی داغديده فرياد می زنند اماما، اماما، منزل 
نو مبارک. سيل خروشان جمعيت از ديشب و نخستين 
ساعات بامداد امروز به سمت بهشت زهرا روانه شدند. 
مردم تا رسيدن پيكر مطهر امام لحظه شماری می كنند. 
در طول مسير با دسته های گل، چشم به راه ايستاده اند. 
سيل خروشان جمعيت از شــدت غم پای ايستادن 
ندارند. عده زيادی در مسير نشسته اند تا پيكر مطهر 
امام از راه برسد و آنها با اشك چشم آن را بدرقه كنند. 
مردم با راديوهای جيبی اخبار مربوط به حركت پيكر 
پاک امام را تعقيب می كنند. همه جامه ســياه به تن 

كرده و منطقه يكپارچه در ماتم و عزاست.«

تاریخ مصور
كيهان آن روزها نه تنها گزارش ها و مطالب مفصلی درباره اين واقعه 
منتشر می كرد، بلكه در روزگاری كه فضای مجازی وجود نداشت 
و خبری از ويدئوها و عكس های شهروندان عادی نبود، با انتشار 
گزارش های تصويری سعی می كرد حال و هوای مراسم مختلف 

را به تصوير بكشد.
اين گزارش های تصويری سياه و ســفيد در صفحه ای با عنوان 
»تاريخ مصور« به چاپ می رســيد كه بازگوكننــده حال و روز 

عزاداران بود.

فعاليت شبانه روزي روزنامه اطلاعات
14خرداد هيچ خبری مهم تر از خبر رحلت امام )ره( وجود نداشت. 
صفحه اول همه روزنامه ها به اين خبر مهيب و خطير اختصاص 
داشــت. روزنامه اطلاعات تيتر »امام خمينــی به ملكوت اعلی 
پيوست.« را با عكسی از حضرت امام خمينی )ره( بالاتر از لوگوی 

خود چاپ كرد. 
»پيام حجت الاسلام والمســلمين احمد خمينی به امت امام«، 
»اطلاعيه های حضرات آيات گلپايگانی و مرعشی نجفی«، پيام 
روسای سه قوه با عنوان »راه امام در پيش روی ما و چراغ راه آينده 
ماست« از ديگر تيترهای مهم صفحه نخست روزنامه اطلاعات در 
اين روز بود. روز چهارشنبه 31خرداد، روزنامه كيهان در گزارشی 
درباره چگونگی پوشــش رحلت امام )ره( در مطبوعات نوشت: 
»روزنامه اطلاعات از روز اعلام خبــر ارتحال امام تا روز برگزاری 
مراسم هفتم، طی 8روز مجموعا 6بار منتشر شد كه 4شماره آن 
فوق العاده بود. صفحات اين روزنامه طی اين 8روز بالغ بر 60صفحه 
بود.« يكی از دبيران سرويس اطلاعات به كيهان گفته بود: »علاوه 
بر تيم های خبری كه به طور شبانه روزی در روزنامه حضور داشتند، 
يك تيم دائمی در بهشت زهرا، يك تيم دائمی در مصلی و يك تيم 

هم در سطح شهر حضور داشتند.«

بايگاني مطبوعات

قـاب

يـاد

گزارش
رحلت بنيانگذار انقلاب اسلامی، واقعه ای چنان عظيم و ناگوار بود كه نه تنها دل و جان مردم را عميقا در حزن و ماتم فرو برد، بلکه حتی روند عادی كار 
سازمان ها و دستگاه های مختلف را هم را متوقف ساخت. امام )ره(، مركز ثقل و منشأ و سرچشمه بود. رهبر و مقتدا و مرشد بود. همه چيز در نسبتش با او 
تعریف می شد. كسی به این فکر نکرده بود اگر پير و راهبر و راهنما نباشد، چه باید كرد. تا روز واقعه، همه به او دلگرم بودند و چشم اميد به سوی او داشتند. 
می دانستند هر گاه به خطا روند و ره گم كنند، هر گاه شک كنند و در تشخيص درست و غلط وابمانند، با اشاره او به راه بازمی گردند و درست را از غلط بازمی شناسند. 
اما درست از زمانی كه واقعه واقع شد، هر كس در هر مقام و مسئوليتی كه بود كوشيد سهم و دین خود را به پير و مقتدایش ادا كند. در این ميان، آنها كه دوربين و قلم در 
دست داشتند، وظيفه خود می دانستند به رغم غم و اندوهی كه در جان شان رخنه كرده بود، پرتوان تر و خالصانه تر وظيفه خود را انجام دهند و در اطلاع رسانی به مردم 
و ثبت این رخداد تاریخی هر چه بيشتر بکوشند. سينماگران، فيلمبرداران، مدیران رسانه ای، گویندگان، نویسندگان و خلاصه هر كس كه با رسانه سروكار داشت، 
وظيفه خود می دانست كه از تمام توش و توانش مایه بگذارد تا وداعی باشکوه با رهبر و پيرش داشته باشد. در این گزارش، با رجوع به بایگانی نشریات، نگاهی انداخته ایم 
به فعاليت های گروه های فيلمبرداری وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی كه در كنار گروه های تلویزیونی مراسم مختلف تشييع و عزاداری را پوشش می دادند. تعدادی از 

نام هایی كه امروز در سينمای ایران صاحب اسم و رسم هستند، در ميان فيلمبرداران و كارگردانان فيلم های گرفته شده از این مراسم دیده می شود.

كارگــردان، پنج فيلمبردار، ســيزده عكاس و چهار 
تصويربردار پوشش تصويري كاملي به كليه مراسم 
وداع، تشييع و تدفين رهبر انقلاب اسلامي داد و بيش 
از 1000دقيقه فيلم 16 و 35ميليمتري و 650دقيقه 

فيلم ويدئويي گرفت.
كارگردانــي اين فيلم هــا را مجيد مجيــدي، جواد 
شمقدري، عطا ســلمانيان، عباس ناصري و عليرضا 

سجادپور به عهده داشتند.
محمــد درمنش و كريــم نصر فيلمبــرداران گروه 
35ميليمتري و محمد ابراهيميان، حسن مرداني و 
عبداللهي فيلمبرداران گروه 16ميليمتري و مجيد 
مروت پور، حبيب ولي نــژاد، محمد صاحب الداري و 
محمدباقر اوشاني تصويربرداران ويدئويي حوزه هنري 

سازمان تبليغات اسلامي بودند.
هفت گروه عكاســي مركب از ســيزده عكاس نيز 
مجموعه عكس هاي كاملي تهيه كرده اند كه به زودي 

به شكل كتاب نفيسي منتشر خواهد شد.
حوزه هنري با بخشــي از عكس هاي تهيه شده يك 
نمايشگاه عكس با نام »پا به پاي باران« در خانه سوره 
به نمايش گذاشــته و در تدارک نمايش يك برنامه 

مولتي ويژن نيز هست.

آماده باش در صدا و سيما
كليه گروه هاي فني و پشتيباني صدا و سيماي جمهوري 
اســلامي ايران بلافاصله بعد از اعلام ارتحال حضرت 
امام)ره( به حــال آماده باش كامــل درآمدند و كليه 
تصويربرداران، صدابرداران، فيلمبرداران و واحدهاي 
فني اين سازمان به شــكل گروهي پوشش كاملي به 
مراسم داده و همزمان برنامه هايي را در استوديوهاي 

شبكه های اول و دوم براي پخش آماده كردند.
منبع: شماره ۷8 ماهنامه سينمایي فيلم
تـير 1368
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